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ø Pondělní promítání filmů české kinematografie
v kině Velvyslanectví ČR, Penzingerstr. 11-13, 1140 Wien

Informace: Eva Zemanová – Kulturní klub Čechů a Slováků v Rakousku, tel. 0664 514 3329

13. 11. v 19:30
Skřítek (ČR, 2005, 90 min., režie Tomáš Vorel, groteska, zvuk Dolby Digital – SDDS/DTS)
Vesnická rodinka, kterou známe z filmu Cesta z města, se přestěhovala za lepším do okresního
města. Otec (Bolek Polívka) pracuje jako řezník v masokombinátu, matka (Eva Holubová) je za-
městnaná jako pokladní v supermarketu. Jejich dcerka chodí na základní školu, ale technické před-
měty jí nejdou a nebaví, je nejhorší ze třídy a tak má neustálé problémy se svým třídním profeso-
rem (Tomáš Hanák). Synek zase studuje střední potravinářské učiliště, neboť otec z něho chce mít
také řezníka. Avšak synáček je fyzicky slabý, navíc vegetarián a anarchista a kuřák marihuany, což
je zdrojem věčných konfliktů s přísnou mistrovou (Ivana Chýlková) a také s otcem i s policií. Otec
na výchovu nestačí, zejména když je váben mladou sličnou řeznicí (Barbora Munzarová), k níž
vzplane chtíčem nezřízeným. Ať se matka snaží sebevíc, navštěvuje kosmetické salony, psychology
a zpovědnici kostela, manžel o ni zcela ztrácí zájem a nakonec se přestěhuje k řeznici na ubytovnu.
A tak matka kuje pomstu! A aby toho nebylo málo, motá se tu ještě jakýsi skřítek, který veškeré si-
tuace obrací v absurditu a humor.

Film byl oceněn v dubnu tohoto roku Výroční cenou Asociace českých kameramanů „Nejlepší
kamera“. Obdržel ji kameraman Marek Jícha. V říjnu t. r. na International Film and Video Festival v
Syracuse – New York obdržela Vorlova groteska hlavní cenu v kategorii „Evropský film“.

11. 12. v 17:00 (tradičně pro děti) a v 19:30
Na návštěvě u Spejbla a Hurvínka (loutkový seriál oblíbené dvojice Spejbl a Hurvínek)
„Ať žije Hurvínek!“ provázelo odhalení pamětní desky na pražském Divadle Spejbla a Hurvínka.
Herci a dětští diváci si společně připomněli, že dřevěný Skupův Hurvínek letos slaví osmdesáté na-
rozeniny.

Letos osmdesátiletý Hurvínek hrál ve dvaceti světových jazycích ve 33 zemích a proslavil svoji
domovinu na čtyřech kontinentech. Hurvínek je skutečnou hvězdou – v roce 2003 po něm byla po-
jmenována objevená planetka. Hurvínek se na jevišti poprvé objevil po boku Josefa Spejbla v zá-
bavném přídavku komedie Rudolfa Nešvery Počestný dům. Někdejší Loutkové divadlo feriálních
osad Josefa Skupy ji sehrálo v Řemeslnické besedě v Plzni 2. května 1926 a Hurvínek byl tehdy oka-
tým dítětem v bílé noční košilce. Nesl židličku a už svým zjevem prý vyvolal bouřlivý potlesk. Pak
rozpačitě zapípal „rukulíbám“ a sklidil další aplaus. Skryl se do Spejblových šosů, začal koulet oči-
ma – a u publika to vyhrál na celé čáře.

Otecko Spejbl je jen o šest let starší a Hurvínek k němu původně neměl žádný příbuzenský
vztah. Skupa prý nejprve pomýšlel udělat z obou kamarády, ale diváci mu takřka vnutili myšlenku,
že jde o jeho syna od neznámé matky. A tak v začátcích Hurvínek o jejich přízeň bojoval s Kašpár-
kem, s nímž Spejbl také vystupoval.

A jak to dopadlo, uvidíte…
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Kulturní klub Čechů a Slováků v Rakousku a Sokolská jednota III/XI si Vás dovolují pozvat na
českou lidovou operetu na melodie Járy Beneše

Na tý louce zelený...

5. listopadu 2006 v 16:00, Česká škola „Komenský“, Sebastianplatz 3, 1030 Vídeň

Pražská komorní zpěvohra, libreto: Tobie, Špilar, Mírovský a Rohan. V hlavní roli: Josef Zíma,
hrají a zpívají členové Hudebního divadla Karlín: V. Kalivodová, L. Nováková, O. Král, K. Hábl, M. Grisa aj.

Režie a úprava: Miroslav Grisa
Tato lidová opereta je považována za nejúspěšnější dílo v tomto oboru a v předválečném Československu dosáhla

2718 repríz. Obstála i v cizině, hrála se po celé Evropě. Melodie Já bych chtěl mít tvé foto, Na tý louce zelený,
Venoušku, Už se podzim blíží, Když hvězdy svítí se staly hity, které zná už třetí generace.

Touto operetou navazuje Pražská komorní zpěvohra na své úspěšné představení Podskalák, které má už za sebou
260. reprízu a s nímž úspěšně hostovala na pozvání Kulturního klubu i ve Vídni v české škole.

Objednávky a informace: +43(0)664 514 33 29

Kulturní klub Čechů a Slováků v Rakousku a Sokol III/XI zvou na

předvánoční jednodenní autobusový zájezd do Bratislavy
16. prosince 2006 (odjezd 8:00 Südbahnhof – pošta, příjezd cca 19:30)

Program: návštěva keramické dílny Modra, historická Bratislava s průvodkyní, vánoční trh...
Informace podá Mag. Eva Zemanová – tel.: 0664 514 33 29.

Cena bude upřesněna v příštím čísle Kulturního klubu podle počtu zájemců.
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POŘAD PRAVIDELNÝCH BOHOSLUŽEB: 
 

CHRÁM Panny Marie na Nábřeží, Salvatorgasse 12, Wien 1: 
mše svatá každou neděli a svátek v 08:30 hodin. 

KOSTEL Nejsvětějšího Vykupitele, Rennweg 63, Wien 3: 
mše svatá každou neděli a svátek v 10:00 hodin. 

KOSTEL Don Bosco, Hagenmüllergasse 31, Wien 3, SALESIANUM: 
mládežnická mše svatá druhou neděli v měsíci v 11:00 hodin. 

KAPLE Panny Marie Pomocnice, St.-Veit-Gasse 25, Wien 13: 
mše svatá  třetí sobotu v měsíci v 18:00 hodin. 

KAPLE sv. Stanislava, Kurentgasse 2, Wien 1: 
 mše svatá každý první pátek v měsíci v 18:00 hodin. 

 

Poštovní adresa: 1030  Wien,  Hagenmüllergasse  31 
  Tel.: +43 (0664) 406 55 41                                                                                               Fax: +43 (01) 711 84 112 
  www.sweb.cz/farnost.viden                                                                                                        www.rozhledy.at  

Tschechische
Gemeinde in der
Erzdiˆzese Wien

»esk·
duchovnÌ sluûba
oblast VÌdeÚ

KALENDÁŘ AKCÍ
Ne 12. 11. Svátek sv. Anežky České: dětská mše svatá v 11:00 v kapli SALESIANUM, Hagenmüllergasse 31, Wien 3.
So 18. 11. DON BOSCO-HAUS: mládežnická mše svatá v 18:00 v kapli Panny Marie Pomocnice, St. Veit-Gasse 25,

Wien 13. – Od 19:00 Don Bosco Ball – III. ples mládeže v Don Bosco-Haus, St. Veit-Gasse 25, Wien 13. Boha-
tá tombola! Hraje hudební skupina Columbus. Vstupné: dospělí 24 €, mládež 10 €. Vstupenky u paní učitelky
Pavly Carmignato.

So 25. 11. DON BOSCO-HAUS: mládežnická mše svatá v 18:00 v kapli Panny Marie Pomocnice, St. Veit-Gasse 25,
Wien 13. – Vyrábíme adventní věnce.

So 02. 12. Setkání rodin v Linci.
Ne 10. 12. Druhá neděle adventní – svátek sv. Mikuláše: dětská mše svatá v 11:00 v kapli SALESIANUM, Hagenmüller-

gasse 31, Wien 3.
So 16. 12. DON BOSCO-HAUS: mládežnická mše svatá v 18:00 v kapli Panny Marie Pomocnice, St. Veit-Gasse 25,

Wien 13. – Zkouška vánočních koled.
Ne 24. 12. Štědrý večer: dětská mše svatá v 16:00 v kapli SALESIANUM, Hagenmüllergasse 31, Wien 3.
Ne 24. 12. Štědrý večer: půlnoční mše svatá v 22:00 v kostele Nejsvětějšího Vykupitele, Rennweg 63, Wien 3.
Po 25. 12. Slavnost Narození Páně – Hod Boží vánoční – mše svatá v 10:00 v kostele Nejsvětějšího Vykupitele, Rennweg

63, Wien 3 – tradičně zpíváme vánoční koledy – na varhany hraje MUDr. Alfred Klein-Watrycz – diriguje paní
učitelka Pavla Carmignato.

Veranstaltungen 2007:
So 14. 01. Jugendmesse 11:00 Salesianum
Sa 20. 01. Vorabendmesse 18:00 Don Bosco Haus
So 28. 01. Don Bosco-Fest (30. Priesterjubiläum) 11:00 Salesianum
So 04. 02. Jugendmesse Fulpmes
So 11. 02. Jugendmesse 11:00 Salesianum
Sa 17. 02. Vorabendmesse 18:00 Don Bosco Haus

OHLÉDNUTÍ:
• V neděli 24. září 2006 se konala v Linci Mše národů. V linecké katedrále byl hlavním celebrantem bohoslužby linecký

diecézní biskup Dr. Ludwig Schwarz. Koncelebrovali cizojazyční duchovní správci. Soubor akcí pod názvem Neděle
národů se každoročně těší velkému zájmu veřejnosti. Po mši svaté následoval na náměstí Tanec národů.

• V neděli 8. října se konala Mše svatá na poděkování za úrodu v 11 hodin v Salesianum, Hagenmüllergasse 31, Vídeň 3.
Připomenuli jsme si, že i děti žijící ve velkoměstě mají mnoho důvodů k tomu, aby byli vděčné za plody země a plody
lidské práce. Přivítali jsme také rodiče s dětmi, které se připravují k prvnímu svatému přijímání. Aktivní život s církví je
jednou z podmínek přijetí této svátosti. Pečlivě připravená bohoslužba se všem velice líbila. Mladí s nadšením zpívali
a doprovázeli zpěv na kytary a bubny, přečetli čtení a přímluvy věřících.
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Na přední straně obálky: František Foltýn, Bez názvu, 1928, olej, plátno, 92 × 60 cm, Galerie Zlatá husa Praha

František Foltýn (9. 6. 1891 Kralovické Staše u Sušice – 8. 6. 1976 Brno) je především známý jako jeden z mála českých abstraktních malířů první poloviny
20. století. Do dějin českého moderního umění ale nevstoupil pouze jako abstrakcionista. I jeho raná, civilistní podoba, vedená sociálním soucitem, v níž
se odrážejí různé podněty, jak je nabízelo moderní umění po první světové válce, v nich zaujímá důležité místo. V roce 1922 spoluzakládá v Brně, kam se
z Košic odstěhoval, Skupinu výtvarných umělců, ale už v roce 1924 odjíždí do Paříže, kde zůstane celých deset let. V roce 1930 se stává členem skupiny
Cercle et Carré, o rok později patří k zakladatelům velkého mezinárodního sdružení Abstraction-Création. Foltýn měl jako jediný z českých umělců mož-
nost se osobně účastnit jak zrodu, tak i nejslavnější éry druhé mezinárodní vlny abstraktního umění. V roce 1934 se vrátil do Brna, začal malovat realistic-
ké krajiny, jeho hlavním tématem se staly vesnice Českomoravské vrchoviny, i když se nakrátko vrací i ke své variantě abstrakce.

Na zadní straně obálky: Josef Šíma, Přístav, 1922, olej, plátno, 79 × 64 cm, Oblastní galerie v Liberci

Josef Šíma (19. 3. 1891 Jaroměř – 24. 7. 1971 Paříž) patří k nejvýznamnějším českým umělcům 20. století. Zvlášť jeho tvorba z dvacátých a třicátých let se
stala osobitým přínosem do problematiky, kterou se zabývala meziválečná avantgarda. Většinu svého života žil v Paříži, kde se mu podařilo, jako jedno-
mu z mála Čechů, aktivně se zúčastnit mezinárodní výtvarné scény. Nikdy však nepřerušil kontakty s domácí kulturou, přispíval jako stálý dopisovatel do
českých novin a časopisů. Své postřehy z francouzského prostředí zajímavě a vtipně glosoval kresbami. Byl členem pražské avantgardní skupiny Devětsil,
v roce 1927 založil skupinu Le Grand Jeu. Ve druhé polovině dvacátých let si Šíma vytvořil vlastní, nezaměnitelný styl, který se vyznačuje balancí mezi re-
alismem a abstrakcí. V roce 1933 došlo v Šímově díle k zásadní změně. Začal zostřeně reagovat na narůstající světovou krizi, na nástup fašismu a posléze
občanskou válku ve Španělsku. Témata jeho obrazů se změnila, malba jakoby ztěžkla. Šíma výrazně obohatil nejen moderní pojetí krajinářství, ale doká-
zal dát i nový smysl portrétní malbě. Po válce byl Šíma nucen díky politickým změnám v Československu přerušit s českým prostředím na dlouhou dobu
všechny osobní kontakty. Francie se stala definitivně jeho domovem.

ERSTKOMMUNION 
 Jedes Kind ab der 2. Klasse Volksschule, das am röm.-kath. Religionsunterricht 
teilnimmt und getauft ist, ist herzlich eingeladen, bei uns die heilige Erstkommunion (in der 3. 
Klasse VS) zu empfangen. Wenn wir Ihre Personalpfarre sind, freuen wir uns, wenn Ihr 
Kind an der Vorbereitung bei uns teilnimmt. Sind wir nicht Ihre Pfarre, Sie wünschen aber, 
dass Ihr Kind die Erstkommunion bei uns erlebt, heißen wir Sie gerne bei uns willkommen. 
Dazu benötigen wir aber das Einverständnis Ihrer Wohnpfarre (schriftlich). Sind wir Ihre 
Personalpfarre, Sie wünschen aber, dass Ihr Kind an der Vorbereitung in einer anderen 
Pfarre teilnimmt, geben Sie uns das bitte bekannt. 
 Das Fest der Erstkommunion Ihres Kindes ist nicht nur ein Anliegen unserer 
katholischen Gemeinde, es soll auch ein Fest für Ihr Kinder und Ihre Familie werden. Die 
Vorbereitung kann aber nicht von unserer Pfarre allein getragen werden. Daher zählen wir 
auf Ihre Zusammenarbeit mit uns. 
 
Termine für die Erstkommunion 2007 
 Die Anmeldungen werden von unserer Pastoralassistentin Frau Paula Carmignato 
entgegengenommen. Zur Anmeldung bringen Sie bitte: Den Taufschein Ihres Kindes,  zwei 
(Pass-) Fotos  und   5 Materialbeitrag. 
 Die Vorbereitung der Schulkinder geht durch den Religionsunterricht und auch durch 
aktives Mitwirken bei den Gottesdiensten der tschechischen katholischen Gemeinde in Wien. 
• Samstag, 19. Mai 2007, 16:00-18:00 – Vorbereitung im „Don Bosco-Haus“,  
 1130 Wien, St.Veit-Gasse 25 
• Sonntag,  3. Juni 2007, 11:00 – ERSTKOMMUNION, Treffpunkt der Kinder um 10 Uhr im 

„Don Bosco-Haus“, 1130 Wien, St.Veit-Gasse 25 
• Samstag, 16. Juni 2007, 16:00-18:00 – Spielnachmittag – Video- und Foto-bestellung im 

„Don Bosco-Haus“, 1130 Wien, St.Veit-Gasse 25 
  
Religionslehrerin: Dipl.Päd. Miriam Carmignato 
Pastoralassistentin: Frau Paula Carmignato, SMDB 
Gemeinde- und Liturgieleiter: P. Dr. Jan Horák, SDB     
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Upozornění:
Články podepsané autory nebo opatřené značkou nemusí být vždy shodné s názorem redakce. Redakce neodpovídá za obsah čtenářských dopisů.
Nevyžádané rukopisy a fotografie se nevracejí. Redakce si vyhrazuje právo krátit a upravovat zaslané články po stránce gramatické i stylistické.
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Vážení čtenáři,

protože u některých z Vás došlo po přečtení článku Vzpomínka na Božu Modrého
očima dcery, doplněného Obžalobou v procesu s protistátní skupinou „ing. Modrý a
spol.“, k jakémusi nedorozumění, dovolujeme si tento případ vysvětlit. Pro názornost
jsme tuto uměle vykonstruovanou a vylhanou obžalobu otiskli, abychom Vám, čtenářům,
kteří jste tuto dobu osobně nezažili, přiblížili hrůznost komunistického režimu v bývalém
Československu, režimu, který neváhal na základě lživého obvinění zničit stovky a tisíce
nevinných lidí, tak jako v konkrétním příkladě život vynikajícího hokejového brankaře ing.
Bohumila Modrého.

Vážení čtenáři, protože ne všichni poctivě platíte roční příspěvek a protože je pracov-
ně pro nás jednodušší vložit do každého časopisu složenku, najdete ji v tomto dvojčíslí.
Zároveň se omlouváme a děkujeme všem těm, kteří již zaplatili.

Vzhledem ke zkrácení dotací na časopis Kulturní klub jsme byli z finančních důvodů
nuceni vydat pouze dvojčíslí říjen – listopad, což nás velice mrzí. Snad Vaše anketní lísky,
které jsme ještě nestačili zcela zpracovat, obměkčí „zatvrzelá“ srdce funkcionářů Menši-
nové rady a místo o návrhu dalšího zkracování a nepotřebě časopisu Kulturní klub se
rozhodnou pro podporu a přidání dotací na tento časopis.

Jak jsem již v minulém čísle psala, stále hledáme někoho, kdo by nás v redakci posílil.
Náš homepage specialista František Pisařík by také nutně potřeboval někoho k ruce, aby-
chom mohli na naší Klubové stránce uskutečnit vše to, co máme v plánu.

Ještě Vás si dovolím upozornit na pestrý program, který Kulturní klub na příští měsí-
ce připravil a který najdete na webových stránkách našeho časopisu www.kulturklub.at.

A teď Vám již přeji hezké chvíle nad stránkami Klubu.

ing. Helena Baslerová
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V jaké funkci v současné době půso-
bíte?
J. Hübler: Již delší dobu působím jako
svazová trenérka, mým hlavním úko-
lem je trenérská práce pro rakouskou
reprezentaci. Vedu a pečuji o rakous-
ké talenty od těch nejmenších.

Kolik máte svěřenců?
J. Hübler: Jsem jedna z mála trenérek
v Rakousku, která dělá dvě disciplíny,
a to sólistickou disciplínu a tance na
ledě, k tomu ještě dělám choreografii.
V současné době mám čtyři talento-
vané děti mezi šesti až osmi lety, dále
mám dvě jedenáctileté, dalo by se říci
již reprezentantky, jedna z nich je mo-
je dcera Victoria Hübler, druhá je Jen-
ny Linn, jejíž rodiče jsou z Tchaj-wa-
nu. Obě dvě jezdí za Rakousko evrop-
ská kritéria, tj. takový Evropský po-
hár. Victoria se pohybuje mezi dru-
hým a pátým místem na evropské
úrovni, Jenny se vždy dostane do prv-
ní desítky kolem pátého až osmého
místa. Obě představují pro Rakousko
velký úspěch. Dále trénuji jednu dív-
ku – Andreu Kreuzer, která je v kate-
gorii juniorů na třetím místě, je rov-
něž mistryní Rakouska. K mým svě-
řencům patří i jeden mistrovský ta-
neční pár. Jak už jsem uvedla, věnuji
se rovněž choreografii na ledě, po-
slední dva roky vykonávám tuto funk-
ci i pro jiné trenéry, tzn., že vytvářím
choreografie pro jejich svěřence. My-
slím si, že v tomto smyslu – vzájem-
nou spoluprací – se jedná o veliký
krok dopředu pro rakouské kraso-

bruslení. Pracuji také pro Itálii, Čes-
kou republiku či slovenské závodníky.

Při tréninku jsem slyšela nejen z Va-
šich úst češtinu.
J. Hübler: Pro to je jedno vysvětlení.
Párové disciplíny jsou velmi kompli-
kované – totiž když krasobruslaři hle-
dají partnera na stejné úrovni, ne-
mohou ho často najít v zemi, ve které
jsou doma, kde závodí. Dnes je již po-
voleno, že mohou závodníci přechá-
zet do jiných zemí a za ně startovat.
Závodník však musí v dané zemi byd-
let, chodit zde do školy, anebo zde
pracovat. Mí svěřenci, kteří špičkově
reprezentovali Rakousko, byli právě
z jiných zemí, např. Julie Lautowa.
V současné době trénuji taneční pár,
dívka je Češka, tanečník je Ukrajinec.
Oba tito mladí lidé by pro krasobrus-
lení šli na konec světa. Rakousko jim
tuto možnost nabídlo, neboť právě
zde není tento vrcholový sport tak ob-
sazen jako ve větších zemích jako
USA, Kanada, Francie, Německo,
Rusko. Navíc česky mluvil i můj býva-
lý krasobruslařský partner, který zde
působí rovněž jako trenér.

Poprvé jsem na Vaše jméno narazila
před třemi lety, kdy jsem se dočetla
o Vašem „boji“ za nejlepší rakouskou
krasobruslařku Julii Lautowou. Ob-
hajovala jste její právo na účast na
olympiádě a vůbec jste se za ni „pra-
la“. Kde je Julie Lautowa dnes?
J. Hübler: Julie svoji kariéru rakouské
reprezentantky skončila. V době, kdy
jsem ji trénovala a za ni bojovala, ob-
sadila dvanácté místo na mistrovství
Evropy. Ale od rakouského Národní-
ho olympijského výboru měla přede-
psáno na tomto šampionátu osmé až
desáté místo. Požadovala jsem, aby
dostala výjimku, neboť podle starého
bodovacího systému byl její program
ohodnocen na osmé až desáté místo.
Jednalo se v podstatě o matema-
tickou záležitost, neboť její výkon se
v požadovaném rozmezí pohyboval.
Julia splnila mezinárodní olympijskou

nominaci, ale Rakousko ji přesto krát-
ce před odjezdem nominaci odebra-
lo, což byl pro ni velký zlom. Motiva-
ce tedy byla pryč, navíc hrála jistou
úlohu i situace v privátním životě – její
přítel byl mistr světa v tancích na ledě
z Moskvy, který pracoval a trénoval
v Americe. Julie po tomto zklamání
odešla za ním do USA, začala tam pra-
covat jako trenérka, vdala se. U brus-
lení je tedy nadále, ale v jiné pozici.

Prezidentkou Rakouského krasobrus-
lařského svazu byla Trixi Schuba.
Nedávno z funkce odstoupila. Jaké
byly příčiny?
J. Hübler: To je velmi těžké vysvětlit.
Sama jsem nepochopila, proč se to
stalo. Trixi Schuba převzala rakous-
kou reprezentaci v době, kdy zde kra-
sobruslení nebylo na dobré úrovni.
Udělala spoustu pozitivních věcí –
např. Viktor Pfeifer, rakouský mistr,
mohl jet na olympiádu, ačkoliv na mi-
strovství Evropy obsadil osmnácté
místo. Provedla mnoho revolučních
rozhodnutí, která možná nebyla vždy
správná, ale když se něco mění, dělají
se chyby. To vyvolávalo mnoho disku-
sí o správnosti těchto počinů, vytvoři-
ly se skupinky, které byly pro a proti,
a výsledkem bylo to, že Trixi Schuba
nebyla znovu zvolena. Novou prezi-
dentkou se stala paní Christiane
Mörth, viceprezidentem je pan Hans
Gunsa, který je vedoucím klubu Cot-
tage Engelmann Verein, pro který
pracuji.

Měla změna v prezidiu dopad na Va-
še pozice?
J. Hübler: Stala jsem se členkou tech-
nické komise, což je jedno grémium
v Krasobruslařském svazu (Österrei-
chischer Eiskunstlaufverband).

Odkud pocházíte? Jak dlouho se vě-
nujete krasobruslení a jakých úspě-
chů jste dosáhla? Kdo Vás k tomuto
sportu přivedl?
J. Hübler: Jsem z Brna. Krasobrusle-
ní se věnuji od svých šesti let, což na

Setkání na ledě

v horkém létě může vyvolat dojem, že je to velmi příjemný způsob ochlazení
pro tuto dobu. Ale nenechte se mýlit. I v létě je na tom ledě hezky chladno. O to
více jsem obdivovala paní Janu Hübler, trenérku rakouských reprezentantů
v krasobruslení, rodilou Češku, že ji při mrazivém ovzduší ledního stadiónu
„poslouchaly“ hlasivky, kterými opravovala výkony svých svěřenců. Zatímco
já jsem se po krátkém sledování tréninku třásla zimou, z paní Hübler vyzařo-
vala energie. Prostě jsem se setkala opět s jedním člověkem „zapáleným“ pro
svůj obor. Povídání na Zimním stadiónu bylo příjemné a lidsky vřelé.
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tehdejší dobu bylo pozdě. Ve věku asi
čtyř pěti let jsem v televizi uviděla kra-
sobruslení, moc mě to fascinovalo.
V té době také vyšla nějaká knížka
o krasobruslení a moje maminka, kte-
rá byla fanoušek krasobruslení, tako-
vou knížku koupila. A já jsem chtěla,
aby mi z ní místo pohádek předčítala
o krasobruslařích. Tak jsem se dozvě-
děla, kdo to byl pan Karol Divín, sou-
rozenci Romanovi. Když mě jednou
táta vzal na rybník, věděla jsem, že
tomu neuniknu. Jenže tehdy platily
u nás názory ze SSSR, tedy začínat
s krasobruslením ve třech čtyřech le-
tech, v šesti letech první skoky, v osmi
letech dvojité skoky, dále trojité. Kdo
to nezvládne, vyhodíme ho, takový
jedinec je bez perspektivy. Dnes se si-
tuace změnila, věkové kategorie se
posunuly, na mistrovství Evropy a svě-
ta nesmí jet závodník mladší čtrnácti
let. Krasobruslení jako vrcholový
sport není otázka záliby, ale je to ži-
votní styl, pro který se musí člověk ve
věkovém rozmezí mezi dvanácti až
patnácti lety rozhodnout, samozřej-
mě za podpory rodičů a trenéra.
V tomto věku už samotné dítě vycítí
svůj talent. O mých úspěších se není
potřeba zmiňovat, moje nedosažené
cíle byly důvodem k emigraci. Chtěla
jsem bruslit svobodně v zemi, ve kte-
ré chci, věnovat se trenérské práci
a trénovat, koho chci, což mi socialis-
tická Československá republika ne-
umožnila. V Československu jsem jez-
dila v disciplíně taneční pár pod dív-
čím jménem Kašpárková. S partne-
rem Laurenčíkem jsme byli vicemistři,
juniorští mistři. Závodit jsme mohli
pouze v socialistických zemích, do ka-
pitalistických nás nepouštěli, anebo
výjimečně.

Kdo prvně trénoval Vás?
J. Hübler: Moji první trenérkou byla
manželka Karola Divína, byla jsem na
to velmi pyšná. Když mě v těch šesti
letech vzal Karol Divín za ruku, bylo
to pro mě fascinující.

Kdo a kdy losuje na závodech pro
krasobruslaře povinné cviky?
J. Hübler: Povinné cviky se už na zá-
vodech nejezdí. Byly zrušeny zhruba
před deseti lety, protože je to však
základ bruslení, jezdí se v tréninku.
Povinných cviků je velké množství.
Dříve to s povinnými cviky bývalo tak,
že bylo zvoleno šest nejtěžších cviků,
z nich se potom na vlastním závodě

vylosovaly tři. Povinné cviky jako ta-
kové se sice odbouraly, ale ta povinná
jízda se trénuje v technické části vol-
né jízdy. Podle nového systému se
krasobruslení k tzv. povinným cvikům
vrací, protože ve všech disciplínách se
objevují povinné cviky v předepsa-
ném elementu krokových pasáží, jsou
tedy zahrnuty do volné jízdy.

Jak začíná práce s malými talenty,
v kolika letech?
J. Hübler: To je různé. Jsou dvě formy
jak začít s krasobruslením – buď for-
mou hry, to lze začít již s tříletým dítě-
tem. Dítěti dá takový „trénink“ dob-
rou koordinaci do života. V tomto vě-
ku nemá dítě strach z pádu, neboť ješ-
tě nezapomnělo, jak se učilo chodit
a padalo při chůzi. Pozor se musí dá-
vat hlavně na to, aby se dítěte, které
nemá ještě těžiště těla úplně srovna-
né, naučilo přenášet těžiště z jedné
nohy na druhou. A také u takového
malého dítěte musíte dbát na to, aby
bylo teple oblečeno a naučilo se pa-
dat. Systematicky se dá začít s tré-
ninkem od pěti let, neboť mezi pátým
a sedmým rokem se stabilizují klouby,
vytvářejí se tam odskokové schopnos-
ti. Dítě v této fázi, kdy hopsá na zemi,
začne poskakovat i na ledě, nevidí
rozdíl mezi poskokem a skokem. Nic-
méně jsem toho názoru, a podařilo se
mi to několikrát dokázat, že lze začí-
nat i později. Svého času to byla svě-
tová senzace, jeden z mých svěřenců,
dnes reprezentant ČR, začínal ve dva-
nácti letech. Byl to chlapec, který byl
krasobruslením fascinován a chtěl
jezdit jako ti, které na ledě viděl. Po-
dařilo se to, jeho talent pro tuto čin-
nost byl objeven a plně se rozvinul.
Samozřejmě že to byla větší dřina,
než kdyby začínal v pěti letech, ale
práce je v těchto případech jednoduš-
ší, neboť nepředstavitelně silná je zde
motivace. Z těchto zkušeností není
pro mě určující věk dítěte, ale jeho
schopnosti, které po deseti hodinách
„vyplují“ na povrch.

Čím trénink začíná? Jak se nacvičují
skoky?
J. Hübler: S malými dětmi chodím
nejdříve po ledě, učím je přenášet vá-
hu těla, brzdit a padat. To je nesmírně
baví. Poznají tak led ze všech stran.
Potom se učí poznávat brusli, tedy že
má brusle zoubky, patu a dvě hrany.
Všechny průpravy pohybu, které dě-
lám na suchu, přenáším na led. Co se

týká skoků, je v tomto směru kraso-
bruslení nebezpečný sport, neboť
právě při skocích se může závodník
zranit. Připravují se nejdříve odskoko-
vé fáze, koordinace pohybu, rotace.
První poskoky jsou na dvou nohách,
potom se do toho zapojuje půlka ro-
tace na dvou nohách, následuje pře-
skok z jedné nohy na druhou. Poté
přicházejí rotace, které umějí děti
z povinné jízdy ve směru trojky zvra-
tu protizvratu, už je to kadet, Salchov,
Lutz. Skoky jsou vlastně taková kom-
binace půlobratu a piruety.

Jak vznikají volné jízdy krasobruslařů
– dáváte pouze návrh Vy, anebo svou
představu navrhuje i sám krasobrus-
lař?
J. Hübler: V každém případě respek-
tuji návrhy závodníků. Právě taneční
pár, který jste dnes měla možnost při
tréninku vidět, mě „přemohl“. Vybral
si hudbu, na kterou jsem neměla chuť
dělat choreografii, zdálo se mi to obe-
hrané. Ale když pár začal na ledě im-
provizovat a najednou se začalo něco
rodit, „kapitulovala“ jsem a musím ří-
ci, že to vypadá velmi dobře. Trenér
by tedy měl respektovat přání závod-
níků, ale ne úplně proti vlastnímu pře-
svědčení.

Ve Vašem případě je tato práce snaz-
ší, neboť jste choreograf i trenér v jed-
né osobě.
J. Hübler: Řekla bych, že to má své
výhody i nevýhody. Když tvoří cho-
reografii tanečník z jeviště, navrhne
pohybové vyjádření na určitou hud-
bu. Tím pro něho práce končí. Trenér
ale tyto pohyby musí přenést na led,
tedy je v jiných podmínkách nechat
„rotovat“. Čistému choreografovi je
jedno, jak to závodník „vytočí“, ale
trenér hned vidí, že takový či jinačí
krok není možný. Dělám-li choreogra-
fii, jsem právě touto zkušeností trené-
ra jakoby „rušena“, protože v procesu
vzniku koncepce se nemohu nechat
unášet čistou choreografií. Při prove-
dení pak vidím nejen chyby v choreo-
grafii, ale i tyto technické bruslařské
chyby. V této sezóně jsem vytvořila
choreografii pro čtrnáct závodníků.
Své zkušenosti jsem úspěšně uplatni-
la i jinde. Např. jsem dělala pořad při
prvním slavnostním otevírání ledové
plochy před vídeňskou radnicí, nemé-
ně úspěšná byla moje choreografie
pro Holiday on Ice, v roce 2004 se na
mě obrátil režisér Šimek, s ním jsem



ro
zh

ov
or

8

dělala muzikál Mrazík. V současné do-
bě spolupracuji se slovenskou televi-
zí Joj, a to v pořadu Hvězdy na ledě.
Je to typ show, kde se hvězdy jako Jan-
ko Lehotský – nebruslaři – naučí brus-
lit, tedy krasobruslit, a předvedou vol-
nou jízdu. Pořad připravují čeští mis-
tři světa Radka Kovaříková a René No-
votný, já a Monika Konečná.

Když sleduje člověk krasobruslení,
vypozoruje, že i v této oblasti se u-
platňují módní trendy, a to nejen co
se barvy a střihů kostýmů týče, ale
i hudebního doprovodu.
J. Hübler: Snažím se to ignorovat.
Někdy jsem vědomě šla proti trendu
a vyplatilo se to. Vždycky si říkám,
chudáci diváci a rozhodčí, kteří se
mají dívat na třicet programů, které
se snaží dělat gladiátora anebo něja-
kou pomalou hudbu. Bývá to tak, že
s tím přijde mistr světa a příští rok to
jezdí všichni. Volila jsem opak, takže
když všichni jezdili princezny a gladiá-
tory, přišla jsem s volnou jízdou Hair,
která měla veliký úspěch. Když se jez-
dily valčíky, Španělsko či nějaké ná-
rodní hudby, moji závodníci jezdili na
Beatles. Rakouské mistryni jsem na-
místo hudby z Labutího jezera nabíd-
la hudební doprovod pořadu Akte X.
Její pohyby v choreografii vytváře-
ly podobu písmene X, černý kostým
zdobilo rovněž toto písmeno.

Má Svaz odborníky, kteří závodní-
kům navrhují kostýmy, účesy?
J. Hübler: Ne, v tomto směru jsme
velmi neprofesionální. Je to nesmírná
zátěž pro trenéra, který se musí o vše-
chno starat. Na kostýmy není vždy
dost peněz, občas se stane, že před
mistrovstvím sedíme na pokoji a lepí-
me flitry na kostým. Trenér, který chce
mít úspěch, je vlastně maminka, člo-
věk, který se stará o školu, boty, brus-
le, kostýmy, regeneraci, o maséra.

Víte, která země je mateřskou zemí
krasobruslení?
J. Hübler: Nevím. Ale určitě mně to
maminka četla z oné knížky o kraso-
bruslení, o které jsem se zmiňovala.

Vše je spojeno s Velkou Británií – prv-
ní krasobruslařský klub vznikl v roce
1742 v Edinburghu, první soutěž se
konala v roce 1814 a první umělé klu-
ziště bylo v roce 1867 otevřeno v Lon-
dýně. Zatímco zde bylo krasobrusle-
ní krásné bruslení – tedy něco jako
povinné cviky, přidali Američané ke
krasobruslení hudbu a taneční prvky.
Ví se v Rakousku o úspěších česko-
slovenských krasobruslařů?
J. Hübler: Ano, oceňují se.

Než jste se plně upsala krasobrusle-
ní, musela jste být také školní dítě. Co
jste absolvovala?
J. Hübler: Chodila jsem do gymnázia
v Brně, na ulici Lerchova. Bavilo mě
chodit do školy, ale nebavilo mě se-
dět, často jsem ve škole dělala špagát,
anebo chodila kolem dokola. Učila
jsem se ráda, a to ve škole, při cestě
na trénink. Chtěla jsem studovat po
maturitě medicínu, ale když jsem se
měla rozhodnout, zda krasobruslení
či medicína, vyhrálo to krasobruslení.
Studovala jsem na fakultě tělesné vý-
chovy a sportu na Karlově univerzitě
v Praze. Bohužel jsem studium nedo-
končila, neboť jsem ve čtvrtém roční-
ku emigrovala. To, co jsem se zde na-
učila ze sportovních věd, z anatomie,
biomechaniky, chemie, pedagogiky,
sportovní masáže, jsem vlastně oce-
nila až zde. Věděla jsem toho tolik
o tom, jak se dělá výběr talentů, jak se
sleduje jeho vývoj, o metodice sportu,
masérství – na tomto poli jsem např.
ve Vídni po emigraci začínala. Když
jsem zde v Rakousku obhajovala tre-
nérskou licenci, vše jsem to uplatnila
a při zkoušce to vypadalo, jako bych
já své zkoušející pány profesory vy-

ku
ltu
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Pod názvem Spřízněni jsou ve Veletržním paláci v Praze
vystavena díla třiadvaceti českých a slovenských autorů,
která podpořila nadace Jana a Milan Jelínek. Tato nadace
poskytuje talentovaným umělcům stipendium a později
jim pomáhá s prodejem jejich děl.

Manželé Jelínkovi žijí od roku 1968 ve Švýcarsku a jejich
činnost navazuje na tradici sběratelství a mecenášství, kte-
rá byla v Čechách minulým režimem násilně ukončena.
Jejich nadace pomáhá umělcům nejenom tvořit, ale také

se snaží o zviditelnění a prosazení české scény – v českém
prostředí je to nákupem děl mladých autorů, které pak
věnuje do státních sbírek a v zahraničí je nabízí k odkou-
pení různým institucím a soukromým sběratelům.

Výběr umělců pro nadaci Jelínek zajišťuje rektor Aka-
demie výtvarných umění Jiří Sopko a ředitel Národní gale-
rie v Praze Milan Knížák. Nadace má velkou zásluhu na
tom, že již mnoha umělcům poskytla možnost věnovat se
umění, aniž by museli řešit existenční problémy.

Mezi pracemi vystavovaných výtvarníků jsou ve velké
míře zastoupeny ženy – návštěvníci zde mohou shlédnout

učovala. Jsem vděčná, že mohu ve své
trenérské práci uplatňovat poznatky,
které jsem nabyla z práce s ing. Iva-
nem Rezkem, Karolem Divínem, Ol-
gou Divínovou.

Vaše povolání a činnost krasobrusla-
řů je velmi podobná činnosti hudeb-
níků. Vlastně neustále cvičíte buď na
ledě, anebo na suchu před sezónou,
v sezóně a po ní. Máte Vy někdy do-
volenou? Kde ji trávíte?
J. Hübler: Říkáte to správně, dovole-
ná neexistuje. Ale protože jsem po
patnácti letech působení jako trenér-
ka v Rakousku začala pociťovat jisté
zdravotní problémy, přimělo mě to
k rozhodnutí, že i moje tělo a hlava si
potřebují odpočinout. Závodníci mají
během roku asi čtyři týdny volno od
tréninku, neboť každá kategorie začí-
ná v jinou dobu přípravu na soutěže.
Protože však trénuji více závodníků
a dělám i jiné věci – choreografie, ně-
jak tato doba na mě nevycházela. Pro-
to jsem se domluvila s ostatními tre-
néry a na svou dovolenou jsem své
svěřence předala jim. Vymezila jsem
si, že čtyři až pět dnů jezdím v zimě
s dcerou na lyže, někdy v březnu mi
vybyde také pár dnů – to je po závo-
dech. Když se narodila dcera Victoria
a měla zdravotní problémy, na dopo-
ručení lékaře jsme pobývaly u moře
a tyto dva týdny si také nenechám ujít.

Jaká by byla Vaše ideální dovolená?
J. Hübler: Nejméně tři týdny u moře
a nedělat vůbec nic. Ale to já tak vždy-
cky říkám a čtvrtý pátý den začnu bě-
hat a sportovat. Protože jsem pořád
na ledě, toužím logicky po sluníčku,
teplu, slané vodě.

Vaše přání do nové sezóny?
J. Hübler: Aby všichni mí sportovci
zůstali zdraví a já také.
Děkuji Vám za rozhovor.

Rozmlouvala dr. Marie Brandeis
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tvorbu Mileny Dopitové, Doroty Sadovské, Dity Štěpáno-
vé, Márie Balážové, Jitky Anlaufové nebo Taťány Vejdov-
ské. Mužskou část výstavy reprezentují například Jakub
Špaňhel, Jan Šerých, Jan Stoss, Petr Pastrňák, Roman Tra-
bura a další.

Výstava bude otevřena do 19. listopadu. (mk)

Neviditelný herec
V nedávných dnech byly vyhlášeny výsledky desátého roč-
níku ankety Neviditelný herec aneb Nejpopulárnější he-
recký výkon na vlnách Českého rozhlasu. První místa ob-
sadili Viktor Preiss a Taťjana Medvecká.

Viktor Preiss dosáhl prvenství za četbu z knihy Mozart
Valerije Brjusova a za rozhlasovou hru známého filmové-
ho scénáristy Jeana-Clauda Carriera Normální okruh –
tento dialog mezi policejním vyšetřovatelem a jeho dlou-
holetým informátorem se v letošním roce objevil i na scé-
ně pražské Violy, Preissovým protihráčem je zde Jiří Lábus.
Taťjana Medvecká zvítězila díky titulní roli v dokumentu
o Marlene Dietrichové z cyklu Velké osudy. Druhá místa
patří Květě Fialové a Janu Hartlovi, na třetím místě skon-
čili Barbora Hrzánová a Rudolf Pellar.

Nejúspěšnější rozhlasovou hrou se stal Zámek Franze
Kafky v režii Dimitrije Dudíka. (mk)

Monografie českých výtvarníků
Nakladatelství BB Art začalo na základě spolupráce s pu-
blicistou a výtvarníkem Petrem Volfem vydávat jeho pře-
hledné publikace o výtvarných umělcích současnosti. Au-
tor mapuje českou i cizí výtvarnou scénu již přes dvacet
let. Napsal množství recenzí, uskutečnil řadu rozhovorů
s výtvarníky, navštěvuje nejrůznější výstavy, ale především
dobře zná práci i způsob života jednotlivých umělců.

Všechny publikace formátu do kapsy mají v zásadě
stejnou koncepci i způsob členění. Knížky jsou vázané,
mají kolem 150 stránek a obsahují většinou více než 100
barevných reprodukcí. Na konci jsou životopisné údaje
a přehled samostatných a skupinových výstav.

První v pořadí byla vydána monografie Michala Cihlá-
ře, která obsahuje všechny složky jeho tvorby – linoryty,
plastiky z mačkaného papíru, koláže a také užitou tvorbu,
především pak tu, jež se týká spolupráce s pražskou zoo-
logickou zahradou.

Jako další vyšel portrét Ivana Komárka, malíře stejné
generace, který je známý svými erotickými obrazy, kresba-
mi, kolážemi a litografiemi nebo objekty.

Věkově blízký je malíř Tomáš Císařovský, který své roz-
sáhlé dílo představil již v řadě významných galerií, napří-
klad v pražském Rudolfinu.

Další publikace představuje ve zkratce tvorbu Jiřího
Davida, která se pohybuje v oblasti malby, instalace, ob-
jektu nebo fotografie. Vedle něj je skupina Tvrdohlavých
reprezentována dílem Františka Skály, který je stálicí na
české výtvarné scéně.

V současné době vyšla šestá publikace této řady, jed-
ná se o monografii Antonína Sládka, který patří ke starší
generaci. Představuje jeho typická témata jako zátiší, kra-
jinu – moře, ulice či portréty.

Ve stadiu příprav je monografie mladého autora graf-
fiti Jana Kalába. Tento autor patří k mladé generaci a ještě

studuje na Akademii výtvarných umění. Publikace bude
pokrývat celé jeho dílo, které se neomezuje jen na graffiti.

(mk)

Výstava děl Eugena von Kahlera
V Galerii výtvarného umění v Chebu se konala v průběhu
září zajímavá výstava děl předčasně zemřelého malíře Eu-
gena von Kahlera (1882-1911).

Eugen von Kahler pocházel z pražské židovské němec-
ky mluvící průmyslnické rodiny. Mládí prožil v Praze, kde
studoval na gymnáziu a obchodní škole. Zde také získával
první zkušenosti v hodinách kreslení u H. Jakesche. Po stu-
diích žil Kahler v letech 1905-1907 v Mnichově, Berlíně
a nakonec v Paříži, kam se na krátké pobyty vracel i pozdě-
ji. V jeho tvorbě se projevoval vliv francouzských impresio-
nistů, především Maneta, a ze starých mistrů pak Velas-
queze, Greca a Tiziana.

Eugen von Kahler trpěl od mládí závažným plicním
onemocněním, to se v roce 1908 přihlásilo s novou silou
a tak na doporučení lékařů nakonec odcestoval na Střed-
ní východ, do Egypta, Tunisu a Alžíru. Opakované pobyty
v arabském světě se promítly v jeho výtvarném projevu
množstvím obrazů, akvarelů a kreseb.

Od podzimu roku 1910 žil Kahler v Mnichově, kde byl
členem Neue Künstlervereinigung München. Účastnil se
výstav tohoto sdružení a jeho prostřednictvím se mu po-
dařilo sblížit se i s okruhem kolem mnichovského almana-
chu Der Blaue Reiter.

Eugen von Kahler zemřel 13. prosince 1911 v domě svých
rodičů v Praze. (mk)

Zemřel Jan Lukas
Přední český fotograf nejstarší generace Jan Lukas zemřel
ve věku 91 let v New Yorku.

Jan Lukas se narodil v Českých Budějovicích v roce
1915. Fotografovat začal již ve dvanácti letech. Tematická
šíře jeho tvorby je rozsáhlá – od krajinářských fotografií
přes reportáže až k portrétu. Jan Lukas patřil ve třicátých

Z Lukasova Pražského deníku. XI. všesokolský slet 6. 7. 1948



10

ku
ltu

ra

letech minulého století spolu s Karlem Hájkem a Václavem
Jírů k zakládající generaci českých fotoreportérů.

V roce 1946 vydal Lukas knihu Země a lidé. Jeho další
kniha Moskva z roku 1963 byla po intervenci sovětského
velvyslance zničena. Od roku 1965 žil Lukas v USA.

V roce 1968 představil Jan Lukas v New Yorku soubor
Pražský deník 1938-1965, který patří k zásadním cyklům
v české fotografii. Vzhledem k tomu, že svoji vlast opouš-
těl umělec tajně, podařilo se mu do zahraničí propašovat
jen část svojí práce. Mnohé z negativů, které vznikly před
rokem 1965, se ztratily.

V roce 1971 získal Lukas americké občanství a právě
v té době začal pracovat na cyklu Ostrované, v němž do-
kumentoval život na Manhattanu, v Jeruzalémě, tehdejším
západním Berlíně nebo na Tchaj-wanu.

V září byla v zahradách Pražského hradu instalována
výstava tohoto umělce pod názvem New York – Pompeje,
která představila cyklus velkoformátových fotografií z še-
desátých a sedmdesátých let minulého století. V České re-
publice vyšel také knižně Pražský deník a rovněž průřezo-
vá monografie tohoto předního českého fotografa. (mk)

Otto Guttfreund v Obecním domě v Praze
Jídelny Obecního domu v Praze zdobily během září kres-
by významného sochaře Otto Guttfreunda. Expozice v O-
becním domě v Praze byla sestavena z kreseb obsažených
ve sbírkách Moravské galerie v Brně. Tyto kresby bývají
často samostatně vystavovány, neboť mohou samy o sobě
velmi dobře existovat. Podávají také přesné svědectví o vý-
voji sochařových tvůrčích záměrů až ke konečnému tvaru
jeho díla.

Proběhlá výstava obsahovala asi dvě třetiny souboru,
z něhož Moravská galerie zakoupila stěžejní část v roce
1960 od sochařova bratra z Guttfreundovy pozůstalosti.
Později byla sbírka pravidelnými přírůstky doplňována –
poslední pocházejí z roku 2001.

Soubor Guttfreundových kreseb z Moravské galerie
zahrnuje především studie postav a hlav. Jejich výběr, kte-
rý byl k dispozici na pražské výstavě, seznámil návštěvní-

ky především s nejrůznějšími technikami, které sochař při
kresbě používal a provedl ho i jeho tvůrčími obdobími,
přes počáteční kresby perem nebo štětcem s prvky expre-
sionismu, kubistickými hlavami a figurami až po akty, kte-
ré vytvořil ve druhé polovině 20. století těsně před smrtí.
Tady se opět vrátil k realistické formě a v jednotlivých dí-
lech bylo patrné nejen hledání formy, ale také Guttfreun-
dovy prožitky z fronty první světové války, které se zúčast-
nil jako dobrovolník, i jeho internace v zajateckém táboře.

K výstavě v Obecním domě v Praze byl vydán katalog
– autorem textu je Petr Ingerle, který byl zároveň kuráto-
rem výstavy. (mk)

Jan Chaloupek vstoupil do Tolerance
Jako první Čech před časem vstoupil malíř Jan Chaloupek
do mezinárodní umělecké skupiny nazvané Tolerance.
Stalo se tak u příležitosti jeho skupinové výstavy v praž-
ském Vltavínu.

Cílem skupiny Tolerance je soustřeďovat takové uměl-
ce, kteří mají zájem nekonvenčním způsobem podpořit
vzájemnou toleranci lidí na celém světě. Skupinu založil
její současný šéf Peter Busch v roce 1975 v Helsinkách, kdy
se zde konala významná konference o bezpečnosti a spo-
lupráci v Evropě. Hned vzápětí zřídil Busch v Hamburku
stejnojmennou galerii, která od listopadu letošního roku
představí také díla nového člena Jana Chaloupka.

Skupina Tolerance má v současné době asi dvacet čle-
nů, kteří tvoří směs mnoha národností. Na pražské sku-
pinové výstavě představili svá díla spolu s Chaloupkem
i dnes již ostřílení členové Tolerance, polští akademičtí
malíři Margareta Pereda a Marek Schmidel a maďarský
architekt János Erdos.

Volby, 26. 5. 1946

Otto Guttfreund: Sedící žena, 1911, pero, inkoust, papír 20,9 × 17 cm
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Jan Chaloupek již několik let produkuje kvalitní umě-
leckou tvorbu. Kromě této skutečnosti hrál při úvaze o je-
ho členství v Toleranci velkou roli i fakt, že hledá cestu
k otevřené komunikaci. Ta je také smyslem skupiny a po-
jítkem mezi jejími členy. (mk)

Zemřel Josef Langmiler
V srpnu zemřel v Praze oblíbený herec Josef Langmiler.
Josef Langmiler se narodil 12. dubna 1923. Po absolvování
konzervatoře v roce 1948 získal angažmá ve Zlíně (tehdy
v Divadle pracujících Gottwaldov). Poté přešel do Státní-
ho divadla Ostrava, kde působil pět let. V roce 1960 dostal
Josef Langmiler nabídku z nově ustaveného Divadla E. F.
Buriana, jehož byl členem až do odchodu do penze v roce
1986. Langmiler patřil společně s Iljou Rackem, Radúzem
Chmelíkem, Blankou Bohdanovou nebo Slávkou Budíno-
vou k hereckým oporám této scény. Langmiler hrál větši-
nou hlavní role v mnoha divadelních inscenacích a slavil
velký úspěch i jako komediální herec – úspěch měl jeho
Petruccio ve Zkrocení zlé ženy, kde exceloval spolu se
Slávkou Budínovou.

Vedle výrazného divadelního působení Josefa Langmi-
lera je významná i jeho početná filmografie, především
z šedesátých a sedmdesátých let minulého století. Počát-
kem šedesátých let natočil s Věrou Chytilovou zajímavý
snímek O něčem jiném, zaujal v Menzelově Zločinu v šan-
tánu podle předlohy Josefa Škvoreckého a hrál také napří-
klad v Herzových Holkách z porcelánu. Josef Langmiler se
začal brzy objevovat především ve filmech detektivního
žánru, z nichž mnohé dodnes patří k nejlepším titulům

z domácí produkce, například Na kolejích čeká vrah, Zna-
mení raka, Vražda v hotelu Excelsior a mnoho dalších.

Z Langmilerovy televizní tvorby stojí za to připome-
nout například postavu maskéra v dramatu o Anně Leten-
ské Vrah nepočká, barona Taylora v trilogii Alexandr Du-
mas starší nebo Masona v minisérii Jana Eyrová s Martou
Vančurovou.

Josef Langmiler se také řadu let věnoval dabingu a pro-
půjčil svůj hlas mnoha významným hercům. Namluvil na-
příklad Roberta Hosseina (Jeoffrey de Peyrac) ve filmech
o Angelice – v roce 2000 obdržel cenu za celoživotní mis-
trovství v dabingu. (mk)

Akné
Čtvrt století už sbírá Richard Adam obrazy, na díla součas-
ných českých malířů se zaměřil v polovině osmdesátých
let. Svou kolekci soustředil do brněnské Wanniesk Galle-
ry. Nyní představuje průřez především „klasickou“ malbou
posledního desetiletí mladé generace umělců české vý-
tvarné scény, výstavu s názvem Akné v pražském Rudol-
finu.

Sbírka Richarda Adama je rozsáhlým souborem české
malby od poloviny osmdesátých let minulého století po
současnost – jedním z největších, jaké v ČR existují. Adam
se průběžně zajímal o práce některých členů seskupení
12/15 – pozdě, ale přece, o skupinu Tvrdohlavých, výtvar-
níky z poloviny devadesátých let (tzv. česká abstraHce),
trojici s názvem Bezhlavý jezdec (Bolf, Šerých, Mančuška),
RAFANY a další. Svou sbírku neustále doplňuje, například
i o nejmladší absolventy AVU.

Kolekce vystavená nyní v Rudolfinu je průřezem tvor-
by mladých výtvarníků v rozsahu a kvalitě, jíž žádná oficiál-
ní – ať státní, krajská nebo městská – instituce není schop-
na. Pořadatelé výstavy jsou přesvědčeni, že tento výběr Ri-
charda Adama je přehlídkou toho nejlepšího, co na české
scéně vzniká, aniž by si činil nárok na vyčerpávající sou-
hrn.

K nejčastěji zastoupeným v Adamově sbírce patří prá-
ce Petra Pastrňáka a Petra Písaříka, dále díla dnes už ově-
řených autorů, jako jsou Jiří Černický, Ján Mančuška, Josef
Bolf, Jan Šerých, Ivan Vosecký či Jakub Špaňhel. K nepo-
chybným talentům patří Milan Salák, Vít Soukup, Franti-
šek Matoušek, Petr Kožíšek, Patricie Fexová a Ondřej Ko-
pal. Nejmladší generaci českých malířů ve sbírce Richarda
Adama zastupují Jiří Franta, Jiří Skála, Jakub Hošek, Marek
Meduna, Luděk Rathouský, Robert Šalanda, Václav Girsa,
Blanka Jakubčíková, Věra Kotlárová a Alice Nikitinová.
Poněkud provokující název výstavy – Akné – byl zvolen
podle stejnojmenného obrazu Jiřího Černického v čele
expozice. Odpovídá sebeironizujícím tendencím v mladé
generaci výtvarníků.

Výstavu, která potrvá do konce roku, provázejí prohlíd-
ky s komentáři autorů a další programy.

Byla udělena Cena Josefa Jungmanna
Jungmannovu cenu za rok 2006 obdržel od obce překla-
datelů Jiří Hanuš. Získal ji za překlad románu Philipa Ro-
tha Lidská skvrna. Hlavní odměnu pak převzal Richard
Podaný za překlad románu J. S. Foera Naprosto osvětle-
no. Mimořádné tvůrčí odměny byly uděleny Jiřímu Strom-Josef Langmiler
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zové za překlad esejů I. Stravinského Hudební poetika,
Vladimíru Piskořovi za překlad novely A. Sahlberga Pírko,
Janě Štroblové za převod básní M. Cvetajevové Pij, duše,
co hrdlo ráčí a Vladimíru Medkovi za překlad románu
C. Fuentese Starý gringo. Majitelem prémie Tomáše Hrá-
cha pro překladatele do 33 let se stal T. Dimter za překlad
románu T. Bernharda Vápenka. Stipendium Hany Žantov-
ské získal Radek Malý za překlad antologie poezie němec-
kého expresionismu. (mk)

Zemřel Drahoslav Holub
Krátce před svými pětasedmdesátými narozeninami ze-
mřel nestor českých dokumentaristů Drahoslav Holub.
Drahoslav Holub se narodil 6. listopadu 1921 v Kroměříži.
Svůj první film Zlín za války natočil před 61 lety v Baťových
ateliérech na Kudlově. V tomto svém debutu využil Holub
především archivní materiály a tato metoda se pak stala
stěžejní v jeho tvorbě. Ve svých dalších filmech se do rod-
ného města ještě několikrát vrátil, například v medailonu
Maxe Švabinského (Milenec léta).

Umělecké prostředí se stalo zdrojem, ze kterého Holub
čerpal i ve svých dalších dílech, například v dvoudílném
dokumentu o Mikoláši Alšovi Píseň života a Slavná vlast
nebo Rodin v Praze, v němž se pokusil o rekonstrukci
okolností slavné pražské výstavy francouzského sochaře
v roce 1902 v Kinského sadech. Za pozornost však stojí
především dokument o Robertu Desnosovi Smrt básníka
(Robert Desnos zemřel na následky tyfu 8. června 1945
v Terezíně). Tento snímek, který natočil Drahoslav Holub
v roce 1963 ve Filmové a televizní tvorbě tehdejší ČST
v Terezíně, se stal jakousi spojnicí k dalšímu velkému té-
matu jeho tvorby – je jím největší ghetto v lidských ději-
nách. Tady Holub natočil dokumentární triptych O botič-
kách, copánku a dudlíku, Růže pro kasemata a Pohled-
nice pro kata.

V Krátkém filmu natočil Drahoslav Holub přes 200
snímků, například film V srdci Evropy z televizního cyklu
Potomci a předkové vznikal v období Pražského jara a při-
nášel objektivní pohled na dějiny ČSR. Objevily se zde
například záběry s T. G. Masarykem, Aloisem Rašínem,
Aloisem Eliášem a jinými. Tento film byl však velmi brzy
uložen do trezoru a v České televizi se objevil až v roce
1990.

Drahoslav Holub vzhledem ke své nemoci již dlouhou
dobu netočil, ale snažil se soustředit obrazové i textové
materiály pro knihu Archívy dokumentárních filmů vydá-
vají svědectví doby. Jeho záměrem bylo připomenout má-
lo publikované události, které zachytil ve svých dokumen-
tech, například Jak se Praha bavívala, Cirkus Kludský,
Baťa, Semena nenávisti (K. H. Frank), Šéf pražského ge-
stapa (Dr. Ernst Gerke) nebo Travičská aféra (případ
otravy kolaborantských protektorátních novinářů). (mk)

Vzpomínka na Josefa Sudka
V Ateliéru Josefa Sudka na pražském Újezdě se uskutečni-
lo setkání přátel a pamětníků u příležitosti 30. výročí úmrtí
významného českého fotografa.

V malém prostoru Ateliéru byly při této vzpomínkové
akci opětovně představeny některé Sudkovy fotografie

z dřívějších výstav – bylo vybráno třináct snímků ze sbírky
umění PPF, které pocházejí z různých období Sudkovy
tvorby a zastupují rozličné žánry. Tento výběr bude vždy
pravidelně zařazován do výstavního programu Ateliéru
i v dalších letech, pokaždé však bude trochu pozměněn.
Tímto způsobem chce galerie alespoň dvakrát v roce při-
pomínat jednoho z nejznámějších českých umělců, a to na
místě, které bylo jeho součástí.

Činnost Ateliéru Josefa Sudka byla zahájena před šesti
lety. První výstava, která se zde konala, představila foto-
grafie z různých období umělcovy tvorby – většina děl
však vznikla přímo v Ateliéru, například z rozsáhlého cyk-
lu pochází Okno do mého ateliéru (1940-1945), Procház-
ka po mé zahrádce (1944-1953), Zahrada mého ateliéru
(1950-1970) nebo Zátiší na okně mého ateliéru (1950-
1958).

V průběhu dalších pěti let byly v Ateliéru vystavovány
z tvorby Josefa Sudka například velkoformátové snímky,
panoramatické pohledy na Prahu a další, jejichž tématem
byl tanec nebo reklamní tvorba. (mk)

Zemřel Jan Špáta
V srpnu zemřel v Praze ve věku nedožitých 74 let známý
dokumentarista Jan Špáta. Jan Špáta točil výborné sociál-

ní dokumenty, filmy o utrpe-
ní, o nemocech, o posledních
věcech člověka – Poslední
dějství, Mezi světem a tmou
aj. Měl obdivuhodný dar vcí-
tění do nitra hrdinů svých fil-
mů, otevírali před ním své
osudy, protože chápali jeho
pokornou snahu udělat z je-
jich osudů velké a ukázat tak,

že jejich životy i smrt mají smysl, který je sice málo pocho-
pitelný, ale je.

Jan Špáta vychovával mladé dokumentaristy na praž-
ské filmové fakultě, kde působil jako odborný asistent a od
roku 2002 jako profesor, současně vedl seminář na Vyšší
odborné škole publicistiky v Praze a vychovával také mla-
dé dokumentaristy v německém Ulmu. (Dcera Jana Špáty
Olga je rovněž dokumentaristkou.)

Profesionální kariéru ukončil Jan Špáta v roce 1998
dvojdílným autobiografickým filmem Láska, kterou opou-
štím. Tento dokument odvysílala Česká televize v nedáv-
ných dnech. (mk)

Zemřel Oldřich Karásek
6. října zahynul při dopravní nehodě v Ugandě známý čes-
ký fotograf Oldřich Karásek (bratr faráře a písničkáře Sva-
topluka Karáska). Oldřich Karásek se narodil v roce 1939.
Vystudoval Střední průmyslovou školu grafickou v Praze.
Poprvé na sebe upozornil koncem šedesátých let, kdy fo-
tografoval pro italskou agenturu Vita Press portréty světo-
vých celebrit, například Brigitte Bardotovou, Marcella
Mastroianniho, manžele Onassisovy, Sophii Lorenovou
nebo Beatles. Fotil také posádku kosmické lodi Apollo,
která dobyla Měsíc.

V roce 1966 vyhrál Oldřich Karásek soutěž na MFF
v Cannes, úspěchy slavil i ve Stockholmu nebo v Tokiu.

Jan Špáta
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Proslul svými fotografiemi Prahy – populární byly jeho
publikace Praha v proměnách světla nebo Symfonie pro
sto věží. Oldřich Karásek vytvořil také desítky kalendářů
a za fotografiemi cestoval po celém světě. Na jeho sním-
cích se objevují indické ženy v sárí, buddhističtí mniši na
korbě náklaďáku, duha na Floridě – těsně před příchodem
hurikánu, surfing na Havaji, průplav v Hongkongu, argen-
tinský ledovec i kaňon v Arizoně, pohled na Rio de Janei-
ro, obří socha Krista nebo newyorský Manhattan z ochozu
Empire State Building.

Oldřich Karásek vydal řadu zajímavých publikací, kte-
ré jsou přitažlivé nejen díky jeho fotografiím, ale také kvůli
jeho autorským komentářům. Poslední publikaci, kterou
vydal, se jmenovala USA českýma očima. V roce 1997 za-
ložil Oldřich Karásek vlastní agenturu OK Globe Photo
Bank. (mk)

Retrospektivní výstava Otakara Kubína
V západním křídle hradu Špilberk instalovalo Muzeum
města Brna retrospektivní výstavu Otakara Kubína. Po-
slední velká prezentace z díla významného představitele
české moderny se konala před dvaceti lety v Praze. Sou-
časná výstava je ojedinělou příležitostí vidět relativně uce-
lený výběr z Kubínovy tvorby.

Soubor prací Otakara Kubína se poprvé představil
v Severočeské galerii výtvarného umění v Litoměřicích.
Brněnská repríza zaznamenala určité změny, asi třetina
exponátů musela být obměněna. Důvodem byl špatný
stav některých obrazů. Současná retrospektiva Kubíno-
vých děl nabízí návštěvníkům celkem 50 obrazů a 20 prací
na papíře, které zachycují všechna výtvarníkova tvůrčí ob-
dobí.

Otakar Kubín patřil ke generaci české moderny výraz-
ně ovlivněné na svém počátku evropským expresionis-
mem. V roce 1907 se stal Kubín členem skupiny Osma, na
jeho tvorbě je patrný vliv van Gogha a Gauguina. Později
se ve své tvorbě inspiroval francouzským kubismem. Po
první světové válce, kdy byl umělec již usídlen v jižní Fran-
cii, maloval lyrické krajiny. Ve dvacátých letech se přiklonil
k neoklasicismu, jako inspirace mu posloužili především
mistři devatenáctého století. V krajinářské tvorbě pokra-
čoval Otakar Kubín i ve třicátých letech – toto období pa-
tří k jeho nejslavnějším, vytvořil několik set krajin.

Na počátku padesátých let se Kubín vrátil do Čech
a v jeho tvorbě se začaly opakovat starší témata francouz-
ských prací. Na brněnské výstavě jsou také zastoupeny
kresby a grafiky.

Muzeum města Brna převzalo výstavu z děl Otakara
Kubína nejen z důvodů umělcova významu, jako mimo-
řádně ceněného autora, ale také vzhledem k jeho vztahu
k Moravě – narodil se v Boskovicích, kam se často během
svého života vracel. Dalším důvodem pak byla Kubínova
blízká spojitost s autory české moderny, které brněnské
muzeum před nedávnem vystavovalo.

Výstava bude otevřena do 19. listopadu. (mk)

Ocenění pro Ivana M. Jirouse
Básník Ivan Martin Jirous se konečně dočkal ocenění své
básnické tvorby. Porota Ceny Jaroslava Seiferta „ocenila

jeho celoživotní básnické dílo a přihlédla rovněž k letos
vydanému souboru vězeňské korespondence Magorovy
dopisy“.

Ivan Martin Jirous se narodil 23. září 1944 (přesně o čty-
řicet tři let později než Jaroslav Seifert) v Humpolci. Po
maturitě na gymnáziu odešel do Prahy studovat dějiny
umění na Filozofické fakultě Univerzity Karlovy. Studia
zakončil diplomovou prací na téma „Vizuální poezie. Jiří
Kolář a Henri Michaux“. Stal se také členem seskupení
Křižovnické školy čistého humoru bez vtipu a začal publi-
kovat v časopise Výtvarná práce. Po sovětské okupaci
v roce 1968 byly však rázem všechny možnosti oficiálního
uplatnění Ivana M. Jirouse, přáteli přezdívaného Magor,
ztraceny. Pracoval jako noční hlídač a pomocný dělník
a později se stal uměleckým vedoucím skupiny The Plastic
People of the Universe.

Ivan Martin Jirous se stal hlavní postavou českého un-
dergroundu a jako zástupce neoficiální kultury pořádal
koncerty, výstavy, festivaly druhé kultury, byl iniciátorem
samizdatového časopisu Vokno a signatářem Charty 77.
Všechny tyto jeho aktivity komunistický režim „odměnil“
několikerým uvězněním, a to v letech 1973-1974, 1976-1977,
1977-1979, 1981-1985 a 1988-1989. Právě odtud posílal listy,
nyní souborně vydané jako Magorovy dopisy. Magorovy
dopisy navazují na rozsáhlé svazky Magorův zápisník
(1997), shrnující Jirousovu publicistiku, a Magorovu sum-
mu (1998), obsahující třináct básnických sbírek včetně
Magorových labutích písní (vydalo nakladatelství Torst).
Ivan M. Jirous publikuje i další básnické knihy, v brněn-
ském nakladatelství Vetus Via byla vydána Magorova va-
nitas (1999), dále sbírka Ubíječ labutí (2001) a nejnověji
Rattus norvegicus (2004).

Po listopadu 1989 se mnoho Jirousových přátel vrátilo
z emigrace a společně s těmi, kteří v Čechách přečkali nor-
malizaci, začali svobodně provozovat kulturu nebo se po-
liticky uplatňovat. K těm Ivan M. Jirous nepatřil. V deva-
desátých letech spíš vstoupil do povědomí veřejnosti svý-
mi extempore, například v rockovém klubu Bunkr a i jinde
a určitě právě proto se mu také literární ocenění vyhýba-
la. Ivan M. Jirous může na první pohled budit dojem nevy-
počitatelného opilce. Jeho poezie a postřehy však jasně
vypovídají o něčem jiném. Jirousův život je obrazem toho,
jak ve střední Evropě dopadne ten, kdo nekolaboruje, ne-
uhýbá a nenechá se zkorumpovat: působí výjimečně až
vyšinutě. (mk)

Rudolf Kremlička
Soubornou výstavou představuje Galerie hlavního města
Prahy Rudolfa Kremličku, neprávem poněkud opomíjené-
ho velikána výtvarného umění. Návštěvníci mohou více
než 200 jeho děl shlédnout do 21. ledna příštího roku.

Instalace v Domě U Kamenného zvonu dává ucelený
přehled o všech vývojových etapách a názorových prou-
dech jednoho z předních zakladatelů českého moderního
malířství.

Pocta Kremličkovi se uskutečňuje po půlstoletí. Srov-
natelná retrospektiva se konala v padesátých letech v praž-
ském Mánesu, předtím velkou ucelenou výstavu uspořá-
dala malíři Umělecká beseda v roce 1932, pár měsíců před
jeho předčasným úmrtím.
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Výročí – Václav Smetáček
V letošním roce si všichni milovníci hudby připomněli sté
výročí narození velké osobnosti hudebního života, Václa-
va Smetáčka.

Václav Smetáček se narodil 30. září 1906 v Brně. Dět-
ství prožil v Brně a ve Slaném. Vystudoval na pražské kon-
zervatoři hru na hoboj a v roce 1928 se stal posluchačem
Filozofické fakulty Univerzity Karlovy, kde studoval hudeb-
ní vědu. V té době založil Václav Smetáček Pražské decho-
vé kvinteto. Během studií na pražské konzervatoři působil
tři roky jako hobojista v České filharmonii – v té době byl
jejím šéfem Václav Talich. Do tohoto období se datuje roz-
hodnutí Václava Smetáčka stát se dirigentem.

V roce 1933 získal Smetáček doktorát na Karlově uni-
verzitě a současně se plně věnoval Pražském dechovému
kvintetu. Od roku 1934 převzal funkci sbormistra ve spol-
ku Hlahol a dále pak získal ještě funkci tajemníka a diri-
genta v hudebním oddělení Československého rozhlasu.
V roce 1934 poprvé v Praze účinkovalo nově založené hu-
dební těleso Orchestr FOK (film – opera – koncert). První
veřejný koncert dirigoval Smetáček v roce 1936 ve výstav-
ní síni Mánes. V roce 1942 byl zatčen gestapem zakladatel
orchestru Rudolf Pekárek a do jeho čela byl zvolen právě
Václav Smetáček.

Orchestr FOK zažil za války totální nasazení a nadále
složitě bojoval o svoji existenci i po válce. Existenční jisto-
ta orchestru byla zajištěna až v roce 1952, kdy byl přičle-
něn k pražskému Ústřednímu národnímu výboru pod ná-
zvem Symfonický orchestr hl. m. Prahy FOK. V čele toho-
to orchestru působil Václav Smetáček třicet let, až do roku
1972, a dovedl ho na evropskou úroveň.

Václav Smetáček jako pedagog vychoval řadu vynikají-
cích hobojistů a dirigentů, věnoval se také komponování
a jako dirigent působil i v jiných hudebních tělesech. Měl
velký úspěch v Itálii, Argentině a na Islandu, kde často di-
rigoval i opery.

FOK poprvé vyjel v roce 1957 do Polska. Dále pak ná-
sledovaly cesty do Německa, v roce 1967 do Velké Británie
a v roce 1969 do USA. FOK spolu s Václavem Smetáčkem
vykonal nesmírně záslužnou práci pro šíření české kultu-
ry. Pokud v letošním roce 100. výročí narození Václava
Smetáčka vzpomíná hudební veřejnost na tuto význam-
nou osobnost, nelze si než přát, aby v duchu jeho tradice
český hudební svět a nejslavnější pražský symfonický or-
chestr zachovaly jeho kvality a umění i nadále. (mk)

Zemřel Zdeněk Tylšar
Ve věku 61 let zemřel náhle v Praze Zdeněk Tylšar, koncert-
ní umělec, člen České filharmonie a pedagog hry na lesní
roh. Zdeněk Tylšar patřil k nejvýraznějším českým inter-
pretům druhé poloviny dvacátého století. Hudební vzdě-
lání získal na konzervatoři v Brně a Janáčkově Akademii
múzických umění. Základ jeho činnosti tvořila práce v Čes-
ké filharmonii, kde byl více než čtyřicet let jednou z klí-
čových osobností. Zdeněk Tylšar působil i v dalších soubo-
rech jako Collegium musicum Pragense, Collegium tri-
partitum nebo Solistes Européens Luxemburg. Zároveň

také vyučoval na Pražské konzervatoři, na Hudební fakul-
tě a vedl mistrovské kurzy po celém světě. Zdeněk Tylšar
získal také řadu ocenění vítězstvím v prestižních meziná-
rodních soutěžích, například v Mnichově, Ženevě nebo
Praze. (mk)

Zemřel Miloš Nop
Ve věku 57 let zemřel v Praze po těžké nemoci Miloš Nop,
pianista a pedagog Pražské konzervatoře. Miloš Nop stu-

doval na konzervatoři pů-
vodně hru na housle (v le-
tech 1964-70). V polovině
šedesátých let se však pro-
sadil jako vynikající pianis-
ta. Po dvouleté vojenské zá-
kladní službě v Armádním
uměleckém souboru půso-
bil se skupinou Františka
Ringo Čecha Shut Up v di-
vadle Semafor. Tady se také
ve skupině Jiřího Grossman-
na a Miloslava Šimka prosa-
dil jako aranžér a skladatel.

V letech 1975-1990 byl Miloš Nop klavíristou a aranžérem
Orchestru Karla Vágnera. Od roku 1978 působil také jako
pedagog oddělení populární hudby na Pražské konzerva-
toři a od roku 1999 vedl doprovodný soubor zpěváků Pav-
la Bobka a Hany Zagorové. Miloš Nop doprovázel mnoho
sólistů, mimo jiné Jiřího Schelingra, Petra Rezka, Jiřího
Helekala a mnoho dalších. (mk)

Zemřel skladatel Viktor Kalabis
Ve věku 83 zemřel v Praze jeden z nejvýznamnějších čes-
kých skladatelů druhé poloviny 20. století, Viktor Kalabis.
Viktor Kalabis se narodil 27. února 1923 v Červeném Kos-
telci. Studoval na Filozofické fakultě estetiku, psychologii,
filozofii a hudební vědu. Jeho závěrečná práce o Igoru
Stravinském a Bélu Bartókovi nebyla v roce 1952 přijata,
protože oba autoři byli v tehdejší době označeni jako kos-
mopolitní formalisté.

Viktor Kalabis byl jedním z těch, kteří od počátku pa-
desátých let výrazně formovali český hudební život. Byl
nejen tvůrcem, ale i organizátorem. Do roku 1972 byl Ka-
labis zaměstnán v Československém rozhlase v redakci
pro děti a mládež, kde spolupracoval při založení meziná-
rodní rozhlasové interpretační soutěže Concertino Praga.
Poté se věnoval ve svobodném povolání skladbě.

V letech 1991-2003 byl Viktor Kalabis předsedou Nada-
ce Bohuslava Martinů – tohoto autora vždy obdivoval
a litoval, že nemohl být jeho žákem.

Manželkou Viktora Kalabise byla významná cembalist-
ka Zuzana Růžičková. (mk)

Videoklip Otakara Vávry
Režisér Otakar Vávra se v 95 letech rozhodl natočit svůj
první videoklip. Spolupracuje s autorskou dvojicí Petr

ZE SZE SZE SZE SZE SVĚTVĚTVĚTVĚTVĚTA HUDBA HUDBA HUDBA HUDBA HUDBYYYYY

Miloš Nop
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Hapka a Michal Horáček, která přichází po pěti letech
s novým albem Strážce plamene. Vávra režíruje klip s ná-
zvem Hlava kance. Na albu se podílejí Hana Hegerová,
Jana Kirschner, Szidi Tobias, Bára Basiková, Daniel Landa,
Jaromír Nohavica či František Segrado. Úvodním singlem
alba je duet Jaromíra Nohavici a Jany Kirschner První noc
v novém bytě. CD Strážce plamene vychází 20. listopadu
2006.

Pocta Jaroslavu Ježkovi
Století od skladatelova narození připomínají dva koncerty
s názvem Pocta Jaroslavu Ježkovi v Divadle Semafor. Po-

dle Werichova svědec-
tví Jaroslav Ježek kom-
ponoval s lehkostí, ne-
mohl prý pochopit, že
někomu dá práci sklá-
dat melodie. Ty skladby
na to ovšem nevypada-
jí, všichni, kdo se poz-
ději odvážili Ježkovy pís-
ně zpívat, dobře vědí,
jak jsou zrádné. Ve své
zdánlivé jednoduchosti
brzy na zpěváka prozra-

dí, kdo intonuje a kdo ne, kdo cítí rytmus, kdo umí frázo-
vat, komu v puse slova překážejí...

Také nálada Ježkových písní může být nebezpečím –
dokazují, jak snadno interpret sklouzne k sentimentu,
když mu není dáno vybalancovat míru mezi nostalgií,
smutkem a nadhledem, jímž „Osvobození“ oplývali.

Není ovšem vůbec na škodu mít možnost srovnání. Pís-
ně, jimž vesměs už odbilo sedm křížků, si naštěstí může-
me poslechnout v originálních verzích – některé jsou neo-
pakovatelné už pro jedinečnost výrazu dvojice V+W, jiné
z dnešního pohledu trochu naivní, některé (zejména po-
kud je zpívali ostatní herci divadla) upadly v zapomnění
právem. Dnes získávají na zajímavosti především v kombi-
naci s komentářem Jana Wericha, který pro rozhlasový
cyklus vyprávění pořídil před více než čtyřiceti lety. Vyda-
vatelství Lotos z tohoto materiálu sestavilo třídeskový
komplet nazvaný Jan Werich o Ježkovi a na semaforských
koncertech jej křtí. Dozvíme se z něj i to, že Ježek „ze vše-
ho nejradši dělal blues“, ale miloval odrhovačky, kolegům
říkal „jen se mořte, chlapénkové, jen se mořte...“ a měl na
mysli češtinu, všechna ta slova, která spřádali na jeho „le-
houčké“ melodie...

Ve sborníku, který k prvnímu výročí smrti Jaroslava Jež-
ka vyšel péčí „New Yorkského Denníka“, v textu nazvaném
Tři strážníci (tak si trojice V + W + J říkala) vzpomínal Jan
Werich, jak vznikla píseň, která je pro Ježka tak charakte-
ristická. Potřebovali tehdy narychlo blues a nic je nenapa-
dalo: „»Aspoň první řádky kdybyste si vymysleli, volové, ať
se mám čeho chytit,« domlouval nám Ježek, proháněje
bluesové rytmy po klávesách. Navrhovali jsme různé ne-
smysly. Jeden z nich konečně Ježka zaujal: Netoliko, že je
tma, ale nevidím... »Počkej, to by šlo, to má hezkej ryt-
mus,« bručel a skandoval si tento absurdní alexandrin na
klávesách. A z čista jasna určil k těmto slovům fragment
melodie, který nás všechny tři strážníky probudil – slova
a tóny se k sobě kladly jako cihly a rytmus byl malta. Chvíli

vedl text, chvíli hudba a v této kolektivní improvizaci, v této
jam session, vznikl Blues Tmavomodrý svět.“

Citát je z publikace Tmavomodrý život Jaroslava Ježka
1906-1942, kterou napsal Gabriel Gössel a vydala DKO Jih-
lava. Kromě ježkovské faktografie uvádí také zajímavou
korespondenci. Dopisy z podzimu 1938 například připomí-
nají nepříliš známou intimní stránku skladatelovy osob-
nosti. A také jeho úzkost z budoucnosti.

Život Jaroslava Ježka ve zkratce
25. 9. 1906 narozen na Žižkově
1922-1927 studium konzervatoře; absolvuje vlastním klavírním koncer-

tem
1928-1929 pobyt v Paříži
1929 začátek spolupráce s Voskovcem a Werichem
1939 odchod do emigrace
29. 12. 1941 v nemocnici se oženil s Frances Bečákovou
1. 1. 1942 zemřel na onemocnění ledvin
5. 1. 1947 urna uložena na Olšanském hřbitově

Hana Hegerová
K pětasedmdesátinám Hany Hegerové (*20. října 1931
v Bratislavě jako Carmen Farkašová) připravil 2. program
ČT Večer na téma... Levandulová. Uvedl v něm zpěvaččin
portrét režiséra Jana Mudry, který je zároveň dokumentem
mapujícím souvislosti nejen jejího života a kariéry od dru-
hé poloviny minulého století až po současnost. Diváci si
rovněž připomenou největší hity Hany Hegerové ze šede-
sátých let (Zlá neděle, Petr a Lucie, Milord...) a její vystou-
pení v pařížské Olympii v roce 1967. Záznam koncertu
z Divadla na Vinohradech večer na počest Hany Hegero-
vé završí.

Zpěvačka tentokrát své narozeniny neoslaví velkým
vystoupením v Praze, jak tomu bylo před pěti lety v Ná-
rodním divadle. Plánovaný narozeninový koncert ve Stát-
ní opeře Praha Hana Hegerová zrušila, uspořádá jej však
v pondělí 23. října v brněnském Janáčkově divadle. V říjnu
vystoupí ještě v Hradci Králové a Zlíně, v listopadu v Ústí
nad Labem, Teplicích, Plzni a Kutné Hoře a v prosinci čty-
řikrát v pražském Kalichu. DVD z nedávných koncertů se
připravuje, zatím však je k dispozici čerstvé dvojalbum,
které z nejpopulárnějších písní Hany Hegerové pro Supra-
phon Music vybral Petr Malásek.

130. výročí od první veřejné prezentace
Mahlerovy hudby
12. září uplynulo 130 let ode dne, kdy veřejnost poprvé
mohla slyšet hudební skladby později proslulého Gustava
Mahlera. Roku 1876 v jihlavském hotelu Czap, dnešním
Dělnickém domě, mladičký konzervatorista Mahler spo-
lečně se svými spolužáky a hudebníků Dvorní opery uvedl
svoji Sonátu pro housle a klavír a Kvartet pro dvoje hous-
le, klavír a violu, což pravděpodobně byly skladby, za něž
byl na konci prvního ročníku konzervatoře odměněn prv-
ní cenou. Nešlo však z jeho strany o žádnou výdělečnou
záležitost – z výnosu koncertu byly nakoupeny pomůcky
pro místní gymnázium. Přestože na koncertě v roce 1876
prezentoval své rané skladby poprvé, jihlavští milovníci
hudby ho znali již z minulosti – jako klavírista zde slavil
úspěchy již jako desetiletý v roce 1870.

J. Werich, J. Ježek a J. Voskovec
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ra K nynějšímu výročí nepřipravila Jihlava žádný speciál-
ní program, v září zde však proběhl mahlerovský festival
a byla otevřena expozice místního muzea Mladý Gustav
Mahler a Jihlava, která popisuje život a působení slavné-
ho rakouského skladatele v metropoli nynějšího kraje Vy-
sočina, ve městě, kde prakticky strávil prvních patnáct let
svého života. Podle představitelů festivalu Mahler Jihlava
2006 věří, že právě Gustav Mahler by mohl pro Jihlavu
znamenat v budoucnosti totéž, co Mozart pro Salcburk. Je
ovšem otázka, zda přeci jen identifikaci moravského měs-
ta s rakouským skladatelem nebude ztěžovat komplikova-
ný problém národnostních vztahů či větší intelektuálnost
Mahlerovy tvorby ve srovnání s všeobecně oblíbeným
Mozartem. (MaFr)

Čechomor a Lenka Dusilová tráví podzim
na koncertní šňůře po USA
Od Floridy po Kalifornii křižuje letos na podzim Spojené
státy skupina Čechomor s hostující zpěvačkou Lenkou Du-
silovou. Jejich první společné zaoceánské turné čítá 28
koncertů ve více než dvaceti městech. Poslední je napláno-
vaný na 7. listopad opět na východním pobřeží USA v Bos-
tonu. Dojmy z prvních vystoupení má kapela dobré, řekl
ČTK frontman a houslista Karel Holas. Publikum bývá
zpravidla složené hlavně z Čechů a Slováků, ale zájem mají
i Američané, pro něž jsou skladby Čechomoru čerpající
z české a moravské lidové tradice často vítanou novinkou.
Pro Lenku Dusilovou je americká šňůra s Čechomorem
zčásti návratem na známá místa. Nyní jí v USA vychází
v distribuci kalifornské společnosti Yonas Media deska
Mezi světy, za niž doma získala letošní cenu akademie
Anděl. Předcházející album Spatřit světlo světa se na ame-
rický trh dostalo díky nezávislému vydavatelství Plainfield
Record z Illinois.

Producenti v karlínském Hudebním divadle
Česká premiéra amerického muzikálu Producenti zahájila
provoz v rekonstruované budově Hudebního divadla Kar-
lín v Praze. Muzikál získal v roce 2002 dvanáct prestižních
cen Tony. Hraje se na Broadwayi, v Torontu a Londýně.
Českou inscenaci nastudoval režisér Antonín Procházka,
který do hlavních rolí obsadil například Petra Štěpánka,
Romana Vojtka, Ivanu Chýlkovou, Terezu Duchkovou,
Martina Dejdara, Lumíra Olšovského, Boba Klepla a Bo-
huše Matuše. Překlad a texty písní jsou dílem Adama No-
váka. Náročnou scénu, která využije řady technických vy-
možeností obnoveného divadla, navrhl Martin Černý. Na
scénu karlínského divadla bude dále přenesena opereta
Netopýr, český bestseller Noc na Karlštejně a známé mu-
zikály Zpívání v dešti, West Side Story a Jekyll & Hyde.

Další premiérou bude ve druhé polovině sezóny původní
český muzikál Limonádový Joe, rovněž v režii Antonína
Procházky. Zhruba za rok by se měla objevit Kálmánova
Čardášová princezna.

Karlínské divadlo zničily v létě 2002 záplavy, od té doby
až do letošního května vystupoval jeho soubor v provizor-
ních podmínkách Kongresového centra Praha. Generální
oprava přišla hlavní město na 630 miliónů Kč. Hlediště má
kvůli lepšímu výhledu sklon a pohodlná sedadla. Točna na
jevišti je s dvanáctimetrovým průměrem největší v Česku.
Sál je vybaven klimatizací. Památkově chráněná budo-
va byla postavena v roce 1881 v pseudobarokním slohu.
V prvních letech sloužila jako varieté. V roce 1887 se do-
čkala adaptace pro divadelní provoz s hledištěm pro 1500
diváků; předtím měla dokonce 2000 míst. Teď se do sálu
vejde 921 lidí, čímž je karlínské divadlo po Státní opeře
Praha druhou největší scénou metropole. (kk)

Kariéra zpěvačky očima hudebního kritika
Když Hana Zagorová vstoupila na konci šedesátých let
jako součást ostravské zpěvácké vlny do československé-
ho popu, zdálo se, že přes všechny výslovnostní vady při-
chází nadějná hvězda českého šansonu. Marast a bezna-
děj sedmdesátých let její talent značně rozmělnily v řadě
planých rozjuchaných kolovrátkových hitů, ale i přesto si
alespoň částečně dokázala udržet image důvěryhodné
osobnosti, která se v písních jako Cesta ke štěstí, Maluj
zase obrázky nebo Kdyby se vrátil čas stala hlasem tisíců
obyčejných mladých žen nezřídka frustrovaných krizemi
svých partnerských vztahů. Zvláštností, hlavně z dnešního
pohledu, byla její asexualita. Láska šla v jejích písních
vždycky spíš přes řeči o duši než přes orgány k tomu urče-
né. I když texty jí vysloveně na míru psal především Pavel
Žák, sama se občas předvedla jako výborná textařka (Mrt-
vá láska, Honey).

Dvojkolejnost její kariéry vedla na přelomu sedmdesá-
tých a osmdesátých let k nezvládnutému přechodu od te-
enagerského publika k dospělému popu. Infantilní hopsá-
ní stárnoucí třicítky, obklopené dvěma rybízky (Kotvald,
Hložek) a slibující dnes večer zase diskohrátky a počítadla
lásky patří k nejsměšnějším momentům období socpopu.
Bylo to největší pochybení její kariéry.

Z trapnosti této fáze se vzpamatovávala po zbytek
osmdesátých let. Dokonce se nějakou dobu zdálo, že chce
úplně zmizet z hudební scény. Poslední předlistopadový
singl Rybičko zlatá, přeju si vypadal jako důstojné rozlou-
čení s posluchači. Nikdy v následujících letech nevyužila
toho, že v roce 1989 podepsala jako jediná z branže Ně-
kolik vět, a nestala se matkou polistopadového národa,
i když by to asi bylo po Jakešově slavném projevu velmi
snadné. Raději se poctivě věnovala natáčení nových verzí
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svých nejznámějších písní, proložených tu a tam menšími
hity jako Je naprosto nezbytné nebo Za každou chvíli
s tebou platím.

V současnosti jí vychází jí sbírka básní s názvem Milost-
ně. Jsou to básně o vztazích, veselých tam moc není. Hana
Zagorová sice již od dětství psala různé říkanky, ale přece
jen se ostýchá mluvit o tom, že napsala básně. „To zní pří-
liš vzletně.“ „Někteří lidé píší krásné verše, jen jim je nikdo
nevydá. Moje vycházejí, protože se předpokládá, že lidé
budou zvědaví, jaké Zagorová píše básničky, takže se ne-
chci přeceňovat. Ale přiznávám, že z nich mám radost,“
přiznává zpěvačka.

(Josef Vlček, redakčně zkráceno)

Padesátiny tenoristy Štefana Margity
a Její pastorkyňa
Známý operní tenorista Štefana Margita oslavil podle své-
ho přání, a ke spokojenosti nadšeného pražského publika,
svoje padesátiny na prknech Národního divadla v roli Laci
v opeře Leoše Janáčka Její pastorkyňa. V roli Laca se už po
světě podílel ve více než deseti různých úspěšných insce-
nacích, jako např. v berlínské Německé opeře pod taktov-
kou Jiřího Kouta a dalších rolích v Janáčkových operách
v Theatre Chatelet v Paříži, v Madridu, v americkém měs-
tě Houston, v Metropolitní opeře v New Yorku, v milánské
La Scala ad.

Jaroslav Rudiš vydal druhou prózu,
jejíž filmovou podobu vytvořil David Ondříček
Po úspěšném debutu Nebe pod Berlínem (2002) přichází
Jaroslav Rudiš (1972) se svou druhou prozaickou knihou
s názvem Grandhotel (Praha: Labyrint 2006, 176 stran).
Mezitím autor publikoval ve spolupráci s výtvarníkem Ja-
romírem 99 komiksovou trilogii o Aloisi Nebelovi a s Pet-
rem Pýchou divadelní hru Léto v Laponsku. Po debuto-
vém příběhu z berlínského metra se nynější „román nad
mraky“ odehrává v Liberci, kde autor studoval vysokou
školu. Zatímco se tedy současní mladí prozaici ve většině
svých děl prezentují jako generace, pro níž je samozřejmé
cestování za hranice všedního Česka, Jaroslav Rudiš stvo-
řil hlavního hrdinu, jenž je „bloklej“ mimo jiné i tak, že se
neodvažuje opustit teritorium rodného města.

Autor ovšem velmi dobře vyvážil všechny komponenty
– ať to jsou česko-německé vztahy, historie Liberce a stav-
by na Ještědu, či osamělost mladých lidí. Dodává tyto pří-
měsi do příběhu v dostatečné frekvenci, ale nikdy ne v pře-
hnaném množství. Navíc Jaroslav Rudiš umí situace v pří-
padě potřeby „dofabulovat“, takže próza úspěšně pro-
plouvá mezi útesy nudného popisu a únavného fantazíro-
vání.

Pokud je tedy nyní v Čechách touha produkovat to, co
se začalo označovat nálepkou „literární pop“, pak ukázně-
ně sepsaný Grandhotel ukazuje, jaké parametry by tato
díla měla mít, aby se popem opravdu mohla stát. V přípa-
dě Grandhotelu totiž jde o prózu, která se „dobře čte“,
neboť vychází čtenáři velmi vstříc, o prózu kratochvilnou,
jež v člověku žádnou výraznější stopu nezanechá, a z toho
důvodu také půjde pro spoustu literaturymilovných o zále-
žitost zcela neatraktivní. S „literárním popem“ je to tedy
stejné jako s jinými žánry, třeba s detektivkami – jsou dob-
ré a horší, a někoho zkrátka nebaví je číst.

Hodnocení LN: ****
(Ondřej Horák, zkráceno)

Vladimír Jiránek vyšel knižně
V nakladatelství Paseka vyšla před nedávnem knížka kres-
leného humoru. Její název je Knížka pro blázny a autorem
kreseb je známý český kreslíř Vladimír Jiránek.

Tématem publikace se stalo letošní freudovské výročí,
jež se podařilo Jiránkovi úspěšně zpracovat v množství
kreslených vtipů, zabývajících se vším kolem bláznů, psy-
choanalýzy, Freuda, depresí, psychických poruch, mindrá-
ků, manželských kalamit a podobně.

Přibližně sto kreseb je rozděleno do dvou částí – O vi-
ně, štěstí a strachu a Život, touha a sny. Kresby nejsou
opatřeny datem a většina z nich je laskavá, odzbrojující,
i když často zoufalá. Závěr knížky tvoří čtyřstránková esej
Josefa Kroutvora, který napsal, že „humor má něco spo-
lečného s neurózou, v lidském smíchu jsou i hodně divné
věci“. A dále pak, že „nedostatek humoru je vážnou psy-
chickou poruchou“, a „vtip se nedá vymyslet, vtip se rodí,
vzniká skoro náhodou a přesto objektivně. Vtip je přírod-
ní úkaz, ale také společenská událost“.

Knížka pro blázny je hezky upravená, vázaná, s typo-
grafickým řešením obálky typografa Pavla Hracha.

V souvislosti s vydáním této knížky stojí za to připome-
nout, že kresby Vladimíra Jiránka je možné vidět v součas-
né době také na výstavě v Rakouském kulturním fóru na
pražském Jungmannově náměstí. Tato výstava je pořádá-
na při příležitosti 150 let od Freudova narození. (mk)

Nová knížka o Mozartovi
V září vydalo pražské nakladatelství Labyrint další knížku
výtvarníka Petra Síse, která se jmenuje Hrej, Mozarte, hrej.
Knížka je určena především dětem a mezinárodně uzná-
vaný kreslíř v ní představuje malým čtenářům slavného
skladatele, jehož 250. výročí narození si v letošním roce
svět připomíná. Knížka má sloužit dětem jako průvodce
po vlastním světě, který si malý Mozart, nucený přísným
otcem ke každodennímu cvičení, vytvořil – ožívají zde roz-
todivné věci, nástroje i postavy u Kouzelné flétny. (mk)

Konstantin Biebl:
básník a salonní komunista,
kterého rozdrtilo stalinistické soukolí
Mnohé básně Konstantina Biebla patří ke klenotům čes-
ké poezie. Oslavné portréty, zkošatělé za desetiletí, však
o tomto básníkovi zamlčovaly podstatná fakta či přímo
lhaly. Dvanáctého listopadu 1951 umírá v pražské nemoc-
nici básník Konstantin Biebl. Podlehl zraněním, která utr-
pěl při pádu z třetího patra. Režim mu vystrojí slavný po-
hřeb. Česká kultura se loučí s „věrným synem pracujícího
lidu“, na jehož opuštěném stole zůstal „otevřen Stalinův
spis O národnostní a koloniální otázce“. Básník ještě není
pochován v rodné vsi, ale v jeho bytě již provádějí dva es-
tébáci ze zvláštního odboru zaměřeného na trockisty do-
movní prohlídku. Zabavují při ní mimo jiné i dopisy, které
Bieblovi psal jeho přítel Karel Teige, uštvaný 1. října 1951.
Okolnosti Bieblova konce jsou veskrze temné. Opravdu
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šlo o sebevraždu? Jisté je, že ten pád byl v básníkově sple-
titém osudu takřka zakódován.

Narodil se 26. 2. 1898 ve Slavětíně u Loun. Toto půvab-
né sídlo má mimořádně šťastnou polohu. Nedaleko „jak
zlaté plástve medu stéká Ohře“. Na severu se nelze naba-
žit pohledu na panorama Českého středohoří s Milešov-
kou a Házmburkem. A ten rodný dům. Nejkrásnější Bieb-
lovy drobné prózy jsou věnovány jemu. A jeho obyvate-
lům. „Dodnes nevím, čím byl můj otec víc, zda lékařem
nebo malířem, pod jehož rukou rostl úsměv plavých žen,
kterými zakrýval ponuré chodby našeho domu, starého
šest století.“ To starodávné stavení obývala též rezavá opi-
ce z Jávy, křičeli tu papouškové. Místnosti byly napěchová-
ny uměleckými sbírkami. Často tu pobýval strýc – básník
a dosud nedoceněný grafik Arnošt Ráž. Rodina rozmazle-
ného Kosti je pokládána za místní honoraci. Budoucí bás-
ník prožívá oslnivé dětství. Neodolatelný rošťák si dle mat-
čina svědectví již tehdy rád hraje se slovy. Idylická školní
léta končí vstupem na lounskou reálku. Studijní disciplína
mu bude vždycky cizí. Jeho češtinské kompozice jsou po
opravách přísného profesora podobny „vlčímu máku“.
„Tož ty jsi také jezdil, kvintán, do lounské reálky neblahé
paměti/ kouřil, odmlouval drze a nikdy se ničemu neučil
zpaměti/ vzduch školy tě vždycky jako kouř cigaret na pr-
sou dusil.“

Do období prvních veršů a milostných vyznání zazní
výstřely v Sarajevu. V roce 1916 se slavětínský flink ocitá ve
vojenské uniformě a směřuje do Haliče. Bieblovu rodinu
potkává první tragédie. Tatínek si bere na frontě život. Sy-
novi se podaří simulantský kousek – dlouze se léčí doma
a v Lounech. V Praze absolvuje válečnou maturitu. Poslé-
ze je odvelen na balkánskou frontu. Legenda praví, že zde
byl zajat černohorskými komity a odsouzen k smrti. Jeho
vyprávění poutavě zachytil Jiří Wolker v povídce llda. Po
válce se silná studentská komunita (mající za sebou pozo-
ruhodné vydavatelské aktivity) přesouvá do Prahy. Zde se
Biebl zapisuje na medicínu. Zápis byl zřejmě jeho vrchol-
ným počinem na této fakultě, stejně tak tomu bude pozdě-
ji na fakultě filozofické.

Cesta do Indonésie
Po vcelku rozpačitých juvenilních verších náhle rozkvétá
Konstantinův básnický talent. Stává se výrazným předsta-
vitelem generace Devětsilu. Dílo mladého komunisty zra-
je dalšími setkáními se smrtí blízkých (Hausmann, Hůlka,
Wolker, Ráž).

V roce 1926 naplňuje otcův cestovatelský sen. Vydává
se do Indonésie. Po návratu píše s lehkostí verše sbírky
S lodí, jež dováží čaj a kávu. Na sklonku dvacátých let vy-
chází Nový Ikaros, sled uhrančivých básnických obrazů.
Vladimír Justl o něm právem píše: „Vedle Edisona patří
k největším skladbám českého poetismu a moderní české
poezie vůbec.“ Až do konce života bude Biebla jakoby pro-
vázet jeden ze sugestivních veršů: „Bubnuje bubeník do
tmy a prázdna.“ V roce 1931 si básník bere za ženu dceru
majitele lounského železářského velkoobchodu. Vztah
brzy přechází v odcizení.

V třicátých letech Biebl publikuje zřídka. Jeho příbuzní
ho i nadále existenčně zajišťují. Většinu času pobývá v ka-
várnách a vinárnách. Za války se snaží nebýt fašistům na
očích. Jeho tchán, který byl židovského původu, odchází
dobrovolně ze života. Ve slavětínské ordinaci působí ro-
dinný přítel Hermann Kuhn, říšský Němec, člen NSDAP.
Jeho přítomnost provokovala slavětínské komunisty, kteří
po válce Bieblovi ztrpčují život, i když působí v Praze jako
filmový poradce. Poválečná doba si žádá od básníka jed-
noznačné tvůrčí činy. Bieblovi se ale do rudých zpěvů moc
nechce. Ve slavětínském domě je nalezeno nepřihlášené
zlato. (Předtím si bere život také Hermann Kuhn.)

Únor 1948 je pro Biebla vítězstvím i začátkem pádu. Při
stalinských čistkách mizí v lágrech elita české kultury. Jeho
švagr Bohuslav Brouk uniká do emigrace. Křehký básník
začíná sebezáchovně chrlit desítky trapných textů. Ode-
vzdává dobovou daň, jež se jmenuje Bez obav. Je oceňo-
ván, a zároveň má oprávněný pocit, že jsou mu tajní v pa-
tách. Co se odehrálo 11. listopadu v ulici Na Výtoni, se zřej-
mě už nikdy nedozvíme.

(Ivo Markvart)

Konstantin Biebl

Jiří Orten:
Hořký kruh
(Korespondence s Věrou Fingerovou)
Praha: TORST 1996
(ukázka)

[Praha 1. května 1937]

Protože neprší
a protože přesto zmoklý jsem
nepočíná se rozednívati
to víš Věruško
do památníku bych [kaňka]



kultura

19

to napsal jinak [kaňka]
(a za tu kaňku vůbec nemohu)
ta kaňka to není ani srdce
a tvé pero které píše docela jinak
(protože v rýmech se to píše mnohem obtížněji)
(stejně asi neporozumíš ach)
když mám zase rád
děsím se toho pokaždé
a protože neprší
chtěl bych odejíti s vyhrnutým límcem
abys to všechno slyšela viděla cítila
zítra to budeš číst bez vína
a budeš se smát
tvá [otisk kaňky] mě nesnáší
[otisk kaňky] miluji tě?
cožpak vím když sám sebe miluji
Věro přijde muž a bude tě rvát
bude to krásné?
( jsem opilý)
nevěř mi ani slova
a přesto tě mám rád
zítra na tebe vzpomínám
na to také zapomeň
zapomenout
a nevrátit se zpátky
zapomenout
jako všichni básníci krásní vínem
zapomínat na večery v žlutých šatech
s malým stahovadlem u krku
s brýlemi tří dioptrií
a podivným stiskem ruky který říká zajímám se o tebe
( jsem opilý)
věř že naše životy nepůjdou vedle sebe
a přesto tě teď miluji když
tancuješ aniž bych tě vnímal
vedle sebe
nuže nevnímej mne
a ať ti lichotí tyto verše
do sešitu
jednou až já zapomenu
a ty budeš rozumná jako už nikdy
vzpomeň si na mne
byl strašný a okouzloval děvčátka do třinácti let
jen tebe ne
a tvé stisky rukou
to nebyla políbení
to bylo víno vypité dvěma hlty
zítra nebo pozítří půjdeš do školy
a tvé spolužačky se budou sladce usmívati
zapomeneš ( jsem opilý)
a protože to neustále opakuji
mluvím pravdu
v cizích řečích se říká
vyznání docela jinak
ale přesto neboj se vyplniti
slova odmítnutí bez obavy
ty Věro
vyfoukl jsem kouř
a ani mne neuznávej
umřu a má sentimentalita
mne pohltí
na to také jednou vzpomeneš

jednou za deset let si přečteš úmrtní oznámení
orámované slzami vína
tak se směj hluboce
zuby nezkaženými tím vínem
jež mě drtí
a poezie jednou nebude vínem
to se to pak potancuje
dobrou noc
nic si nevykládej ve zlém
odcházíš
zítra budem oba střízliví
a tyto verše se stanou krví
i když vím že na ně zapomenu jako na smrt
ale přesto věř:
měl tě doopravdy rád alespoň když
ty jsi to netušila
usmíval se když nejvíce
chtěl plakati
všichni lžeme
i ty dívka
i já chlapec nejsmutnější
neplač
někdo teď při tanci tiskne tvé prsy
je to jedno viď
prsy jež nikdy neuvidím
dobrou noc
dobrou noc

Jiří Orten, původním jménem Jiří Ohrenstein
(30. srpna 1919 Kutná Hora – 1. září 1941 Praha)

český básník, exis-
tenciálního zamě-
ření, prozaik, dra-
matik a publicista.
Mládí prožil v rod-
ném městě – Kutné
Hoře –, pak odešel
do Prahy, kde pra-
coval jako archivář,
studoval jazyky, vě-
noval se herectví
a dramaturgii v Di-
vadelním kolektivu
mladých, byl přijat
na studium herec-
tví. V té době začal
jeho osudový vztah

k Věře Fingerové. V době protektorátu vydával své knihy
pod krycími jmény (Karel Jílek, Jiří Jakub). V roce 1940 mu-
sel z rasových důvodů odejít z konzervatoře, poté praco-
val v redakci Židovských novin. Byl vystaven četným ome-
zením, byl nucen často se stěhovat, v posledním roce živo-
ta se nemohl stýkat s matkou. Byl napadán na stránkách
Árijského boje. Zemřel dva dny poté, co byl na pražské
ulici zachycen německou sanitkou.

Dílo: básnická prvotina Čítanka jaro (1939), sbírky
Cesta k mrazu (1940), Jeremiášův pláč (1941), Ohnice
(1941), Scestí (posmrtně vydáno 1947), záznamy denních
událostí a snů, nálad, pocitů a úvah Elegie (1947), Modrá,
Žíhaná a Červená kniha (datované 10. 1. 1938 až 29. 8.
1941, v úplnosti vydané 1992-1995) aj.
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ti liónů €, zatímco Češi pouze 192 miliónů. Jenže po odstou-

pení Rusů Češi během jednání cenu navýšili na 206 milió-
nů a zároveň se zavázali, že dalších asi 100 miliónů € musí
ČEZ vložit do základního kapitálu bulharského podniku.
Celkem tak český elektrárenský podnik zaplatil za varnen-
skou teplárnu 306 miliónů €, což se rozhodně nedá pova-
žovat za nízkou cenu. Bulharsko ovšem patří mezi země,
které dlouhodobě neúspěšně zápasí s korupcí, a na tuto
skutečnost často poukazuje Evropská unie, jejímž členem
se má balkánská země stát již prvního ledna příštího roku.
Poskytování úplatků zde v mnoha oborech patří k napros-
to běžným způsobům podnikatelského jednání a nelze se
proto divit, že některá média nebo politici pak již vidí ko-
rupci prakticky ve veškerých finančně náročnějších trans-
akcích. Samotná policie zatím proti společnosti ČEZ žád-
ná obvinění nevznesla a ani se nezdá, že by v nejbližší
době vznést hodlala. (MaFr)

Dojde k privatizaci České pošty?
Hned po nástupu vlády Mirka Topolánka se začalo mluvit
o dalších možných privatizací státního majetku. Mezi pod-
niky, které by mohly přejít do soukromých rukou, byla řa-
zena velmi často i Česká pošta. Ministr vnitra a informati-
ky za Občanskou demokratickou stranu Ivan Langer se
přitom vyjádřil, že v případě pošty by dal přednost přímé-
mu prodeji silnému strategickému partnerovi s tím, že
nový podílník by do České pošty výrazně investoval a po-
stupně by zvyšoval svůj podíl. To by sice oproti prodeji na
kapitálovém trhu snížilo okamžitý příjem státního rozpoč-
tu, ale zajistilo by se tak zachování a případně i rozšíření
služeb firmy. V případně prodeje na trhu by stát mohl zís-
kat kolem 14 miliard Kč, kolik by to bylo v případě postup-
ného prodeje navrhovaného ministrem Langerem, dosud
není zcela jasné. Odborníci upozorňují, že privatizace
pošty není nijak jednoduchou záležitostí a existují zde mj.
i problémy podobné těm v autobusové nebo železniční
dopravě. Na jedné straně existují velmi lukrativní trasy
a výnosné pošty, na straně však zároveň udržení dosavad-
ní hustoty sítě poštovních úřadů vyžaduje nemalé náklady.
V případě neošetřeného prodeje cizímu zájemci by pak
hrozilo, že do řady míst v zemi prostě pošta nebude doru-
čována nebo sem dorazí s mnohadenním zpožděním. Ale
vláda Mirka Topolánka má zatím jiné starosti než se zabý-
vat prodejem České pošty do soukromých rukou. K němu
bude moci přistoupit až vláda s nějakým pevnějším man-
dátem, snad vláda vzešlá z předčasných voleb. (MaFr)

Demise vlády Mirka Topolánka
Prezident Václav Klaus přijal na Pražském hradě z rukou
premiéra Mirka Topolánka demisi jeho vlády. O tom, kdo
bude sestavovat vládu novou, chce rozhodnout až po se-
nátních volbách. Prezident zároveň podle očekávání požá-
dal premiéra Topolánka, aby jeho ministři dál zajišťovali
základní fungování vlády, dokud nebude kabinet nový.
Václav Klaus se pozastavil také nad tím, že za 3 a půl roku
jeho fungování v úřadu prezidenta přijímal už 4 demise,
což něco vypovídá i o rozložení politických sil v naší zemi:
„Jedinou možností je nové kolo politických jednání a nale-
zení východiska z této situace. Já pevně věřím, že se pan
předseda ve své dvojfunkci fungujícího předsedy vlády

ODS nejlepší v senátních i v komunálních
volbách
Pro kandidáty ODS hlasovalo více než 36 % voličů. V po-
čtu odevzdaných hlasů je mezi politickými stranami na
druhém místě ČSSD, kterou podpořilo 16,6 % voličů, třetí
příčka patří KSČM se zhruba 11 %. Z politických stran za-
stoupených v Poslanecké sněmovně skončila na čtvrtém
místě KDU-ČSL s téměř 7 % hlasů a poslední je Strana
zelených, které dalo hlas asi 5,3 % voličů. Za ní se v celo-
republikovém hodnocení umístilo SNK ED, které získalo
téměř 4 % hlasů. Podle průběžných výsledků přišlo hlaso-
vat asi 46 % voličů. Při minulých volbách se k volebním
urnám dostavilo o 3 % lidí méně.

Tradičně nejúspěšnější v zisku křesel byli nezávislí kan-
didáti a jejich sdružení, jimž souhrnných 16 % hlasů vynes-
lo celkem 60 % všech křesel v zastupitelstvech měst a obcí.
Z politických stran je na tom nejlépe opět ODS, která zís-
kala více než 11 % všech mandátů, a druzí jsou lidovci s 8 %
křesel v obecních a městských zastupitelstvech. V počtu
mandátů skončili na dalších příčkách mezi politickými
stranami sociální demokraté a komunisté shodně se 7 %
mandátů.

ODS poprvé v Praze vyhrála volby do městského za-
stupitelstva s nadpoloviční většinou hlasů. Pro občan-
ské demokraty hlasovalo 54,43 % voličů. ODS tak může
na pražské radnici vládnout sama. Druhá ČSSD získala
15,88 % hlasů. Z dalších stran nejlépe uspěla KSČM se zis-
kem 7,93 % hlasů. Hranici 5 % hlasů, která zaručuje místa
v sedmdesátičlenném zastupitelstvu, překročily ještě Stra-
na zelených se ziskem 7,8 %, a SNK ED (5,39 %). (čtk)

Uplácely české firmy v Bulharsku?
I do České republiky pronikly ozvuky korupčního skandá-
lu, který již nějakou dobou otřásá Bulharskem. Policie zde
totiž udělala kontrolu u šéfa Teplárny Sofie Valentina Di-
mitrova, který je podezírán z braní úplatků a praní špina-
vých peněz. Celkem se v jeho trezoru našla nemalá suma
půl miliónu €, přičemž část peněz byla opatřena přelepky
z českých bank. Další peníze našli policisté na tajném kon-
tu šéfa sofijské teplárny v Austria Bank – jednalo se dokon-
ce o celých 1,6 miliónu €. Bulharská média spekulují, že
vysoké částky mohl Dimitrov získat od firem, které se chtě-
ly podílet na opravě turbín v sofijské teplárně. Původní
turbíny přitom do Bulharska dodala v sedmdesátých let
První brněnská strojírna. V jejich obnově se angažovala
i společnost Alstom Power Bulharsko, jejímž jednatelem
je Dag Wiesner. Přitom právě Wiesner působil předtím
v české dceřiné společnosti Alstomu, jež část První brněn-
ské strojírny privatizovala. Teplárnu Sofie vlastní napůl
město a napůl stát a v současnosti se hledají cesty k její pri-
vatizaci. Mezi uchazeče o koupi teplárny patří také český
elektrárenský gigant ČEZ. I ten však jeden z poslanců bul-
harského parlamentu nedávno obvinil z korupce. Údajně
měla česká společnost uplácet při privatizaci teplárny ve
Varně. Její představitelé podobná obvinění vcelku po-
chopitelně označují za naprosto nesmyslná. I někteří před-
stavitelé z českých diplomatických kruhů v Sofii upozorňu-
jí, že v případě teplárny ve Varně rozhodně nebylo proč
uplácet. Vítěz soutěže, ruská energetická společnost RAO
JES, ze soutěže odstoupila. Rusové přitom nabízely 380 mi-



události

21

a předsedy nejsilnějším politické strany do těchto jednání
aktivně zapojí s úsilím nalézt výsledek, který celá naše ve-
řejnost očekává.“ Prezident Václav Klaus je pro doho-
du politických stran buď o předčasných volbách nebo
o stabilní vládě. Opět odmítl „kupčení“ s hlasy poslanců,
kteří by přeběhli do druhého politického tábora. Součas-
ně odmítl spekulace o tom, že si přeje velkou koalici ODS
a ČSSD.

Mirek Topolánek po podání demise řekl, že při součas-
ném rozložení politických sil jsou možnosti pro sestavení
akceschopné a fungující vlády vyčerpány.

Do politických diskusí se po několika týdnech vrátily
úvahy o velké koalici. Občanští demokraté preferují pře-
klenovací vládu, která by zemi dovedla k předčasným vol-
bám. Ty by se podle ODS měly konat už v příštím roce.
Sociální demokraté hovoří o už zmíněné velké koalici bez
účasti svého předsedy Paroubka, ale také o dalších třech
možnostech. V úvahu prý přichází úřednická vláda nebo
menšinový kabinet ČSSD. Sociální demokraté zvažují i vlá-
du ČSSD s KDU-ČSL a Stranou zelených. Ta by se ale
musela opřít o podporu komunistů. (kk)

Desátý ročník konference Forum 2000
Desítky významných světových osobností se sjely do Pra-
hy na desátý ročník konference Forum 2000, kterou v od-
svěceném kostele na Anenském náměstí zahájil exprezi-
dent Václav Havel. Mezi hosty byl například nositel Nobe-
lovy ceny míru a americký spisovatel Elie Wiesel, tibetský
duchovní vůdce Dalajláma, jordánský princ Hasan bin Ta-
lál a další. Hlavním tématem letošního setkání byla „Dile-
mata globálního soužití“. (kk)

Vláda Roberta Fica formálně zrušila
privatizaci letiště M. R. Štefánika
Slovenská vláda Roberta Fica formálně zrušila privatizaci
letiště M. R. Štefánika v Bratislavě. Fond národního majet-
ku odstoupil od kupní smlouvy s TwoOne na doporučení
vlády zhruba před měsícem. Slovenská vláda se rozhodla

zrušit prodej konsorciu TwoOne, které vede vídeňské le-
tiště a finanční skupina Penta, protože nesplnilo jednu
z podmínek transakce. TwoOne totiž do poloviny srpna
nepředložilo souhlasné stanovisko antimonopolního úřa-
du se spojením bratislavského a vídeňského letiště. Two-
One se vůči rozhodnutí chce bránit a chystá proti Sloven-
sku mezinárodní žaloby. Kromě arbitráže chce bojovat
proti zrušení transakce žalobou pro údajné porušení do-
hody o ochraně investic mezi Slovenskem a Rakouskem.
TwoOne, ve kterém se s letištěm Flughafen Wien a Pentou
spojila též rakouská banka Raiffeisen ZentralBank, mělo
za bratislavské letiště zaplatit 10,52 miliardy slovenských
korun (8,1 miliardy Kč) a dalších 7,9 miliardy vložit do zá-
kladního jmění společnosti. Konsorcium vyhrálo i soutěž
na méně lukrativní letiště v Košicích. V tomto případě sou-
hlas od protimonopolního úřadu získalo. (kk)

Ocenění pro Havla a Albrightovou
V německém Pasově převzali cenu za porozumění mezi
národy bývalý český prezident Václav Havel společně s bý-
valou ministryní zahraničí Spojených států Madeleine Al-
brightovou. Tuto cenu nazvanou Lidé v Evropě uděluje
pasovský mediální koncern Verlagsgruppe Passau osob-
nostem, které významným způsobem přispěly k rozvoji
demokracie, dodržování lidských práv a porozumění mezi
národy. (mk)

Smír s majiteli domů?
Nový český ministr pro místní rozvoj Petr Gandalovič z Ob-
čanské demokratické strany prohlásil, že se bude snažit
spor majitelů domů s českým státem o nájemném u soudu
pro lidská práva ve Štrasburku řešit smírem. Majitelé čin-
žovních domů si stěžují na legislativu regulující nájemné,
na základě které se podle jejich názoru nájmy udržují na
nesnesitelně nízké úrovni, často pod hranicemi nákladů.
Odvolávají se přitom na analogický případ, v němž vlast-
nice jednoho domu v polském Gdaňsku uspěla se žalobou
ve Štrasburku proti polskému státu. Soudci tehdy regula-

Vláda Mirka Topolánka. Zleva nahoře: A. Vondra (ministr zahraničí), P. Gandalovič (ministr pro místní rozvoj), V. Tlustý (ministr financí), T. Julínek
(ministr zdravotnictví), M. Říman (ministr průmyslu), P. Nečas (ministr práce a sociálních věcí), J. Šedivý (ministr obrany), A. Řebíček (ministr

dopravy). Dole: V. Klaus, premiér M. Topolánek, M. Vicenová (ministryně zemědělství), M. Štěpánek (ministr kultury)
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ti ci nájmů v podobě prováděné Polskem označili za „depri-

vaci práva na majetek“ a zdůraznil, že stát nemůže přená-
šet sociální problémy na soukromé majitele domů. Pod
vlivem rozsudku ustoupila i Česká republika a přijala loni
nový zákon o nájemném, který od 1. 1. 2007 umožňuje po-
měrně razantní růst dosud regulovaných nájmů. Majitelé
domů ho však považují za zcela nedostatečný a požadují
okamžitou a úplnou deregulaci. Zároveň chtějí získat i od-
škodné za ušlý zisk v minulých letech. Na výzvu ministra
Gandaloviče k jednání o smíru reagovalo Občanské sdru-
žení majitelů sice vstřícně, ale zároveň dalo jasně najevo,
že bude požadovat vysoké finanční vyrovnání. U soudu
požaduje asi 4 000 majitelů domů odškodné ve výši kolem
50 miliard Kč. Právě na finančních požadavcích ovšem
může celé jednání o smíru snadno ztroskotat – státní roz-
počet už teď vykazuje velký schodek a další desítky miliard
by se v něm hledaly jen velmi těžce. Okamžitá nebo velmi
rychlá deregulace by pak mohla dostat mnoho lidí do vel-
mi komplikované sociální situace a stát by opět neměl pro-
středky na potřebnou pomoc.

Celý problém je velmi složitý – následky situace před
listopadem 1989 se odstraňují jen velmi těžce. Bylo by asi
potřeba hledat opravdový kompromis, který samozřejmě
zcela neuspokojí ani jednu stranu. Je samozřejmě otázka,
zda v hodným fórem k řešení podobných otázek je zrovna
Soud pro lidská práva ve Štrasburku, který projevuje dlou-
hodobě malé pochopení pro specifické problémy zemí
bývalého sovětského bloku. (MaFr)

Narozeniny Václava Havla
Prezident ČR Václav Klaus popřál v Lánech svému před-
chůdci Václavu Havlovi k sedmdesátým narozeninám, kte-
ré si Havel připomněl 5. října. Jako dárek ke kulatinám
dostal repliku stolku z Masarykovy pracovny. Kopii stolku
z kabinetu prvního československého prezidenta Tomáše
Garrigua Masaryka, u kterého prý Havel rád sedával, ne-
chala na zámku v Lánech vyrobit Klausova manželka Livie.

O pět let mladší prezident Klaus s chotí Livií přivítali
Havlovy v prvním patře zámku, který si stejně jako jeho
předchůdce velmi oblíbili.

Václav Havel převzal v Bratislavě čestný doktorát, kte-
rý mu udělila Vysoká škola múzických umění u příležitosti
jeho 70. narozenin. Podle exprezidenta to znamená, že by
se měl více věnovat divadlo než politice. Má to sice v plá-
nu, ale k politice se bude vyjadřovat až do smrti, řekl Ha-
vel, kterého publikum v hledišti Národního divadla při pře-
dávání titulu uvítalo dlouhým potleskem.

Oslava Havlových narozenin v New Yorku byla i pře-
dehrou festivalu kompletního Havlova dramatického díla,

které začalo 26. října a bude trvat do 2. prosince. Pořada-
telé věří, ze se autor alespoň některých představení osob-
ně zúčastní, neboť bude tou dobou v New Yorku hostem
tamější Kolumbijské univerzity. Zde stráví český exprezi-
dent sedm týdnů přednáškami a odbornými diskusemi.
Jedním ze zlatých hřebů má být veřejný rozhovor mezi
Havlem a bývalým americkým prezidentem Billem Clinto-
nem. (kk)

Odložení vstupu nových členů do Schengenu
vyvolává třenice
Přiznání Evropské komise, že se nedá zvládnout původní
termín vstupu některých nových členských zemí do schen-
genského prostoru, vyvolalo u řady českých politiků a di-
plomatů značné rozladění. Mnozí z nich přitom tvrdí, že ze
strany Bruselu není dostatečná vůle dodržet původní do-
hody, které by odstranily běžné hraniční kontroly napří-
klad mezi Rakouskem a Českou republikou. Za původce
snah o oddálení dalšího zmenšování překážek pro volný
pohyb osob označují čeští politici některé staré členské
země včetně Německa a Rakouska obávající se imigrač-
ních vln a bezpečnostního ohrožení. Nový český premiér
Mirek Topolánek se již kvůli tomu sešel se svým polským
kolegou Jaroslawem Kaczyńskim a společně zvažovali
možný jednotný postup tzv. visegrádské čtyřky. Odklad se
České republice nelíbí nejenom kvůli tomu, že přinejmen-
ším konzervuje některé stopy bývalé železné opony, ale
i z praktických důvodů – nutí například stát vydržovat na
hranicích množství nejrůznějšího personálu. Představitelé
unijní diplomacie však tvrdí, že důvodem odkladu jsou
pouze technické obtíže jak na straně Evropské komise, tak
na straně nových i starých členských zemí. Největší vina
přitom padá právě na Evropskou komisi, která nezajistila
přípravu nového centrálního systému evidence tak, aby
mohl být zkušebně spuštěn už v březnu příštího roku. Při-
tom na jeho zkoušení je nutno vyčlenit alespoň půl roku.
Značné zpoždění také padá na vrub Německa, Francie
a některých středomořských států, bez problémů se doká-
zali připravit prakticky jen seveřané. V současné době se
hovoří jako o pravděpodobném termínu o roce 2009 a ne-
dá se očekávat, že by na tomto posunu diplomatické pro-
testy cokoliv změnily. V občanech České republiky, Sloven-
ska, Polska i dalších zemí však nynější stav posiluje pocit,
že jsou ve skutečnosti v Evropské unii pouze občany dru-
hé kategorie, což do budoucna může vést k značným pro-
blémům. (MaFr)

Změny v českém penzijním systému
jsou nutné. Ale jaké?
Na tom, že současný český průběžný penzijní systém po-
třebuje určité parametrické změny, se shodli dokonce i tak
zásadní protivníci jako je sociálnědemokratický předseda
Českomoravské komory odborových svazů Milan Štěch
a český ministr práce a sociálních věcí za pravicovou Ob-
čanskou demokratickou stanu Petr Nečas. Při jednání se
oba vyjádřili ve prospěch řešení založeného na širší poli-
tické shodě i shodě sociálních partnerů, které by bylo
odolné proti krátkodobým politickým výkyvům. Kompro-
misní schůdné návrhy se však budou asi hledat těžko. Zvý-
šení věku pro odchod do důchodu na 65 let sice v sou-Václav Havel při autogramiádě své knihy v Brně
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časnosti blokují pouze komunisté, v dalších otázkách však
panují podstatně větší rozpory. Vládnoucí Občanská de-
mokratická strana chce především výrazně posílit dobro-
volné soukromé připojištění a hodlá prosazovat opatření,
která by motivovala k jeho rozšíření a k ukládání vyšších
částek. To však může znamenat především podporu lépe
vydělávajících, kteří jsou schopni odkládat si na stáří po-
měrně vysoké částky. Odboráři však upozorňují na pro-
blematiku lidí, kteří kvůli nízkým výdělkům mají i nízké
odvody do systému mezigenerační solidarity a zároveň si
nemohou dovolit další připojišťování. Jejich důchody by
pak za dvacet či třicet let mohly podle odborů klesnout
pod životní minimum. Zástupce zaměstnanců přitom pří-
liš neuspokojuje představa rovného důchodu, jak ji nastí-
nil současný ministr financí Vlastimil Tlustý. Právě ten by
patrně seniorům umožnil maximálně nedůstojné živoření.
Změny v penzijním systému patří mezi priority vlády Ob-
čanské demokratické strany v čele s Mirkem Topolánkem
a ministr Nečas zdůrazňuje, že skutečně nelze otálet – již
v příštím roce by se totiž účet důchodového pojištění mohl
dostat po několika letech zisků do ztráty. Problém zajiště-
ní důstojného života seniorů je však černou můrou snad
všech evropských vlád. Bude jistě zajímavé sledovat, jak si
s tímto mimořádně složitým úkolem poradí právě Česká
republika. (MaFr)

Města v ČR s růstem nájemného váhají
Až na dobu po říjnových komunálních volbách odložila
řada českých měst otázku zvyšování nájemného v obec-
ních domech. Růst regulovaných činží od ledna příštího
roku umožňuje nový zákon o nájemném, ale radnicím se
do sociálně citlivého kroku těsně před volbami vůbec ne-
chce. Rozhodnutí odložily například některé pražské ob-
vody, jako šestý, osmý a desátý, ale také Karlovy Vary nebo
Ostrava. Nehraje přitom zásadnější roli, zda příslušnou
městskou radu ovládá levice nebo pravice. Řadě nájemní-
ků se tak činže zvednou o několik měsíců později než po-
voluje zákon. V některých případech asi také radnice ne-
využijí maximální možné zdražení a nájemné v jimi spravo-
vaných obecních bytech stoupne o něco méně. Zejména
v Praze totiž zákon umožňuje skutečně značné zvýšení,
které může být zejména pro rodiny s větším množstvím
dětí nebo pro staré lidi sociálně jen těžko únosné. Soukro-
mé majitele toto jednání pochopitelně nijak neomezuje,
přesto však zdrženlivé počínání radnic přinejmenším ně-
kteří z nich sledují vcelku pochopitelně s určitou nechutí
a snaží se města donutit k tvrdšímu postupu vůči nájem-
níkům. Tvrdí přitom, že radnice, které nájemné nezvýší
v obecních bytech o maximální možnou částku, tak vlast-
ně poškodí ostatní obyvatele dané lokality. Někteří komu-
nální politici jim však oponují, že vnášení sociálního prvku
do trhu s byty patří mezi tradiční úlohy samosprávy, kte-
rého se nechtějí zříct. Teprve po volbách se ale jasně uká-
že, do jaké míry sociální ohledy zůstanou v případě obec-
ních bytů zachovány. (MaFr)

V ČR jen jedna sazba mýtného?
V současnosti v České republice probíhá ladění podmínek
pro zavedení mýtného pro kamióny na dálnicích. Přesto-
že ministerstvo dopravy původně počítalo se zavedením

celkem sedmi sazeb, pod vlivem požadavků dopravců i na
základě zkušeností z Německa a Rakouska se nový minis-
tr Aleš Řebíček z Občanské demokratické strany přiklonil
k variantě jedné sazby. Ta by však měla zároveň zohledňo-
vat jízdu v noci, počet náprav a plnění emisních limitů. Jed-
ná se tak podle ministra o jistý kompromis mezi snahami
dopravců prosadit co nejjednodušší a nejtransparentnější
systém a obavou z objíždění zpoplatněných úseků. Minis-
terstvo počítá ovšem i se zkušební, zhruba šestiměsíční
lhůtou, během níž bude zjišťovat, jestli se skutečně náklad-
ní automobily úmyslně nevyhýbají zpoplatněným místům.
Pak by případně sáhlo k rozšíření dosud stanovených ta-
rifních pásem. Nad zavedením mýta ovšem stále ještě visí
jeden velký otazník – české ministerstvo dopravy se totiž
bude muset zabývat dopisem Evropské komise, která po-
žádala ČR o vysvětlení, zda při výběrovém řízení na doda-
vatele technického systému na vybírání mýtného nešlo
o nedovolenou podporu. V tendru zvítězila rakouská spo-
lečnost Kapsch, jejíž nabídka však byla o 4,5 miliardy vyšší
než konkurenční italské firmy Autostrade. Ta však byla
podobně jako dva další uchazeči vyloučena pro formální
nedostatky. S tím se však Italové nechtějí smířit a brání se
všemi možnými způsoby. Právě Autostrade podala námit-
ky i Evropské komisi. Někteří analytici přitom zcela nevy-
lučují, že by české ministerstvo dopravy muselo tendr zru-
šit. Tím by se ovšem zavedení mýtného výrazně zdrželo
a celá záležitost by se dále komplikovala. Kapsch už mezi-
tím začal se stavbou bran na mýtné na vybraných úsecích,
nicméně média upozorňují, že má oproti původním před-
pokladům značný skluz. Jak by firma reagovala na zrušení
výběrového řízení zatím není jisté, její představitelé si ale-
spoň oficiálně žádné pochybnosti o své pozici nepřipouš-
tějí. (MaFr)

Zemřel generál František Fajtl
Česká republika přišla o jednoho z největších hrdinů no-
vodobé éry. V Ústřední vojenské nemocnici v Praze-Stře-
šovicích zemřel legendární pilot z druhé světové války, ge-
nerál František Fajtl. Dožil se 94 let. Fajtl musel být už ně-
kolik měsíců hospitalizován kvůli vážným zdravotním kom-
plikacím spojeným s jeho vysokým věkem.

„Byl nejen vynikajícím letcem a velitelem, ale také sym-
bolem zápasu o vítězství demokratických myšlenek v naší
vlasti,“ ocenil Fajtla v soustrastném dopise jeho manželce
prezident Václav Klaus.

František Fajtl jako poručík letectva ihned po obsazení
republiky Německem odletěl do Polska, odkud se s trans-
portem českých letců přesunul do Francie. Čeští piloti
v barvách francouzských stíhačů sestřelili téměř 160 ne-
přátelských strojů a sami přišli o devatenáct mužů.

Po kapitulaci Francie Fajtl uprchl přes Afriku a Gibral-
tar do Velké Británie. Na stíhačkách Hurricane pomáhal
v barvách 1. a 17. perutě Royal Air Force bránit Londýn
před německými bombardéry. První sestřelený nepřá-
telský stroj si připsal v říjnu 1940. Po ročním působení ve
313. československé peruti byl v dubnu 1942 jmenován ve-
litelem 122. britské perutě „City of Bombay“. Stal se tak
prvním Čechem a asi i prvním cizincem, který velel brit-
ským pilotům.

Během válečných operací byl Fajtl dvakrát sestřelen.
V květnu 1942 se jeho stroj nevrátil ze souboje nad severní
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ti Francií a Britové jej prohlásili za pravděpodobně mrtvého.

Fajtl ale zázračně vyvázl nezraněn a přistál v týlu nepříte-
le. S pomocí místních a za značného strádání projel oku-
povanou Francií do Španělska, kde jej zatkli. Prošel třemi
věznicemi a koncentrákem, než se podařilo Britům dosáh-
nout jeho propuštění.

V únoru 1944 se nechal z RAF propustit, aby se mohl
přesunout na východní frontu. V Sovětském svazu se po-
dílel na vytvoření 1. čs. stíhacího pluku, se kterým pomá-
hal osvobozovat Československo. Po válce jeho zásluhy
ocenila Benešova vláda, ale po nástupu komunistů byl
perzekvován a na 17 měsíců uvězněn.

Plné rehabilitace se Fajtl dočkal až po roce 1989. Před
dvěma lety byl válečný hrdina a uznávaný spisovatel me-
moárových knih vyznamenán Řádem bílého lva. (kk)

Povstání v Maďarsku a československá reakce
Maďaři si v těchto dnech připomínají padesáté výročí po-
vstání proti komunistickému režimu a proti sovětskému
vlivu v zemi. Jak na maďarské události reagovala českoslo-
venská oficiální politika a jak běžní občané? Komunistic-
ká strana Československa byla začátkem roku 1956 zasko-
čena Chruščovovým tajným projevem na XX. sjezdu KSSS
a odhalením Stalinových zločinů. Uvnitř strany se okamži-
tě vzedmula opoziční vlna, která požadovala odsouzení
politických procesů v Československu. Jak upozorňuje his-
torik Vladimír Nálevka, komunistickému vedení přišly v té-
to souvislosti vhod polské a maďarské události: „Právě
s poukazem na události především v Maďarsku, s pouka-
zem na tzv. kontrarevoluci, byly zastaveny i ty dosavadní,
nesmělé destalinizační procesy. Například právě pod do-
jmem XX. sjezdu KSSS bylo připraveno propouštění poli-
tických vězňů. Těch bylo v československých věznicích ješ-
tě 11 tisíc. A právě po událostech v Maďarsku 19. listopadu
1956 generální prokuratura nařídila nepropouštět politic-
ké vězně. Takže k určité nápravě došlo až v roce 1960, kdy
byla vyhlášena celková amnestie.“

Poté co sovětské vedení rozhodlo o realizaci akce Vichr,
tedy druhé intervence, která začala 4. listopadu, si Chruš-
čov pozval vedení spřátelených stran k jednání. „Antonín
Novotný jako vůdčí představitel KSČ odjížděl do hlavního
města Sovětského svazu s návrhem na vytvoření českoslo-
venského dobrovolnického sboru, který se měl po boku
sovětské armády účastnit oné intervence. Chruščov to
ovšem odmítl a od Československa pouze požadoval, aby
uzavřelo dosud v podstatě prostupnou československo-
maďarskou hranici.“ Vojska na území Slovenska byla uve-
dena do pohotovosti. Hraniční linie se neprodyšně uza-
vřela.

Maďarské události byly v příštích dnech komunistic-
kým režimem propagandisticky zneužívány. Navzdory ma-
sivní propagandě se ale u československé veřejnosti obje-
vily sympatie s maďarským hnutím. A překvapivě i v armá-
dě. „Jedenáct důstojníků bylo ještě v listopadu zbaveno
svých hodností, protože buď nesouhlasili se zásahem so-
větské armády, nebo vyjádřili tím či oním způsobem sym-
patie s maďarskými povstalci.“ V celé společnosti bylo jen
do 5. listopadu podáno 655 trestních oznámení na lidi, kte-
ří nějakým způsobem sympatizovali s maďarskou revolucí.

Po krvavém potlačení maďarské revoluce bylo Česko-
slovensko požádáno o poskytnutí hospodářské pomoci.

„Jen v listopadu šlo do Maďarska zboží, především potra-
viny, zhruba za 90 miliónů tehdejších korun.“ Pomoc po-
kračovala i nadále, protože maďarské vedení potřebovalo
ve společnosti alespoň částečně otupit hrot nespokoje-
nosti.

Úzká spolupráce Československa a Sovětského svazu
vůči Maďarům se projevila ve zhoršení vztahů mezi Maďa-
ry na jedné straně a Čechy a Slováky na straně druhé. „Ve
zprávách československých diplomatů, organizátorů oné
hospodářské pomoci či dopisovatelů čteme, že se po Bu-
dapešti raději pohybovali ve vozech pod vlajkou Červené-
ho kříže než pod československou vlajkou, neboť Čecho-
slováci zde byli víceméně oprávněně obviněni z toho, že
vlastně jsou jediní ve střední Evropě, kteří výrazně podpo-
řili Sověty při agresi vůči revoluci,“ uzavírá své vyprávění
historik Vladimír Nálevka.

(Martina Lustigová, Český Rozhlas 7, Radio Praha)

Občanů ČR přibývá
Statistici koncem září oznámili potěšitelnou skutečnost –
v České republice se v prvním pololetí letošního roku na-
rodilo více lidí než zemřelo. Stalo se tak poprvé od roku
1993. Sice přirozený přírůstek (tedy přírůstek bez vlivu
migrace) činí pouze necelých sedm set osob, ale oproti
více než osmnáctitisícovému poklesu zaznamenanému
v roce 2000 se jedná přece jen o významný posun. Nejvyš-
ší přirozený přírůstek obyvatel vykázal Středočeský kraj
a Praha, naopak lidí ubývalo zejména na Zlínsku a v Mo-
ravskoslezském kraji. Podle demografů se stále pozitivně
projevuje přírůstek porodnosti, přestože tempo jeho vze-
stupu se zpomalilo. Děti se stále rodí především ženám ze
silných ročníků z poloviny sedmdesátých, které sice podle
původních předpokladů měly mít děti již v polovině deva-
desátých let, ale pořízení potomků z nejrůznějších příčin
odkládaly. Projevuje se ale i nový trend, kdy dívky začínají
mít děti dříve, než bylo v uplynulých desetiletích zvykem.
Rozhodně však nelze mluvit o nějaké populační explozi
a s pozitivní demografickou bilancí lze v České republice
podle odborníků počítat jen několik málo let. Poté by měl
následovat mírný pokles počtu narozených dětí, který se
však začne kolem roku 2015 výrazně zrychlovat, proto-
že do populačního věku budou přicházet ženy narozené
v době velkého poklesu porodnosti v devadesátých letech.
Často se spekuluje, že nízký počet dětí připadající na jed-
nu ženu v ČR souvisí s vysokým procentem lidí bez vyzná-
ní. Jenže druhý největší přirozený úbytek zaznamenal Zlín-
ský kraj, který je přitom v současnosti považován za nej-
silnější baštu českého katolicismu. Pozitivní bilance ovšem
spíše než se vzrůstem počtu narozených souvisí s pokle-
sem úmrtnosti. V prvním pololetí roku 2006 zemřelo v me-
ziročním srovnání o asi 4 500 lidí méně. To asi vzhledem
ke krátkému časovému úseku nelze přičítat jenom něja-
kým úspěchům ve zdravotnictví ani nástupu odolnější ge-
nerace, i když i takové faktory mohou hrát svoji roli, ale
spíše snad příznivějšímu vývoji počasí. V dlouhodobém
výhledu se však pozitivní očekávání spojují hlavně s již
zmiňovaným rozvojem zdravotní péče, který umožňuje
nejenom prodloužení života, ale i zlepšování jeho kvality
u seniorů. Zde však bude hrát klíčovou roli otázka, jestli se
podaří udržet dostupnost zejména špičkových zdravotnic-
kých výkonů pro všechny obyvatele. Na růstu počtu oby-
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vatelstva České republiky se však již řadu let podílí přede-
vším migrace. Hlavně díky ní má v současnosti republika
10 268 607 obyvatel, což je zhruba o 17 500 více než v roce
2005. Z národů se nejvíc do České republiky stěhují Ukra-
jinci, kterých v prvním pololetí přibylo kolem 6 000, násle-
dují Slováci s 3 200 osobami a Vietnamci (2 100).

Přesto přistěhovalectví není v České republice ve srov-
nání s Rakouskem vnímáno jako nějak významný problém.
Zejména pro občany z Balkánu stále cílové země leží jin-
de, ve státech bývalé patnáctky. V ČR spíše rostou již za-
vedené etnické skupiny jako třeba Vietnamci, kteří mají vý-
razný podíl hlavně na maloobchodě. Vietnamci se však do
české společnosti začleňují poměrně snadno a jejich děti
v mnoha případech excelují třeba i v olympiádách z české-
ho jazyka. Určitý problém tak představují hlavně přistěho-
valci z bývalého Sovětského svazu, ale prozatím se jedná
spíše o drobné třenice lokálního významu, které se nedají
ani srovnat s problémy spojenými se soužití Čechů s róm-
skou populací. Proto také pravicoví extrémisté a populis-
té v České republice ve své propagandě otázku migrantů
řeší spíše okrajově. Situace se však může změnit po vstu-
pu Rumunska a Bulharska do Evropské unie, protože ČR
vzhledem ke své dosavadní politice občanům obou těchto
států otevře svůj pracovní trh. Zejména u Rumunů se dá
počítat s určitou migrační vlnou, která může vzbudit větší
pocit ohrožení i u českých občanů. Nicméně počet obyva-
tel ČR by tak asi stoupl ještě rychleji než dosud.

(MaFr)

Kdy bude v ČR zavedeno euro?
Několik měsíců po volbách se zdá, že Česká republika de-
finitivně vzdala snahu zavést euro již v roce 2010. O tom,
že bude nutno původní termín posunout minimálně o je-
den až dva roky, se v současnosti shodují jak představitelé

obou největších českých politických stran, tak vedení Čes-
ké národní banky. Podle premiéra Mirka Topolánka z Ob-
čanské demokratické strany hlavní překážky představuje
špatný stav veřejných financí a zpoždění nutných reforem
dotýkajících se výdajové části státního rozpočtu. Tvrdí
také, že před vstupem do eurozóny se musí provést legis-
lativní změny, které posílí „mobilitu a pružnost pracovní-
ho trhu“. Naopak sociální demokraté nehodlají kvůli sna-
ze o rychlé zavedení eura zasahovat do sféry sociálních
výdajů. Průzkumy zatím ukazují, že společná evropská
měna má zatím v České republice více odpůrců než příz-
nivců. Zatímco kladně se k jeho zavádění vyslovilo pouze
29 % v průzkumu agentury Median, skoro 40 % se stavělo
proti. Zbytek má k otázce nevyhraněný vztah. I když prá-
vě průzkumy Medianu nejsou vždy tím úplně nejpřesněj-
ším vodítkem, nelze nepostřehnout zřetelné obavy čes-
kých občanů týkající se především možného zvýšení cen.
To ostatně nevylučují ani seriózní ekonomické analýzy.
Vstup do eurozóny by však pro obyvatele České republiky
přinesl i některé pozitivní změny. Zjednodušilo by se jim
například cestování do zahraničí, když by si nemuseli vy-
měňovat peníze a pravděpodobně by stoupla i konkuren-
ceschopnost českých podniků, u nichž by odpadla různá
kurzová rizika, s nimž musí při poměrně rychlých pohy-
bech kurzu koruny počítat. Již v současnosti přitom podle
hospodářské komory probíhá téměř třetina všech plateb
mezi podniky v českém průmyslu v eurech a evropskou
měnu přijímá, byť ne vždy v dvakrát příznivém kurzu, i vět-
šina maloobchodních řetězců v ČR. Jako vlastní měnu
ovšem Česká republika zavede euro pravděpodobněji
o několik let později než například Slovensko. Podle eko-
nomů se nejedná o žádnou zvláštní tragédii, oddalování
data přijetí eura však může snižovat motivaci k plnění tzv.
maastrichtských pravidel například v oblasti snižování
schodku státního rozpočtu. (MaFr)

Česká Kampuschová se jmenuje Nejedlý?
S velkou pozorností sledovalo prakticky celé Rakousko
i občané jiných zemí příběh Natalie Kampuschové, které
se po osmi letech podařilo uniknout ze zajetí ve Strassho-
fu. S napětím se tu rozplétá složité předivo psychologic-
kých vztahů mezi obětí a únoscem a na přetřes se dostává
také otázka neschopnosti policie, která nedokázala plných
osm let unesenou dívku objevit. Česká média však připo-
mněla i příběh, který má možná s osudem Natalie Kam-
puschové značné paralely, liší se však v jednom základním
bodě – prozatím nedospěl k šťastném závěru. Začíná ve
stejném roce jako ten Nataschin – v roce 1998. Tehdy se
totiž ztratil jen několik desítek metrů od domova v Praze-
Podolí devítiletý Honzík Nejedlý, když šel na sraz s kama-
rádem. Policie i rodiče po dítěti intenzivně pátrali, všude
visely plakátky slibující odměnu za informace o jeho osu-
du. Zatímco aktivita úředních orgánů již po pár měsících
znatelně ochabla, rodiče se své naděje dodnes nevzdali,
i když si na zahlazení pocitu ztráty osvojili dvě dívky. Osud
Natalie Kampuschové jim vdechl do určité míry novou
naději. Otec chlapce se domnívá, že malý Honzík se prav-
děpodobně stal obětí únosu pedofilů – o nich je totiž zná-
mo, že se schází právě na plaveckém stadionu v Praze-
Podolí. V současné době by Honzíkovi bylo kolem osm-

nácti a pro případné pedofily by už asi nebyl příliš zajíma-
vým objektem. Bohužel však nejde čekat, že by ho z toho
důvodu propustili na svobodu. Musela by být obrovská
náhoda, kdyby chlapec zůstal naživu a mohl se někdy
v budoucnosti vrátit k rodině. Naděje však zejména pro
rodiče umírá poslední, zejména když vidí, že alespoň ob-
čas k zázrakům dochází. (MaFr)

Přehlídka motocyklů Čechie-Böhmerland
V Krásné Lípě se počátkem září konalo již tradiční setkání
majitelů motocyklů značky Čechie-Böhmerland spojené se
zhruba osmdesátikilometrovou jízdou po obcích šluknov-
ského výběžku. Cesta motocyklů do Krásné Lípy by se
dala poeticky opsat jako návrat domů, protože právě zde
se v minulosti produkovaly vozidla této značky. Letos se
setkání zúčastnilo celkem 27 motorek, v minulosti přezdí-
vaných „splašená lavice“ nebo „jezevčík“, a některé z nich
připutovaly na sever Čech i ze zahraničí, mj. i z Rakouska.
Na přehlídce se objevil i stroj, který jeho majitel přivezl až
ze zámoří, ze Spojených států amerických. Pořadatelé si
letos zvlášť pochvalovali nejenom zájem diváků, kterých se
sešlo kolem 2500, ale i dobrou technickou přípravu strojů,
díky které všechny zúčastněné motorky jízdu po Šluknov-
sku absolvovaly bez větších problémů. (MaFr)
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Slavonice na seznamu UNESCO
nakonec nebudou
Česká republika se rozhodla stáhnout nominaci souboru
24 renesančních domů se sgrafity a zajímavými klenbami
ve Slavonicích na Jindřichohradecku k zápisu do Seznamu
světového kulturního dědictví UNESCO. Hlavním důvo-
dem přitom byl posudek Mezinárodní rady památek, kte-
rý nevyzněl pro slavonický soubor příznivě, když jej ozna-
čil pouze jako památky národní, a nikoliv evropské nebo
dokonce světové úrovně. Jak je u podobných posudků zvy-
kem, vypracovával ho odborník z jiné země, v daném pří-
padě z Rakouska. Právě to podle některých názorů Slavo-
nice poškodilo. Ne snad, že by se rakouský znalec zprone-
věřil požadavku na nestrannost, ale právě v Rakousku je
hned několik podobných souborů městských domů, což
samozřejmě mělo vliv i na jeho posuzování výjimečnosti
Slavonic. Na nedoporučení jihočeské památky k zařazení
do seznamu UNESCO se podle některých odborníků po-
dílela i skutečnost, že evropských památek v něm figuruje
již velké množství a je zde uvedeno i poměrně dost měst-
ských celků z České republiky. Přitom právě ta má občas
poněkud problémy plnit závazky, které ze zápisu v sezna-
mu UNESCO vyplývají. Naděje na pozdější zařazení Slavo-
nic však stále nezhasla – podle památkářů by mohla za pět
či deset let vzniknout příznivější diplomatická situace, při
níž by se mohlo jihočeské městečko se svým souborem
renesančních domů mezi památky UNESCO nakonec pro-
tlačit. Není však jisté, že o tuto poctu bude v následujícím
období usilovat se stejnou intenzitou jako dosud. Jak si
posteskl starosta Slavonic Josef Urban (KSČM), neúspěš-
ná nominace město stála hodně úsilí i peněz. (MaFr)

Na dřevěném historickém kole z Moravy
do Rakouska
Až do města Horn dorazil Ivan Křivánek, který vyrazil ze
Slavkova (Austerlitz) na Vyškovsku na replice dřevěného
historického kola bez pedálů z roku 1817. Trasu dlouhou
celkem 128 kilometrů, kterou musel zvládnout pouze od-
rážením noh o vozovku, zvládl za dva dny. Největší potíže
mu přitom dělaly opravované úseky silnice, kde byla sta-
žena horní vrstva asfaltu – na těchto místech mu jeho po-
někud neobvyklý dopravní prostředek prakticky nejel. Na
výrobu repliky, kterou si nechal Křivánek vyhotovit před
dvěma lety, bylo použito dvě stě let staré dřevo, kola však
musela být pobita železnými obručemi, protože velmi trpí
při jízdě na dlažebních kostkách ve městech. Dřevěné kolo
vážilo plných 25 kilogramů a manipulace s ním nebyla nic
jednoduchého. Křivánek si navíc úkol ztížil i tím, že zvolil
i stylové oblečení – putoval v uniformě francouzského gra-
nátníka z roku 1805, která sama o sobě váží dalších 25 kilo-
gramů. Velkým namáháním trpěly kromě Křivánkových
nohou i jeho hýždě, protože staré kolo nemělo žádné pé-
rování. Není proto divu, že během své cesty vypotřeboval
několik mastí na různé pohmožděniny a otlačeniny. Devě-
tačtyřicetiletý český „závodník“ však rozhodně nepatří
mezi ty, kteří by se podobnými problémy nechali zastavit,
sám ostatně v minulosti patřil mezi přední propagátory
soutěže o Železného muže. Nicméně jeho zkušenosti jas-
ně dokazují, že sportovat v duchu starých tradic může být
v současnosti pěkná dřina. Naši předci měli prostě v mno-

ha ohledech asi větší výdrž než my, jejich potomci, změk-
čilí stálým rozvojem civilizace. (MaFr)

V Krkonoších karty hostů
podle alpského vzoru?
Radnice v Krkonoších již delší dobu zápasí s hoteliéry
a dalšími ubytovateli, kteří záměrně zatajují své hosty, aby
za ně nemuseli platit povinné rekreační poplatky do obec-
ních pokladen. Podle analýz tak přicházejí mnohé obce
a střediska o velké peníze, protože ubytovatelé hradí lá-
zeňské a rekreační poplatky pouze zhruba za třetinu všech
svých hostů. Leckdy jim přitom napomáhají samotné ob-
ce, které kontrolu placení provádějí jen málo a dost leda-
bylým způsobem. Svazek krkonošských měst a obcí se
proto obrátil pro inspiraci mj. i do Rakouska a chce přimět
své členy k zavedení tzv. karet hostí, pomocí kterých by
poctivost hoteliérů při placení tax sledovali sami jejich
klienti. Ti by pak byli prostřednictvím karet odměněni po-
skytnutím různých slev na služby nebo třeba vstupného do
nejrůznějších zařízení. Hlavním organizátorem nového
systému by se měla stát místní informační centra, která
budou karty hostům vydávat na základě údajů radnice
o uhrazení požadovaných poplatků. Již první zkušenosti
přímo z Krkonoš ukazují, že toto řešení nakonec může
přinést velice dobré výsledky. Jako příklad lze uvést Stráž-
né u Vrchlabí, kde na základě zaplacených tax poskytují
návštěvníkům střediska slevu na obecní lyžařské vleky.
Česká horská střediska v posledních desetiletích proděla-
la poměrně rychlý rozvoj, nicméně v některých ohledech
stále pokulhávají za desetiletí pěstovaným systémem slu-
žeb v Alpách. Právě přejímáním zkušeností hlavně z ra-
kouských a německých oblastí však můžou existující han-
dicap poměrně rychle dohonit. (MaFr)

Praha zachraňuje huculy
Mezi proslulé atrakce pražské zoologické zahrady v Tróji
patří velké stádo divokého koně Przewalského, v jehož
chovu jsou čeští odborníci uznávaní po celém světě. Čes-
ká metropole se teď rozhodla energicky zapojit i do zá-
chrany další koňské rarity – huculů. Rozhodla se totiž od-
koupit osmnáct kusů z šedesátičlenného stáda huculských
koní, jehož dosavadní vlastník, TJ Aster, se ocitl ve vážných
ve finančních obtížích. Na zvířata si již dělali nárok exeku-
toři. Hrozilo tedy, že by se světově unikátní chov rozměl-
nil a koně by byla rozprodány po jednotlivých kusech.
Město se při výběru stáda zaměřilo především na koně
s původem prokázaným až do čtvrté generace, aby byla
zajištěna nadále špičková kvalita chovu. Huculy město
hodlá zatím pronajímat dětskému jezdeckému klubu a po-
užívat je při hippoterapii. Do tří let hodlá koně přesunout
z rozsáhlých luk v městské části Zadní Kopanina do ohrad
pražské zoologické zahrady, která by své úkoly měla roz-
šířit i o záchranný chov těchto nenáročných a houževna-
tých horských koní, kteří byli hromadně využíváni pro vo-
jenské účely rakousko-uherskou armádou. Část huculské-
ho chovu získalo Československo již po roce 1918 jako vá-
lečnou reparaci od Rakouska a koně nadále využívalo
v armádě. Sláva huculů ale postupně upadla v souvislosti
s rozvojem motorizace armády a jejich stavy až do počát-
ku sedmdesátých let nemilosrdně klesaly, až dosáhly nej-
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nižší úrovně kolem 300 čistokrevných kusů. Pak nastal čás-
tečný obrat, mj. díky péči Hucul Klubu, který se záchran-
ným chovem koníků zabýval od roku 1972. Od té doby se
počet huculů postupně zvyšoval, dodnes však patří mezi
celosvětově kriticky ohrožené druhy. Naprostá likvidace
stáda Hucul klubu, vlastněné TJ Aster, by mohlo nadějím
na jeho další přežití zasadit těžkou ránu. Nyní se zdá, že
alespoň jeho jádro díky zásahu města Prahy přežije a do-
stane šanci se dál rozvíjet. Bohužel řada jiných živočišných
druhů tuto šanci nemělo a nemá. (MaFr)

Nejlepší pálenka letos z Chrudimi
I letos se v rámci Tradičního Vizovického trnkobraní konal
Jelínkův vizovický košt zaměřený na hodnocení ovocných
destilátů. Přihlásilo se do něj celkem 587 vzorků z České
republiky, Slovenska, ale také z Německa, Bulharska, Srb-
ska, Moldávie a Chile. Nechyběly ani zástupci Rakouska.
Destiláty na základě chuti, vůně, dlouhodobosti chuti, čis-
toty a jemnosti oceňovalo kolem dvou set degustátorů ve
třiceti komisích. Mezi hodnocenými pálenkami dominova-
la slivovice, často se vyskytovala i hruškovice, jablkovice,
třešňovice nebo meruňkovice. Objevily se ovšem také de-
stiláty z ostružin, malin, jalovce nebo černého bezu. Abso-
lutním vítězem se nakonec stala hruškovice z roku 2003
vypálená Petrem Šlosarem z Chrudimi. Právě Chrudimi
patří možná trochu překvapivě trofej obce s nejlépe hod-
nocenými vzorky vůbec. Vizovické trnkobraní provázela
i řada dalších doprovodných akcí, například Pstruhobraní
nebo dechovkový a folklorní festival. Již tradičně proběhla
i soutěž v pojídání švestkových knedlíků, jejíž vítěz jich prý
do sebe dokázal nasoukat více než 140. O podobných klá-
ních se mi však jako milovníkovi dobrého jídla psát příčí.
Myslím si, že taková dobrota jako švestkové knedlíky si
přeci jen zaslouží lepší přístup. (MaFr)

Do ČR putují faráři i z Rakouska
Jestliže celá katolická Evropa zápasí s nedostatkem mla-
dých kněží, v České republice, která má neobyčejně vyso-
ké procento občanů bez vyznání, se tento problém vcelku
pochopitelně projevuje ještě mnohem výrazněji. Nejhorší
situace údajně panuje v českobudějovické diecézi, která
kromě jižních Čech zahrnuje i část Čech západních. Pro-
blémy zde řeší především slučováním farností, což zname-
ná, že na jednoho faráře připadá 4-5 farních obvodů, kte-
ré musí nějakým způsobem obhospodařovat. To způsobu-
je značné potíže hlavně starším duchovním, kteří již dáv-
no překročili hranici důchodového věku. Situace vede fa-
ráře i k tomu, že například nedělní mši musí sloužit i jiný
den než zrovna v neděli. Nedostatek čerstvých posil pro
kněžský stav se diecéze snaží řešit pomocí ze zahraničí.
V mnoha vesnicích jižních Čech tak působí především pol-
ští faráři, ale objevují se i kněží z Rakouska a Slovenska.
I když je jejich misie ze strany katolíků pochopitelně velmi
vítaná a v mnoha ohledech skutečně zachraňuje nábožen-
ský život v regionu, nelze ji považovat za trvalé řešení.
Často s sebou totiž přináší i různé komplikace nejen kvůli
jazykovým bariérám, ale i proto, že cizí faráři přece jen
v některých případech přicházejí z výrazně odlišného kul-
turního prostředí. Někdy mají z tohoto důvodu i potíže se
svým začleněním do života obce, protože nedokážou do-

statečně vnímat odlišnost své pozice od poměrů běžných
v jejich rodné zemi. Řešení se ale asi bude hledat jen velmi
těžce, protože mezi českými mladíky je o vstup do kněž-
ského stavu zájem minimální, mimo jiné i proto, že povo-
lání kněze v České republice nemá nyní zrovna vysokou
sociální prestiž a je i špatně honorované. Platy duchovních
by sice určitým způsobem mohlo ovlivnit případné majet-
kové vyrovnání katolické církve se státem, ale na druhou
stranu by přílišné zapojení katolické církve do různých
obchodních transakcí mohlo českou společnost naladit
vůči ní ještě negativněji. Již v současnosti vzbudila velkou
nechuť aktivita církve, která v chrámu sv. Víta na Pražském
hradě velmi výrazně rozšířila placený prostor hned poté,
co vzácnou památku rozhodnutím soudu získala do vlast-
nictví. (MaFr)

Přehlídka veltlínů ve Znojmě
Tradiční středoevropská odrůda vína, veltlínské zelené,
které se pěstuje prakticky pouze na Moravě, v Rakousku
a na Slovensku, nyní neprožívá zrovna období velké slávy.
Přestože v České republice si drží pozici druhé nejrozšíře-
nější odrůdy a v Rakousku se pěstuje na úctyhodných
17,5 tisících hektarech, v posledních letech ji stále více vy-
tlačují různé módní odrůdy. Přitom, i když se veltlínské
zelené používá především do směsí, může zároveň dávat
víno špičkové kvality, ať již se jedná třeba o pozdní sběr
nebo ledové víno. Potenciál zeleného veltlínského dobře
ilustroval i letošní 4. ročník mezinárodní soutěže Znojem-
ské galerie veltlínů pořádané společností Znovín Znojmo.
Patnáctičlenná komise odborníků z České republiky, Ra-
kouska, Slovenska a dokonce i Austrálie hodnotila celkem
74 vzorků z České republiky, Rakouska a Slovenska a za
absolutního vítěze nakonec prohlásila ledové víno ze Zno-
vínu, ročník 2003. Zlatou medaili, kterou získávají vína
oceněná více než 90 body, vybojovalo i ledové víno od
stejného producenta, ročníku 2001. Naprázdno ovšem
nevyšli ani Rakušané – zlatou medailí se může pochlubit
i grüner Veltliner 2005 Johanna Wittmanna z Maissau ve
Weinviertel, který se již dokázal prosadit i na rakouském
Salónu vín. V Znojmě toto vína vyhrálo i kategorii polosu-
chých vín. Jen těsně pod zlatou hranicí 90 bodů zůstal loň-
ský pozdní sběr Miroslava Mikulici z Velkých Pavlovic.
Z dalších výsledků rakouských vinařů stojí za zmínku ještě
třetí místo, o které se v kategorii suchých vín dělí Grüner
Veltliner, ročník 2005, vyrobené rodinou Landsteinerů
z Oberretzbachu se slovenským produktem Vinárstva Vi-
nanza, ročník 2005, z obce Velké Lovce.

Právě v oblasti vinařství má přeshraniční spolupráce
mezi Českou republikou, Rakouskem a Slovenskem mimo-
řádně dobré šance, protože producenty jiskřivého moku
ve všech třech zemí sužují podobné problémy. Ukazují to
nejenom společné přehlídky a soutěže, ale i jednání o ev-
ropské směrnici, která má upravovat produkci vína v člen-
ských zemích unie. Bohužel, až příliš dobře si rakouští,
moravští a slovenští vinaři rozumějí i v některých kontro-
verzních požadavcích, jako je například snaha o zachování
možnosti doslazování řepným cukrům. Ale i v tom se sa-
mozřejmě odrážejí specifické podmínky zdejších vinoro-
dých regionů – jižnímu slunci se konkuruje jen velice těž-
ko. (MaFr)
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Přijede papež na Svatou Horu?
Představitelé města Příbrami podle svých slov usilují o to,
aby papež Benedikt XVI. v příštím roce navštívil pout-
ní místo Svatá Hora poblíž tohoto hornického města ve
středních Čechách. Argumentují mimo jiné i tím, že Svatá
Hora zůstává po polské Czenstochowé, francouzských
Lurdech, portugalské Fátimě, italské Loretě, bavorském
Altötingu a rakouském Mariazellu posledním významným
mariánským poutním místem v Evropě, které hlava kato-
lické církve doposud nenavštívila. Pomoc příbramskému
starostovi při lákání nabídl i starosta bavorského Altötin-
gu, který byl s papežem v kontaktu při jeho nedávné ná-
vštěvě Německa. Navíc nezávisle na představitelích města
pozval papeže do České republiky i český primas, kardinál
Miroslav Vlk. Ovšem těžko asi mohou představitelé Pří-
brami nebo pražský arcibiskup slíbit Benediktu XVI. stej-
ně velkolepé přijetí, jakého se mu dostalo při nedávné ná-
vštěvě v jeho rodném a katolicky pevném Bavorsku – jeho
cesta by však pro české a moravské katolíky zápasící s po-
klesem počtu věřících a špatnou pozicí katolické církve ve
společnosti znamenala pravděpodobně velkou vzpruhu.

(MaFr)

Hejtman Ságner má pamětní desku
Trochu kuriózní pamětní deska zdobí od září svitavskou
ulici T. G. Masaryka – připomíná totiž důstojníka rakous-
ko-uherské a československé armády Vincence (Čeňka)
Ságnera (1884-1927), který ve Svitavách studoval na nižší
reálce. Jeho kariéra nebyla nijak zvlášť výjimečná či oslňu-
jící. Pobyt na frontě za první světové války střídal s týdny
a měsíci strávenými v zázemí, kde se léčil z různých zraně-
ní a chorob. Po převratu byl sice zvolen důstojnickým sbo-
rem velitelem pluku, ale jeho další kariéru nakonec napro-
sto zhatily opakující se záchvaty malárie, které nakonec
vedly k jeho předčasnému propuštění z armády v roce
1920. Přesto se však hejtman Ságner stal proslulou osob-
ností. Zasloužil se o to spisovatel Jaroslav Hašek, který ho
zvěčnil ve svém proslulém románu Osudy dobrého vojáka
Švejka. Se Ságnerem se setkal v dobách, kdy sloužil jako
voják v 91. českobudějovickém c. k. pěším pluku a v knize
ho vylíčil poněkud nejednoznačně, spíše však jako mírně
nesympatickou postavu, které vyšší vojenská místa dávají
přednost před nadporučíkem Lukášem. Nicméně jak je
vidět, i problematická sláva je stále slávou. Jak by asi řekl
zmíněný nadporučík Lukáš: „Copak hejtman Ságner.“

(MaFr)

Do Liberce dorazila exotika z Rakouska
Do severočeského Liberce, do zdejšího centra pro tibet-
ská buddhistická studia Rabten Čhödarling, v rámci akcí
pořádaných o zdejším Dni otevřených dveří dorazili čtyři
duchovní z rakouského centra Tashi Rabten. Ti zde vedli
modlitby a zároveň připravovali typický tibetský slavnost-
ní pokrm nazývaný momo, tedy taštičky z těsta plněné
masem nebo bezmasou směsí. Buddhističtí mniši z Ra-
kouska ovšem nebyli jedinou atrakcí libereckého centra
pro tibetská buddhistická studia. Jeho návštěvníci se při
Dnech otevřených dveří mohli seznámit také s některými
poněkud přehlíženými buddhistickými kulturami, napří-

klad s kulturou Mongolska nebo Kalmycka, území v rámci
nynější Ruské federace na břehu Kaspického jezera, jehož
obyvatelé byli alespoň podle spisu Švéda Bergiuse z konce
osmnáctého století proslulí jako všežravci, kteří nepohrdli
prakticky žádným pokrmem. Liberečtí buddhisté ale záro-
veň upozornili, že v současnosti poměrně velká skupina
Kalmyků doputovala i do České republiky, kde žijí a pra-
cují. Na rozdíl od islámu šířící se buddhismus nevzbuzuje
alespoň v současnosti žádné větší obavy, což je pravděpo-
dobně dáno především podstatnými rozdíly obou nábo-
ženství.

Doufejme, že alespoň v jeho rámci nevyroste někdy
v budoucnu nějaká extrémistická skupina, která ve jménu
lásky k lidstvu bude k smrti nenávidět určité skupiny lidí.
Zatím se však naštěstí nezdá, že by buddhismus k něčemu
podobnému inklinoval, a jeho stoupenci naopak mírumi-
lovně přispívají k poznání různých kultur, což v dnešní at-
mosféře vzrůstající nevraživosti je jistě velice záslužná čin-
nost. (MaFr)

V Ústí nad Labem objevili památky
z doby kamenné
Zatímco v Praze přepisují dějiny města archeologické vý-
zkumy probíhající v jejím centru na náměstí Republiky,
v Ústí nad Labem podobně přelomové poznatky přinášejí
vykopávky na stavbě moderního paláce Zdar na Mírovém
náměstí, které se nachází také ve středu města. Archeolo-
gové v severočeském městě objevili kruhové prostranství
ohraničené příkopem označované jako rondel z mladší
doby kamenné, neboli neolitu. Zatím si ovšem nejsou jisti,
k čemu stavba, poprvé objevená i na severu Čech, vlastně
sloužila. V úvahu přicházejí náboženské rituály, slavnosti,
ale vyloučena není ani výměna zboží. Z dalších nálezů při-
tom jasně vyplývá, že na neolitickém sídlišti díky jeho vý-
hodné poloze na soutoku Labe a Bíliny panoval čilý ob-
chodní ruch. Některé nalezené artefakty a materiál, jako
různé druhy pazourků, podle odborníků pocházejí napří-
klad z Moravy nebo Polska. Na sídliště na území dnešního
Ústí se dostaly díky vodní dopravě, při níž se zboží přepra-
vovalo pomocí člunů vydlabaných z kmenů. Výzkum sídliš-
tě v Ústí ještě nebyl zcela ukončen a vědci zatím ani nepro-
pátrali celý rondel, jehož plocha se předběžně odhaduje
na několik desítek metrů čtverečních. Nelze proto vyloučit
ani další důležité nálezy, které by mohly úlohu stavby dále
objasnit. Již teď je však jisté, že v Ústí nad Labem byl obje-
ven skutečný archeologický poklad, který posouvá pozná-
ní o neolitickém osídlení severních Čech o notný kus do-
předu. (MaFr)

Česká hlava pro Jaroslava Kurzweila
Světově uznávaný matematik Jaroslav Kurzweil se stal le-
tošním nositelem Národní ceny Česká hlava, kterou vláda
uděluje nejlepším vědcům a technikům. Cena spojená
s odměnou jednoho miliónu Kč je nejvyšším vědeckým vy-
znamenáním v republice. Kurzweil zásadním způsobem
přispěl k rozvoji teorie integrálních a diferenciálních rov-
nic. Mimo jiné objevil integrál, který je po něm nazvaný
Kurzweilův-Henstockův. Má také zásluhy o rozvoj mate-
matické vědy na vysokých školách. Vláda vybírala mezi
dvěma kandidáty – druhým adeptem byl Jan Svoboda, je-
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den z klasiků v oboru buněčné a virové genetiky, který se
zabývá základním výzkumem nádorů a molekulární biolo-
gií nádorových virů. Na jeho výzkumy později navázali
například nositelé Nobelovy ceny za důkaz provirové hy-
potézy. Loni se nejlepším českým vědcem stal podle roz-
hodnutí vlády zakladatel elektronové mikroskopie a iniciá-
tor výroby světově konkurenceschopných elektronových
mikroskopů, brněnský vědec Armin Delong. (bk)

Plzeň získala druhé místo v soutěži
Entente Florale Europe
Město Plzeň je druhým nejhezčím kvetoucím sídlem v Ev-
ropě. Stříbro v soutěži Entente Florale Europe získalo dal-
ších 11 měst. Komise nejvíce ocenila parkové okruhy kolem
náměstí – Šafaříkovy, Křižíkovy, Smetanovy a Kopeckého
sady.

Soutěž Kvetoucí sídla už 30 let pořádá Evropská asoci-
ace pro zahradní a krajinářskou tvorbu v Bruselu. Meziná-
rodní odborná porota posuzuje celkový vzhled obce, její
zapojení do krajiny, kvalitu bydlení, ekologii, komunikaci
radnice s lidmi i aktivní přístup obyvatel k utváření vlastní-
ho životního prostředí. Česká republika se již účastní pá-
tým rokem. Zlato získala zatím jako jediná Písečná na Ús-
teckoorlicku, a to loni. Stala se tak jednou ze šesti oficiál-
ně nejkrásnějších evropských vesnic. V kategorii měst si
odnesla Litomyšl stříbrnou medaili. V předchozích roční-
cích získala ČR jedenkrát bronz a dvakrát stříbro. (bk)

V Biskupicích na Svitavsku soutěžili
výrobci pálenek
Nejlepší kořalku letos vypálil Petr Kohoutek z Jaroměřic.
Tak zněl výrok poroty na závěr osmého ročníku festivalu
slivovice Biskupické kaléšek, který se konal v Biskupicích
na Svitavsku. Celkem porotci vybírali z 40 vzorků.

V Biskupicích jsou dvě palírny, horní a dolní, a slivovice
se v obci pálí již od roku 1716. Festival je součástí místního
programu obnovy venkova a měl by posilovat hrdost na
místní tradice a podporovat venkovskou pospolitost. Ka-
léšek není jen festivalem slivovice, ale i společenskou akcí,
která do obce s necelými 500 obyvateli přilákala dvě tisí-
covky návštěvníků. V obou pálenicích mohli od rána vidět,
jak z jablek, meruněk, hrušek a dalšího ovoce vzniká čirá
lihovina s charakteristickou vůní, a na místě produkty
ochutnat. Každoročně se „na košt“ rozdá kolem hektolit-
ru kořalky. Tři vítězné vzorky se vydražily ve prospěch dět-
ského domova v Moravské Třebové, získalo se přes 13 000
Kč. Kromě toho se během festivalu každoročně pořádá
závod na historických kolech. (bk)

Vítěz klání v pomalém kouření doutníku
je nekuřák
Téměř neprostupná mlha kouře zahalila sál olomoucké
restaurace U pelikána. O šedomodrou clonu se postarali
milovníci doutníků, kteří se v krajském městě utkali o titul
šampióna sedmého ročníku soutěže v pomalém kouření
s názvem Holomócké dótník. Vítězem se stal místní borec
David Seidl, který vydržel tahat dvě hodiny 40 minut a 26
vteřin. Na klání netrénoval, loni v prosinci totiž s kouřením
přestal.

Sedmého ročníku Holomóckého dótníku, která je jedi-
nou soutěží svého druhu v Česku, se zúčastnilo 27 doutní-
kářů z celé republiky, z toho dvě ženy. Podmínky měli
všichni stejné. Dostali kubánský, ručně balený doutník
o váze zhruba sedmi gramů a dvě zápalky. Doutník si sou-
těžící museli do minuty ořezat a za další minutu jim musel
hořet. (bk)

Výstava o českých poslancích v Senátu
Výstava v Senátu mapuje významné události, dokumenty
a osobnosti českého parlamentarismu druhé poloviny
19. a první třetiny 20. století. K vystaveným dokumentům
patří například Washingtonská deklarace z října 1918, te-
dy prohlášení československé nezávislosti na Rakousku-
Uhersku, dále originál Ústavní listiny z roku 1920, z níž
vychází i současná česká ústava, a Pražská petice z března
1848. Její tvůrci chtěli po císaři zrovnoprávnění češtiny
s němčinou a uznání a vytvoření samosprávného celku
z Čech, Moravy a Slezska. Jak říká tiskový tajemník Kance-
láře Senátu Petr Kostka, expozice přibližuje i všední život
tehdejších poslanců, je tu například těžítko a kalamář
Františka Palackého.

Netradiční předměty pak budou vystaveny v části vě-
nované obstrukcím, tedy záměrnému blokování parla-
mentního jednání. Patří k nim např. plechový činel poslan-
ce vídeňského parlamentu nebo kámen vržený z davu do
okna salonu poslance Františka Ladislava Riegra, vůdčí
postavy strany staročechů. Vystaven má být také vulgární
dopis a oprátka pro někdejšího pražského primátora Jana
Podlipného, poslance českého zemského sněmu za stranu
mladočechů. (bk)

V Bruselu odkryli otisk chodidla českého génia
Járy Cimrmana
Před zastoupením ČR v Evropské unii slavnostně odhalili
restaurátoři Cimrmanova díla Ladislav Smoljak a Zdeněk
Svěrák otisk pravé nohy českého génia a světoběžníka Járy
Cimrmana. Původ otisku vysvětluje pamětní deska, která
byla rovněž odhalena ve vestibulu ambasády. Největší
Čech – jak dokázalo nedávné televizní hlasování – vystavo-
val v roce 1910 na bruselské světové výstavě své vynálezy,
ale zatím se neví, ve kterém pavilonu. Nicméně u trosek
shořelého francouzsko-britského pavilonu byl nalezen
otisk nohy, který se přesně anatomicky shoduje s Cimrma-
novým pravým chodidlem. Máme štěstí, že jde o pravou
nohu, řekl Svěrák a připomněl Cimrmanovu anatomickou
zvláštnost – a sice, že měl na tomto chodidle mezi palcem
a malíkem plovací blánu.

Prvenství však drží Dolní Bělá na Plzeňsku – zde byla
na místním hostinci odhalena pamětní deska českého ve-
likána už před 14 lety. Místní v Dolní Bělé si na rozdíl od
Bruselu nic nenalhávají. Na desce z roku 1992 totiž stojí:
V tomto hostinci Jára Cimrman – česky génius – pravděpo-
dobně nikdy nenocoval. (bk)

Běh kancelářských krys
Hod šanonem, jízda na kancelářské židli nebo již tradiční
sprint na 777 metrů – v těchto disciplínách se předminulou
sobotu v centru Prahy utkali úředníci a manažeři při tře-
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ti tím ročníku Běhu kancelářských krys. Mezi prvními, kteří
se postavili na startovní čáru, byl pražský primátor Pavel
Bém. V závěrečném hodnocení se sice neprobojoval do
čela, ale bylo to nejspíše kvůli tomu, že nevyužil možnosti
obout si sportovní boty a běžel v polobotkách.

Právě sportovní obuv byla jedinou výjimkou ve spole-
čenském oděvu, který úředníkům a manažerům předepi-
suje jejich podniková etiketa. Udivení Pražané a návštěv-
níci metropole proto užasle hleděli na mladé ženy v kos-
týmcích či muže v oblecích a kravatách, kterak se šanony
v rukách a mobilními telefony přiloženými k uchu chvátali
z Ovocného trhu Celetnou ulicí, kolem Prašné brány a uli-
cemi Na Příkopě a Havířskou zpět na Ovocný trh. Soustře-
děné závodníky se navíc neobvykle snažil povzbudit mo-
derátor akce Pavel Anděl, když jim během závodu volal na
mobilní telefony. Pokud by se jim nedovolal, mohli být dis-
kvalifikováni. Pádící úředníci se proto zbytkem dechu hlá-
sili do telefonu. (bk)

Vodáci se rozloučili se sezónou
a uzamkli Lužnici
Symbolickým otočením klíče ve vodě vodáci v Suchdole
nad Lužnicí na Jindřichohradecku nedávno uzamkli řeku
a rozloučili se tak s vodáckou sezónou. Po toku Lužnice do
Majdaleny vyrazilo asi 50 lodí, další desítky lidí přihlížely
27. ukončení sezóny jen ze břehu.

Řeka Lužnice, která je považována za vodáckou Mek-
ku, je důležitým zdrojem vody pro rybníky třeboňské pán-
ve. Pramení v rakouské části Novohradských hor, sbírá
vody z plochy 4226 čtverečních kilometrů a do Vltavy se
vlévá po 187 kilometrech poblíž Týna nad Vltavou. Vodáci
zahajují plavbu většinou v Suchdole nad Lužnicí nebo
v Chlumu u Třeboně a podle stavu vody mohou plout až
k ústí do Vltavy. (bk)

Památník lovců mamutů
Předmostí u Přerova se díky archeologickým nálezům řadí
spolu s Dolními Věstonicemi k nejvýznamnějším naleziš-
tím nejen v České republice, ale v Evropě vůbec. Je zapsá-
no ve všech světových učebnicích dějepisu a archeologie.
Proslulost získala obec koncem 19. století díky nálezu tá-
bořiště lovců mamutů z doby před 27-26 tisíci lety. Zvířa-
ta tehdy táhla Moravskou bránou z Rakouska do Polska
a zpět. Naleziště dokládají, že Morava byla ve své době
středem kontinentu a že mamuti a lidé před 25 tisíci lety žili
vedle sebe a že člověk zřejmě mamuty lovil. Na hromadný
hrob narazil v roce 1894 archeolog Karel Jaromír Maška.
Nejvýznamnější část pravěkého naleziště je však již zasta-
věna sídlištěm.

Vybudování památníků lovců mamutů plánuje přerov-
ská radnice již několik let a je zatím první etapou. Přibude
ještě naučná, asi pětikilometrová stezka, na které by se
měli návštěvníci dozvědět o historii této lokality a také
o nalezišti v polském Ozimku, na jehož území byly naleze-
ny ostatky dinosaura a pozůstatky rostlin z třetihor.

„Jednoocí“ v Táboře
Festival historických bojovníků vznikl před pěti lety; to se
tehdy dala dohromady parta lidí, které spojuje nejen zá-

jem o historii, ale také o šerm. A rozhodli se pojmout his-
torii s humorem. Letos se pokusili o světový rekord co se
počtu jednookých týče a o zanesení do české databanky
rekordů. K navození dojmu posloužila páska přes oko.
Pořadatelé nenechali nic náhodě a pásky rozdávali rovnou
se vstupenkou. Znalci české minulosti už jistě tuší, jakou
historickou postavu měl rekord připomenout a proč prá-
vě v Táboře, kolébce husitství. Jan Žižka, který přišel o oko
v bitvě, je právě s páskou přes oko zobrazen snad na všech
obrazech a dobových rytinách. Všichni kteří přišli jako jed-
noocí, sledovali souboje šermířů, gladiátorů, mušketýrů či
exhibice škol historických bojových umění. (bk)

První provoz Pivních lázní v Čechách
V Chodové Plané na Tachovsku v areálu zdejšího pivova-
ru byl zahájen provoz první Pivní lázně v Čechách. Na hos-
ta tu čeká vana, jejíž hladina je pokrytá charakteristickou
pěnou karamelové barvy a vzduch prosycen vůní čerstvě
uvařeného piva. Lázeň spočívá v kombinaci několika pří-
rodních léčivých faktorů. Jeden z nich je minerální voda Il-
sano, která je napouštěna do titanovonerezových van, tak-
že se v zásadě jedná o mokrou uhličitou koupel. Do této
koupele se přidává nadrobno drcený chmel, který na po-
kožku působí jako peeling a odstraňuje unavenou vrstvu
kůže z těla, a pivní kvasnice, které jsou pro tento účel spe-
ciálně šlechtěné, a samozřejmě nechybí ani speciální kou-
pelové černé pivo.

Jedná se samozřejmě o pivo ne běžně určené k pití, ale
o speciální koupelové pivo, které vyrábí vrchní sládek pi-
vovaru. Toto pivo je nízkoalkoholické, ale zato je nefiltro-
vané, nepasterované s vysokým obsahem živných kultur
a minerálních a přírodních látek. (bk)

Z Arménie do Evropy přes Frýdek-Místek
Vídeň je již tradičně místem, kde se Češi dostávají do sty-
ku s různými kulturami ze vzdálenějších konců světa. Nic-
méně i toto pravidlo se v posledních letech alespoň v ně-
kterých případech jakoby otáčí. Příkladem může být pří-
běh Arména Gevorga Avetisjana. Toho ekonomická situa-
ce v jeho rodné zemi donutila opustit firmu na bytový de-
sign a hledat životní uplatnění někde jinde. Nakonec se
dostal do Ostravy, kde s rodinou ze začátku žil v ubytovně
pro ukrajinské dělníky. Rok nemohl získat žádnou práci,
poté se však přes známého dostal k provozování baru
a herny v nedalekém Frýdku-Místku. Ale ani poté neměl
Gevorg Avetisjan vyhráno, protože baru se vůbec nedaři-
lo. Šťastný obrat přičítá arménský podnikatel až svému sli-
bu, že pokud pro něj skončí špatné časy, dá opravit kříž na
kostelíku svatého Jošta v městském parku naproti baru.
Ale minimálně stejný podíl má na pozitivní změně zcela
pozemská událost – do České republiky přicestovala Ave-
tisjanova sestra se svou rodinou a měla zde potíže se zís-
káním místa. Proto jí Gevorg Avetisjan nabídl, aby upekla
oblíbený medový dortík, který pak nabízel v baru. Dort
pojmenoval Marlenka, protože jeho matka i dcera se jme-
nují Marlen. Marlenka hostům ohromně zachutnala a brzy
začala konkurovat populárnímu medovníku. Avetisjan se
roku 2002 rozhodl specializovat právě na výrobu Marlen-
ky a už po půl roce zaměstnával třicet lidí na dvě směny.
O dva roky později z prostor ve Frýdku Místku putovala
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Marlenka do celé České republiky. V současnosti Avetisjan
vlastní jednu z největších výroben v Evropě a chystá vý-
stavbu nové výrobní haly v průmyslové zóně ve Frýdku-
Místku. Jak sám říká, v České republice našel nový domov
a jeho děti již dnes umí lépe česky než arménsky. S jeho
medovým dortem pocházejícím z daleké Arménie se již
kromě ČR seznámili labužníci již v sedmi zemích Evropa
a nechybí mezi nimi ani Rakousko. (MaFr)

„Anglický král“ je hotov
Režisér Jiří Menzel ukončil natáčení vlastní adaptace ro-
mánu Bohumila Hrabala Obsluhoval jsem anglického
krále. Natáčení snímku trvalo 66 dnů, začalo v březnu
a skončilo v tropických vedrech. Premiéra filmu s rozpoč-
tem téměř 85 miliónů Kč se bude konat před Vánocemi.
Román líčí osudy českého číšníka v Čechách v době mezi
oběma válkami, během druhé světové války až do šedesá-
tých let minulého století. Roli malého českého číšníka Jana
Dítěte ztvárnil bulharský herec Ivan Barnev a ve starším
věku Oldřich Kaiser. V hlavní ženské roli se objeví němec-
ká herečka Julia Jentschová. Slavná předloha filmu byl pro-
vázena od roku 1996 spory o filmová práva i hledáním re-
žiséra – ve hře byli také Karel Kachyňa, Jan Svěrák, Miloš
Forman a Jan Hřebejk. „Měl by to být film, na který by kaž-
dý normální člověk rád šel do kina,“ uvedl Jiří Menzel.
V této souvislosti Menzel odmítl, aby ze stejných záběrů
vzniklo televizní provedení. (mk)

Končí spor o zámek ve Slatiňanech
Potomek rakouského šlechtického rodu Mathias Trautt-
mansdorff-Weinsberg se po deseti letech rozhodl defi-
nitivně ukončit soudní spor o navrácení svého majetku
v České republice v rámci tzv. restitucí a stáhl všechny do-
savadní žaloby. Výrazně k tomu asi přispělo i rozhodnutí
Ústavního soudu ČR, který nároky rodiny Trauttmansdorf-
Weinsberg zamítl. Znamená to tedy, že v majetku státu
zůstane i cenný renesanční zámek ve Slatiňanech ve vý-
chodních Čechách, zrovna tak jako kolem pěti tisíců hek-
tarů zemědělské půdy, lesů a rybníků na celém Chrudim-
sku. Na zámku ve Slatiňanech je v současnosti umístěno
hipologické muzeum. Rozhodnutí rakouského aristokrata
velice přivítali představitelé Slatiňan i zástupci pozemko-
vého úřadu v Chrudimi. Probíhající spor totiž dlouhá léta
fakticky znemožňoval jakékoliv manipulace s příslušnými
nemovitostmi, což se samozřejmě na jejich stavu nepříz-
nivě podepisovalo. Radost však nemá jen státní správa
a samospráva. Půdu nyní získá také několik desítek členů
rodin tzv. přídělců, tedy zemědělců, kteří po válce zakou-
pili za relativně výhodnou cenu od státu pozemky ze zaba-
vených velkostatků. (MaFr)

Přemyslovci na Špilberku
V prostorách brněnského hradu Špilberk byla zahájena
letošní stěžejní výstava Muzea města Brna nazvaná Sága
moravských Přemyslovců. Expozice je věnována sedmi-
stému výročí zavraždění posledního Přemyslovce Václa-
va III. a je dosud nejrozsáhlejším projektem na přemyslov-
ské téma, který byl realizován na Moravě. Výstava předsta-
vuje období třistaleté přemyslovské vlády na Moravě od

počátku 11. století. Expozice se zabývá politickými a hos-
podářskými dějinami, ukázkami z kultury každodenního
života všech vrstev společnosti – všímá si formování stát-
ních hranic a správy země, vzniku šlechty, utváření prvních
hradních okrsků nebo rozvoje církve. Většina exponátů je
vystavena v kopiích, návštěvníci mohou vidět množství
předmětů denní potřeby, šperky, zbraně, nádoby, liturgic-
ké předměty, ale jsou zde i faksimile významných listin (od
Zlaté buly sicilské až po zakládací listiny měst nebo závě-
ti), torza architektonických prvků, hudební nástroje, repli-
ky obuvi nebo i společenské hry.

Nejcennějším exponátem výstavy jsou pohřební kle-
noty Přemysla Otakara II. Nejstarším vystaveným před-
mětem je antická gemma, která pochází z 2.-3. století (v 9.
a 10. století byla znovu používaná jako přívěšek). Expozi-
ce představuje jen menší množství uměleckých děl, k vi-
dění jsou například sochy apoštolů z portálu kostela Pan-
ny Marie u kláštera Porta coeli, freska z královské kaple,
která stávala na brněnském Dominikánském náměstí, ne-
bo medailon Pašijový cyklus z dalešického kostela sv. Pet-
ra a Pavla.

Výstavu Sága moravských Přemyslovců připravilo Mu-
zeum města Brna společně s Vlastivědným muzeem v Olo-
mouci. Souběžně s výstavou byl vydán sborník odborných
studií, k expozici je zajištěn i bohatý doprovodný program:
přednáškový cyklus, komentované prohlídky, dětský den
a mnoho dalších.

Výstava bude otevřena do 21. ledna 2007. (mk)

Dny evropského dědictví
Na celém území České republiky se v nedávných dnech
konaly Dny evropského dědictví. Jedná se o celoevrop-
skou akci, která se snaží o zpřístupnění i méně známých
objektů. Letošním tématem Dnů evropského dědictví je
Otisk slavných jmen – historické objekty, v nichž žili slavní
lidé. V České republice se do této kulturní akce v letošním
roce přihlásilo přes tisíc správců památek a organizátorů
doprovodných akcí. Jako příklad lze uvést Národní galerii,
která při této příležitosti připravila množství různých pro-
gramů – její stálé expozice nabízejí dětem i dospělým ná-
vštěvníkům komentované prohlídky, přednášky a inspi-
rativní tvůrčí dílny; Anežský klášter pořádá vycházku po
stopách Anežky České, přemyslovské princezny, která se
stala abatyší; ve Šternberském paláci si mohou návštěvní-
ci v určitých dnech poslechnout komentáře k vystaveným
dílům sbírky staršího evropského umění; ve Veletržním pa-
láci je pak připravena obdobná akce, týkající se sbírky
moderního umění a podobně.

V průběhu Dnů evropského dědictví jsou již tradičně
zpřístupněny nejen oficiální kulturní památky, ale i další
soukromé a veřejné budovy, které nebývají veřejnosti vů-
bec přístupny, anebo jsou zpřístupněny pouze částečně
při určitých příležitostech. (mk)

Babička na CD
Nejznámější knihu Boženy Němcové Babička je v sou-
časné době možné nejen číst nebo vidět ve filmovém zpra-
cování, ale rovněž poslouchat na CD ve formátu mp3. Pod
režijním vedením Jiřího Ornesta načetla desetihodinovou
nahrávku herečka Eva Holubová.
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ti Nosič je součástí velkoformátové publikace, kterou vy-
dalo nakladatelství Prostor. Text Babičky vychází
z kritického vydání editorů Bohuslava Havránka, Rudolfa
Havla a Rudolfa Skřečka. Editoři se při své práci zaměřili
na rekonstrukci původního textu a čerpali tehdy ze tří pra-
menů. Prvním pramenem byl výtisk prvního vydání
s pozdějšími vlastnoručními opravami a poznámkami au-
torky. Tento výtisk je uložen v Muzeu Boženy Němcové
v České Skalici. Druhým pramenem byl Ohéralův překlad
do němčiny, na němž se Němcová podílela a který vyšel
v pražském zábavním měsíčníku Erinnerungen v roce
1858. Třetím pramenem bylo druhé vydání Babičky z roku
1862. Kniha, která je opatřena výtvarným doprovodem
Martina Velíška, stojí 995 Kč.

Koncem tohoto roku by mělo nakladatelství Prostor
společně s Mladou frontou vydat Hrabalův román Obslu-
hoval jsem anglického krále. Publikaci bude ilustrovat Mi-
chal Machat a bude k ní přiložena audionahrávka pochá-
zející z osmdesátých let, kdy knihu načetl herec Miroslav
Masopust.

Obě knihy vznikají v souvislosti s filmovým uvedením –
po českém uvedení filmu německé režisérky Dagmar Kno-
pfelové A tou nocí nevidím ani jedinou hvězdu, čerpající-
ho ze života Boženy Němcové, a na konci roku by měl být
uveden film Jiřího Menzela Obsluhoval jsem anglického
krále. (mk)

Výstava o Valdštejnovi
Ve spolupráci s mnoha dalšími institucemi připravuje Se-
nát rozsáhlou výstavu, která představí slavnou osobnost
evropských dějin, vévodu Albrechta z Valdštejna.

Výstava bude umístěna v malostranském Valdštejn-
ském paláci, kde deset let Senát sídlí. Expozice by měla
přiblížit dramatickou kapitolu evropských dějin, která na
dlouhou dobu určila osudy českých zemí. Měla by být jed-
nou z největších, která kdy byla v českých zemích slavné-
mu vojevůdci z doby třicetileté války věnována. Předtím se
jediná výstava konala ve Valdštejnské jízdárně v roce 1934
– v roce třístého výročí Valdštejnova zavraždění.

Výstava se bude skládat ze čtyř oddílů. První se bude
jmenovat Invita invidia (Závisti navzdory) – to bylo Vald-
štejnovo heslo a vystihuje jeho život a dílo. Úvodní část
expozice tedy představí Valdštejna jako historickou osob-
nost. Ve druhém oddíle, který ponese název Terra fe-
lix (Šťastná země), se Valdštejn představí jako ekonom
a podnikatel. Oddíl Xerxes, veliký Artaxerxes (Postrach
světa) představí Valdštějna jako vojáka a vojevůdce. V zá-
věrečné části expozice Bestia vixit (Nesmrtelná bestie)
bude vévoda Albrecht z Valdštějna představen jako legen-
da, která začala vznikat po jeho smrti.

Výstava potrvá od 15. listopadu 2007 do 15. února 2008
a bude k ní vydán katalog. V době jejího konání bude
ozvučena dobovou hudbou, která by měla vyjít i na CD,
v plánu je vznik hraného dokumentu, semináře, konferen-
ce, přednášky a speciální program pro děti. (mk)

World Press Photo se konalo v Praze
Do 1. října byly v pražském Karolinu soustředěny novinář-
ské fotografie z celého světa, které představily výstavu
World Press Photo. Celkem se do soutěže přihlásilo 4 448

profesionálních fotografů ze 122 zemí světa. Porota hod-
notila 83 044 snímků a nakonec ocenila v deseti kategori-
ích 63 autorů z 25 zemí. V čele poroty byl obrazový editor
Sports Illustrated James Colton z USA.

Na soutěži je stále více patrné, jakým rozhodujícím
způsobem mají digitální média vliv na klasickou fotografii
– výstavu tvořilo 97 % digitálních fotografií. Vítězem sou-
těže World Press Photo se stal kanadský autor Finbarr
O’Reilly, který pracuje pro agenturu Reuters. Zvítězil jeho
snímek matky s dítětem, která čeká v africkém Nigeru na
jídlo, v místě humanitární pomoci.

V celosvětové konkurenci byl úspěšný i český fotograf
Michal Novotný, který pracuje pro Lidové noviny. Jeho sé-
rie snímků z liberijské slepecké školy získala třetí místo
v kategorii Každodenní život.

Výstavu World Press Photo uvidí v letošním roce ná-
vštěvníci na více než devadesáti místech, ve čtyřiceti ze-
mích světa. V Praze se tato výstava uskutečnila poprvé
v roce 1990. (mk)

Památky židovského muzea
Židovské muzeum v Praze – jedna z nejstarších muzejních
organizací v Evropě, oslaví v letošním roce 100. výročí své-
ho vzniku. Až do října letošního roku mohou návštěvníci
shlédnout výstavu v Galerii Roberta Guttmanna, která při-
bližuje historii Židovského muzea v Praze – od jeho usta-
vení do počátků Židovského ústředního muzea, které bylo
založeno v roce 1942.

Expozice pod názvem Bestii navzdory nabízí 170 před-
mětů, které tvoří čtvrtinu předválečných sbírek muzea.
Unikátním exponátem je například fragment kříže Cikáno-
vy synagogy, jedné ze tří pražských synagog zničených při
asanaci, nebo plánek pražského ghetta z roku 1843, který
byl nedávno objeven a zrestaurován.

Plán na založení muzea a tím i zachycení obrazu slav-
né minulosti, byl v židovském prostředí ovlivněn přede-
vším pokračující asimilací.

Cikánova synagoga v průběhu asanace v roce 1906
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Vznik muzea se začal jevit jako reálný v souvislosti
s asanací bývalého židovského ghetta v Praze. V roce 1906
vznikl Spolek k založení a vydržování židovského musea
v Praze. Ten zachránil část liturgických předmětů ze zniče-
ných pražských synagog. První expozice byla otevřena
v bytě v roce 1909 a další dvě postupně v prostorách praž-
ského pohřebního bratrstva.

I navzdory politickým událostem v letech 1938 a 1939 se
rozhodl muzejní spolek ve své činnosti pokračovat, ale
v květnu 1940 byl společně s dalšími židovskými organiza-
cemi nacisty zrušen. V roce 1942, na jaře, vzniklo Židovské
ústřední muzeum, které mělo za úkol záchranu vybavení
synagog, knih a archiválií ze zrušených židovských obcí.
Postupně do něj byla začleněna i sbírka předválečného
pražského židovského muzea. (mk)

Pražský hrad ve fotografii
V Tereziánském křídle Starého paláce na Pražském hradě
byla zahájena rozsáhlá expozice, která je součástí třídílné-
ho cyklu výstav nazvaných Pražský hrad ve fotografii.

První část výstavy představila podobu Hradu ve druhé
polovině 19. století. V současné druhé části mohou ná-
vštěvníci vidět, jak probíhala obnova Pražského hradu
v letech 1900-1939, kdy z chátrajících paláců a neudržova-
ného okolí vznikalo reprezentativní místo evropského for-
mátu. Poslední část výstavy bude dokumentovat dobu
okupace a totality.

Všechny tři díly cyklu výstav Pražský hrad ve fotografii
jsou jistě mimořádně zajímavé, ale divácky nejpřitažlivější
a nejvděčnější je asi současná instalace. První republika
vytvořila bezesporu v českých dějinách období, které má
neopakovatelnou atmosféru – v této době T. G. Masaryk
povolal na Hrad architekta Josipa Plečnika, byly zde vybu-
dovány prostory pro diplomatická jednání, úřadovny, byt
pro prezidenta a upravovala se nádvoří a jižní zahrady.

Mezi dobovými snímky, které byly na expozici zařaze-
ny, jsou zde zároveň k vidění i momentky z kulturních,
politických a společenských akcí, které se konaly na Praž-
ském hradě. Návštěvníci si tak mohou například prohléd-
nout fotografii, která zachycuje prezidenta Masaryka na
slavnosti Červeného kříže v Královské zahradě nebo při
přijetí novinářů v roce 1926 ve Španělském sále. Dále pak
prezidenta Edvarda Beneše po jeho zvolení prezidentem
21. prosince 1935 nebo jeho o tři roky starší snímek ze za-
hrady Na Valech.

Expozice fotografií Pražského hradu z let 1900-1939 je
rozdělena do několika tematických celků. Jedná se tak
o celkové pohledy na Pražský hrad přes jeho jednotlivé
části až po osobnosti, kde jsou mimo prezidentů zachyce-
ny také portréty lidí, jejichž osud je spojen s Pražským hra-
dem. To je například pražský biskup Antonín Podlaha, kte-
rý na unikátní fotografii z roku 1929 v chrámu sv. Víta drží
na podušce svatováclavskou korunu.

Dobové snímky přibližují návštěvníkům místa, která
jsou většinou veřejnosti nepřístupná – vedle bytu prezi-
denta Masaryka například interiér Archivu Pražského hra-
du, orloj ve věži chrámu sv. Víta nebo třeba pohled z o-
chozů katedrály. Pro většinu diváků jsou také zajímavé
snímky objektů, které mají v současné době už jinou po-
dobu – například Míčovna v Královské zahradě, jejíž foto-
grafie pochází z roku 1925.

Výstava obsahuje i fotografie mnohých z těch, kteří se
podíleli na dobudovávání Hradu, například sochaře Vojtě-
cha Suchardy dokončujícího právě portréty architektů
Kamila Hilberta a Josefa Mockera nebo dále pak architek-
ta Františka Xavera Margolda, který je na fotografii zachy-
cen s kameníky svatovítské huti.

Další snímky zprostředkovávají návštěvníkům některé
historické okamžiky, například budování Býčího schodiš-
tě, nález nástěnných maleb v budoucí Harfové síni, uklá-
dání mísy v Rajské zahradě a mnoho dalších. Na výstavě
je zároveň zachycena také historie samotné fotografie,
prezentovaná tvorbou mnoha významných fotografů. Je
zde soustředěno množství vynikajících autorů a originál-
ních fotografií z archivních i soukromých sbírek. Za pozor-
nost stojí například dosud nepublikovaný a nevystavovaný
snímek Františka Drtikola Pohled na Pražský hrad přes
malostranské střechy z roku 1914.

Autory výstavy, která bude otevřena do 14. ledna 2007,
jsou Klára Halmanová, Pavel Scheufler a Michal Šula.
K výstavě byla rovněž vydána stejnojmenná publikace, jež
obsahuje většinu prezentovaných fotografií. K usnadnění
orientace návštěvníků byla vydána tzv. Druhá fotografická
procházka Pražským hradem 1900-1939, kde jsou uvedeny
nejdůležitější informace, a to jak o proměnách Hradu, tak
i o historii fotografie. (mk)

Na Třemošné jako na Soči
Proslulé boje první světové války na italské frontě na Soči
(italsky Isonzo) si v říjnu připomněli v Třemošné. Skupiny
milovníků historie se na louce poblíž místního vlakového
nádraží rozdělily na vojáky rakousko-uherské, německé
a bosenské na jedné straně a na italskou armádu podpo-
rovanou expedičním britským sborem. Mezi bojovníky
v rakousko-uherských uniformách se objevili i příslušníci
slavných plzeňských pětatřicátníků. Celkem se sešly asi
dvě stovky bojovníků. Naštěstí na rozdíl od krvavých bojů
na Soči či u Piavy, které dlouho žily v lidové paměti, zde
žádný z nich neutrpěl ani vážnější zranění a po bitvě se
mohli spokojeně rozejít do svých domovů. I lazaret tak
představoval jen součást hry, ze které však přece jen zava-
nulo něco z ozvuků nelítostných sečí na italské frontě,
v nichž našel smrt nejeden Čech. Lze si samozřejmě klást
otázku, zda podobné akce nesměřují ke glorifikaci válek
a nevzbuzují falešné pocity, že bitvy a střílení jsou jen ne-
vinnou zábavou. Domnívám se však, že nesmíme podce-
ňovat svéprávnost diváků – historický aspekt jednoznačně
odděluje podobné „boje“ ode dnešních časů a většina
účastníků ani nezatajuje, že více než střílení je baví prezen-
tace uniforem a medailí. A samozřejmě jim nedělá nejmen-
ší problém po skončení „bitvy“ radostně popíjet i s „nepřá-
telskými vojáky“. (MaFr)

Ocenění českých památkářů
Čeští restaurátoři a ochránci stavebních památek patří ve
svém oboru mezi evropskou špičku, což potvrdila i cena
Evropské unie Europa Nostra Award 2006, kterou obdrže-
lo středočeské územní pracoviště Národního památkové-
ho úřadu za perfektní provedení restauračních prací ne-
smírně cenného souboru 129 středověkých deskových ob-
razů Mistra Theodorika v kapli svatého Kříže na hradě
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ti Karlštejn. Připomeňme, že Theodorik soubor zobrazující
křesťanské světce a světice zhotovil pro stavitele Karla IV.
ve čtrnáctém století. Vytvořil tak cyklus, ke kterému se jen
obtížně hledají jakékoliv paralely. Jejich obnova probíhala
dlouhých dvacet let, do ocenění však bylo možno zahr-
nout jen poslední fázi z let 1996-2003, kdy byly odstraňo-
vány následky vážného poškození při tzv. klimatické havá-
rii. Ke starším pracím totiž restaurátorům a památkářům
chyběla potřebná fotodokumentace. Bronzová plaketa má
být umístěna přímo na jedné ze zdí hradu Karlštejn, aby
tak dokumentoval ocenění jakého se dostalo nesmírně
důležité práci památkářů a restaurátorů. Ty může jen tě-
šit, že cena Europa Nostra, udělená za práci na záchraně
cyklu Mistra Theodorika, je již čtvrtým oceněním toho-
to druhu, které připutovalo do České republiky od roku
2002. V minulých letech se této pocty dostalo například
restauraci Svatojiřské sbírky rakouského následníka trůnu
Františka Ferdinanda na zámku Konopiště, rekonstrukci
Valdštejnského paláce v Praze, kde dnes sídlí Senát Parla-
mentu ČR a baroknímu divadlu na zámku v Českém Krum-
lově. Opravená kaple sv. Kříže je v současné době součástí
druhého prohlídkového okruhu, který nyní zaznamenává
rekordní návštěvnost, přestože je vzhledem k ochraně pa-
mátky nutno lístky na tento okruh, stejně jako hromadné
návštěvy 1. okruhu, s předstihem rezervovat na adrese Ná-
rodní památkový ústav, územní odborné pracoviště střed-
ních Čech v Praze, Sabinova 5, 130 11 Praha 3 – Žižkov, tel.:
274 008 154, 274 008 155, 274 008 156, fax: 274 008 152,
e-mail: rezervace@stc.npu.cz. Letos sice pravděpodobně
prohlídku karlštejnské kaple nestihnete, protože tento
okruh funguje jen do 21. listopadu. Ale příští rok snad stej-
ně letos od 1. července budete mít šanci. Rozhodně by stá-
lo za to ji využít. (MaFr)

Hrobka zatím není na prodej
V moravské Jemnici řeší složitý problém. Chtěli by totiž
prodat místní památkově chráněné mauzoleum Pallavici-
ni se vzácnými mramorovými sarkofágy, kovanými mříže-
mi, sochami a křížem soukromému zájemci, obchodníko-
vi realitami v Táboře. Přestože odhadní cena novoklasicist-
ní stavby z počátku 20. století postavené podle projektu
dvorního architekta Otto Hofera, který pro rod Pallavicini
také upravoval jejich vídeňský palác s oltářem navrženým
patrně slavným Josipem Plečnikem (mj. autorem architek-
tury kašny sv. Karla Boromejského ve 3. okrese a dlouho-
letým architektem Pražského hradu v době prezidentství
T. G. Masaryka) a sochami Ignáce Weiricha, dosahuje
zhruba miliónu Kč, hrobka by měla přijít jen asi na 150 ti-
síc Kč. Důvodem je nepochybně silné zdevastování objek-
tu, které si vyžádá mnohamiliónové investice. Památkově
cenné předměty by ještě před prodejem měly být přene-
seny do jemnického kostela sv. Víta. Jenže je zde ještě jiný
dost významný problém – v mauzoleu se nachází pět uren
a několik dalších hrobů příslušníků šlechtického rodu Pal-
lavicini. Prodávat hrobku i s ostatky nebožtíků se někte-
rým občanům Jemnice zdá krajně neetické. Radnice proto
plánovanou transakci odložila a v současné době intenziv-
ně vyjednává s potomky rodu Pallavicini, kteří v současné
době žijí v Rakousku, zda se postarají o ostatky svých
předků. Pokud nedojde v tomto směru k dohodě, chtějí
představitelé města pohřbené uložit na hřbitov, nebo je

nechat rozprášit v jihlavském krematoriu. To by si však vy-
žádalo další náklady, které by pochopitelně snížily zisk
z prodeje. Těžko lze odhadnout, co obchodník s realitami
s mauzoleem zamýšlí. Vzhledem k tomu, že se jedná o pa-
mátkově chráněný objekt, není možné ho jen tak zbořit.
I při případné přestavbě by bylo nutno respektovat určitá
pravidla. Impozantně působící stavba ovšem určitě může
přilákat nějakého výstředního kupce, který třeba chce mít
exkluzivní místo posledního odpočinku nebo značně ne-
tradičně koncipovaný víkendový objekt. (MaFr)

Týden českých knihoven
V celé České republice proběhl před nedávnem desátý
ročník Týdne knihoven, který měl motto „Cesty do knihov-
ny“. Jednalo se o akci zaměřenou na podporu čtenářství
a návštěvu veřejných knihoven. V rámci týdne, který patřil
českým knihovnám, byly již tradičně oceněny nejlepší kni-
hovny a knihovníci, uskutečnilo se množství programů pro
dospělé i pro děti a byly rovněž představeny nové projek-
ty na podporu čtení a čtenářství – například některé popu-
lární osobnosti české kultury, showbyznysu nebo sportu
se nechaly vyfotografovat na plakát s nápisem Čtu. Svaz
knihovníků měl tím v úmyslu navázat na svou předešlou
plakátovou kampaň Přečtěte si to dřív než Hollywood.

(mk)

V Brně je Židovské muzeum
V Brně byla otevřena první mimopražská pobočka Vzdělá-
vacího a kulturního centra Židovského muzea. Její sídlo je
na třídě kpt. Jaroše číslo 3. Díky aktivitám Vzdělávací-
ho a kulturního centra Brno budou mít zájemci možnost
snadněji získat informace o židovské historii od nejran-
nějších dějin až po období šoa, o kultuře i o tradicích. Ško-
ly, zájmové organizace i veřejnost budou mít možnost
účastnit se vzdělávacích a kulturních pořadů, besed, dílen,
přednáškových cyklů a interaktivních výstav a součástí
této nabídky bude i možnost seznámit se s památkami, jež
dokumentují historii Židů a židovského osídlení v různých
oblastech Moravy a Slezska. (mk)

V první lize astronomů
Cenu Františka Nušla dostal přední světový odborník na
komety Zdeněk Sekanina. Když mu bylo deset, dostal le-
gitimaci člena České astronomické společnosti podepsa-
nou jejím předsedou Františkem Nušlem. Teď je mu sedm-
desát a dostal Cenu Františka Nušla.

Do hvězdárny na Petřín začal chodit jako chlapec, trá-
vil tam každou volnou chvíli a umínil si, že bude astronom.
Po nástupu komunistů k moci to nebylo snadné. Pocházel
z „buržoazní rodiny“ – otec architekt měl stavební firmu.
Šťastnou náhodou se dostal na gymnázium. Po maturitě
ho přijali na Matematicko-fyzikální fakultu Univerzity Kar-
lovy. Dokonce bez překážek – bylo po 20. sjezdu sovět-
ských komunistů, který poodhalil Stalinovy zločiny. V roce
1959, kdy promoval, otiskl první vědeckou studii, samo-
zřejmě o kometách. Měl zůstat na fakultě, leč pracovnice
kádrového oddělení nesouhlasila.

Dostal umístěnku – tedy úřední příkaz – nastoupit jako
učitel na střední škole ve Stodůlkách na okraji Prahy. Pře-
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Zdeněk Sekanina

sto vytrvale hledal místo v oboru. Byl rád i za to, když mu
ředitel hvězdárny na Petříně nabídl podřadnou funkci po-
čtáře. Přesto dokázal během sedmi let publikovat 25 vě-
deckých studií. Zatímco běžně uchazeči o titul kandidáta
věd předkládali po třech až čtyřech letech studie v rozsahu
200 stránek v češtině, Sekanina ji napsal za rok, měla 750
stran a byla v angličtině. Až v roce 1966 mohl nastoupit do
fakultního Centra numerické matematiky.

V oblasti výzkumu komet se Sekanina rychle stal auto-
ritou. Začal dostávat nabídky i na stáže v zahraničí. Proto-
že začínala politická obleva, mohl je využít. Srpen 1968 jej
zastihl v lutyšském Ústavu astrofyziky. Po sovětské invazi
se manželé Sekaninovi rozhodli, že se nevrátí. Mladý ast-
ronom napsal profesoru Fredu Whippleovi, světoznámé-
mu specialistovi na komety, že hledá práci. Whipple, který
byl ředitelem Smithsonianské observatoře v americkém
Cambridgi, odpověděl: „Přijeďte. Něco pro vás najdeme.“

NASA v té době chystala rozsáhlý průzkum sluneční
soustavy pomocí automatů. Stranou neměly zůstat ani ko-
mety. Tehdy se přibližovala proslulá Halleyova kometa,
uvažovalo se o přistání automatu na povrchu jádra kome-
ty Tempel 2. Na porady o těchto problémech začali zvát
i Sekaninu. V roce 1976 mu kolegové složili poklonu, když
planetce číslo 1913 dali jeho jméno.

Život teoretického astronoma, jakým je Sekanina, se
nedá měřit žádnými objevy, ale množstvím studií a počtem
kolegů, kteří se na ně odvolávají, i hypotézami, které se na-
plnily. Sekanina vysvětlil některé typické vlastnosti vybra-

ných komet, což vědcům umožňuje, aby je lépe rozezná-
vali od jiných nebeských těles.

Když před 20 lety tvrdil profesor Lubor Kresák ze Slo-
venska, že tunguzský meteorit, který v roce 1908 zpustošil
část Sibiře, byl úlomkem komety, Sekanina protestoval:
„Kometa by nevybuchla v deseti kilometrech, ale mnohem
výš!“ Modelování tohoto pádu věnoval tři čtvrtě roku. Po-
tom oznámil: „Byla to kamenná planetka!“ Postupem času
mu dala většina kolegů za pravdu. V polovině devadesá-
tých let se Sekanina podílel na výzkumu unikátního jevu –
pádu několika desítek úlomků komety Shoemaker-Levy 9
v létě 1994 do Jupitera.

Zatímco jiní astronomové se domnívali, že její jádro
mělo průměr nanejvýš půldruhého kilometru, Sekanina to
odmítal. „Dopad vyvolal ohromné efekty, které téhle veli-
kosti neodpovídaly. Podle mého muselo mít průměr deset
kilometrů.“ Sekanina modeloval i aktivitu Halleyovy kome-
ty během jejího přibližování ke Slunci. Za tuto studii dostal
medaili NASA.

Když byla koncem roku 1995 vypuštěna družice SOHO
určená ke sledování Slunce, začala mimo původní pro-
gram objevovat i množství komet. Sekanina si uvědomil,
že většina z nich jsou úlomky dávné obří Kreutzovy kome-
ty, a napsal na toto téma několik objevných studií. V Praze
o tom přednášel pod půvabným názvem: Tři komety v jed-
né dráze není vtip od dědy Mráze.

V létě 2005 se sonda Deep Impact přiblížila ke kometě
Tempel 1 a vystřelila náboj na povrch jejího jádra. Při prů-
letu zasáhly sondu tři výtrysky plynu a prachu. Sekanina
vedl tým odborníků, který závěry z pozorování zveřejnil.
„Přitom se prokázala má domněnka, podle níž úzké prou-
dy vyvržených prachových částic vytvářejí okolo rotujícího
jádra tenké kuželovité vrstvy. Právě jimi sonda prolétla.“
Sekanina se již několik let věnuje rozpadu jader komet.
Za to jej NASA odměnila druhou medailí. Publikoval na
355 vědeckých studií v renomovaných časopisech, které
byly citovány více než 2 900krát. Něčeho takového dosáhl
málokterý astronom. (Karel Pacner, iDnes)

Pětasedmdesátiny pražské zoologické zahrady
Před nedávnem oslavila pražská zoologická zahrada 75 let
od svého vzniku a milióntého návštěvníka. Oslav založení
se zúčastnilo kolem patnácti tisíc lidí.

ZOO slavila narozeniny ve stylu třicátých let, kdy vznik-
la. Zahradou zněl swing, pohybovali se zde zaměstnanci
v dobových kostýmech a zazněla i památná řeč, kterou
pronesl při jejím otevření zakladatel zahrady Jiří Janda.

Mezi hosty oslavy byli například Zdeněk Veselovský,
světově uznávaný přírodovědec, který ZOO řídil téměř tři-
cet let, dále pak herci Jiří Suchý, Jiřina Jirásková a Karel
Heřmánek a mnoho dalších. Při této příležitosti byla také
pokřtěna kniha rozhovorů s lidmi ze ZOO, které vedl Ji-
ří X. Doležal, a přímo v bazénu lachtanů měli svoji produk-
ci „krasoplavci“.

Oficiálním dnem vzniku pražské zoologické zahrady je
28. září roku 1931, kdy přišli její první návštěvníci. V tom sa-
mém roce zahrada pořídila koně Převalského, jehož chov
ji proslavil.

Na slavnosti vystoupil také primátor Pavel Bém, který
seznámil veřejnost s některými změnami do budoucnosti.
V příštím roce již například bude zahájena výstavba pavi-
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ti lonu pro hrochy nebo slony a zlepší se stav silnic a cest,
které do ZOO vedou. Za dlouhodobější plán je pak pova-
žováno propojení ZOO s trojským zámkem a botanickou
zahradou do jednoho areálu.

Pražská zoologická zahrada se drží také na jednom
z čelních míst v počtu návštěvníků – za uplynulých 75 let ji
do dne oslav navštívilo 46 638 990 návštěvníků. V Praze se
vyšší návštěvností může pochlubit už jen Pražský hrad. Již
loňský rok byl rekordní co do počtu návštěvníků a letošní
co do počtu narozených mláďat. Podle ředitele Fejka jsou
největšími magnety pro návštěvníky Indonéská džungle
a pavilon goril. Obdivována je zejména gorilka Moja, kte-
rá se narodila koncem roku 2004. (mk)

Setkání Českých center
V Museu Kampa se konalo setkání zástupců Českých cen-
ter. Toto setkání probíhá každý rok a také letos se k jed-
nání sešlo všech 21 zástupců Českých center.

Posláním Českých center je především prezentace Čes-
ké republiky v zahraničí, a to především v oblasti kultury
a vzdělávání. V roce 2006 realizovala Česká centra celkem
1448 akcí. Hlavními tématy letošního roku jsou Sezóna čes-
ké scény, Dny české a evropské kultury, 70. narozeniny
Václava Havla a 100. výročí založení Židovského muzea
v Praze.

Letos se opět rozšířil počet Českých center – bylo ote-
vřeno České centrum Praha, které svoji činnost zahájilo
pořadem Noc literatury. Do konce tohoto roku bude ote-
vřeno první České centrum v Asii – v Tokiu.

V roce 2006 se Česká centra společně s Divadelním
ústavem v Praze podílela na projektu Invaze do Evropy, na
Fringe Festivalu v Edinburku získal soubor Farma v jeskyni
tři ceny a ještě teď na podzim Petr Nikl uvede svůj projekt
v Londýně – předtím se prezentoval ve Španělsku, kde byli
také bratři Formanové a Divadlo Archa, které bude hosto-
vat v New Yorku a v Budapešti. (mk)

Soutěž mladých evropských vědců
Před nedávnem proběhlo ve Stockholmu finále evropské
soutěže mladých evropských vědců. V místech, kde se při
předávání Nobelových cen pohybují slavní laureáti, byli
vědeckým světem oceněni studenti, kteří během svých stu-
dií na střední škole připravili zajímavý vědecký projekt
a uspěli s ním v národních soutěžích.

Porota ocenila Zuzanu Tvarůžkovou z Kroměříže, kte-
ré se podařilo vyvinout metodu na určování stáří rostlin
z digitalizovaných fotografií jejich listů.

Jako další byl oceněn Ján Záhornadský, který sestavil
nový typ počítačového algoritmu, podle něhož se samo-
statné jednotky v systému samy učí vycházet s ostatními
jednotkami a vzájemně spolupracují. (mk)

Výstava modelů Liběny Rochové
V Museu Kampa v pražských Sovových mlýnech proběhla
před časem zajímavá výstava. Své modely zde vystavovala
známá módní návrhářka Liběna Rochová. Výstava, která
byla instalovaná v expozici moderního umění, představila
soubor 26 modelů korespondujících s objekty v sále. Libě-

na Rochová projevila velkou fantazii při koncepci expozi-
ce a zároveň také velký cit pro krásný materiál, který vybí-
rá u nejprestižnějších firem ve světě. Výstava také ukázala
autorčin smysl pro humor a nadhled.

Liběna Rochová pracuje ve své profesi především s lát-
kou, pravidelně pracuje také pro rakouské krajkáře, ale
v současné době ji nejvíce inspiruje papír. Ona sama o so-
bě prohlašuje, že se pohybuje na hranici módy a umění.

Liběna Rochová má mnohaleté zkušenosti s prací ve
prospěch programů UNICEF, které pomáhají dětem. Z její
iniciativy se například konaly aukce panenek, probíhají-
cích pod názvem Adoptuj panenku a zachráníš život dítě-
te. Panenky pocházely od předních návrhářů.

Také výstava v Museu Kampa měla podobný cíl. Její vý-
těžek byl určen na konto UNICEF, konkrétně ve prospěch
nadace, která se zaměřuje na boj proti obchodování s dět-
mi. (mk)

Nejvzácnější známka na Pražském výstavišti
Na mezinárodním veletrhu Sběratel na pražském Výstaviš-
ti měli návštěvníci možnost spatřit nejvzácnější českoslo-
venskou poštovní známku z roku 1919. Známka pochází ze
sbírky českého sběratele Ludvíka Pytlíčka, který ji před
deseti lety koupil od Poštovního muzea. Součástí smlouvy
bylo desetileté embargo na její vystavení. Přetisk rakous-
ké známky z roku 1919, který se podle filatelistů zachoval
v jediném exempláři na celém světě, je pojištěn na 10 mi-
liónů Kč.

Výjimečnost známky je potvrzena i certifikátem Poštov-
ního muzea, v jehož sbírkách se dříve nacházela a kde byla
řazena mezi nejvzácnější československé známky. Veletrh
Sběratel na pražském Výstavišti nabídl návštěvníkům kro-
mě známek i vzácné mince, originální telefonní karty z ce-
lého světa, drahé kameny a minerály a také některé rarity,
jako například obálky dopisů z lodních vraků.

Letošního veletrhu se zúčastnilo 220 firem z 35 ze-
mí. Jeho návštěvníkům byla nabídnuta možnost nechat si
zdarma ocenit sběratelské trofeje u certifikovaných znal-
ců. K dalším raritám veletrhu patřil například vůz Praga
Grand z roku 1929, ve kterém jezdil Jan Masaryk, velká
expozice drahých kamenů nebo návrhy motivů na české
euro. (mk)

Česká republika má Miss World
Korunku pro nejkrásnější dívku světa získala v prestižní
soutěži Miss World v polské Varšavě Češka Taťána Kucha-
řová. Sympatie tamních novinářů si osmnáctiletá student-
ka z Opočna na Rychnovsku ostatně získala už krátce po
příjezdu. V očích mnohých z nich se navíc ihned stala jas-
nou favoritkou.

Taťáně Kuchařové se podařilo porazit více než stovku
soupeřek. Sympatická Češka, která oslnila porotu i pol-
skou veřejnost svým půvabem, noblesou a neustálou ve-
selostí, prý spala jen několik hodin. Přitom právě dostatek
spánku a optimismus je podle ní receptem na krásu.

Kromě práce modelky a povinností, které vyplývají ze
získání korunky, chce také studovat. V plánu má dokončit
střední školu a ve studiu pokračovat.
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Šlechtici z činžáku
V jejich žilách koluje k r e v  P ř e -
m y s l o v c ů.

Ač patří k nejstarším šlechtickým
rodům, nevlastní žádné hrady, žádné
majetky. Žijí v obyčejném pražském
bytě. Říkají si Troskovovi, ale původem
jsou slavní Thurn-Taxisové.

Vladimír, Věra a Jiří, otec, dcera
a syn. Jediní potomci české větve kdysi
jednoho z nejsilnějších, nejbohatších
a nejstarších rodů Evropy. Nemají zá-
mek, lesy, polnosti, nic. V jejich rodin-
ném sejfu leží jen erbovní kniha a e-
fektně vyvedený glejt, kterým v roce
1894 František Josef I. dovolil Rudolfo-
vi, princi z Thurn a Taxisu, aby odložil
jméno i knížecí titul a stal se svobod-
ným pánem užívajícím příjmení Tros-
kow. „Je to sice můj příbuzný,“ dodal
císařpán, „ale nejradši bych ho zavřel.“

Ten glejt zůstal v trezoru nepoužitý
a prakticky nepoužitelný do počátku
roku 1990. Tehdy ho pan Troskov se-
nior vzal a v Národním muzeu zaklepal
na dveře, o nichž tušil, že za nimi sedí
znalci šlechtické genealogie. „Dobrý
den, jsem Vladimír Troskov,“ řekl roz-
pačitě. Zkoprněli. Tenhle člověk neměl
existovat. O dávném Rudolfově gestu
věděli, ale podle všech podkladů rod
Thurn-Taxisů z českých dějin vymizel.

Vzpurný pradědeček
Princ Rudolf byl pozoruhodná po-

stava. Ač z německého rodu, dal před-
nost českým vlasteneckým kruhům.
Přátelil se s Erbenem, Palackým, Rieg-
rem, Purkyněm, Smetanou. Byl jediný
šlechtic, který šel na pohřeb Boženy
Němcové, z jeho iniciativy a z jeho pe-
něz vznikla Prodaná nevěsta. To vše
by rodina unesla, ale když se zamíchal
do radikální politiky, zasáhla. Navíc
princ Rudolf, dobrý právník, ale špat-
ný ekonom štědře podporující obro-
zence, přivedl svoje nemalé knížecí dě-
dictví na mizinu. Paláce v Praze, pan-
ství v Niměncích, všechno to, co zby-
lo, předal příbuzným a odstěhoval se
k Drážďanům. Proč se zřekl i jména
Thurn-Taxis? Nikdo z potomků netušil.

Ale respektovali to. I syn Jan, který
odešel do Ruska a dotáhl to na plukov-
níka carské armády. Tři z jeho pěti sy-
nů za první světové války zmizeli, čtvr-
tý uprchl po revoluci do Ameriky. Pátý,
Konstantin, přežil těžké zranění, ale
jako bělogvardějský důstojník musel
z komunistického Ruska pryč. Vrátil se
do Čech, oženil se a založil firmu, s níž

odešel do Bulharska. Tam se roku 1934
Troskovovým narodil syn Vladimír.

Další peripetie rodiny by vydaly na
román. S holou kůží vyvázla z bom-
bardované Sofie, odjela do Čech. Kon-
stantina honilo gestapo, před kterým
utekl na Slovensko, po válce se na-
opak schovával před Rudou armádou,
která odtud bývalé bělogvardějce od-
vlékala na Sibiř... Po únoru 1948 mu
horko těžko dovolili učit jazyky. Stači-
lo, že byl carský důstojník. Že je v pří-
mé linii z rodu Thurn-Taxis, naštěstí ni-
kdo tehdy netušil.

„Doma se o tom mluvilo,“ připouš-
tí Vladimír Troskov. „Ale nebyl čas to
prožívat. Měli jsme album fotografií,
k tomu pár dokumentů. Tátova ruská
minulost byla horší.“

O jeho modré krvi nevěděli ani nej-
bližší kamarádi. I tak po maturitě stu-
dovat vysokou školu nesměl, až poča-
se mohl na ČVUT. Živil se jako projek-
tant, čas penze si pak krátil jako vrát-
ný v městské knihovně. To už měl za
sebou zmíněnou návštěvu Národního
muzea a s ní potvrzení, že jeho šlech-
tictví je pravé.

„Udělal jsem to kvůli pradědečko-
vi,“ říká. „Zdálo se mi vůči němu ne-
spravedlivé, že genealogové končili je-
ho smrtí. Navíc se tvrdilo, že si jméno
Troskov vybral podle drážďanského
předměstí Trachau, kde bydlel. Jsem si
jistý, že se jím naopak hlásil k Troskám.
Jeho zámek Niměřice byl nedaleko a ja-
ko vlastenec viděl v Troskách symbol
Čech.“

Jinak se v životě Vladimíra Trosko-
va moc nezměnilo. Dál žije v Praze v by-
tě nedaleko Vltavy, restituovat neměl
co. „Naštěstí,“ žertuje.

„Když teď občas chodím na šlech-
tická setkání a poslouchám, jaké mají
ostatní s majetky starosti, říkám si, za-
plaťbůh, že pradědeček o ten náš při-
šel.“ Ale je rád, že mohl do světa české
šlechty vstoupit. „Našel jsem tam ne-
uvěřitelně slušné lidi.“

O návratu ke jménu Thurn-Taxis
uvažoval jen chvíli. „Druhá rodová vě-
tev, která žije v Německu, by se proti
tomu postavila.“ V šedesátých letech,
kdy Troskovovým bylo nejhůř, požádal
je o pomoc. Striktně ho odbyli a do-
dnes z jejich strany – a to jde o jednu
z nejbohatších rodin v Německu – pa-
nuje mlčení.

34. generace Přemyslovců
Když dokumentarista Jan Drocár při-
šel při letošním 700. výročí zavraždění

Václava III. s přemyslovským rodokme-
nem sahajícím až do 21. století, historik
Dušan Třeštík ho napadl, že jde o ge-
nealogickou hříčku. Že by Přemyslov-
ce mezi svými předky našel každý. „Po-
kud mi to předvede na vlastní rodině,
smeknu klobouk,“ kontruje Jan Dro-
cár. „Na rozdíl od nás ostatních se
u šlechty ta linie totiž dá vysledovat.
A hříčka? Prosím, proč ne...“

Sestavil ji i Troskovovům. Začne-
me-li u Václava III., běží takto: Václavo-
va sestra Eliška Přemyslovna měla sy-
na Karla IV. a ten syna Zikmunda, je-
hož dcera Alžběta se provdala mezi
Habsburky. V dalších generacích do
rodiny díky sňatkům dcer vstoupili Ja-
gellonci, Hohenzollerové, Fürstenber-
gové, až si v druhé půli 17. století jistá
Anna Adelheid von Fürstenberg vzala
Eugena Alexandra knížete Thurn-Ta-
xis.

Počítáno od prvního historicky do-
loženého Přemyslovce Bořivoje I., je
tak Vladimír Troskov 34. generací, což
se od Jana Drocára dozvěděl před pár
týdny.

„Nepřekvapilo mě to,“ vtipkuje.
„Koneckonců, Thurn-Taxisové kořeny
sahají až k lombardským knížatům.“
A prosluli zvláštním způsobem: pra-
předkové Tassové se koncem 13. století
v Itálii zabývali přepravou zpráv a tra-
dice v rodině zůstala. Thurn-Taxisové
jsou totiž považováni za zakladatele
evropského poštovnictví. Ale pokud si
Vladimír Troskov někoho cení, je to
rebelantský pradědeček Rudolf. „Dělal
něco, co dneska už nikdo nepochopí.

Vladimír Troskov a syn Jiří
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ti Nedovedu si představit novodobého
miliardáře, který by dal celý majetek
na vlastenecké účely.“

Nad otázkou, jestli shledává na so-
bě a na svých dětech nějaké thurn-ta-
xisovské rysy, dlouho rozvažuje. „O so-
bě mluvit nemůžu, ale na synovi i na
dceři vidím silný smysl pro slušnost,
ohleduplnost a jakýsi altruismus – hájí
věci, které je nepálí.“

Zlatý anděl za grafiku
Před pár lety se Troskovovi zajeli po-
dívat do Staré Boleslavi na Rudolfův
hrob. Našli ho až vzadu u zdi, ležela na
něm kytička. Možná ji tam dali jistí He-
resovi, kteří před válkou koupili a ne-
dávno zrestituovali Rudolfův zámek
v Niměřicích.

Když se vloni příběh Thurn-Taxisů
objevil v knížce Paradoxy české šlech-
ty, byla tam i fotografie dvaatřicetile-
tého Jiřího Troskova. Tenkrát k němu

v restauraci přistoupil jakýsi mladík,
představil se jako Heres, uvedl, odkud
je, a řekl, že se o zámek starají a ke
jménu Rudolf Thurn-Taxis přistupují
s úctou.

„Pro mě to byla příjemnější infor-
mace, než že jsem potomek Přemys-
lovců,“ říká Jiří Troskov. Na faktu, že
má v sobě šlechtické geny, ho zajímá
jediná věc: „Znám svoje předky a vím,
že se nemám za co stydět, Rudolf by
měl být v učebnicích. Je to pro mě sa-
mozřejmě zavazující, ale nic, co bych
musel každému vykládat. Táta je s mi-
nulostí asi svázaný víc, byl tak do-
ma vychovaný, jenže s jeho generací to
odchází. Já se narodil už v jiných ča-
sech, modrá krev mi nepřijde důležitá.
Zajímá mě, co je teď.“

A to „teď“ tak špatné není: absolvo-
val polygrafické učiliště, živí se jako
grafik. S kamarády založil studio, dě-
lají obálky na CD, knihy, etikety... Spo-

ŘÍJENŘÍJENŘÍJENŘÍJENŘÍJEN

Pranostiky
Září víno vaří, říjen víno pijem.
Po teplém září zle se říjen tváří.
Divoké husy na odletu – konec je

babímu létu.
Fouká-li na svatého Remigia vítr

od východu, bude teplý podzi-
mek.

Na svatého Placida zima teplo vy-
střídá.

Agáta na mlhy bývá bohatá.
Po svaté Tereze mráz po stře-

chách leze.
Svatý Havel velí, sklízejte zelí.
Svatá Hedvika do řepy medu ješ-

tě nalívá.
Když na Uršulu a Kordulu větry

dují, po celou zimu nás navště-
vují.

Na svatého Šimoniše přikluše
k nám zima tiše.

Podzim se v říjnu představí jako svěží mladík, který se pustí do širokého přebarvování pří-
rody. Začne s otrháváním listů stromů, a protože se mu nelíbí rozblácené cesty, pokládá na
ně z listí utkané zlátnoucí koberce. Když si je podzim zrovna nehlídá, podzimní větřík mu je
odnáší kamsi pod mez do úkrytu. Ti dva se neustále škádlí.

Říjen si hned ve čtvrtém dnu v měsíci připomíná rok 1226, kdy zemřel svatý František
z Assisi. Snad proto, že svatý František se vzdal veškerého bohatství, které mu otec zane-
chal a uchýlil se do chýše anebo časné mrazíky na začátku měsíce zapříčinily, že se mu při-
soudilo rčení: Svatý František zahání lidi do chýšek.

Říjen nás často překvapí oblačností, někdy dokonce i sněžením. A tak jsme vlastně rádi,
když nám pustí mezi mraky trochu sluníčka na Havelské posvícení. Posvícení, původní to
slavnost na posvěcení kostela, se brzo vžilo jako slavnost na ukončení podzimních prací.
Císaři Josefu II. se jich zdálo moc, tak stanovil roku 1789 jednotné konání posvícení v neděli
po svatém Havlu. Ale toto „císařské“ posvícení se neujalo a slavilo se navíc. Takže si vrch-
nost mnoho nepomohla.

Svatý Havel jako irský kněz odešel hlásat víru do Galie. Žil zde jako poustevník v letech
625-650 a ze řeholní osady, kterou založil, vznikl později Svatohavelský klášter.

Říjen, protože ho větřík stále více a více zlobí, si dokonce na jeho hlídání stanovil dvě
patronky větru. Ty slaví svůj svátek 21. a 22. října. No a když pak na Uršulu a Kordulu větry
dují, celou zimu nás navštěvují.

Říjen nám bude i v budoucnu připomínat vyhlášení československé samostatnosti v roce
1918, ale tento den také připomíná svátek Šimona a Judy. Tento den však už zima opravdu
leze z půdy, jestli už před tím z ní neskočila.

lu s kolegou Pavlem Lukšanem dostal
předloni v Ostravě Zlatého anděla za
obal k albu Anny K. Noc na zemi. Na
kontě má obaly pro Miro Žbirku, Ane-
tu Langerovou, Blanku Šrůmovou, Mar-
tinu Balogovou, Šárku Vaňkovou...

Soudí, že výtvarný talent zdědil po
babičce, se kterou se dědeček Kon-
stantin seznámil v Uherském Hradišti
– byla malérečkou v poslední morav-
ské dílně habánské keramiky. Thurn-
taxisovské hudební nadání ho naopak
minulo. Princ Rudolf sám koncertoval,
hrál na klavír a jeho žena Jenny zpíva-
la. Na klavír rád hraje i Vladimír Tros-
kov, hlavně Ježka. Jiří už muziku jen
poslouchá. Hodně jazz, od Ellingtona
po Laco Décziho.

A pokud by měl volit mezi jmény
Thurn-Taxis a Troskov, zůstane u dru-
hého. „Je ojedinělé a je dobré dělat pod
ním dobré věci.“

(Marie Homolová)

LISLISLISLISLISTTTTTOPOPOPOPOPADADADADAD
Už jeho jméno ho předurčuje k tomu, aby nechal opadnout poslední listy a odhalil nám
strom v jeho kosterní kráse. Zadívali jste se někdy na holý strom? Jakou krásnou grafiku
nám tu příroda vytvořila. Přistoupíme-li blíže, pak i v dušičkovém počasí, které je s lis-
topadem pevně spjato, vyniknou zárodky nového života, který je zaklet do pupenů. Z těch,
za několik měsíců zimního spánku, rozkvetou květy a rozvine se nový listový šat jarní zele-
ně stromů.

V dušičkovém počasí za žlutého svitu praskajících svíček a ozdobených hrobů nás upo-
zorní na svátek Všech svatých. Tento svátek se zrodil z historické události v roce 609, kdy
byl vysvěcen Pantheon, původně antický chrám, v němž se uctíval kult všech římských bohů.
Svátek Všech svatých je vzpomínkou na zemřelé, kteří již dosáhli věčné blaženosti. Násled-
ný svátek Dušiček je památkou na všechny zemřelé. Úctu a vděčnost svým zemřelým proje-
vovali lidé od nejstarších dob.

Pranostiky
Cos nedohonil v srpnu a v září,

v listopadu nechytíš.
Stromy-li v listopadu kvetou, sahá

zima až k létu.
Kvetou-li stromy podruhé, potrvá

zima až do máje.
Na začátku listopadu teplo se ze

zimou hádá.
Hřmí-li v listopadu, bude úrodný

rok.
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Listopad, který je nejoblačnějším měsícem roku, má spoustu význačnějších svátků. Od
svatého Martina vyžadujeme, aby se na jeho svátek projel na bílém šemíku a rozhodil sně-
hové vločky. Svatý Martin, bývalý římský voják v Galii, vystoupil po pokřtění z vojska a za
pomoci svého přítele Hilaria založil v Poitiers mnišskou osadu. Později v roce 371 se stal
v Tours ve Francii biskupem. Jeho svátek je spojen s posvícením a také s tím, že se na jeho
svátek končívala služba a sjednávala smlouva pro příští rok.

Listopad se ke konci měsíce chlubí svatou Kateřinou, která předstoupila před císaře
Maxmiliána s úmyslem přesvědčit ho, aby se stal křesťanem. Ten ji však uvěznil a nechal ji
mučit. Posléze v roce 307 ji nechal setnout mečem. Svatá Kateřina, když nepřinese sníh,
schovává si ho pro Ondřeje. Svatý Ondřej byl učedníkem Jana Křtitele, apoštolem Krista
a byl ukřižován na severu Řecka v roce 70. (mk)

Udeří-li v listopadu brzy zima,
stálá nebude.

Den Všech svatých je poslední,
který léto zahání.

Martin a Kateřina na blátě – váno-
ce na ledě.

Jsou-li na Martina mračna, zima je
levná, jestli noc jasná, zima je
mastná.

Na svatou pannu Kateřinu sluší
se schovati pod peřinu.

Historická
kuchyně

historická kuchynì

Při úvahách o stravování v minulosti občas zapomínáme na určité limity, s nimiž naši předkové museli počítat. Jed-
ním z nich byla mimo jiné i vynucená sezónnost jídel, která trvala prakticky až do masivního rozšíření chladicích
a mrazicích zařízení v domácnostech a skutečné globalizace mezinárodního obchodu. Na druhou stranu by však
asi nebylo rozumné změny ovlivněné střídáním ročních období jen zavrhovat jako pouhý zbytečný pozůstatek mi-
nulosti. V mnoha případech totiž sezónní změny nejenom dobře odpovídali a odpovídají vývoji povětrnosti, ale zá-
roveň se v různých předpisech omezujících požívání určitých pokrmů jen v daných obdobích projevila dlouhodobá kulinární zkušenost. Právě obvyklý
běh přírody ovlivňující například chuť masa a dalších pokrmů bývá při dnešní průmyslové výrobě všelijakým způsobem narušovaná. V současné době
se však čím dál častěji objevuje snaha vrátit se k původním cyklům, protože přirozeně vyvinuté potraviny mají svou nezaměnitelnou vynikající chuť.
I když tedy nemusíme díky ledničkám a dovozu produktů ze všech koutů světa trpět nedostatkem pestré stravy jako lidé v minulosti a můžeme si třeba
i v nejtužší zimě pochutnávat na čerstvých jahodách, rozhodně neuškodí, když si někdy připravíme menu podle starých pravidel určujících sezónu po-
travin. Proto jsme se také rozhodli připravit pro vás výběr receptů, které se v minulosti spojovali s podzimem, především s listopadem, v němž speciální
pozici měl zejména svátek sv. Martina 11. listopadu, který z kulinářského hlediska byl spojován především s husou a proslulými martinskými rohlíky.
U husy si navíc připomeňme, že mnozí autoři kuchařských knih ji považovali nejenom za klasickou podzimní (a jako mladou husičku i jarní) specialitu,
ale i za jídlo spojené s českou národní tradicí. Možná se vám bude zdát naše podzimní menu snad až příliš syté – nezapomínejme však, že v této době
často probíhaly některé těžké práce v zemědělství a zároveň již býval člověk vystavován značné nepohodě.

Polévka zelná
Dej vařiti trochu naloženého zelí a je-li dlouhé, překrájej je
dříve a nalij na ně vody. Zapraž polévku jíškou s cibulkou
usmaženou, přidej octa, pepře a přisol ji. Vaříme-li polév-
ku ze zelí hlávkového, dáme místo jíšky trochu kyselé sme-
tany, v níž jsme rozkloktaly lžíci mouky.
(Anna Drůbková: Mladá hospodyňka, 7. vyd., Praha b. d. [po 1915])

Hubník
10 lžic sušených hub, kmín, sůl, ½ litru mléka, 6 tvrdších
rohlíků, 4 lžíce krupice, 2 vejce, 3 stroužky česneku, mletý
pepř, majoránka, sádlo na vymazání.

Houby na chvilku namočíme do vody, pak přidáme
kmín, sůl a uvaříme je doměkka. Mezitím nakrájíme do
misky rohlíky na malé kostičky a zalijeme je mlékem. Hou-
by scedíme, případně je pokrájíme na malé kousky a při-
dáme k rohlíkům. Vmícháme krupici a vejce, přidáme utře-
ný česnek, špetku pepře, lžičku majoránky, promícháme
a podle chuti přisolíme. Do sádlem vymazaného pekáčku
nebo do zapékací misky naklademe lžící připravenou směs
a pečeme v předehřáté troubě asi 25 minut. Upečený hub-
ník rozdělíme na talíře a podáváme se zelím.
(Václav Malovický: Kuchyně staré Šumavy, Praha 2000)

Martinské rohlíčky
Udělej kvásek ze 3 dkg droždí a dej jej kynouti. Zatím utři
30 dkg másla s 15 dkg cukru, 4 žloutky a citrónovou kůru.
K tomu přidávej 1 kg mouky, zkynutý kvásek, zadělej těsto
vlažným mlékem a osol je. Vypracuj je dobře na míse, aby
bylo tuhé a dej kynouti. Kynuté těsto vyválej, nakrájej pru-
hy, z těch trojhránky, plň je zavařeninou, mákem a sbal je
v tvar rohlíčku tak, aby cípek přišel na vrch. Klaď je na
plech máslem potřený, nech ještě kynouti, pomaž vejcem
a dej je péci.
(Anna Drůbková: Mladá hospodyňka, 7. vyd., Praha b. d. [po 1915])

Husa a kachna naditá
Utři na misce čtyry loty [65 g] másla, vraz do něho tři celé
vejce, dej k tomu čtyry ustrouhané žemličky, přilej čtvrt
žejdlíka [asi 12 dl] smetany, dobře to umíchej, osol to
a okořeň trochu tlučeným květem, načež tím naděj vnitřek
dobře očištěné a nasolené husy nebo kachny, zašpejluj ji
a nech ji pect. Tato nádivka stačí do jedné husy nebo dvou
kachen.
(Magdaléna Dobromila Rettigová: Domácí kuchařka, upr. Antonie Dušán-
ková, 10. vyd., Praha 1868)

České koláče
Uchystá se nejprve mák, tvaroh, malé rozinky, povidla
a jiné zadělávané ovoce. Mák se v moždíři stluče, smeta-
nou rozdělá a hezky osladí; do tvarohu se míchají žloutky,
malé rozinky a hodně cukru; a do povidel přijde pár utlu-
čených hřebíčků a citrónová drobně zkrájená kůra. Pak se
hotoví těsto: na libru [asi půl kg] másla se berou tři libry
[asi 1,5 kg] mouky; máslo se do mouky vemne a dá se s ní
na kastrol; v hrnku se osm žloutků a čtyry loty [65 g] tluče-
ného cukru s vlažnou smetanou hodně rozkloktá, a tou se
ta mouka, do které jsme však dřív něco kvasnic dali, zadě-
lá. To těsto, které ani husté ani řídké býti nesmí, tak se
dlouho tlouci musí, až se nic rukou nechytá, a tu se teprv
na půl prstu tlustě rozválí, a nakrájejí se z něho čtverhran-
né, ne příliš velké kousky; na ty se klade uchystaný mák,
tvaroh, povidla neb co jiného (obyčejně děláme několik
koláčův s mákem, několik s tvarohem, několik s povidly
aneb s jiným zaděláním), a složejí se: vezmou se rohy, co
proti sobě jsou, trošku se zakroutějí a jen coby konečky na
sebe chytily, se přeložejí. Potom se urovnají na máslem
namazaný papír, který na plechu uchystaný jest, pomaží se
vejcemi, posypou se krájenými mandlemi a cukrem, ne-
chají se zkysati a v hezky horké peci se upekou.
(Václav Pacovský: Knížka kuchařská, 4. vyd., Hradec Králové – Praha 1840)
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OP Prostějov expanduje do Rakouska
Nedávné patnácté výročí zahájení kupónové privatizace
opět vyvolalo vlnu diskusí o dopadu tohoto experimentu.
Odpůrci metody prosazované Václavem Klausem rádi po-
ukazují na podniky, které za svůj úspěch vděčí možná prá-
vě skutečnosti, že se jejich vlastnictví nerozdrobilo mezi
tisíce drobných investorů a neovládly je různé podivné in-
vestiční fondy s nejasným zázemím. Většinou však vybírají
firmy, které získaly zahraniční investoři, jako například
Škodu Auto. Méně často se hovoří o tzv. manažerské pri-
vatizaci, další z forem blízkých myšlení Václava Klause usi-
lujícího o vznik české podnikatelské vrstvy. Malý zájem má
samozřejmě své důvody – i manažerská privatizace přines-
la velmi rozpačité výsledky, velmi často dosavadní vedení
firmu naprosto nemilosrdně vytunelovala, v mnoha přípa-
dech ještě důkladněji než jakýkoliv investiční fond. Existu-
je však i pár opačných případů, kdy management společ-
nost dokázal udržet a úspěšně transformoval produkci do
nových podmínek. Mezi takové případy patří i oděvní fir-
ma OP Prostějov, jejíž majoritní podíl ovládla v rámci pri-
vatizace skupina představitelů tehdejšího managementu
a do kupónové privatizace putovalo pouze 32 % akcií. Jas-
ná vlastnická struktura pomohla firmě podle představite-
lů OP Prostějov hlavně v počátku, kdy bylo nutno učinit
zásadní rozhodnutí. Před listopadem 1989 více než polo-
vina produkce, tedy 2 milióny kusů oblečení, putovalo do
tehdejšího Sovětského svazu výměnou za ropu. Již v roce
1991 však byl OP Prostějov z této transakce vyřazen, což se
však paradoxně ukázalo jako spásné řešení. Firma se tak
vyhnula osudu řady českých společností, které nadále po-
kračovaly ve vývozu na východ, za nějž dlouho nedostaly
zaplaceno. OP Prostějov však mohl počítat ještě s jednou
velkou výhodou – na rozdíl od jiných společností měl prak-
ticky nové strojové vybavení na srovnatelné mezinárodní
úrovni a nemusel se tak výrazněji zadlužit ani hledat silné-
ho zahraničního partnera. Právě proto také mohla v OP
Prostějov zafungovat manažerská privatizace – v daném
případě nevadilo, že podnik získali lidé bez silnějšího ka-
pitálového zázemí. Jako určitou zajímavost připomeňme,
že zmiňovaný Václav Klaus OP Prostějov osobně pomohl,
když se v rámci podpory českého zboží chodil pouze v ob-
lecích dodávaných tímto podnikem. Svého kroku pak jistě
nelitoval, protože moravská firma ho dokázala obléci na
opravdu špičkové mezinárodní úrovni. Představitelé OP
Prostějov prozřetelně ani v první polovině devadesátých
let nepodlehli dobové módě přejmenování firem a zavá-
dění anglicky znějících značek a dokázali využít odkaz na
tradici. Do ciziny, kam putuje asi tři čtvrtiny výroby, ovšem
pronikají prostějovské závody se svojí pánskou konfekcí
především prostřednictvím německé firmy a značky Bern-
hardt, kterou před několika lety odkoupily. Využívá však
i dalších značek jako např. William & Delvin, Freeway,
Fabrizio nebo Donna Coppellini. Zároveň společnost pro-
dukuje oděvy i pro některé jiné významné značky jako je
třeba Mexx, Piere Balmain, Next nebo Marks & Spencer.
Kromě toho patří mezi zákazníky OP Prostějov také různá
světová krejčovství, která zašlou do firmy míry zákazníků
a podle nich jim jsou pro ně vytvořeny žádané obleky nebo
třeba šaty či kabáty. I když značná část produkce stále
pochází z České republiky, firma musela zejména vzhle-
dem ke konkurenčnímu tlaku přenést část své produkce

na Ukrajinu a na Balkán. Firma nepodceňuje ani marke-
ting – jen v České republice vlastní na 120 obchodů, svoji
obchodní síť již rozšířila i na Slovensko, do Polska a pro-
niká také do Litvy, Estonska i do dříve opuštěného Ruska.
Její expanze však neprobíhá jen východním směrem – ve
Francii vlastní dceřinou firmu a nyní se prostějovští chys-
tají dobýt i módní Vídeň – ještě do konce letošního roku
zde chtějí otevřít své obchody. Loni se podařilo OP Pros-
tějov při obratu 3,48 miliardy vyprodukovat zisk v řádu
miliónů, letos však zápasí podobně jako jiní evropští vý-
robci se záplavou levného čínského zboží. Její pozici navíc
komplikuje relativně silná koruna, která zdražuje zboží
putující za hranice. Přesto představitelé firmy věří, že ob-
rat udrží zhruba na hranici 2 miliard Kč a OP Prostějov
bude nadále patřit mezi ziskové společnosti. Snad jim
k tomu pomůže i plánovaný průnik na rakouský trh.

(MaFr)

Biopaliva bez dotací
V České republice v příštím roce o něco zdraží benzín. Vlá-
da Mirka Topolánka totiž schválila návrh ministryně země-
dělství Marie Vicenové, z něhož vyplývá, že stát nebude
finančně podporovat produkci biopaliv, které se nejpoz-
ději od června 2007 budou v České republice povinně při-
míchávat do pohonných hmot. Původně se přitom před-
pokládalo, že stát vrátí alespoň část spotřebních daní
nebo poskytne přímé dotace výrobcům biopaliv, což by si
podle odhadů vyžádalo zhruba 1-2,3 miliardy Kč ročně.
Jenže okamžitě se v této souvislosti ještě za sociálnědemo-
kratické vlády objevil rozsáhlý pokus o korupci, která moh-
la nabýt i rozměrů podobných proslulým podvodům s leh-
kými topnými oleji v devadesátých letech. Již tehdejší mi-
nistr zemědělství, sociální demokrat Jan Mládek proto za-
čal prosazovat variantu bez finanční pomoci státu, kterou
při konzultacích ostatně preferovala i Evropská unie. O-
tázka státních příspěvků na produkci biopaliv představuje
jednu z oblastí, kde se shodnou i takoví rivalové jako je
Občanská demokratická strana a sociální demokraté. Jen-
že naopak vůbec s tímto výsledkem nejsou srozuměni ze-
mědělci, kteří tvrdí, že bez dotací nebude tuzemská výro-
ba konkurenceschopná a do pohonných hmot by se nako-
nec přidával biolíh dovážený ze zemí, které jeho produkci
finančně podporují. To ovšem ministryně Vicenová vyvra-
cí s tím, že dotace se v jiných státech uplatňují jedině
u biopaliv, které se příslušné zemi také spotřebují. Výroba
biolihu především z cukrové řepy je zatím v České repub-
lice v počátcích. Naopak další přísada – methylester řep-
kového oleje, který se dává do nafty, se zde produkuje ve
velkém množství, i když v současnosti jde především na
vývoz. Jeho největší výrobce a. s. Setuza z Ústí nad Labem
přitom tvrdí, že pokud bude povinné plošné přidávání pří-
měsi biopaliv do benzínu, nebude nutno výrobu methyles-
teru zvlášť dotovat. Naopak podobně jako zemědělci se
státní podpory biopaliv tvrdě dožadují představitelé Čes-
ké asociace petrolejářského průmyslu a obchodu. Podle
nich biolíh a methylester zůstávají dražší než samotná fo-
silní paliva a rafinerie musí požadovat kompenzace za ten-
to rozdíl. Přiklánějí se přitom k vracení spotřebních daní,
jak to funguje i v řadě jiných států.

A co na to vše řekne spotřebitel? Jestliže skutečně stát
nevloží do finanční podpory produkce biopaliv ani koru-
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nu, benzín u čerpadel patrně podraží o deset až čtyřicet
haléřů za litr, tedy jen zhruba o 1 až 1,5 centu. To samozřej-
mě nepředstavuje nijak závratnou sumu a běžní motoris-
té se s ní asi dokážou smířit. Rozhodnutí nedotovat pro-
dukci biopaliv ze státních prostředků tak může ohrozit
pouze možnost, že se některá z politických stran bude
snažit zalíbit agrární lobby. Ale vzhledem k již zmiňované
hrozbě korupce v pozadí, se takovýto obrat nezdá příliš
pravděpodobný. (MaFr)

Americko-rakouský kapitál v Jičíně
V oblasti investic do nemovitostí se v České republice
v poslední době často setkáváme i s rakouským kapitálem.
Ten by se spolu s kapitálem americkým měl podílet i na
rozsáhlé přestavbě obrovitých kasáren v městě Jičín, kte-
rou v současné době připravuje Čechoameričanka Theo-
dora La Fever prostřednictvím firmy Global Resources. Její
původní plány počítaly se vznikem hospicu a sanatoria pro
dlouhodobě nemocné pacienty, nyní však svůj záměr pod-
statně rozšířila. Nebojí se přitom ani skutečnosti, že Jičín
má v současnosti pouhých sedmnáct tisíc obyvatel a ani
jeho okolí nepředstavuje nějaké příliš výrazné zázemí. Pře-
měna jičínských kasáren by podle jejích představ měla
i přes možné byrokratické překážky trvat nejvýše čtyři
roky. (MaFr)

Zbrusu nový český motocykl
Na nejlepší tradice české výroby motocyklů hodlá navázat
blanenská firma Blata, která přichází se zcela novým silnič-
ním motocyklem. Ten má být ryze českým výrobkem, včet-
ně motoru. Pouze pérování pochází od značkového doda-
vatele z ciziny. Představitelé firmy Blata tak chtějí ukázat,
že i dnes je možné se obejít bez dovozu levných součástek
z Asie. Sériová výroba nového silničního motocyklu o ob-
jemu motoru 125 kubických centimetrů má začít již začát-
kem příštího roku a blanenská společnost ho hodlá na trh
dodávat hned ve třech modelech – klasické enduro, tedy
jako motocykl na terénní i silniční použití, dále jako tzv.
motard, což je prakticky enduro využívající silniční pneu-
matiky, a menší city bike, vhodný pro jízdu po městě. Češ-
tí producenti se přitom neobávají, že by mohli dopadnout
stejně jako v případě minimotorky, kterou nelegálně oko-
pírovala jejich čínská konkurence – silniční motocykly pod-
le nich vyžadují homologaci a musí splňovat přísná krité-
ria, takže jejich pirátské kopie jsou jen těžko představitel-
né. Asijská produkce ovšem bude patřit mezi nejvýznam-
nější soupeře českého motocyklu na trhu. Firma Blata jim
však hodlá do značné míry konkurovat i v parametru, ve
kterém Číňané obvykle své evropské protivníky drtí rozdí-
lem třídy – v ceně. Za nový motocykl by se podle majitele
blanenské společnosti nemělo platit víc než 80 000 Kč,
tedy necelých 2 800 €.

Nově vyvinutý stroj ovšem zdaleka nemá být tím po-
sledním, čím hodlá společnost Blata obohatit provoz na
silnicích. Její majitel chce představovat každý rok nějakou
novinku a postupem přejít i na výrobu strojů silnějších ku-
batur. Postupem doby se tak možná jméno Blata zařadí po
bok takových slavných českých značek motocyklů jako byl
Laurin & Klement, ČZ nebo Jawa. (MaFr)

Komparační výhoda ČR se rychle ztrácí
Podle údajů statistického úřadu Eurostat Česká republika
rychle ztrácí jednu z výhod, na kterou lákala zahraniční in-
vestory, tedy nízké náklady na pracovní sílu. Ty se ve dru-
hém čtvrtletí letošního roku zvýšily v ČR o 10,1 %, což zna-
mená čtvrtý nejvyšší vzestup v Evropské unii. Rychleji rost-
la cena lidské práce pouze v pobaltských zemích. Naopak
například na Slovensku ve stejném období se zvýšily ná-
klady o 6,9 %, v Rakousku jen o 5,8 % a Německo dokon-
ce skončilo v úrovni vzestupu s pouhými 0,7 % na posled-
ním místě ze všech členů EU. Podle většiny odborníků však
ani takto významná změna parametrů nemusí znamenat
zcela zásadní ohrožení investic i proto, že se Česká repub-
lika v současnosti snaží získávat investice, u nichž cena
práce nehraje již tak zásadní roli. V současnosti se země
snaží těžit zejména ze své výhodné geostrategické polohy,
z dobré infrastruktury a také vysoké kvalifikovanosti pra-
covních sil. Nicméně přesto určité obavy vzbuzuje již delší
dobu poměrně strmý nárůst nemzdových nákladů na pra-
covní sílu, tedy především různých daní a odvodů na zdra-
votní a sociální pojištění. V centru kritiky se ocitají zejmé-
na odvody, které někteří ekonomové označují za jeden
z největších problémů české ekonomiky. V této souvislosti
se hovoří zejména o možnosti stanovení maximální výše
sociálních odvodů, kterou zatím Česká republika jako je-
den z mála členských zemí EU dosud nemá. Nicméně i bez
tohoto opatření si podle nejaktuálnějších statistik Česká
republika v žebříčku nejatraktivnějších zemí pro zahranič-
ní investory zatím stále drží velice slušnou sedmou pozici.
Do budoucna však změny v nemzdových nákladech na lid-
skou práci nelze vyloučit. Lze je předpokládat zejména
v případě, že moc ve státě bude držet Občanská demokra-
tická strana, která v tomto ohledu plánuje poměrně ra-
zantní zásahy. I ona se však zároveň bude muset ohlížet na
stav státní pokladny, který rozhodně nelze označit za pří-
liš povzbudivý. (MaFr)

Ohrožuje státní dluh ČR
hospodaření českých občanů?
Ministr financí vlády Mirka Topolánka Vlastimil Tlustý
z Občanské demokratické strany okamžitě po svém nástu-
pu do funkce zahájil mohutnou kampaň, při níž kritizoval
předchozí sociálnědemokratické vlády za prudký nárůst
státního dluhu. Zároveň občanům nastínil chmurnou vizi,
že hrozí prudké zvyšování úrokových sazeb, kvůli kterému
množství rodin bude mít vážné problémy se splácením
svých půjček. Ekonomové se ale vesměs shodují, že minis-
tr Tlustý akutnost problém neúměrně zveličuje. Úroky
v České republice skutečně v současné době rostou a zvy-
šovat se asi budou i nadále, spíše než rozpočtové deficity
se na tom však podílí vyšší inflace. Navíc ve srovnání s ji-
nými zeměmi v Evropě je stále v České republice mimořád-
ně nízká úroková míra. Problém deficitu při hospodaření
státu samozřejmě nelze podceňovat a v dlouhodobější
perspektivě by jeho navyšování pochopitelně mohlo mít
velmi zhoubný vliv, současná situace však zatím nezavdá-
vá příčiny k nějaké panice. Pokud by se však schodky po-
hybovaly kolem 4 % HDP a výše, České republice by hro-
zilo snížení ratingu se všemi negativními důsledky. Spíše
než strašení a zdůrazňování negativního stavu by však
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a v této situaci bylo asi namístě především hledat nějaká ro-
zumná a politicky průchodná opatření, která by propad
státních financí alespoň omezovala. Zatím se však nutné
dohody v tomto smyslu napříč politickým spektrem příliš
nerýsují. (MaFr)

Projde v ČR státní rozpočet na rok 2007?
Slabinou našeho časopisu je určitě jeho výrobní lhůta, kte-
rá nám často znemožňuje podávat zprávy tak čerstvé, jak
bychom sami chtěli. Tento rys bohužel ovlivňuje i tento
článek, přestože jsme s jeho přípravou čekali opravdu až
na poslední chvíli. Jenže situace kolem českého státního
rozpočtu na rok 2007 se mění z hodiny na hodinu. Původ-
ně vše vypadalo jednoduše – volební termín na samém
začátku června sliboval, že do podoby rozpočtu bude mít
šanci výrazně promluvit vláda, která z voleb vzejde. Ob-
čanská demokratická strana dokonce prohlašovala, že
již od ledna 2007 hodlá spustit některé základní prvky
svých reforem, včetně tzv. rovné daně, takže předpokláda-
la dokonce klíčové změny, nastavení zcela nových parame-
trů. Jenže patová situace a následné tahanice tento před-
poklad zcela zhatily. Příprava státního rozpočtu zůstala
prakticky v rukou odcházejícího kabinetu Jiřího Paroubka
a Občanská demokratická strana pouze jeho přípravu na-
padala prakticky z pozice opoziční strany. To se v jejím
přístupu velice citelně projevovalo. Část médií společně
s představiteli ODS začala strašit, že schodek rozpočtu
dosáhne astronomické sumy 173 miliard Kč (asi 5,7 mi-
liard €). Ve skutečnosti byla tato částka součtem všech po-
žadavků resortů před definitivním jednáním a neměla tedy
ani zdaleka onu vypovídací hodnotu, jakou jim část novi-
nářů za přispění některých funkcionářů ODS přikládala.
V následující fázi začalo rozpočet upravovat ministerstvo
financí vedené tehdy ještě sociálním demokratem Bohu-
slavem Sobotkou. ODS přitom velice razantně tlačila na
snížení deficitu. Sociálnědemokratická vláda se nakonec
rozloučila návrhem, který počítal se schodkem ve výši
88 miliard (asi 3 miliardy €). Návrh však okamžitě ostře
kritizoval nastávající ministr financí Vlastimil Tlustý a své-
ho předchůdce Sobotku obvinil z účetních podvodů. Oka-
mžitě také zdůraznil, že rozpočet byl připraven v nesou-
ladu s evropskou legislativou, protože zahrnuje i příjmy
z předpokládané privatizace státního majetku. Navíc se
mu nelíbilo, že návrh rozpočtu počítá i s legislativou, kte-
rá dosud nebyla schválena – například s odložením slu-
žebního zákona (ten se v České republice odkládá již po-
několikáté), změny zákona o nemocenské nebo se zvýše-
ním spotřební daně na cigarety. Čas ovšem běžel a mož-
nost reálných změn se pomalu ale jistě vzdalovala. Přes-
to představitelé ODS zaspekulovali o možných zásazích
a překvapivě spíše než škrty ve výdajích zvažovali napří-
klad snížení spotřební daně u benzínu nebo mírnější ná-
růst spotřební daně u cigaret. Jenže podobné plány rych-
le narazily na tvrdou realitu stavu státní pokladny. Rozča-
rovaná ODS ostře napadla předchozí kabinet kvůli špat-
nému hospodaření a ministr Tlustý dokonce nechal zve-
řejnit v předních českých denících placené inzeráty, v nichž
pranýřoval sociálnědemokratickou vládu mj. pomocí úda-
jů o výši schodku veřejných financí. Podle některých eko-
nomů však přitom nepostupoval zcela korektně a určité
údaje nebyly zcela přesné. Navíc na problémech při nyněj-

ším sestavováním rozpočtu se nejvíce podílí nově přijaté
zákony, které v čase předvolebního lákání podpořila celá
sněmovna včetně poslanců ODS. Zároveň nový ministr
začal veřejnost intenzivně připravovat na schodek roz-
počtu vyšší než sto miliard, tzn. na rozpočet, který nespl-
ňuje kritéria konvergenčního programu pro přechod země
k euro. Nový premiér Topolánek i šéf České národní ban-
ky také jasně prohlásili, že nepočítají s dodržením původ-
ního termínu pro vstup země do eurozóny, tedy s rokem
2010. Nakonec však přes všechny mediální kampaně a pře-
střelky ministr financí Tlustý předložil návrh rozpočtu
v podstatě kopírující návrh ministra Sobotky s tím rozdí-
lem, že nezahrnul plánovaný příjem 31 miliard z privatiza-
ce státního majetku do fondu dopravní infrastruktury,
čímž plánovaný schodek vzrostl na 119 miliard Kč (asi
4,1 miliardy €). Zároveň doporučil vládě těchto 31 miliard
pokrýt prodejem akcií elektrárenského gigantu ČEZ, při-
čemž stát by si měl udržet v ČEZ majoritu. Topolánkův
kabinet tento postup schválil s tím, že prodány by měly být
akcie právě v hodnotě 31 miliard, což je patrně méně než
16 % podíl, který má vláda k dispozici, aniž by ohrozila
pozici státu jako většinového vlastníka ČEZ. Schodek pak
ještě kabinet oproti původnímu návrhu Tlustého zvýšil
přidělením dalších peněz ministerstva práce a sociálních
věcí, které tak pokryje náklady vyplývající z některých no-
vých zákonů, a ministerstvu školství pro potřeby vysokých
škol a vědy. Schodek tak dosáhl výše 91,4 miliardy Kč (asi
3,2 miliardy €). Návrh na rozpočet byl předem projednán
i v tripartitě, tedy s odbory a zaměstnavateli. Odboráři se
především snažili prosadit navýšení mezd ve veřejné sfé-
ře, ale návrh počítá se zmrazením mzdových výdajů na
ministerstvech, což znamená, že zde zvýšení mezd bude
umožněno jedině za cenu propouštění. Jinak ovšem platy
státních zaměstnanců mají vzrůst o v průměru o 5 %. So-
ciální demokraté projevili ochotu předložený rozpočet ve
sněmovně podpořit, nicméně vůbec se jim nelíbí směr pri-
vatizace a za své hlasy požadují jeho změnu – místo akcií
ČEZ by se podle jejich mínění stát mohl zbavit spíše 49 %
akcií Letiště Praha. Ministr Tlustý však jasně dává najevo,
že pražské letiště by raději pronajal než ho prodával. Hla-
sy sociálních demokratů, kteří také požadují zastavení os-
tré rétoriky ODS na adresu bývalého ministra Sobotky,
pro rozpočet tak zůstávají nejisté. Jenže vzhledem k tomu,
že komunisté s velkou pravděpodobností pro rozpočet
ruku nezdvihnou, hrozilo by při zatvrzelosti sociální demo-
kracie rozpočtové provizorium, které by mohlo české hos-
podářství výrazně negativně poznamenat. Navíc za viníka
by v tomto případě byla považována právě sociální demo-
kracie, což by jí v očekávaných předčasných volbách jistě
neprospělo. Proto lze očekávat, že sociální demokracie
spíše nějakým způsobem schválení rozpočtu na příští rok
umožní a bude doufat, že na privatizaci státního majetku
ještě v pozdější době získá vliv. (MaFr)

České obilí putuje do Rakouska
Loňská bohatá úroda obilí byla paradoxně pro řadu čes-
kých zemědělců doslova pohromou. Stát neměl dostatek
skladovacích prostor, aby mohl zaručit výkup za minimál-
ní evropské ceny, a tak pěstitelé museli brát za vděk tak-
řka monopolnímu českému soukromému výkupci obilí, fir-
mě Agrofert podnikatele Andreje Babiše, která jediná mě-
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la k dispozici dostatek volných sil. Jenže Agrofert samo-
zřejmě svoji dominantní pozici na domácím trhu náležitě
využil a stanovil cenu mimořádně nízko, pochopitelně pod
minimálními cenami Unie. To nakonec inspirovalo některé
moravské zemědělce, aby své výpěstky nabídli rakouské-
mu družstvu Lagerhaus, v němž aktivně působí asi 1500
farmářů. Rakušané zareagovali pozitivně a nyní již v řa-
dách členů Lagerhausu najdeme i 21 českých zemědělců.
Rakouské družstvo si také již pronajalo dvě haly u Poho-
řelic na Jižní Moravě. Lagerhaus se neomezuje jen na vý-
kup obilí, dodává svým členům i osiva, hnojiva, chemické
přípravky. Jeho služby jsou přitom podle zemědělců mno-
hem lepší než je zvykem v České republice – umožňuje
dovoz do sil i v noci, od svých členů odebírá zpět nepouži-
té hnojivo apod. Z České republiky do Rakouska putuje
hlavně nejkvalitnější obilí, které se zde platí mnohem lépe.
Naopak horší zrno zemědělci spíše udají doma. Rakušané
nejsou jediní, kteří dokázali využít nespokojenosti českých
rolníků s nabídkou Agrofertu – konkurenci firmě Andreje
Babiše dělají i Němci, například společnost Baywa. Inter-
nacionalizace českého trhu s obilím Agrofert pochopitel-
ně nijak nenaplňuje nadšením, ale nemůže jí nijak bránit.
Raději se sám poohlíží po dodavatelích z ciziny, jeho před-
stavitelé hovoří především o Slovensku a Maďarsku.

(MaFr)

ČEZ chce pokračovat v expanzi
Česká energetická společnost ČEZ patří mezi firmy, které
koupily dokumenty pro soutěž o převzetí teplárny v bul-
harském přímořském městě Varna a potvrdily tak svůj zá-
jem o tuto akvizici. ČEZ chce posílit svoji pozici na bulhar-
ském trhu, na který proniká již několik let. Letos například
podepsal s bulharskou vládou dohodu o prodeji tepelné
elektrárny, která se rovněž nachází ve Varně, za 346 milió-
nů €. V soutěži o teplárnu ovšem ČEZ musí počítat s vel-
mi ostrou konkurencí. Spolu s ním totiž patří mezi poten-
ciální zájemce vedle bulharských společností i německá
E.ON, britská Ener-G, francouzská Dalkia, ale také rakous-
ká firma EVN. Balkánský trh se v poslední době dynamic-
ky rozvíjí a není divu, že na něj chtějí expandovat firmy
z celé Evropy. Zájem ještě zvyšuje plánovaný vstup Bulhar-
ska do Evropské unie, přestože má tato země s plněním
požadovaných kritérií v některých oblastech značné potí-
že. Šance českého nebo rakouského zájemce o teplárnu ve
Varně lze zatím jen těžko hodnotit, i proto, že zakoupení
dokumentů pro soutěž je jedním z mnoha nutných kroků.
Nicméně ČEZ se již v mnoha případech dokázal v balkán-
ských zemích prosadit i v soutěži s mimořádně velkou
a významnou konkurencí. Na druhé straně bude možná
záležet i na pozici firmy ČEZ v samotné České republice.
Majoritu ve společnosti totiž dosud drží ve svých rukou
stát a změna vlády může mít tedy značný vliv i na vývoj
strategie firmy. ČEZ byl také v předvolebním období ob-
čas kritizován, že peníze na svoji expanzi si opatřuje neú-
měrným zvyšováním ceny dodávané elektřiny v České re-
publice, čemuž se však představitelé ČEZ bránili pouka-
zem na skutečnost, že cena elektřiny stále nedosahuje
úrovně obvyklé v okolních státech, a to i ve státech se srov-
natelnou kupní silou jako je například Slovensko. V sou-
časnosti jednoznačně představuje ČEZ nejcennější firmu,
která ještě zůstala v majetku státu a tak se vcelku pocho-

pitelně objevily i spekulace o její možné privatizaci. Na
tuto možnost však v politické sféře existují velmi rozdílné
názory a celková situace se jeví dost nepřehledná. V kaž-
dém případě nynější „překlenovací“ vláda Mirka Topolán-
ka tvrdí, že se nechystá k provádění nějakých rozsáhlejších
privatizačních akcí, na straně druhé některá vyhlášení mi-
nistra financí Vlastimila Tlustého naznačují, že tento po-
stoj nemusí být zcela trvalý. Příprava prodeje majoritního
státního podílu v podobně obří firmě se značným strate-
gickým významem však samozřejmě není nijak jednodu-
chá záležitost a vyžádala by si určitě několik měsíců času.
Velký problém by asi také představovala skutečnost, že
ČEZ provozuje mimo jiné i jadernou elektrárnu v Temelí-
ně. Lze proto očekávat, že k případné privatizaci bude
moci přikročit až vláda s nějakým stabilním mandátem.
Podle mnoha odborníků však ani ta by možná nemusela
na prodej tolik spěchat, zejména když zisky společnosti
ČEZ v současné době lámou rekordy. Urychlit prodej by
však mohly stále prohlubující problémy s udržením schod-
ku státního rozpočtu na přijatelné výši. Ministr financí
Tlustý už prohlásil, že chce nabídnout 16 % akcií ČEZ
k prodeji prostřednictvím burzy. Státu by tak v ČEZu zů-
stala jen nejmenší možná majorita. Tlustý chce penězi za
16 % společnosti ČEZ údajně zalátat díry v rozpočtu pro
příští rok, přestože dříve prohlašoval, že peníze za tuto fir-
mu bude chtít využít výhradně jako rezervu při spuštění
penzijní reformy. Opozici se tento postup pochopitelně
příliš nelíbí a poukazuje na skutečnost, že zároveň ODS
populisticky navrhuje snížení spotřební daně na benzín
a doporučuje i menší růst daně na tabák a tabákové výrob-
ky než předpokládal předchozí sociálně demokratický ka-
binet. (MaFr)

Poděbradka putuje
z rakouských do italských rukou
Italský podnikatel Pasquale může být oprávněně označo-
ván za českého krále minerálek. Ve svých rukou drží nej-
větší producentské firmy v této zemí, především tradič-
ní karlovarskou společnost Mattoni a podnik Dobrá vo-
da, dodávající lehce mineralizované vody. Kontroluje ale
i značky Magnesia, Aquila a patří mu i třetina firmy Hanác-
ká kyselka. Jeho podíl na trhu na trhu s minerálkami od-
borníci v současnosti odhadují na 80 %. Nyní Pasquale
znovu ovládl i společnost Poděbradka, jejíž majoritní po-
díl v roce 2004 musel prodat kvůli tehdejšímu nesouhlasu
antimonopolního úřadu s rozšířením Italova vodního im-
péria rakouské společnosti Raiffeisen Investment za zhru-
ba 142 miliónů Kč. Jenže od té doby se na antimonopolním
úřadu vyměnilo vedení a jeho noví představitelé původní
rozhodnutí změnili. Ani ne tři měsíce nato Pasquale využil
klauzule ve smlouvě s Rakušany, která mu umožňovala do
konce března 2007 získat nadpoloviční podíl Poděbradky
zpět za stejnou cenu, za jakou ji prodal. Pasquale se teď
možná bude snažit obnovit situaci z roku 2002 v původní
podobě a pokusí se ovládnout i zbylých 49 % Poděbrad-
ky, které prodal ještě před transakcí s Raiffeisen Invest-
ment Jaroslavu Pečenkovi v domnění, že tak antimonopol-
ní úřad uspokojí. Pečenka se však zatím nevyjádřil, zda
svoji část Poděbradky nabídne k zpětnému odkupu. Pas-
quale pak tvrdí, že Pečenku nehodlá k prodeji žádným
způsobem nutit a umí si dobře představit dlouhodobou
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a spolupráci ve firmě. Ziskem většiny v Poděbradce italský
podnikatel utvrdil především svoji pozici na trhu s ochu-
cenými vodami, což se vcelku pochopitelně nelíbí jeho
konkurentům, zejména firmě Alphaduct, která vlastní mi-
nerálku Korunní. Její představitelé jednoznačně protestují
proti spojení a zvažují možné právní kroky, které by nové
rozhodnutí antimonopolního úřadu zvrátily. Alphaduct se
také pokoušel vstoupit do Poděbradky, na své nabídky
však nedostal odpověď. Teď varuje, že dominance v sekto-
ru minerálních vod umožní Pasqualemu mohutně tlačit na
rychlý růst cen. Toto tvrzení však Ital rozhodně odmítá
a prohlašuje, že obchodní řetězce jsou i v jeho případě při
jednání tím silnějším partnerem. Na druhé straně, i když
připustíme možnost dovozu minerálních vod například ze
Slovenska, 80 % podílu je opravdu hodně a jistou vyjed-
návací pozici to opravdu zajišťuje. (MaFr)

Na některých místech ČR chybí dřevo
Razantní zvyšování cen elektřiny a v minulosti i zemního
plynu vedlo k návratu mnoha obyvatel České republiky
k topení dřevem a uhlím. Zatímco ještě před pěti lety se
zdálo, že dřevem už budou topit jen staré babičky, nyní se
situace pronikavě změnila. Svůj podíl na tom kromě růstu
ceny jiných druhů vytápění mělo i rozšíření krbů, bez nichž
se dnes neobejde téměř žádná novostavba. Celkový trend
růstu spotřeby dřeva proto nezastavilo v současnosti ani
ohlášené mírné zlevnění zemního plynu. Jenže vzestup
v posledním období naráží na omezené zdroje, které ještě
prohlubuje pokračování tradičního vývozu českého dřeva,
hlavně buku a habru do Itálie a do Rakouska. V některých
oblastech nejenom ceny vylétly prudce nahoru, ale žáda-
né zboží prostě chybí. Například pila v středomoravském
Bouzově má na odběr dřeva již dnes pořadníky na celý rok
dopředu. Některé společnosti dokonce prodej palivového
dřeva kvůli jeho nedostatku dokonce úplně zastavily. Vel-
ký zájem zaznamenali i obchodníci s uhlím, kteří přes ná-
růst cen jen s námahou upokojují poptávku. Topení uhlím
se však vůbec nelíbí českým Zeleným, kteří dokonce poža-
dují postupný zákaz jeho používání. Na politické scéně
však pro tento nápad zatím nenašli žádnou politickou
podporu a veřejnost se na něj dívá spíše jako jakýsi ideo-
logický výstřelek. (MaFr)

Největší český mobilní operátor změnil název
Španělský vlastník Českého Telecomu a jeho dceřiné spo-
lečnosti Eurotel, provozující nejrozsáhlejší mobilní síť v Čes-
ké republice, se rozhodl k radikálnímu symbolickému roz-
chodu s minulostí a změnil příslušné názvy firem. Z Eu-
rotelu se tak stalo O2 a rozsáhlá reklamní kampaň učí čes-
ké občany vyslovovat tento výraz anglicky, tedy „ou tú“.
Představitelé Telefónicy přitom tvrdí, že anglickou výslov-
nost doporučovali i její čeští spolupracovníci. Upozornili
také na skutečnost, že podobně se vyslovuje stejná znač-
ka i v sousedním Německu. Další anglicismus přicházející
do české společnosti se však příliš nelíbí některým jazyko-
vým puristům, kteří v něm vidí další příznak úpadku češti-
ny. Jazykovědci z akademického Ústavu pro jazyk český se
příchodu nového výrazu v zásadě příliš nebrání a konsta-
tují, že anglická výslovnost, kterou čím dál častěji prosazují
velké nadnárodní společnosti, u některých sociálních sku-

pin vzbuzuje pocit něčeho vznešenějšího a vyššího. Jízlivě
však podotýkají, že v běžné komunikaci může přes veške-
rou mohutnost reklamní kampaně dojít k lidovému zčeš-
tění předkládaného výrazu. A zdá se, že jejich odhad se
vyplní – pro O2 se poměrně rychle v lidové mluvě vžívá
označení kyslíci. (MaFr)

Hotová jídla v České republice slaví úspěch
Již v padesátých a šedesátých letech minulého století se
vládnoucí režim v Československu snažil všemožným způ-
sobem propagovat spotřebu polotovarů a hotových jídel
a podpořit tak především vyšší zapojení žen do pracovní-
ho procesu. Jeho kampaně však často narážely na nedo-
statky ve výrobě a na problémy spojené s obalovou tech-
nikou, takže jejich praktický dopad byl poměrně omezený.
V polistopadovém období pak zanikla velká většina speci-
alizovaných prodejen a výroben polotovarů, protože jejich
produkce byla nerentabilní. Ale časy se mění a v současné
době zažívají zejména hotové pokrmy na českém trhu
doslova boom na němž se podílejí i rakouské firmy, kte-
ré dodávají své pokrmy například do sítě hypermarketů
společnosti Billa. Podle odborníků se na tom podílí hlav-
ně změněný životní styl mladé generace, která považuje
zdlouhavou přípravu jídel za zbytečné mrhání času. Z to-
hoto důvodu se k hotovým pokrmům uchylují i lidé s vel-
kým pracovním vytížením, kterých za posledních patnáct
let v České republice výrazně přibylo. Ne všichni jsou však
novým trendem příliš nadšeni, například zdravotníci varují
před velkým množstvím tuků a konzervačních látek, které
se mohou tímto způsobem dostat do lidského těla. Znepo-
kojeni jsou i gastronomové, kteří se obávají negativního
vlivu přílivu hotových jídel na kulinární kulturu země. Jen-
že podobně jako u fastfoodů asi podobná varování příliš
nepůsobí. Nezbývá než doufat, že podobně jako ve Fran-
cii a částečně i v Rakousku, se i v České republice objeví
ve větší míře firmy, které budou dodávat na trh zdravotně
přijatelná jídla respektující domácí kulturu stravování.
Vzhledem k podobnosti české a rakouské gastronomie by
toto přání mohlo znamenat rozšíření rakouského exportu
v oblasti hotových jídel. Ale nelze ani vyloučit, že v bu-
doucnu se naopak budou předpřipravené pokrmy dová-
žet ve velké míře právě z ČR. (MaFr)

Stavebnictví v ČR stále roste vysokým tempem
Stavebnictví patří mezi odvětví, které se v současnosti
v České republice rozvíjejí poměrně dynamicky. V dubnu
byl sice ještě zaregistrován v meziročním srovnání pokles
o 3 %, následující tři měsíce se však už nesly ve zname-
ní dvouciferného růstu, v červenci se jednalo dokonce
o 12,2 %. Nejrychlejší růst přitom zaznamenal sektor inže-
nýrských staveb, i když se vzestup projevoval i v oblasti ko-
merčních ploch i staveb pro bydlení. Developeři speciali-
zující se na výstavbu bytů a rodinných domů si přitom ne-
můžou stěžovat na odbyt – podle představitelů největší
české stavební firmy Skanska roste počet obytných jedno-
tek, které se prodají již před samotným zahájením prací.
Na pozitivním vývoji celého oboru se pak podílejí přede-
vším poměrně rozsáhlé veřejné investice do infrastruktu-
ry a celkově vysoká aktivita zahraničních developerů. Dob-
ré výsledky stavebnictví se projevily i ve statistikách týkají-
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cích se zaměstnanosti v oboru a vyplácených mezd. Ty se
zvýšily v červenci o 8,5 % na 20 608 Kč, což znamená reál-
ný růst o 5,4 %. Vzhledem k perspektivám oboru však
může působit jako varování skutečnost, že od začátku
prázdnin dále klesal počet vydaných stavebních povolení.
Podle odborníků se však podobný vývoj dal očekávat, pro-
tože ti, kteří chtějí stavět v druhé polovině roku nebo příš-
tí rok, si už o povolení zažádali s předstihem. Situaci v sou-
časné době silně ovlivňuje očekávané zvýšení daně z při-
dané hodnoty vyžadované Evropskou unií. To by se mělo
týkat především luxusnějších staveb určených k bydlení,
proto právě v tomto segmentu aktivita developerů výraz-
ně stoupla. Průměrná podlahová plocha bytů v nově po-
volených stavbách i z těchto důvodů výrazně narostla na
136 m2. Podle některých odborníků se tak projevil vzrůsta-
jící zájem o luxusní byty a domy, někteří realitní makléři
však tvrdí, že právě ty se v současnosti prodávají nejhůře.
Další vývoj stavebnictví zásadním způsobem ovlivní ocho-
ta nové vlády a dalších veřejných zadavatelů k dalším in-
vesticím do infrastruktury. Zde je třeba brát v úvahu, že
nejenom státní rozpočet, ale i rozpočet řady měst a samo-
správných celků asi bude vyžadovat velmi pečlivé zvažová-
ní veškerých výdajů. Důležitou roli bude hrát i situace na
trhu s bydlením – vzhledem k nepříznivému vývoji inflace
lze očekávat zdražení půjček, což samozřejmě sníží do-
stupnost nových bytů pro obyvatelstvo, na druhé straně
však postupné uvolňování regulovaného nájemného ales-
poň částečně zesílí zájem o bydlení ve vlastním. (MaFr)

Čaj z ČR putuje i do Rakouska
Již v roce 1967 byl na tehdejší československý trh uveden
první porcovaný čaj pod názvem Pigi, který si okamžitě
získal velkou popularitu a dodnes patří mezi hlavní pro-
dukty českého zpracovatele čaje, společnosti Jemča Jem-
nice. Napomáhá tomu samozřejmě rovněž konzervativ-
nost spotřebitelů, kteří přitom většinou neodhalili, že za-
tímco v předlistopadovém období většina potřebné suro-
viny přicházela hlavně z Gruzie, Indie a Číny, nyní dominu-
jí vedle indického čaje i lístky z cejlonských plantáží. Pro-
slulý Pigi čaj ovšem zdaleka není jediným produktem jem-
nické firmy, která vznikla v rámci privatizace Balíren ob-
chodu Jihlava v roce 1992. V současné době si Jemča, vlast-
něná anglickým čajovým gigantem Tetley GB Limited, drží
pozici lídra českého trhu, na kterém kontroluje více než
30 % objemu prodeje. Celkem se v Jemnici ročně zabalí
kolem 1250 tun čaje v pestrém sortimentu. Černý čaj tvoří
zhruba 40 %/ produkce firmy, zhruba stejný podíl mají
různé ovocné čaje. Po 10 % připadá na zelený a bylinkový
čaj. Asi 80 % putuje na domácí český trh, ale firma neza-
nedbává ani export. Pod vlastní značkou vyváží Jemča
Jemnice své produkty na Slovensko, zároveň však dodává
čaje pod privátními značkami i do obchodních řetězců ve
Švýcarsku, ale také v Rakousku. Možná si tedy někteří
z vás pochutnávají na čaji, který byl balen v Čechách, aniž
byste to věděli. Ale aspoň se člověk nemusí stydět, když
zrovna pytlík s čajem není zrovna nejkvalitnější. (MaFr)

V ČR roste zájem o biopotraviny
Podle údajů Svazu ekologických zemědělců se zdá, že si
i Češi podobně jako Rakušané začínají ve větší míře zvykat

na biopotraviny. Objem tržeb za jejich prodej loni ve srov-
nání s rokem 2004 totiž stoupl o celou třetinu na zhruba
350 miliónů Kč. Pokračoval tak trend posledních několika
let, kdy odvětví pravidelně vykazuje růst o desítky procent.
Zároveň se však ukazuje, že o chemicky neošetřené potra-
viny bez aditiv jeví v českých zemích stále zájem jen malá
skupinka spotřebitelů, pravidelně je kupují pouhá 3 % zá-
kazníků a téměř polovina dotázaných lidí si je nepořizuje
vůbec. Klasickým klientem obchodů s biopotravinami je
vysokoškolačka středního věku se středním nebo vyšším
příjmem bydlící v Praze. Největší zájem přitom panuje
o čerstvé biomléko, maso či pečivo, vejce v biokvalitě se
dokonce musí do České republiky dovážet. Naopak země
je exportérem ekologicky pěstovaných obilnin, když na
vývoz putuje zhruba 75 % veškeré úrody. Většímu rozšíření
biopotravin brání vcelku pochopitelně jejich vyšší cena –
v České republice je stále velká masa rodin, která musí vel-
mi pečlivě zvažovat každý výdaj navíc. V některých men-
ších místech může být problémem i jejich dostupnost,
i když i v regionech v poslední době počet obchodů a su-
permarketů nabízejících potravin výrazně vzrostl. K dal-
ším faktorům nepříznivě ovlivňujícím zájem o potraviny
získávané v rámci ekologického zemědělství patří i určitý
nezvyk. V desetiletích před listopadem 1989 se produkce
potravin v Československu koncentrovala na zemědělskou
velkovýrobu a průmyslové zpracování a na zachování pří-
rodních biologických kvalit se příliš nehledělo. Výnosy byly
běžně docilovány za pomoci skutečně masivního nasaze-
ní chemických hnojiv, insekticidů a dalších preparátů, aniž
by se dostatečně braly do úvahy možná zdravotní rizika
podobného přístupu. Tyto návyky se samozřejmě v země-
dělství hluboko zakořenily a ani dnes, po skoro sedmnácti
letech, zcela nevymizely. Nicméně nálada se přece jen za-
číná trochu měnit – v minulém roce již zemědělci hospo-
dařící v souladu s ekologickými pravidly obdělávali 6 % ze-
mědělské půdy a pokud bude zájem o biopotraviny růst
stejným tempem jako dosud, jejich podíl se určitě bude
zvyšovat. Možná se otevře i pole pro dovoz biologicky
hodnotného zboží z Rakouska, i když kolem 40 % zákaz-
níků obchodů s biopotravinami uvádí, že dává přednost
domácímu zboží. (MaFr)

Starší zaměstnanci v ČR
nejdiskriminovanější skupinou
Výzkum společnosti STEM odhalil šokující údaje o situaci
českých zaměstnanců starších 50 let. Zjistil například, že
plných 55 % z nich se setkalo s diskriminací vůči pracovní-
kům jejich věkové skupiny a celých 15 % ji dokonce pocíti-
lo na vlastní kůži. Pouze 13 % dotázaných se s žádnými
prvky znevýhodňování ve svém pracovním životě dosud
nesetkalo. Podle ředitele STEM Jana Hartla mají v součas-
nosti starší lidé na trhu práce horší pozici i než zdravotně
postižení, ženy s malými dětmi, absolventi škol, Rómové,
těhotné ženy nebo mladí začínající pracovníci do 25 let.
Stále převládají stereotypní představa o starších lidech,
která zdůrazňuje jejich nižší pracovní výkonnost, menší
flexibilitu a schopnost učit se novým věcem. Na druhé
straně jsou sice starším pracovníkům přiznávány některé
nezanedbatelné přednosti jako zkušenost, píle či schop-
nost řešit problémy s větším nadhledem, na jejich celkově
špatné pozici na pracovním trhu se to však příliš neproje-
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a vuje. Podle Jana Hartla většina českých manažerů jedno-
stranně pravidla nastavuje na výkonnost a způsob práce
mladých lidí, čímž zhoršuje možnost využití specifických
možností starších lidí. Ti navíc často neumí své přednosti
prodat, nedokážou odpočívat a trpí nízkým sebevědomím.
Výzkum společnosti STEM se konal v rámci dvouletého
projektu Třetí kariéra, který chce současnou nevyhovující
situaci změnit. Projekt financuje Evropský sociální fond
a státní rozpočet a v jeho rámci by se měli senioři učit pro-
sazovat své schopnosti, zorganizovat si výhodným způso-
bem čas a měli být nabýt zdravého sebevědomí nutného
pro úspěch v ostré konkurenci pracovního trhu. Zároveň
by se jedním z výstupů projektu měl stát návod pro firmy,
jak nejlépe využít schopností starších zaměstnanců. Snad
se i díky projektu Třetí kariéra napravit trochu poměry na
českém pracovním trhu, který zejména v devadesátých le-
tech mj. v souvislosti s generační výměnou po listopadu
1989 ovládl mohutný kult mládí. Ten v mnoha případech
vedl k naprostým absurdnostem, kdy se za významnou

přednost pro získání zodpovědného místa často považo-
val věk do třiceti let. Nejhorší výstřelky tohoto druhu sice
ustaly zejména poté, když se pomalu stárnoucí příslušníci
generace tzv. Husákových dětí usadili na důležitých pos-
tech a dali jasně najevo, že je žádným dvacetiletým či pět-
advacetiletým mladíkům a dívkám nehodlají jen tak pře-
pouštět, ale nedůvěra a přezíravost vůči starším pracovní-
kům, dříve často odůvodňovaná jejich nenapravitelnou
pokažeností dlouhodobým životem v atmosféře reálněso-
cialistického režimu, stále přetrvává. Přitom se však počí-
tá s výrazným zvyšováním věku pro odchod do důchodu,
takže se problém pracovního uplatnění lidí nad 50 let stá-
vá stále důležitější. Úspěšnost jeho řešení však nebude
záviset jen na jednotlivých programech, jako je Třetí ka-
riéra, ale především na změně společenské atmosféry.
A v tomto ohledu je v České republice stále co zlepšovat.
Ostatně ani v Rakousku není situace v tomto ohledu zrov-
na ideální – s tím se jistě řada z vás již víckrát v životě se-
tkala. (MaFr)

Jednovaječná
dvojčatafe

je
to

n Strašně jsem ráno někam pospíchal, že jsem si v předsíni ani nerozsvítil světlo a ve tmě si
navlékl polobotky. Na stanici podzemní dráhy se mě pak zeptal náhodný vedlestojící: Pro-
miňte, to, že máte na sobě jednu hnědou a jednu černou botu je nějaké tajné poznávací
znamení, nebo pouze výsledek roztržitosti?

Pro pána krále, vykřikl jsem, ani jedno ani druhé. Pospíchal jsem a nerozsvítil si při
obouvání světlo. Teď už zpátky domů nemohu a budu tak muset chodit celý den.

To mi připomíná... – rozpovídal se můj náhodný soused – měl jsem sourozence, jednovaječné dvojče. Byli jsme si
tak k nerozeznání podobni, že si nás často pletli i vlastní rodiče, kteří nás v předškolním věku oblékali dokonce do stej-
ných, tzv. námořnických oblečků. Zvykli jsme si na to s bráchou tak, že jsme chodili i později stejně oblečeni. Přišli jsme
totiž na to, že nám to přináší různé výhody.

On byl výborný matematik, já zase byl dobrý angličtinář. Jelikož jsme chodili do paralelních tříd, zaskakovali jsme
za sebe navzájem při školních pracích v předmětech, které jeden z nás uměl a druhý ne. A dostávali jsme tak v obou
předmětech stále jedničky, aniž by to kdy učitelé poznali. Jen otec se divil, že doma nedovede bratr ze sebe vyrazit jed-
nu kloudnou anglickou větu a ve škole je přesto stále na výbornou.

Zato měl dobrý sluch a každou písničku správně zazpíval, zatím co já zpíval ke všemu třetí hlas v domnění, že zpí-
vám hlas první. Když se při slavnostech státních svátků zpívala hymna, učitel podezíral, že si někdo dělá ze státní hym-
ny legraci. Proto chodil při takových příležitostech, kdy byla naše třída určena ke zpěvu hymny, bratr zpívat za mne. Já
jsem se na vysoké škole zase přihlásil do fakultní odbočky Komunistické strany, abych odčinil tátův špatný politický
profil a abych mohl udělat doktorát. Když jsem pak měl někdy rande právě v době stranické schůze, zaskočil za mě
brácha. Třásl jsem se celý večer, jestli nezapomněl při příchodu do schůzovní místnosti pozdravit Čest práci, na což on
nebyl zvyklý. Mohl jsem to odnést vyhazovem ze studia, kdyby mi na můj zastupovací trik přišli.

Zkrátka byly to stále strašné nerváky, které vyvrcholily, když jsme se oba zamilovali. Když jsem si chtěl vyhodit z ko-
pejtka, zastoupil mě nepozorovaně brácha, a opačně. Ale tehdy to jednou prasklo. Bratrova přítelkyně zpozorovala,
že mi na hrudi chybí náhle mateřské znaménko. Kde ho mám, zeptala se plna podezření. Dal jsem si ho odstranit,
zalhal jsem. To mi ještě uvěřila. Jenže při příští schůzce s bratrem se znaménko náhle zase objevilo a bratr, kterému
jsem incident zapomněl sdělit, na hloupý dotaz, jak to, že se zmizelé znaménko náhle opět objevilo, odpověděl nechá-
pavě: Šílíš, myslíš že jsem čaroděj? Tehdy svou přítelkyni viděl naposledy a ona navíc o incidentu zpravila přítelkyni
mou. Tak to je ten pravý důvod, proč mi tenkrát odřekl sjednané rande? – odsekla moje kámoška a od té doby jsem ji
už také nikdy neviděl.

Byl konec krásných, romantických výměn, doby užívání na dvou frontách při nevědomosti našich obětí. Řekli jsme
si po bratrsku, že už jsme si užili dost a že už s naší rošťárnou končíme. Od té doby jsem já začal nosit červené ponož-
ky a on modré, já pruhované košile a on jednobarevné, a já dokonce začal nosit módní brýle s okenním sklem, zatím-
co brácha si dal narůst slušivý knírek. Sbohem krásné, bezstarostné mládí, oba už jsme ženatí, já mám tři kluky a bra-
tr hezký páreček, já nosím černé boty a on hnědé. A jsme u důvodu, proč jsem vám to celé vyprávěl. Přivedly mě k tomu
ty vaše nesourodě zbarvené střevíce.

V dálce se objevily dva kužele vlakových reflektorů a do nádražní haly přijelo metro ve směru na severní konec
města, cíl mé dnešní jízdy. Můj partner nenastoupil, měl zřejmě namířeno na opačný konec.

Jindřich Lion
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Trať z Viedne bude, len kadiaľ pôjde
Štátny tajomník rakúskeho ministerstva dopravy Helmut
Kukacka a predstavitelia ÖBB sa domnievajú, že teraz by
mal dostať zelenú projekt trate cez Marchfeld (Moravské
pole). Ale hlavný architekt Bratislavy Štefan Šlachta tento
návrh pokladá za nesprávny. Podľa neho treba dobudovať
trať z Bratislavy cez Kittsee-Heinburg vedľa Schwechatu až
do Viedne.

Šlachta na stretnutí architektov v Alpbachu v piatok
uviedol, že osem z desiatich letov do zahraničia sa usku-
točňuje zo Schwechatu, a teda aj bez ohľadu na to, ako sa
skončí fúzia oboch letísk, pre Bratislavu bude mať spoje-
nie s viedenským letiskom veľký význam.

Navyše popri trati do Kittsee sa na slovenskej strane
plánuje zriadenie nového priemyselného parku. Okrem
toho sa bude čoraz viac Bratislavčanov sťahovať do sever-
ného Burgenlandska, lebo tam sú ceny pozemkov o polo-
vicu nižšie než v hlavnom meste Slovenska.

Rakúšania favorizujú trať cez Marchegg, ktorá by skrá-
tila napojenie ich subdodávateľov pre automobilový prie-
mysel. Aj ÖBB sa domnieva, že po tejto trati by sa mohla
rýchlejšie rozvíjať preprava nákladov. Na výstavbu trate
treba 90 miliónov €, v prepočte vyše 3,369 miliardy SKK,
kým na trať cez Schwechat a Kittsee do Bratislavy, ktorá je
o 12 kilometrov dlhšia, treba 105 miliónov €, píše APA.

Otvorili antikvariát Steiner
Odolal dvom vojnám, arizácii, socializmu a najnovšie aj
trhovým záujmom. Antikvariát Steiner, súčasť Bratislavy
s takmer 160-ročnou tradíciou, po roku opäť otvorili na
Ventúrskej ulici 3. Dočasne ho jeho dve majiteľky Selma
Steinerová a Dagmar Ložeková boli nútené zatvoriť v sep-
tembri minulý rok, dom, kde starobylý antikvariát od roku
1847 sídlil, kúpil nový majiteľ.

Najobľúbenejšia bibliofílská adresa v meste teda len
zmenila popisné číslo – antikvariát sa presťahoval o niekoľ-
ko domov ďalej, na nádvorie starej Istropolitany.

„Fungovať budeme presne tak, ako boli naši zákazníci
zvyknutí,“ povedala včera Selma Steinerová, pravnučka
zakladateľky antikvariátu. S miestom, kam dlhé roky cho-
dili za starými knihami, fotografiami a pohľadnicami cu-
dzinci i stáli kupci, sa pred rokom majiteľky lúčili ťažko
a neskrývali sklamanie. Už vtedy však vedeli, kam sa ob-
chodík sťahuje. „Bola to veľká predstava, že stihneme zno-
va otvoriť do Vianoc. Získanie povolenia na prestavbu od
pamiatkárov trvalo dlhšie, ako sme predpokladali.“

Spolu s drahocenným sortimentom do nových priesto-
rov majiteľky presťahovali aj drevené knižnice, vyrobené
presne na mieru. Špeciálne ich upravil manžel Dagmar Lo-
žekovej. „S nimi sem prišla aj vôňa starého antikvariátu.
Možno si zákazníci ani nevšimnú, že sú inde,“ hovorí Lo-
žeková. Dúfa, že priestor na Ventúrskej sa stane miestom,
kde sa budú ľudia opäť zdržiavať hodiny a dohovárať si tu
stretnutia.

Hoci sťahovaním antikvariát prišiel o veľký sklad a vý-
klad, podľa Steinerovej dom patrí súkromníkom, starej
prešporskej rodine Kinzelovcov, ktorá má pochopenie pre
tradície. Jeho terajšou výhodou je historické nádvorie,
z ktorého by sa niekedy mohla stať čitáreň.

Antikvariát je otvorený denne od 10.00 do 18.00 hodin.

Labudov Tiso zožal nadšený potlesk
21. septembra ukončili odľahčenými predstaveniami Diva-
dla Járy Cimrmana, Radošinského naivného divadla či Stu-
dia Ypsilon v Plzni štrnásty ročník Medzinárodného festi-
valu Divadlo. V jeho hlavnom programe figurovali aj za-
hraničné produkcie z Nemecka, Poľska, Slovenska, Ka-
zachstanu, Maďarska i Rakúska. Žánrovo program siahal
od činoherného cez bábkové či pohybové divadlo až k po-
uličným vystúpeniam.

Plzenčania tak mohli v uliciach stretnúť horiace hasič-
ské auto, obdivovať sochy postavané z piesku, alebo si
vybrať niektorú z alternatívnych scén – bývalú stanicu,
priemyselný priestor pod mostom či divadelný stan.

Jedným z najočakávanejších titulov končiaceho festiva-
lu však bola inscenácia Tiso. Bratislavská Aréna s ňou do-
kázala vypredať dvakrát po sebe Veľké divadlo v Plzni. Ta-
ký mimoriadny záujem u divákov bol istým spôsobom aj
prekvapením. Marián Labuda je síce českými divákmi prijí-
maný ako herecká hviezda prvej veľkosti, ale téma hry nie
je v Čechách zďaleka takou provokatívnou ako na Sloven-
sku.

Tisov divadelný monológ zostavený z jeho autentic-
kých článkov a prejavov navyše nie je nijako zvlášť vzrušu-
júcim textom. Práve na ňom sa ukázala sila Labudovho he-
rectva. Zvoľna necháva plynúť rituály všedného dňa –
umývanie, obúvanie a obliekanie. Počiatočnú bohorovnú
láskavosť náhle mení v ostrú bojovnosť. V závere stojí na
scéne muž na prahu smrti, ktorý znepokojujúcim odmiet-
nutím vlastnej viny provokuje aj naše vlastné svedomie.

Labuda dal svojím výkonom zabudnúť aj na problema-
tické miesta inscenácie režiséra Rastislava Balleka a zožal
nadšený aplauz.

Tiso však nebol vo festivalovom programe zďaleka je-
dinou hrou, ktorá otvárala skrine naplnené politickými
kostrami nedávnej histórie. Transportom Židov do kon-
centračných táborov sa venuje i slovenský režisér Viliam
Dočolomanský v inscenácii Čakáreň, ktorú naštudoval so
svojím súborom Farma v jaskyni. Projekt Perzekuce.cz sa
v prvej časti venuje povojnovému odsunu Nemcov. V dru-
hej režisérka Viktória Čermáková inscenovala hru Karola
Steigerwalda Horáková × Gottwald s výrečným podtitu-
lom: Zabijeme ženskou, leknou se. Zvyknou si.

Politická línia však nebola na festivale Divadlo 2006 do-
minantná. Jeho dramaturgia sa točila predovšetkým oko-
lo divadelnej hudby, zaujala aj ponuka atraktívnych kon-
certov. Svoje recitály mali v Plzni napríklad herci Jan Bu-
dař, Richard Krajčo či Jan Jiráň. Na vystúpenie kabaretnej
dychovky Mnozil Brass, ktorej repertoár je od bavorskej
ľudovky až po melódiu z Hviezdnych vojen, dorazila do-
konca aj výprava fanúšikov z Rakúska.

Hlavnú časť festivalu v nedeľu uzavrel symbolicky spo-
ločný koncert niekoľkých divadelných súborov a skupín.
Program nazvaný Blues pro tebe je venovaný Jiřímu Su-
chému, ktorý čoskoro oslávi 75. narodeniny. Okrem Diva-
dla Sklep, Marty Kubišovej, Divadla v Dlouhé na festivale
nechýbal, samozrejme, ani oslávenec a jeho Semafor.

Autor kópií Dalího vystavoval vlastné diela
Iba jeden deň vystavoval svoje obrazy Ladislav Vržďák,
ktorý je verejnosti známy ako autor mimoriadne vydare-
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a ných kópií diel Salvadora Dalího. V piatok 22. septembra

si prenajal od 20. hodiny do polnoci pivnice Západoslo-
venského múzea, aby prezentoval vlastnú tvorbu.

„Chcel by som verejnosti ukázať, že rovnako dobre ako
kópie viem namaľovať vlastný obraz,“ povedal autor, kto-
rý sa predstavil dvadsiatkou obrazov na tému Anjeli a dé-
moni.

Meno Trnavčana sa dostalo do povedomia verejnosti
na jar, keď sa v Nemecku prevalila aféra s predajom falzifi-
kátov Dalího. Stopa políciu zaviedla na Slovensko do ate-
liéru Vržďáka. Ten obrazy maľoval na objednávku nemec-
kého priekupníka, ktorý ich však sám signoval a predával
ich ako diela majstra.

Polícia ho vypočúvala v tejto veci už niekoľkokrát. Ma-
liar stále verí, že v kauze nebude figurovať ako obvinený.
O svojom talente chcel presvedčiť aj prostredníctvom vý-
stavy.

Dve ceny z Bábkarskej Bystrice
pre Divadlo Alfa
Jubilejný 15. ročník medzinárodného festivalu Bábkarská
Bystrica, ktorý sa konal od 8. do 12. septembra, vyvrcholil
udelením troch cien. Medzinárodnú Cenu Henryka Jur-
kowského i Cenu divákov si odnieslo české Divadlo Alfa
z Plzne za inscenáciu Traja mušketieri. Ide o bábkové
predstavenie pre deti od 4 rokov.

Medzinárodnú cenu udelila porota zložená zo zástup-
cov Česka, Maďarska, Poľska a Slovenska na čele s vý-
znamným poľským teoretikom, podľa ktorého je aj pome-
novaná. Cenu Hašterica za tvorivý čin v slovenskom báb-
kovom divadle za obdobie dvoch rokov od predošlého fes-
tivalu získal Ondrej Spišák za réžiu inscenácie Havran
z kameňa z nitrianskeho Starého divadla.

Zámerom prehliadky, ktorá sa koná každé dva roky,
nie je konfrontovať divadlá, ale viesť dialóg, a to nielen di-
vadiel s divadlami, ale aj ľudí s ľuďmi. Tento rok na nej 21
divadelných súborov z krajín V 4 a Francúzska odohralo
46 predstavení pre deti a dospelých. Na festivale sa zú-
častnilo aj 53 pozorovateľov z Francúzska, Srbska, Chor-
vátska, Poľska, Česka, Maďarska a Slovenska. Termín fes-
tivalu sa od nasledujúceho 16. ročníka, ktorý bude v roku
2008, presúva zo septembra na október.

Astorka zažiarila na festivale Biela veža
v Breste
Súbor Divadla Astorka Korzo ’90 sa zúčastnil na prebieha-
júcom XI. Medzinárodnom divadelnom festivale v bielo-
ruskom Breste s inscenáciou Na koho to slovo padne.
Metaforická výpoveď renomovaného maďarského spiso-
vateľa Gábora Görgeya o moci, manipulácii a totalitných
praktikách hlboko zapôsobila na obecenstvo i ďalších
účastníkov festivalu z celého sveta.

Beznádejne vypredané hľadisko ocenilo bravúrne vý-
kony Mariána Miezgu, Juraja Kemku, Vladimíra Kobielske-
ho, Lukáša Latináka a Róberta Jakaba pod režijným vede-
ním Petra Mankoveckého. Pochvalné hlasy na predstave-
nie Astorky, slovenské herectvo i slovenskú hereckú školu
zazneli v kuloároch i oficiálne na tlačovej konferencii po
predstavení.

V Ardane vystavovali českí výtvarníci
žijúci v SR
Do 22. septembra trvala výstava diel českých výtvarníkov
žijúcich na Slovensku v bratislavskej galérii Ardan. Expo-
zícia predstavila výber obrazov a objektov z rôzneho ob-
dobia od renomovaných umelcov strednej a staršej gene-
rácie. Konala sa pri príležitosti Týždňa zahraničných Če-
chov 2006 a diela na výstavu poskytlo 19 výtvarníkov.

Eva Linhartová vystavila artprotisy Jarná a Zimná zá-
hrada, Kvetoslava Fulierová fotografické hudobné inšpirá-
cie z klavírneho koncertu, Miloš Šimurda olejomaľby Sto-
doly na Javorníkoch, Greguša a iné, Milan Dobeš kon-
štruktivistické dielo Rotácie, Rudolf Fila známe premaľby,
Theodor Lugs plastiky osôb, Gabriela Luptáková umelec-
ké keramické vázy a poháre.

Sochár Hrčka víťazom Bienále voľného umenia
Víťazom prvého Bienále voľného výtvarného umenia a dr-
žiteľom ceny Grand Prix sa stal sochár Roman Hrčka s ob-
jektom Fragile. Cenu poroty získali Peter Roller za akrylo-
vý obraz Obydlie tmy a Jozef Srna za olejomaľbu Demon-
štrant.

„Dali sme novú príležitosť všetkým 826 našim členom,
z nich 161 prejavilo záujem a porota vybrala 46 diel na vý-
stavu a do katalógu,“ povedala Lýdia Jergušová-Vydarená
zo Slovenskej výtvarnej únie. Únia zastrešuje 21 výtvar-
ných združení a chcela by spestriť výstavnú činnosť zo sú-
časnej tvorby profesionálnych umelcov o pravidelné pod-
ujatia.

Trienále plagátu Trnava
sa koná od roku 1991. Na tomto ročníku možno vidieť pri-
bližne 750 plagátov od takmer 400 autorov z 32 krajín ce-
lého sveta. Zo Slovenska vystavuje 74 autorov, prevažná
časť (takmer 60) sú študenti. Trienále je súťažnou pre-
hliadkou. Ceny sa udeľujú v dvoch kategóriách – profesio-
nálni umelci a študenti výtvarných škôl. Tento rok má tak-
tiež novinku – hlavná cena sa premenovala na Andy War-
hol Award. Odbornú porotu tvoria osobnosti grafického
dizajnu a vizuálnej komunikácie: Jozef Dóka ml. zo Sloven-
ska, Alain Le Quernec z Francúzska, Gertrud Nolte z Ne-
mecka, Tadeusz Piechura z Poľska, Karel Míšek z Českej
republiky a Veejay Archary z Južnej Afriky.

Slávnostné otvorenie výstavy a odovzdávanie cien sa
konalo 19. septembra o 17.00 hodine v Divadle Jána Palári-
ka na Trojičnom námestí v Trnave.

Hlavné výstavy:
Trnava, Galéria Jána Koniarika: Kopplov kaštieľ (13. 9. –
13. 12.), Synagóga – Centrum súčasného umenia, (13. 9. –
13. 12.), Západoslovenské múzeum (13. 9. – 13. 12.)

Ďalšie výstavy a podujatia:
Trnava, Výklady ČSOB na Hlavnej 14: Jozef Dóka – Plagáty
(12. 9. – 10. 12.), Artforum: Študent.tpt.03 (31. 10. – 13. 12.)
Bratislava, Galéria Sumec: Škola dizajnu (14. 9. – 31. 11.)

Víťaz mesiaca fotografie môže získať 30 000 €
Slovensko sa v tomto roku stane súčasťou prvého Európ-
skeho mesiaca fotografie, do ktorého sa zapojilo sedem
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ďalších krajín. Víťazný autor tejto medzinárodnej súťaže
získa sumu 30 000 €.

Do širšieho výberu pre spoločnú výstavu nominovala
každá krajina tvorbu svojich piatich fotografov. Medziná-
rodná porota vo Viedni z 35 návrhov vybrala sedem auto-
rov – z každej krajiny jedného. SR bude zastupovať Marek
Kvetan, ďalšími nominovanými boli Silvia Saparová, Doro-
ta Sadovská, Monika Hurňanská a Tomáš Agat Blonski.

Okrem Bratislavy uvidia rovnakú spoločnú prezentá-
ciu diel vybraných siedmich fotografov aj v Luxemburgu,
Paríži, Berlíne, Ríme, vo Viedni a v Moskve.

V Košiciach sa opäť uskutočnia
Dni českej kultúry
Už 12. ročník Dní českej kultúry 2006 pripravuje v Koši-
ciach na 14. septembra až 26. októbra Český spolok v spo-
lupráci s ďalšími kultúrnymi inštitúciami ako súčasť Mesia-
ca česko-slovenskej vzájomnosti.

„Sme radi, že sme ho opäť mohli pripraviť s osved-
čenými spolupracovníkmi a tiež s košickým Českým cen-
trom, ktoré je naším spolupracovníkom pri šírení českej
kultúry už druhý rok,“ uviedla predsedníčka Českého spol-
ku v Košiciach Dagmar Takácsová. Spresnila, že do pro-
gramu zaradili 24 kultúrnych podujatí, z ktorých sedem
bude mimo Košíc – v Humennom, Bardejove, Michalov-
ciach, Snine a Ruskom Potoku.

Organizátori pripravujú sedem výstav, štyri divadelné
predstavenia, deväť koncertov, festival českého filmu so
štyrmi slovenskými premiérami a jednu historickú pred-
nášku. Podľa Takácsovej i riaditeľky centra Stanislavy Wa-
natowicsovej-Bartošovej diváckym „ťahákom“ bude zrej-
me výstava o legendách československého cestovateľstva
Jiřím Hanzelkovi a Miroslavovi Zikmundovi.

Z divadelných predstavení upozornili na hosťovanie
druhej najvýznamnejšej českej scény Divadla na Vinohra-
doch či súkromného pražského Divadla Ungelt. Z výstav
to bude aj modernista Vladimír Boudník a jeho grafika,
ktorou Dni českej kultúry otvoria v Múzeu Vojtecha Löffle-
ra, či fotovýstava českého reportéra Václava Jirsu o úspe-
choch paralympionikov s názvom Víťazstvo vôle.

Viaceré z podujatí budú súčasťou Vyšehradských dní
2006.

Pamiatkou roka je kaštieľ v Prievoze
Kultúrnou pamiatkou roka sa stal bratislavský kaštieľ ro-
diny Csákyovcov v Prievoze. Romantická stavba zo začiat-
ku 20. storočia je najlepšie zrekonštruovanou pamiatkou
u nás. Patrí kongregácii sestier sv. Františka z Assisi.

„Kompletná obnova budovy prebehla v uplynulých
troch rokoch,“ povedal Peter Jurkovič, riaditeľ krajského
pamiatkového úradu. Upravovalo sa tu v podstate všetko
od výmeny strechy, obnovovali sa pôvodné okná, dvere
a záhradné fontánky, stavbári riešili aj problémy s vlhnu-
tím objektu. „Je to naozaj precízna práca, kaštieľ je obno-
vený poctivo. Môžeme sa ním pýšiť kdekoľvek vo svete,
patrí k nášmu kultúrnemu dedičstvu.“ Celková rekonštruk-
cia bola podľa riaditeľa finančne nesmierne náročná, re-
hoľníčkam na ňu prispeli aj sponzori.

Stavbu malebného kaštieľa zrejme dokončili v roku
1902. „Podľa historických prameňov je poľovnícky zámo-

ček postavený na mieste staršej stavby, jej zvyšky boli za-
komponované do novej budovy,“ povedal Jurkovič.

Sídlo dal postaviť Jönö Csáky, vyznačuje sa členitou ar-
chitektúrou rôznych slohov. Situovaný je do parku v ang-
lickom štýle. Slúžil ako príbytok a na reprezentatívne úče-
ly. Objekt v roku 1933 kúpili rádové sestry a zriadili tu ne-
mocnicu, v časti kaštieľa, kde bývala koniareň, je doteraz
liečebňa. V roku 1954 bol kaštieľ zoštátnený. „Osud zoštát-
nených pamiatok bol všelijaký, no tento objekt sa používal,
takže aj vďaka tomu sa zachoval.“ Využívanie stavby na
nemocničné účely podľa Jurkoviča výrazne zasiahlo do
stavebno-technickej podstaty budovy, robilo sa tu niekoľ-
ko úprav. V roku 1989 štát objekt vrátil cirkvi. Rehoľné ses-
try začali s obnovou. Dnes sa tu nachádza aj kaplnka.

Súťaž Pamiatka roka
O víťazoch druhého ročníka súťaže rozhodovala porota
zložená z architektov, reštaurátorov, pamiatkárov, zástup-
cu ministerstva a partnerov súťaže. Víťazi súťaže dostali
odmenu spolu jeden milión korún.

V kategórii reštaurovanie hnuteľnej alebo nehnuteľnej
národnej kultúrnej pamiatky patrí víťazstvo kaplnke sv. Mi-
chala, ktorá je súčasťou Oravského hradu v Oravskom
Podzámku. Druhú cenu získal Stĺp sv. Trojice na Štefániko-
vom námestí v Kremnici, 3. cena patrí kultúrnej pamiatke
ikonostas a mobiliár v drevenom Chráme sv. Bazila Veľké-
ho v Krajnom Čiernom (okres Svidník).

Naši výtvarníci na European Ceramic Context
Na dánskom ostrove Bornholm vyvrcholilo cez víkend tro-
mi vernisážami letné medzinárodné výtvarnícke podujatie
European Ceramic Context 2006, ktorého súčasťou boli aj
workshopy, veľtrh a odborná konferencia. Na výstavách,
na ktorých sa zúčastňujú umelci z 28 krajín, zastupujú Slo-
vensko v hlavnej kategórii Ivica Vidrová-Langerová a Anna
Horváthová, medzi autormi do 30 rokov Edita Balážová
a Ján Ševčík a v oblasti priemyselného dizajnu Ivica Mar-
kovičová, komisárom slovenskej prezentácie je Štefan
Oriško.

Zomrel hudobník a pedagóg Dušan Martinček
Vo veku 70 rokov v Bratislave zomrel skladateľ, klavirista
a pedagóg, profesor Dušan Martinček. Bol absolventom
konzervatória v Bratislave – klavírnej triedy Anny Kafendo-
vej a VŠMU. Hru na klavíri študoval u Rudolfa Macudzin-
ského a kompozíciu u Jána Cikkera. Neskôr Martinček
pôsobil ako pedagóg hudobnej teórie a klavírnej hry na
Pedagogickej fakulte UK v Trnave a na VŠMU v Bratislave.
Aktívne sa venoval i klavírnej praxi. V roku 1982 ho vyme-
novali za profesora. Od roku 1986 pôsobil ako skladateľ
v slobodnom povolaní.

Veľkolepý názov tentoraz nezavádzal
Napriek slabej propagácii sa v krásny štvrtkový podvečer
na bratislavskom Hlavnom námestí nazbieral dostatok
divákov, ktorí dostali príležitosť vychutnať si galakoncert
pod názvom Hviezdy Opery SND. Firma Ballymore a bra-
tislavský magistrát týmto spôsobom oslávili začiatok vý-
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a stavby Eurovey, obchodného centra v tesnom susedstve

novostavby SND. Tentoraz veľkolepý názov podujatia ne-
zavádzal, obsadenie bolo skutočne prvotriedne. Šestica
sólistov a stálych hostí Opery SND presvedčila, že chvá-
lospevy o úrovni slovenského vokálneho umenia nie sú
legendami. Odhliadnuc od nie najšťastnejšieho ozvučenia,
ktoré orchestru napriek precíznemu vedeniu dirigenta
Rastislava Štúra dodávalo predimenzovaný plechový zvuk
a málo vynášalo do popredia spevácke línie, si mohla asi
tisícka milovníkov opery i náhodných okoloidúcich vychut-
nať skutočné lahôdky.

Tými boli kantabilný bas Petra Mikuláša, mäkký soprán
Andrey Dankovej, šťavnatý barytón Dalibora Jenisa, svie-
tivé koloratúry Ľubice Vargicovej, prierazný mezzosoprán

Jolany Fogašovej a štýlový tenor Michala Lehotského, kto-
rý plnohodnotne zaskočil za chorého Sergeja Larina.

Šťastným sa ukázalo aj spojenie známych hitov (ária Fi-
gara z Barbiera zo Sevilly, populárnej habanery z Carmen
či slávneho Nessun dorma z Turandot) s kúskami pre fajn-
šmekrov (duety z Lucie di Lammermoor, Aidy, druhá ária
Liu z Turandot). Presvedčivým dôkazom, že publikum do-
káže nielen prežiť, ale dokonca oceniť kvalitný koncert aj
bez povinného Verdiho zboru Židov, bol nielen potlesk,
ale i fakt, že poslucháčov v priebehu poldruhahodinového
podujatia zreteľne pribúdalo.

Z prvého verejného stretnutia budúcich susedov Slo-
venského národného divadla a Eurovey vzišiel kultivovaný
darček pre obyvateľov i návštevníkov Bratislavy.
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125. ŘÁDNÁ VALNÁ HROMADA
7. října 2006 16:00 hodin

v sále Slovanské Besedy, Drachengasse 3, 1010 Wien

KANDIDÁTNÍ LISTINA
Čestný člen předsednictva župy KALOUSEK František XII/XV
Starosta NOVÁČEK Jiří Dipl.-Ing. III/XI

PŘEDSEDNICTVO (8 členů)
Místostarosta LISNER Jiří Arch. Dipl.-Ing. XVI/XVIII
Místostarosta ZEMANOVÁ Hanna X
Jednatel KOFROŇOVÁ Helena III/XI
Náčelnice FREY-MATERNOVÁ Daniela Dr. XII/XV
Náčelník RODT Pavel Mag. XVI/XVIII
Vzdělavatelka NOVÁČKOVÁ Jaroslava III/XI
Pokladník MATOUŠEK Zdeněk Mag. XII/XV
Zapisovatelka ŠTĚRBOVÁ Kornelie III/XI

VÝBOR (11 členů)
BASLEROVÁ Helena Ing. III/XI

Archiv BROUŠEK Karel Dr. XXI
Starosta-čekatel FREY-MATERNA Tomáš Dr. XVI/XVIII

HANZL Karel Ing. \N
Matrika HOVORKA Pavel XII/XV
Zábavní FOLTINOVÁ Libuše III/XI
Hospodář KŘENEK Rudolf XVI/XVIII
Místovzdělavatelka MÜHLBERGEROVÁ Ilona Mag. XVI/XVIII

PÍBILOVÁ Marie XVI/XVIII
Místopokladník ZDRAŽILOVÁ II
Místojednatel MIŘIČKA Marian III/XI

REVIZE (3 členové)
GREGOROVÁ Věra Dr. XX
NOVOTNÝ Bohumil III/XI
SEVELDA Petr XII/XV

předseda kandidátní komise František Kalousek v. r. 4. září 2006

SMÍRČÍ SOUD (5 členů)
BLAŽEK Ivo \N
BURIANOVÁ Olga X
BOČKOVÁ Greta III/XI
KOSTOHRYZ Willy XVI/XVIII
MATERNOVÁ Božena XII/XV
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Župní družstvo volejbalu (vedoucí odboru Anton Florián, tel. 01/586 86 86)
23, Anton Baumgartner-Strasse – kulatá hala Alt-Erlaa

Čtvrtek 19:30 – 21:00 odbíjená (muži)

Župní trénink ve stolním tenisu (info přes den: Pavel Vlček, tel. 01/86 99 297)
17, Steinergasse 7 – sokolovna

Pondělí 19:15 – 21:00 stolní tenis

Župní zdravotní cvičení
17, Steinergasse 7 – sokolovna

Úterý 16:00 – 17:30 ženy a muži

Sokol Vídeň II
2, Blumauergasse 2 – tělocvična veřejné hlavní školy

Pondělí 18:00 – 19:30 odbíjená (muži)
19:30 – 21:00 nohejbal (muži)

Středa 19:30 – 21:00 gymnastika (ženy)

Sokol Vídeň III/XI
(informace pro zájemce o volejbal: N. Stěrbová, tel. 0650/967 80 80,
e-mail: K.Sterba@gmx.at)
3, Sebastianplatz 3 – tělocvična školy Komenský

Středa 19:00 – 21:00 odbíjená (muži)
Čtvrtek 19:00 – 21:00 gymnastika (ženy)

Sokol Vídeň X
Každou první středu v měsíci seniorské odpoledne od 14:00. Hosté vítáni.
Info: s. Hana Zemanová, tel. 0664 213 36 20

WernerKallin, tel. 01/968 20 53
e-mail: sokol10@aon.at

10, Angeligasse 21 – sokolovna (tel. 01/600 20 20)

Úterý 18:00 – 19:00 showdance
19:00 – 20:00 aerobic
21:00 – 22:00 fotbal

Středa 17:00 – 19:00 badminton (ženy)
19:00 – 21:00 odbíjená (mix, Sokol III)

Čtvrtek 09:00 – 10:30 ladypower
Pátek 15:30 – 19:00 SVS (dorostenci, Sokol V U-17)

19:00 – 21:00 SVS (Sokol V)

Sokolská jednota Tyrš XII/XV
Info: tel. Dipl. Päd. Ing. F. Kalousek 01/81 34 333 přes den, e-mail: kalousek@utanet.at
Jednota cvičí v sokolovně 10, Angeligasse 21.

Pondělí 19:30 – 21:00 míčové hry (muži)
Čtvrtek 17:30 – 18:45 základní sportovní gymnastika (žactvo)

19:30 – 20:30 kondiční a posilovací cvičení
na hudbu (ženy + muži)

Sokol Vídeň XVI/XVIII
Info: tel. 01/480 13 57
17, Steinergasse 7 – sokolovna

Pondělí 17:00 – 17:45 cvičení rodičů s dětmi
18:00 – 19:15 žactvo a dorost

Úterý 19:30 – 21:00 gymnastika „speciál“ (ženy a muži)
Čtvrtek 19:30 – 21:00 gymnastika (ženy)
Pátek 20:00 – 22:00 základní sportovní gymnastika (muži)

Sokol Vídeň XXI
21, Roda Roda-Gasse 7

Úterý 19:00 – 21:20 gymnastika, míčové hry (ženy + muži)

Sokolská župa rakouská
1010 Wien, Drachengasse 35

Tel./fax: ++43 1 604 87 04
(Dipl.-Ing. Jiří Nováček)

e-mail: novacek.wien@aon.at

Sokol informuje
Jako tělovýchovný spolek
s dlouholetou tradicí Vám

Sokol nabízí sportovní hodiny
vedené školenými vedoucími

s velkou praktickou zkušeností.
Přijďte se podívat,

srdečně Vás zveme!

Náčelnictvo a cvičitelé
Sokolské župy rakouské

Informace:
s. Marie Píbilová, tel. 330 97 87

s. Irena Floriánová, tel. 586 86 86

Sokolská župa
rakouská

www.sokol-wien.at

Česká obec sokolská
Tyršův dům – Újezd 450,

118 01 Praha 1
Tel.: ++420 257 007 111
Fax: ++420 257 320 580

www.sokol-cos.cz

Sokolský adrSokolský adrSokolský adrSokolský adrSokolský adresářesářesářesářesář
na

www.sokol-wien.at

Cvičení rodičů s dětmi

Cvičíme
každé pondělí
17:00 – 17:45

Bližší informace:
Mag. I. Mühlbergerová

tel.: 480 49 14
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Od poslední valné hromady uběhly dva roky. Je na čase ocenit naši činnost a snahu. Vrcholnou událostí byl XIV. Všeso-
kolský slet v Praze 2006. Celé naše myšlení a činnost byly zaměřeny na tuto událost. Bohužel však ne zcela stejně u všech
a ve všech jednotách. A to je škoda – je třeba se zamyslet nad tím proč. Nedovedli jsme dosti nadchnout a vzbudit zá-
jem? Byla naše propagace nedostačující? Co musíme podniknout, aby zájem o XV. Slet 2012 v Praze neustal? Zamysle-
me se nad tím a zjednejme včas nápravu.

Děkuji sestrám Floriánové, Píbilové a Štěrbové, které se příkladně a bez ohledu na svou námahu vyznamenaly při
nácviku a přípravě pro XIV. Slet v Praze.

Děkuji bratrům, kteří nesli naše sokolské prapory a historickou tabulku s nápisem „Sokolská župa rakouská“ v čele
naší skupiny ve sletovém průvodu. Reprezentovali jste naši župu důstojně!

Děkuji sestře Pechové z Plzně, která nám navzdory všem negativním snahám zajistila Kmochovu hudbu z Kolína
v čele Sletového průvodu – přímo před námi.

Děkuji všem účastníkům – ať už cvičícím, či necvičícím – za jejich společnou reprezentaci naší župy u příležitosti XIV.
Sletu v Praze.

Děkuji též krajance Herdové, že Vídeňské Svobodné Listy uveřejnily obsažnou zprávu o Sletu, kterou doplnila vý-
mluvná barevná fotodokumentace.

Děkuji sestře Baslerové za obsažnou fotoreportáž o naší účasti na XIV. Všesokolském sletu v měsíčníku KLUB.
Dále bych poděkoval bratru Miřičkovi – starostovi Jednoty III/XI –, jehož zásluhou jsme vydali nové členské průka-

zy. Byly nám v Praze velmi vhodné a užitečné.
Zpravodajství o dalších událostech minulých let ale přenechám jednotlivým funkcionářům, kteří svou činností zajis-

tili náš úspěch.
V mém proslovu na minulé valné hromadě jsem upozornil na potřebu uvažovat o tom, kdo bude mým následovní-

kem. Dnes Vám mohu říci, že k této dohodě došlo. Na dnešní 125. valné hromadě Sokolské župy Rakouské kandiduje
bratr Dr. Tomáš Frey-Materna z Jednoty XVI/XVIII jako „starosta-čekatel“. Časový odstup do 126. valné hromady je pod-
míněn tím, že rozsah mé činnosti – způsobený převážně vybudováním Sokolovny X – vyžaduje koordinované předání,
aby nedošlo k přerušení, které by mohlo mít nemilé následky.

Tím končím, a předávám slovo dalším sestrám a bratřím.

NAZDAR!
6. 10. 2006

Staronové předsednictvo župy
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125. valná hromada Sokolské župy rakouské
V sobotu 7. října se v sále Slovanské besedy v Drachengas-
se 3 v I. vídeňském okrese sešlo na 60 sokolů ke konání
125. valné hromady SŽR. Její starosta br. D. I. Jiří Nováček
všechny přítomné uvítal a hned v úvodu je vyzval, aby po-
vstáním a minutou ticha uctili památku našich zesnulých
členů. Poté přečetl a nechal schválit pořad jednání. Ná-
sledné čtení zápisu z minulé valné hromady dne 18. dub-
na 2004 stručně nastínilo její tehdejší průběh, čímž poskyt-
lo potřebné informace pro případné porovnání s aktuální-
mi zprávami jednotlivých činovníků.

Jako první vystoupil se svou zprávou br. starosta. Zdů-
raznil v ní, že sokolská činnost uplynulého období byla za-
měřena na konání XIV. všesokolského sletu v červenci
2006 v Praze. Poděkoval především cvičitelkám, které sle-
tovou skladbu zde ve Vídni nacvičily, ale také bratřím, kte-
ré ve sletovém průvodu nesli naše sokolské prapory a his-
torickou tabulku s nápisem Sokolská župa rakouská. Svůj
dík vyjádřil všem účastníkům sletu – cvičícím i necvičícím
– za jejich reprezentaci naší župy v Praze. Nezapomněl
ocenit práci krajanky Herdové a s. Baslerové za obsažné
reportáže o XIV. všesokolském sletu ve VSL a časopisu
Kulturní klub.

Dále byly předneseny zprávy místopředsedy, náčelni-
ce a náčelníka, zpráva pokladníka, hospodáře a matrikáře.
Další odpovědní činovníci pak informovali o stavu tělo-
cvičny ve Steinergasse 7, Bruennerstrasse 55 a sokolovny
v Angeligasse 21. Revizoři potvrdili, že účetnictví župy je
v naprostém pořádku a vyslovili odstupujícímu výboru
důvěru, která byla jednohlasně schválena.

Br. Kalousek, předseda kandidátní komise, pak před-
nesl návrhy na složení nového župního výboru, o nichž
mohli účastníci během následné přestávky popřemýšlet,
stejně jako se občerstvit v dobře připraveném a zásobe-
ném bufetu.

Po přestávce br. Kalousek navrhl do funkce župního
starosty opět br. Nováčka, který byl všemi k hlasování
oprávněnými delegáty jednohlasně zvolen. O dalších funk-
cionářích již nechal hlasovat br. starosta. Všichni navržení
své funkce přijali.

Složení předsednictva župy:
Čestný člen: František Kalousek
Starosta: br. D. I. Jiří Nováček
Místostarosta: br. arch. D. I. Jiří Lisner
Jednatelka: s. Helena Kofroňová
Náčelnice: s. Dr. Daniela Frey-Maternová
Náčelník: br. Mag. Pavel Rodt
Vzdělavatelka: s. Jaroslava Nováčková
Pokladník: br. Mag. Zdeněk Matoušek
Zapisovatelka: s. Kornelie Štěrbová

Dále bylo zvoleno 11 členů výboru, 3 členové revize
a pětičlenný smírčí soud.

Ve svém závěrečném proslovu podal br. starosta pře-
hledný průřez dějinami sokolské organizace od jejího vzni-
ku, přes její největší rozkvět, přerušení činnosti nejprve na-
cisty, pak komunistickým režimem, dále vznik Ústředí za-
hraničního sokolstva, které v době zákazu sokolské čin-
nosti ve vlasti uspořádalo v zahraničí šest sokolských sle-
tů, až po obnovení České obce sokolské v roce 1990. V zá-
věru svého proslovu se br. starosta zamyslel nad budouc-
ností naší organizace a připomněl, že je naší historickou

povinností uchovat si naši identitu a minulost jakožto dě-
dictví našich předků, nezapomínat, že v Sokole není místa
pro zášť a nacionalismus. Kromě tělesného výcviku je tře-
ba pěstovat také duševní rozhled.

Br. Nováček hledí do budoucnosti naší organizace
s optimismem, těší se na práci v novém období a nově zvo-
lenému výboru přeje v jeho činnosti mnoho úspěchů.

(Štěrbová)

Čtyři údobí Sokola v Rakousku
Pět let po založení Sokola v Praze roku 1862 Dr. Mirosla-
vem Tyršem a Jindřichem Fügnerem došlo k založení prv-
ního sokolského spolku ve Vídni – jménem Slovanský tě-
locvičný spolek Sokol Vídeňský.

Naši minulost lze rozdělit na šest historických úseků.

1867-1915: 1. údobí
Během prvních 48 let došlo k založení řady sokolských jed-
not ve Vídni a části Rakouska. Většina z nich je ještě dnes
činná. Byly a jsou to: Sokol Vídeňský (1867), Sokolská jed-
nota Tyrš (1888), Sokol Fügner-Bořivoj (1889), Sokol Favo-
ritský (1891), Sokol Leopoldovský (1893), Sokolská župa
Dolnorakouská (1894), Sokol Floridsdorfský (1896), Sokol
Podlipný (1899). Sokol Havlíček (1900), Sokol Alserov-
ský (1901), Sokol Simmeringský (1905), Sokol Podunajský
(1905) a Sokol Atzgerdorfský-Poštorná (1910). Úředním
zákazem tím končila existence Sokola v celé rakouské
monarchii. Byl to následek tehdy se zvětšujícího politické-
ho napětí a válečných neúspěchů.

1918-1940: 2. údobí
Druhé údobí vedlo k nevídanému rozmachu Sokola a jeho
identity. Byl to Sokol, který zvládl poválečný chaos a zajistil
tím existenci mladé Československé republiky, která vznik-
la u příležitosti poválečného uspořádání Evropy. Sokol se
stával nepsanou povinností všech, co chtěli přispět k za-
jištění existence mladé ČSR. To se též zrcadlilo i ve zbytku
kdysi veliké monarchie – ve Vídni a v několika krajích nově
vzniklého Rakouska. Došlo sice k návratu do vlasti, ale ti,
kteří zůstali, se nadšeně zasloužili o další rozkvět Sokola
ve Vídni. A jak už to jednou bylo, politický neklid a napětí
přerušily další vývoj Sokola. Dějiny se opakovaly. Nacis-
mus a fašismus zachvátily Evropu – vypukla druhá světo-
vá válka, se vší nelidskostí a hrůzou. Logickým důsledkem
byl opět zákaz činnosti Sokola. Nic netrvá věčně – ale ko-
nec tohoto údobí byl plný zkázy.

1945-1950: 3. údobí
Došlo opět k obnově a návratu do vlasti, tentokráte ovšem
s jinými předpoklady. Druhá světová válka byla u konce,
po krátkém rozkvětu zachvátil v druhé polovině čtyřicá-
tých let východní Evropu komunismus, který zase jednou
ukončil toto druhé údobí minulosti Sokola. Vedoucí čini-
telé počínaje rokem 1948 buď odešli do exilu, nebo byli ve
vlasti pronásledováni. V exilu bylo v USA založeno Ústře-
dí Svobodného Sokolstva v zahraničí. Založili jej vedoucí
představitelé ČOS, kteří odešli do exilu. Byli to br. staros-
ta Dr. Antonín Hřebík, sestra náčelnice Marie Provazníko-
vá, sestra jednatelka Jarmila Uhlířová a jiní. V ČSR byl So-
kol zlikvidován a celý majetek převeden do nově zřízené
ČSTV, „Organizace dělnického lidu“.
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V roce 1950 pak došlo i k pokusu zasáhnout do našeho
Sokola zde ve Vídni. Zase jednou otřesná situace. Zvládli
jsme ji ale, zůstali jsme svobodni a spolupracovali s nově
založeným Ústředím. Výsledkem pak bylo pořádání šesti
Sletů Svobodného Sokolstva – první i několik dalších – zde
ve Vídni. Naše členská základna se zvětšovala, nově pří-
chozími po roku 1948 sílily naše řady. Někteří z nich se
plně vřadili do sokolské práce. Sokolský život opět vzkvé-
tal, i když se znatelně menší členskou základnou.

1990-2005: 5. údobí
Na ustavujícím sjezdu ČOS v Praze dne 7. ledna 1990 byly
opět zahájeny styky s obnovenou ČOS. Ale nebylo to pou-
hé obnovení styků. Mnozí členové a jednoty Ústředí se
dary a prací zasloužili o zajištění počátku. Roku 1993 pak
byla ukončena existence Ústředí, které mělo za cíl zacho-
vat existenci Sokola a v daný čas přispět k obnově ČOS.
Sokolské jednoty se měly opět státi členy ČOS. K tomu
ovšem zcela nedošlo, protože některé zásadní majetkové
a finanční předpisy, jakož i poměry v ČSR, to znemožňo-
valy. ČOS si zajistila stejně jako my Obecnou prospěšnost
(Gemeinnützigkeit), která je rozhodná pro výměr daňové-
ho zatížení a tím i finančního prospěchu. Tyto předpisy
však předpisují přísné podmínky pro hospodaření. Poda-
řilo se nám v příštích letech tuto prospěšnost pro celou
naši župu zajistit, a to bylo také základní podmínkou všech
našich dalších činů. Jak víte, majetek župy se poslední do-
bou rozrostl, ne bez našeho příspěvku. Společně s brat-
rem místostarostou Arch. Dipl.-Ing. Jiřím Lisnerem jsme
podstatně přispěli ke konsolidaci financí župy. V prvé řadě
to bylo župní koupaliště v Kierlingu, jehož návštěvnost se
dík otevřením hranic ČSR rapidně zmenšovala – tam jsme
ukončili zvětšující se finanční zatížení odprodejem nemo-
vitostí na pozemku. Dále to byl problém staré tělocvič-
ny X, kterou jsme sice dostali darem, ale budova chátrala
a vyžadovala veliký náklad na opravu. Naše rozhodnutí
spokojit se s menší částí pozemku a zadat stavební právo
na větší část pozemku společnosti Sozialbau, která zde
postavila obytný komplex, pak bylo rozhodující. Z tohoto
výtěžku a dík vydatné finanční podpory z Bundeskanzler-
amtu jsme z dalších subvencí postavili novou Sokolovnu
X. Dále se nám podařilo darem získat objekt Brunner-
strasse 52, který nám darovalo jeho družstvo „Český dům
Floridsdorf v likvidaci“. Konečné řešení tohoto objektu
bude zajištění pravidelného měsíčního příjmu. Celkem

musím říci, že myslím, že jsme pracovali úspěšně a zajistili
finanční budoucnost župy na dlouhá léta.

Tělocvičná a kulturní činnost jednot a župy nabyly roz-
měrů, které odpovídají naší dnešní velikosti a potřebám.
Detaily jste si již výstižně poslechli ve zprávách jednotli-
vých funkcionářů.

2006 a naše budoucnost: 6. údobí
Je však třeba zamyslit se nad naší budoucností. Lze pozo-
rovat snahu mnohých zaměřit naši činnost v Sokole na
úroveň placených sil. To vede ale – náznaky jsou již viditel-
né v župách a jednotách ČOS – ke změně ideového zákla-
du našeho Sokola. Stal by se z nás pouhý sportovní klub.
Ale máme však historickou povinnost uchovat si naši iden-
titu a minulost. Je to dědictví po našich rodičích. A to je
toho hodno. Jen tak uspějeme v novém prostředí EU a bu-
deme rovnocenní s jinými. Nesmíme zapomenout, že dnes
není více místa pro zášť a nesmyslný nacionalismus. Viděli
jsme dostatečně, kam takové úchylky rozumu vedly. Je
naší povinnosti být příkladem všem ostatním, kteří se hlá-
sí ke své národní identitě. Nejen tělesný výcvik, také du-
ševní rozhled je třeba pěstovat.

Sestry a bratři, dovolte mi, abych se závěrem ještě zmínil
o změnách, které nás čekají po příští valné hromadě v roce
2008. V rámci Valné hromady 2004 jsem žádal, aby byl
zvolen můj nástupce. Bratr Dr. Tomáš Frey-Materna pře-
vezme mou funkci, kterou jsem zastával více jak dvacet let.
Přechodnou dobu do příští valné hromady použijeme k in-
formaci o všech stávajících záležitostech župy.

Děkuji Vám za pozornost a končím s bratrským NA-
ZDAR!

Nováček

Krátké ohlédnutí
14.-15. 9. pořádala sokolská jednota X. dvoudenní zájezd

na Slovensko.
23. 9. pořádala Sokolská župa rakouská výlet do Mär-

chenpark Neusiedlersee v St. Margarethen pro
děti a žactvo. Výletu se zúčastnilo na cca 30 spo-
kojených dětí.

14. 10. úspěšně a tradičně pořádala sokolská jednota
XII/XV ve farním sále Gatterhölz ve 12. okrese
MORAVSKÉ HODY. Do tance a k poslechu hrá-
la oblíbená kapela Lipovjanka, o půlnoci se tan-
čila Česká beseda.

Zmlkly mé písně, přišel můj čas, věřte mi drazí, měl Jsem vás rád.

V hlubokém zármutku oznamujeme všem příbuzným,
přátelům a známým, že nás navždy opustil

náš drahý manžel, tatínek, dědeček a strýc, pan
Stanislav Žmola

Zemřel tiše v pondělí dne 2. října 2006 ve věku 95 let.
Urna bude uložena do rodinné hrobky.

Za truchlící rodinu:
manželka Blanka, dcera Ilona, vnuk Jan

jménem veškerého příbuzenstva

Vídeň 4. října 2006
1170 Wien, Laubengasse 16
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Stanislav Žmola byl absolvent a propagátor českých škol
ve Vídni a sokol z přesvědčení. Vedle životní a plodné čin-
nosti v sokolském hnutí (dlouholetý vzdělavatel) působil
také v Českém srdci, Lumíru a Baráku, v chrámovém sbo-
ru při kostele na Rennwegu. Zasloužil se o vznik a umís-
tění pamětní desky župy v Mauthausenu, založil jako bý-
valý starosta Slováckého krúžku v Brně společně se svoji
manželkou pro vídeňskou sokolskou mládež župní folklor-
ní soubor Slovácký krúžek.

U jeho rakve se ve čtvrtek 12. října 2006 v 14 hodin ve
smuteční síni hřbitova v Dornbachu rozloučila nejen kra-
janská menšina a čestná stráž vídeňského Sokola, ale také
Sokola Lipov z Moravy, kterého byl také členem.

Čest jeho památce!

Přijďte mezi nás na předvánoční dýchánky!
Vánoční besídka

sokolské jednoty III/XI a Českého srdce III
pátek 15. prosince 2006 v 15:00 hodin

ve Slovanské besedě, Drachengasse 3/II, 1010 Vídeň
Bude program, tombola a pohoštění!

27. ledna 2007
MAŠKARNÍ PLES

v sokolovně ve Steinergasse 7, Vídeň 17.,
pořádá Sokol 16./18. a Vlastenecká omladina

Rakouský rozhodčí ovlivnil českou ligu
Řada diváků doufala, že pověst české fotbalové první ligy
notně pošramocené skandály s uplácením rozhodčích, na-
praví sudí z ciziny, například ze Slovenska, Německa, ale
také Rakouska. Vystoupení rakouského rozhodčího Stuch-
lika v 6. kole při utkání FC Brno: Baník Ostrava však při-
neslo spíše zklamání. Nejprve se zdálo, že si nedokáže
u hráčů vybudovat potřebný respekt, proto později notně
přitvrdil a zdálo se, že se mu znelíbili hráči brněnského
týmu, což vyvrcholilo při penaltě, kterou proti nim nařídil
v 56. minutě. Poté, co se Varadimu z této šance nepodaři-
lo vstřelit gól, Stuchlik nechal penaltu opakovat, protože
údajně některý z brněnských hráčů předčasně vyběhl do
pokutového území. Napodruhé se pak již Klimpl nemýlil
a pokutový kop proměnil. Jenže podivné sympatie rakous-
kého sudího se později dramaticky obrátily – ve 4. minutě
nastavení naprosto nečekaně nařídil naopak těžko pocho-
pitelnou penaltu proti Baníku, díky které nakonec domácí
tým vyhrál 2:1. Výkony rozhodčího Stuchlika vedle samot-
ných hráčů kritizoval i trenér ligového mužstva Zlína Petr
Uličný, který byl hostem přímého přenosu utkání v České
televizi. Ten také prohlásil, že „takového rozhodčího by
měli (myšleno představitelé svazu) poslat rychle zpátky“.
Doufejme, že slabý výkon sudího Stuchlika bude ve spolu-
práci rakouských a českých fotbalistů a rozhodčích před-
stavovat jen rychle zapomenutou nepříjemnou epizodku,
kterou se podaří rychle překrýt naopak těmi nejpříjemněj-
šími zážitky. (MaFr)

Martina Navrátilová maluje své obrazy
tenisovými míčky
Slavná tenistka a česká rodačka Martina Navrátilová před-
vedla na kurtu v Řevnicích u Prahy, jak vznikají její obrazy.
Projekt Art Grand Slam (Výtvarný Grand Slam), na kterém
spolupracuje se slovenským výtvarníkem Jurajem Králi-
kem, vzniká již od roku 2000 především na kurtech grand-
slamových turnajů ve čtyřech známých metropolích New
Yorku, Melbourne, Paříži a Londýně. Od příštího týdne jej
budou jeho tvůrci představovat na výstavě v pražském
Kongresovém centru.

Díla byla premiérově vystavena letos na jaře v Brati-
slavě. Soubor tvoří přibližně sto obrazů různých formátů
realizovaných v různých materiálech – antuka, umělý tráv-
ník, plátno, papír. Na nich pak jsou viditelné otisky míčků,
které namočené v barvě proti nim odpalovala slavná spor-

tovkyně. Otisky míčků tak vytvořily ojedinělé barevné ob-
razce. Největší dílo má asi deset čtverečních metrů.

Projekt vymyslel třiačtyřicetiletý slovenský umělec, ab-
solvent pražské Akademie výtvarných umění, Juraj Králik.
Dnešní legendu světového tenisu sledoval ještě v době,
kdy oba žili v tehdejším Československu. Jeho obdiv k ní
vytrval a před několika lety se mu podařilo přesvědčit jí
pro svůj „tenis-artový“ projekt. Pražská výstava se konala
v době, kdy Martina Navrátilová slavila své padesátiny,
které připadají na 18. října.

Sparta Praha si to rozdá s Austrií Vídeň
Do skupiny F Poháru UEFA svedl los dohromady patrně
nejslavnější český fotbalový tým Sparta Praha s rakouským
mistrem Austrií Vídeň. Podle českého tisku to možná „při-
volal“ Štěpán Vachoušek, bývalý hráč Slavie Praha, který
v současnosti obléká dres Austrie Vídeň. Svému kamará-
dovi, asistentu trenéra Sparty Zdeňkovi Frťalovi totiž ještě
před rozhodujícími duely napsal: „Vyřaďte Hearts (tedy
skotský Hearts of Midlothian), my uděláme Legii (Varša-
va) a pak si to dáme spolu.“ Nyní se mu tedy jeho přání
splnilo. Jasnými favority skupiny F jsou družstva Espaňolu
Barcelona a Ajaxu Amsterdam. Právě český a rakouský
tým spolu pravděpodobně budou soupeřit o poslední po-
stupové místo. Nebezpečným soupeřem však může být
i čtvrtý účastník skupiny, méně známý belgický Zulte
Waregem, který nejvyšší belgickou soutěž hraje teprve
krátce, ale již dokázal pro sebe získat i belgický pohár. Pro
Vachouška bude mít utkání podle jeho slov pikantní pří-
chuť nejen proto, že sparťanský asistent Frťala patří k jeho
přátelům a Vachoušek kopal za odvěkého soupeře Sparty
Slávii. Jeho spoluhráčem však v době jeho začátků byl
v Teplicích i sparťanský hlavní trenér Michal Bílek, kterého
si Vachoušek velice váží. Samozřejmě i přesto se český
útočník v barvách Austrie Vídeň, který se snad již definitiv-
ně zotavil ze smůlovaté série zranění a onemocnění, bude
ze všech sil snažit, aby to byl právě jeho zaměstnavatel,
kdo bude nakonec slavit postup do dalších bojů. Nicmé-
ně by si přál, aby Austrii doprovodila Sparta, která v sou-
časné době právě po nástupu Michala Bílka na trenérskou
lavičku zaznamenává zlepšené výkony. Jak dopadne přímý
duel populárních týmů z české a rakouské metropole, bu-
dete moci sledovat ve 4. kole skupiny F již 30. 11. ve Vídni.
Nemusíte přitom příliš ztrácet nervy – osoba Štěpána Va-
chouška je zárukou, že alespoň jeden Čech se po skonče-
ní utkání určitě radovat bude. (MaFr)
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rt René Wagnerovi se po návratu z Rapidu nedaří

S velkými naději byl očekáván návrat útočníka René Wag-
nera po desetiletém angažmá v Rakousku zpět do jeho do-
movského týmu v Brně. Jenže někdejšímu kanonýru se
v úvodu české nejvyšší soutěže vůbec nevede. Ve svých
33 letech podle mnohých nestačí rychlostí a ztrácí tak svou
dříve nejobávanější zbraň, navíc ho opouští i chladno-
krevnost, takže pálí jednu gólovou šanci za druhou. V prv-
ních devíti kolech nevsítil ani jednu branku a tak stále jen
čeká na svůj 118. ligový gól, jímž by se vyrovnal dosud his-
toricky nejúspěšnějšímu brněnskému hráči Karlu Kroupo-
vi. V současné době už Wagner ani nenastupuje v základ-
ním týmu a zahřívá lavičku náhradníků. Sám však doufá,
že se mu nakonec podaří smolnou sérii utkání bez vstřele-
ní branky brzo prorazit a znovu se stane jedním z obá-
vaných kanonýrů. Jenže málo platné, ty nejlepší fotbalové
roky pro něj už asi zůstanou ty, které strávil v Rakousku.

(MaFr)

Oslavy otce rakouského lyžování na Moravě
Obec Kožichovice na Třebíčsku se stejně jako řada dalších
lokalit na Moravě může pyšnit rodákem, který významně
promluvil do dějin sousedního Rakouska. V daném přípa-
dě se přitom jedná o oblast, kterou by s rovinatou částí
Moravy spojoval asi jen málokdo – alpským lyžováním. Ve
vesnici se totiž před 150 lety narodil jeden z jeho zaklada-
telů, Matyáš Žďárský (nebo Mathias Zdarsky). Jeho pa-
mátku si již počtrnácté připomněli závodem v přespolním
běhu, kterého se účastnilo 133 lidí ve věkovém rozpětí od
dvou do 71 let. Vítězem letošního ročníku se stal Martin
Hanáček z Třebíče. Na památku Žďárského se v zimě v ob-
ci konají i lyžařské závody, protože pro sjezd není zdejší
okolí vůbec vhodné. Osobu Žďárského jsme již v našem
listě připomínali, jistě neuškodí některá základní data zo-
pakovat – po studiích v Třebíči, Jihlavě, Brně a Vídni půso-
bil jako učitel v Dolním Rakousku. Poté se ještě vypravil
studovat na Akademii umění v Mnichově a polytechniku
v Curychu. Podnikl i několik cest, například do Itálie, Bos-
ny nebo severní Afriky. V roce 1889 koupil usedlost Haben-
reith u dolnorakouského Lilienfeldu, kde žil až do své smr-
ti v roce 1940. V Lilienfeldu dnes také funguje muzeum
věnované jeho životu a dílu. Od roku 1890 se věnoval alp-
skému lyžování a je považován za autora první použitelné
učebnice tohoto sportu. V roce 1900 založil Mezinárodní
spolek alpského lyžování, jehož výcvikem prošlo kolem 20
000 lidí. V Lilienfeldu v roce 1905 pořádal údajně první
závod ve slalomu na světě. Vynikal i jako výtvarný umělec
a autor mnoha vynálezů – mezi ty jistě nejužitečnější pat-
řila například zdravotnická nosítka. (MaFr)

Rakušané nestačili na pardubické rváče
Titul mezinárodního profesionální mistra ČR v kickboxu
bez rozdílu vah vybojoval v Olomouci Čech Daniel Wacia-
kowski, který v duelu o vítězství porazil Lazara Tomice,
Srba žijícího ve Vídni. Waciakowskému stačila pouhá tři
kola z jinak běžných sedmi – po nich totiž Tomic, který
zdánlivě v úvodu českého borce drtivě porážel, vzdal pro
vyčerpání. Už před tím skončil úspěchem pro české barvy
další souboj s borcem reprezentujícím Rakousko – profe-

sionálního mistra Rakouska v thajském boxu Vedata Do-
gana dokázal v souboji v rámci Central European Prestige
Fight ve stylu oriental porazit závodník pardubického Ma-
cak’s Gymu René Blažejovský. I on podobně jako Wa-
ciakowski dokázal zvítězit před vypršením řádné doby. Po
přímém úderu na hlavu byl Dogan počítán poprvé, poté
následoval přesný kop kolenem a druhé počítání a konec
zápasu. Olomoucký mítink tak znovu ukázal, že čeští zá-
vodníci v kickboxu či thajském boxu patří bezpochyby
mezi evropskou elitu, přestože tyto druhy sportu zde ne-
mají žádnou velkou tradici. Nicméně při pohledu na tvr-
dost zápasů člověka občas napadá, jestli by nebylo lépe,
kdyby se střední Evropě, České republice i Rakousku záli-
ba v podobném „sportování“ raději obloukem vyhnula.

(MaFr)

Čecha v Rakousku ohrozil model letadla
Náhorní plošina s téměř kolmými stěnami HoheWand již-
ně od Vídně je oblíbeným místem pro paraglidisty, tedy
piloty řiditelného padáku nejenom z Rakouska, ale i z Čes-
ké republiky. Jeden z nich však bude na svou zářijovou
výpravu vzpomínat na toto místo vzpomínat přinejmenším
s velkými rozpaky. Jeho život totiž ohrozil dálkově ovláda-
ný model letadla rakouského modeláře, který se mu zamo-
tal do šňůr, takže se padák najednou stal neovladatelný.
Poryv větru však naštěstí neovladatelný padák i s para-
glidistou zanesl do koruny borovice, kde Čech zůstal zavě-
šen, dokud ho nevysvobodila Horská služba ve spoluprá-
ci s hasiči. Podle rakouské policie nehodu zavinil modelář,
který špatně odhadl vzdálenost svého stroje a padáku
a tak ohrozil zdraví i život českého sportovce, jehož padák
podle zjištění rakouských médií plně odpovídal přísným
bezpečnostním předpisům. Naštěstí Čech vyvázl bez se-
bemenšího zranění a ani model, který se zamotal do šňůr,
údajně neutrpěl žádné větší škody. Stačilo však jen málo
a mohlo dojít ke skutečné tragédii. Ještěže někdy i příroda
dokáže být někdy i milosrdná. (MaFr)

Dopovali čeští sportovci v osmdesátých letech?
Okurkovou letní sezónu řešil český deník Mladá fronta
Dnes mimo jiné sérií článků a rozhovorů věnovaných otáz-
ce dopování československých sportovců v osmdesátých
letech 20. století. Toto téma z nejnovější historie přitom
nepostrádá politický nádech, protože někteří z českých
sportovců té doby se dnes politicky angažuje – například
diskař Imrich Bugár, kterého se celá aféra osobně týká,
kandiduje za sociální demokracii do Senátu Parlamentu
ČR. Připomeňme, že zejména první polovinu tohoto obdo-
bí některá německá média označují jako „éru anabolik“.
Rekordy padaly jeden za druhým a řada sportovkyň ná-
padně zmužněla. Problém se dotýkal pravděpodobně celé
tehdejší světové špičky, v zemích sovětského bloku však
užívání steroidů dosáhlo mimořádného rozsahu, proto-
že přinejmenším část funkcionářů doping sportovců růz-
ným způsobem podporovala. Smutnou proslulost v tomto
ohledu si získala zejména NDR, jejíž závodníci před 25 lety
získávali v řadě oblastí jednu medaili za druhou, ale příliš
nezaostávalo ani tehdejší Československo. Podle zveřejně-
ných dokumentů podporoval přes určité osobní výčitky
svědomí používání dopingu i tehdejší nejvyšší představitel
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v této oblasti, předseda Československého svazu tělesné
výchovy Antonín Himl, inspirovaný zkušenostmi z NDR
i Sovětského svazu. Pracovní skupina mu používání stero-
idů jako prostředků ke zlepšení výkonů sportovců dopo-
ručila již po olympijských hrách v roce 1976 v Montrealu.
Na odpor ovšem narážely nelegální praktiky u některých
sportovců a proti se stavěla i část lékařů reprezentujících
státní zdravotní správu, z nichž někteří proti používání
různých nebezpečných přípravků dokonce otevřeně bro-
jili. V poslední době se přitom množí příběhy českých
sportovců té doby, v nichž hrají různé nedovolené pod-
půrné prostředky velice významnou roli. Patrně nejzná-
mějším československým sportovcem, který projevil ocho-
tu vyprávět o své zkušenosti s používání dopingem, byl
vzpěrač Ota Zaremba, olympijský vítěz z Moskvy roku
1980. Zaremba, který v současnosti žije ve velmi špatných
sociálních podmínkách z částečného invalidního důcho-
du, ze svého bědného stavu viní trenéry, kteří mu podává-
ním steroidů zcela zničili zdraví. Upozorňuje také na osud
svých reprezentačních kolegů – z devítičlenného čs. druž-
stva vzpěračů z olympijských her v Moskvě 1980 jeden
již předčasně zemřel, všichni zbylí pak pobírají invalidní
důchod. Na svého bývalého trenéra a nynějšího předse-
du Českého svazu vzpírání Emila Brzosku Zaremba nyní
chystá trestní oznámení. Brzosku provázely již v osmdesá-
tých letech četné skandály spojené s dopingem, když mj.
měl anabolika na soustředěních dodávat i kanadským
vzpěračům. Na tento případ si stěžovalo i tehdejší čs. vel-
vyslanectví Ottavě, které upozorňovalo na skutečnost, že
zprávy o Československu jako o ráji anabolik přinesla celá

řada médií. Nakonec byl Brzoska chycen na českosloven-
sko-rakouských hranicích při převážení léků na bázi ana-
bolických steroidů a na zasedání výkonného výboru Čes-
koslovenského svazu tělesné výchovy byl své funkce zba-
ven. Šéf vzpěračů však nebyl podle zjištění médií zdaleka
jediným propagátorem dopingu v českých sportovních
kruzích osmdesátých let, i když právě vzpírání a kultu-
ristika byly anaboliky ovlivněny ze všech sportů nejvíce.
Dopink podle všeho pronikal do mnoha dalších sportov-
ních odvětvích. Například bývalá běžkyně na lyžích Alžbě-
ta Havrančíková sdělila, že ji v roce 1986 vysadili v Kap-
licích a nepustili na soustředění do Rakouska, protože
odmítla podepsat souhlas se „specializovanou lékařskou
péčí“. Nově objevené písemnosti včetně supertajných vý-
sledků testů prokazují i častý výskyt dopingu v lehké atle-
tice, která tehdy prožívala velmi úspěšné období. Vzácněji
se objevovali pozitivní testy i v cyklistice, plavání nebo ka-
noistice. S výjimkou Zaremby však ostatní bývalí sportov-
ci užívání anabolik buď popírají, nebo odpovídají vyhýba-
vě. Mnozí z nich možná skutečně přesně neví, jak to vlast-
ně bylo – jednalo se o mladičké lidi, kteří se prostě podři-
zovali pokynům trenéra nebo lékaře. Sami za svůj souhlas
se „speciální lékařskou péčí“ často tvrdě zaplatili a nemá
smysl je nyní skandalizovat. Osten kritiky by měl směřovat
hlavně proti těm, kteří podávání dopingu jako funkcionáři
organizovali. A především je třeba celou historii používá-
ní anabolik ve vrcholovém sportu v osmdesátých letech
a pozdějších dopadů chápat jako velké varování před ja-
kýmikoli dalšími pokusy ve jménu slávy ať už národa nebo
vlastní osoby obětovat své vlastní zdraví. (MaFr)
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Přiletěly z druhého konce světa
Sokolská myšlenka je úzce spjata s nadše-
ním. To všichni víme. Cvičitelé i cvičenci
věnují na nácvik i vystoupení svůj volný
čas. Veškeré náklady na oblek, dopravu
na slet a ubytování hradí ze své kapsy. Vel-
ká spousta cvičenců, hlavně starší genera-
ce, která cvičila kouzelnou skladbu Ta na-
še písnička česká na melodie Karla Hašle-
ra, přijela nejen z celé Evropy, ale i z Kana-
dy a Ameriky. Zářným příkladem sokolské
obětavosti jsou zcela jistě tři cvičenky, které přiletěly z Aus-
trálie. Naše cvičitelka Irča Floriánová jim slíbila, že mohou
již tradičně cvičit s námi, ve skupině sokolské jednoty VII/
XV. Téměř osmdesátiletá Zorka Kašpárková, náčelnice
župy australské s dcerou Zorkou a ještě další cvičenkyní.
Drželi jsme jim místo v našem čtverci a Pavel Vlček si musel
při nácviku celou dobu představovat obě své partnerky,
které byly ještě na druhé straně zeměkoule mezi klokany.

My jsme se Australanek ptali, jak to vůbec nacvičovaly
samy. „No, my jsem si udělaly na dvoře farmy značky a po-
dle nácvikových materiálů jsme si to nacvičovaly. Sešly
jsem se jednou dohromady (200 km od sebe vzdálené)
a potom už jen tady na Strahově s vámi.“

Ze skromnosti zapomněla dodat, že jí nácvik podle
hudby dělal velké potíže, protože téměř neslyší. Jak je vi-
dět, i takový problém se nechá překonat, když člověk chce.
Aby se ta cesta z druhého konce světa vyplatila (ani jsem
se radši neptal, kolik je to stálo), cvičily nejenom naši „Pís-

ničku“ ale i „Léto“. Z fotografie je vidět, že když neměly
naše vídeňské modré čepice, udělaly si je z kapesníků.
Z domova vědí, že proti slunci je třeba se chránit. A na se-
řadišti vedro bylo.
Když se nad tím nadšením a obětavostí Australanek za-
myslím, je mi líto, že se třeba nezúčastnily sletu žádné děti
z Vídně. Rodiče nebo prarodiče, kteří mají sokolovnu „za
rohem“, propásli příležitost darovat svým potomkům ob-
rovský zážitek ze společného cvičení stovek dětí. Bylo
až dojemné vidět na cvičišti dorost ze školek ve skladbě
„Korálky“ jak se batolí kolem velkých červených balónů,
mnohdy větších než oni sami. Malí špunti, vedení za ručič-
ky nejen rodiči, ale i babičkami a dědečky. Mnohé z nich
to určitě přivede do Sokola a zůstanou tam. Ze šestiletých
„cvičenců“ se do příštího sletu stanou dorostenci. Budou
rádi chodit cvičit do Sokola, místo toho aby dřepěli jen
u komputerů a kazili si oči „střílečkami“.

(crc)

Zorka v Tyršově domě Zorka s dcerou
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Joseph Aubé de Bracqul: Vojak z povolania –
zmysluplný život
V auguste roku 2006 sme boli s manželkou na dovolenke
v juhozápadnom Francúzsku. Tak ako pri každej návšteve
cudzieho kraja, i tentokrát sme navštívili jeden miestny
cintorín. Je to už našim zvykom pri spoznávaní tradíc a kul-
túry cudzieho prostredia navštíviť i miestne cintoríny, lebo
odzrkadľujú nielen spôsob pochovávania zosnulých, ale
i starostlivosť a lásku pozostalých k svojim predkom. Na
jednom hrobe v dedine Tremolat, v malebnom kraji pri
toku rieky Dordogne, stál dlhý nápis. Jeho text ma natoľ-
ko zaujal, že som si ho celý prepísal, zhotovil fotografiu
pomníku a rozhodol sa napísať túto krátku úvahu.

Najskôr však doslovný text:
Ici repose
Joseph Aubé de Bracqul
né a Reims le 17 Sept 1782
décedé en son Cha de la Granage-neuve
le 26 Déc 1873
officer sup d’etat major
officer de la legion d’honoeur
che de l’ordre Royal et militaire de St. Louis
a servi son Pays.
Par l’épée campagnes d’Espagne de Portugal
d’Allemagne bataille de Leipsik
Prisons de Moscou
services à l’intérieur
Par la charrue utilisant
ses années de retraite
à l’amélioration de l’Agriculture.
Brave, Charitable Bon.
Passant prie pour cet homme de bien.

Preklad:
Tu odpočíva
Joseph Aubé de Bracqul,
narodený 17. septembra 1782 v Reims,
zosnulý 26. decembra 1873 v Grange-neuve,
vyšší dôstojník v hodnosti majora,
dôstojník čestnej légie,
nositeľ kráľovského a vojenského Rádu sv. Louisa,
služobník svojej vlasti.
Bojoval s mečom na bitevných poliach v Španielsku, Por-
tugalsku, v Nemecku v bitke u Lipska.
Bol väznený v Moskve,
vojenskú kariéru zavŕšil v službách ministerstva vnútra.
Keď odišiel do penzie, zamenil meč za pluh
a získal si veľké zásluhy za rozvoj poľnohospodárstva.
Bol statočný, štedrý a dobrý.
Návštevníci jeho hrobu, pomodlite sa za tohto dobrého
človeka.

Nie je zvykom, aby ľudia písali svojim pozostalým dlhé
texty na náhrobné kamene. A nie je ani bežné, aby sa do-
dnes zachovali pomníky zosnulých zo začiatku 18. a konca
19. storočia. Hrob tohto človeka sa zachoval zrejme preto,
lebo dodnes, ako o tom svedčia mená iných zosnulých na
pomníku, žijú potomkovia tohto človeka. Tento hrob ma
zaujal nielen svojim nevšedným, dlhým textom, ale hlavne
svojim obsahom. Na prvý pohľad je jasné, že text hovorí
o dvoch typoch ľudí: človeka, používajúceho zbraň ako

svoje remeslo a zároveň toho istého človeka používajú-
ceho prístroj na zveľaďovanie poľnohospodárstva a ší-
renie dobra medzi ľuďmi. Z textu sa dá ľahko domyslieť, že
zbraň nebola používaná len ako okrasný inštrument, ale
že rukou toho, kto ju ovládal, zhaslo pravdepodobne mno-
ho ľudských životov. V dobe, kedy tento človek žil, vládol
vo Francúzsku Napoleon. Ten bol nielen francúzskym krá-
ľom, ale i dobyvateľom. Svojim umom, taktikou a silnou
armádou sa mu podarilo ovládnuť skoro celú Európu. Stá-
lo by za to vyhľadať nejakú historickú štatistiku a zistiť,
koľko ľudských životov, koľko vyplienených miest a dedín,
koľko zničených hospodárstiev a iných zdrojov obživy vte-
dajšieho života mali Napoleónové vojská na svedomí. Pán
Joseph Aubé nedostal kráľovské a vojenské vyznamenia
zadarmo, či za to, že sedel kdesi v zákope a čakal, až sa
hlavná fronta preženie. Ak bol veliteľom pluku, tak musel
ísť vždy ako prvý do útoku. Neprislúcha mi teraz posudzo-
vať jeho nasadenie v boji. I keď by som z dnešného pohľa-
du mohol povedať, že stál ako vojak na „falošnej strane“,
lebo bojoval v službách diktátora a uzurpovateľa moci.
Koľko len mužov takto už stálo v dejinách ľudstva na faloš-
nej strane len preto, že nemali na výber, lebo doba, pod-
mienky, politická situácia im zahmlila výzor a oni nedoká-
zali pozdvihnúť hlavu, otvoriť oči, precitnúť a rozoznať
v pravom momente situáciu a rozhodnúť sa pre správne
riešenie. Koľko takýchto mužov padlo len nedávno na bo-
jiskách druhej svetovej vojny, len preto, že Hitlerovská
mašinéria ich totálne prevalcovala, dezorientovala a vo-
hnala kamsi, o čom boli presvedčení, že „konajú dobrú
vec“. Koľko takýchto vojakov – mužov a žien – bolo nahna-
ných do Iraku v domnení, že konajú „spravodlivú vojnu“,
lebo „oslobodzujú krajinu od diktátora Saddáma Hussai-
na“… A koľkí z nás, čo sa žiadnej vojny ani nezúčastňuje-
me, len ju pozorujeme z tepla, pohodlia a bezpečnosti
našich domovov tu v strednej Európe, či už sa jedná o voj-
nu v Iraku, alebo o vojnu Izraela proti Hizballáhu v Liba-
none, má ten istý názor: že je to vojna dobrá, spravodlivá,
ba že dokonca Boh takúto vojnu a takým vojakom, čo sa
do nej pustia, žehná. Či sme už snáď vari zabudli na obraz
amerického prezidenta Busha s Bibliou v ruke a na jeho
slová o svätej vojne proti krajinám „osi zla vo svete!?“ Áno,
tak ako kedysi, tak i dnes zomierajú tisíce a desaťtisíce vo-
jakov v domnení, že konajú spravodlivý boj. Ako len ďale-
ko boli a sú myšlienky mnohých panovníkov od takých
názorov, ktoré tvrdia, že „vojna je spravodlivá len vtedy,
keď je odôvodniteľná vlastnou sebaobranou“ a že „muž je
silný práve vtedy, keď svoj um a silu používa na poskytnu-
tie pomoci tým, čo sú v núdzi a nie na to, aby vraždil…“

Áno, i pán Jozef Aubé si poškvrnil ruky krvou zavražde-
ných ľudí. No viac než svoje ruky a odev, poškvrnil svoju
dušu tým, že stál na nesprávnej strane, na strane dobyva-
teľa. Ruky si človek môže umyť, šaty vyprať a znovu sa vy-
parádiť tak, ako by sa nič nebolo stalo. Lenže očistiť dušu
od bahna zla – násilia, agresie, podvodu, klamstva, ubližo-
vania na zdraví či dokonca živote blížneho – nie je možné
spraviť za okamih. A ak to vôbec je možné, tak je to veľmi
dlhá cesta, veľmi dlhý a bolestný proces. Človek, ktorý to-
tiž systematicky a neustále očerňuje svoju dušu, časom
otupie. Jeho svedomie mu prestane robiť výčitky, lebo jeho
neustála a vleknúca ignorancia ho natoľko utlmí, že jeho
jemné záchvevy a reakcie sa stanú nevnímateľnými, nere-
gistrovateľnými. A tak niet divu, že niektorým ľuďom to
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tvory, či už formulované v slovách alebo vystrelené len tak
v duchu do éteru, každý, čo i len malicherný výplod akej-
koľvek energie, to všetko sú akoby tehly a stavebný mate-
riál, z ktorých si budujem príbytok svojej osobnosti, svojej
nesmrteľnej duše.

Pán Jozef Aubé, vojak z povolania, mi je však v určitom
slova zmysle sympatickejší, než mnohí z tých pacientov,
ktorí na prahu svojej penzie zistili, že svoj život žili „na-
prázdno“, lebo „teraz“ zamenili za „zajtra“. Zajtra však už
nie je. Pán Aubé – tak ako mnohí z nás – žil síce svoje „te-
raz“, no žil ho akoby vytrhnuté z kontextu – „včera – dnes
– zajtra – večnosť“. V tom jeho „teraz“ nebolo miesta pre
duchovnú dimenziu. To bol len čistý materializmus. V mo-
mente však, keď sa materialistická motivácia pre seba-
realizáciu v „teraz“ zmenili, nastalo veľké prázdno. To
prázdno bolo však tak hlboké a bezodné, že ho mohol
naplniť len dokonalý Boh, pretože nič iné, čo by malo ma-
terialistickú provenienciu, už nemohlo ten vyprázdnený
priestor naplniť. A tak sme dodnes svedkami zvláštneho
fenoménu: keď človek klesne na dno svojej duchovnej
priepasti, alebo keď padne pod ťarchou ťažkej nemoci či
utrpenia otvorí sa v ňom akoby automaticky priestor pre
duchovno, priestor pre vlastnú dušu, priestor pre Boha,
priestor pre šírenie dobra. Anselm Grün to nazýva „špiri-
tualitou zdola“. Stačí sa len porozhliadnuť po svojom oko-
lí, započúvať srdcom, nie uchom, do príbehov ľudí okolo
nás a s úžasom zistíme, koľkí naši spoluobčania začali žiť
na plno, vedome a radostne svoj život až po tom, čo ich
v živote stretlo sklamanie, utrpenie, bolesť, ba dokonca
i smrť niekoho blízkeho. A tak mi nakoniec nezostáva iné,
len slovami starodávnej modlitby, ktorú spieva po stáročia
cirkev na veľkonočnú vigíliu, pochváliť Boha za to, aký je
nesmierne múdry a zhovievavý, neodsudzuje nás a po-
dáva nám neustále svoju pomocnú ruku: o felix culpa –
šťastná to vina – šťastný to hriech či slabosť, lebo zásluhou
tejto viny, tohto hriechu, tejto slabosti máme šancu a mož-
nosť povstať k novému, radostnejšiemu duchovnejšiemu
a hlavne zmysluplne prežitému životu.

(Peter Žaloudek, september 2006, Viedeň)

trvá skoro celý život, než zistia, koľko zla napáchali a že
nastal čas zmeniť myslenie a činnosť. Pánovi Aubému to
trvalo celé desaťročia. Musel odísť – povedané dnešnou
rečou – do penzie, aby si uvedomil, že to, čomu sa celý ži-
vot venoval a čo bolo zdrojom jeho obživy – inými slovami
– roky, ktorým venoval svoje zdravie, nadanie, talenty
i voľný čas – vlastne celý svoj život – boli premárnené. Boli
to roky, tak povedané, zbytočné, lebo neboli na osoh jeho
duši. Čo osoží človeku, keby získal celý svet, ale zatratí
svoju dušu – hovorí na jednom mieste Biblia (Mt 16,26).

Lenže mysliac na pána Aubého – mám zároveň pred
očami stovky, ba tisíce ľudí – pacientov z nemocnice, kto-
rých denne stretávam na ožarovacej klinike. Títo ľudia ne-
vraždili, ani nikomu vedome neubližovali na zdraví, niko-
ho neokrádali a i navonok sa správali ako slušní a pria-
teľskí občania. Koľkokrát som však už počul, ako mi hovo-
ria: „Pozrite, aká sa stala zo mňa troska práve teraz, keď
som sa toľko tešil na penziu! Celý život som ťažko praco-
val, šetril peniaze, len aby som mohol postaviť dom a uží-
vať si ho aspoň v penzii… Celý život som túžil po tom, aby
som si raz mohol dovoliť to či ono… a teraz, keď mám pe-
niaze a možnosť vychutnať si to, nie je mi to dopriané
a musím sa pripraviť na odchod z tohto sveta…“ Počúva-
júc týchto ľudí sa vždy nevdojak sám seba pýtam: „Žili
snáď títo ľudia svoj život zbytočne? Či to snáď nie je ľud-
ské, keď človek po niečom túži, na niečo sa teší?“ Na dru-
hej strane si ale tiež sám pre seba hovorím: „Ale či život nie
je oveľa viacej, než len túžba po dosiahnutí čohosi v bu-
dúcnosti?“ A na myseľ mi prichádza jedna veta z piesne,
ktorú kedysi zložil člen skupiny Beatles John Lennon: „Ži-
vot je to, čo sa deje v momente, kedy práve robíš iné plány
do budúcnosti…“ To, čo nám ľuďom patrí, je len okamih,
v ktorom žijeme. Minulosť je už za nami, budúcnosť neis-
tá. Teraz, tu, kde som, kde žijem, to, čo robím, ako to ro-
bím, prečo to robím. Keby si len každý jeden z nás dával
väčší pozor a zamýšľal sa nad tým, čo práve robí. Keby
každý jeden z nás dokázal vedome a koncentrovane pre-
žívať svoje „teraz“. A keby sme čoraz častejšie mysleli na
to, že „teraz = večnosť“. Moje skutky, moje myšlienkové vý-

Otazníky nad multikulturalismem
Před čtyřmi roky se na mne obrátil ředitel Ústavu pro přistěhovalectví a multikulturalismus při Australské národní uni-
verzitě v Canbeře, abych připravil pro encyklopedii The Australian People stať o Češích v Austrálii. Velkoformátová
téměř tisícistránková publikace pak vyšla a editor můj příspěvek stlačil, když vynechal etnický tématický profil a úvod.
V tomto jsem se zmínil, že multikulturalism je ošklivý termín, kterému málokdo plně rozumí, každý jej vysvětluje po
svém a přistěhovalecká politika by měla namísto k němu směřovat k integraci a asimilaci.

Vystěhovalectví je přirozeným sociálním jevem a v našem případě může být motivováno hospodářsky, nábožen-
sky, politicky či ideologicky. Drtivá většina Čechů žijících v Austrálii odešla z domova následkem tlaku komunistického
režimu v období mezi rokem 1948 a 1989.

Debata o přistěhovalectví se rozpoutala i v České republice. Prezident Václav Klaus multikulturalismus odmítl
a vyvolal tím nevoli tehdejšího premiéra Jiřího Paroubka. Klaus se domnívá, že multikulturalimus je prapříčinou tero-
rismu, podle ministra práce a sociálních věcí v sociálně demokratické vládě Zdeňka Škromacha, který se přirozeně
zastává premiéra, „pan Klaus žije v minulém století a jeho představy jsou mimo současnou realitu“. Paroubek pak
soudí, že dnešní globální svět přeje multikulturalismu.

Nejsem povolán, abych tuto při komentoval, mám jen dojem, že zkušenosti s multikulturalismem mají především
ti, kteří jej zažívají na vlastní kůži. Pro české politiky a státníky je to spíše teoretické téma a formulují jej podle svého
ideologického klíče, aniž by životu emigrantů, jejich snahám, úzkostem a radostem, plně porozuměli.

Profesor právnické fakulty v Sydney vyzval v televizním rozhovoru k zastavení imigrace z Afriky a Asie k zabránění
dalšího naleptání etnické koheze australské společnosti, která je podstatně anglo-irská, dnes však sestává z mozaiky
dvou set národností. Televizní moderátor s názorem profesora nesouhlasil s tím, že podmínky k přistěhovalectví
v současné době již nemohou být postaveny na barvě pleti či náboženské příslušnosti, okamžitě vyhlásil anketu
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y a k jeho zděšení z více než 35 tisíc odpovědí 85 % respondentů souhlasilo profesorovým názorem. Architekti multikul-

turalismu by si toho měli všimnout. Muslimské knihkupectví v Sydney nabízí literaturu v arabštině i angličtině, která
vybízí ke svržení západní civilizace a radí, jak milovat Alláha a jak zatočit s Židy. Imám z jedné mešity v Melbourne
prohlásil, že nedávná teroristická akce v Londýně byla dílem Američanů, aby poškodili islám. Australané tradičně
považují svobodu projevu za sanctum sanctorum a necenzorovali v době studené války ani marxistické výzvy ke krva-
vému nastolení komunismu na pátém světadílu. In libris libertas?

Multikulturalismus stojí na zásadě, že přistěhovalci si nejen mohou uchovávat svoji kulturu, ale jsou k tomu stá-
tem pobízeni a podporováni. Vláda a její etnické organizace financují stavbu a udržování škol a náboženských a ob-
čanských středisek. Má se však tolerovat mutilace genitálií děvčátek, svatby dětí, šaria soudy, džihád či fatva? V jedné
melbournské státní střední škole muslimští studenti tancovali na lavicích po zprávě 11. září z Nového Yorku. Zdá se, že
s multikulturalismem není něco v pořádku, když někteří z druhé či třetí generace muslimů v hostitelské zemi, ve které
se narodili a vyrostli, jsou přesvědčení, že nový domov je středem zla a musí jej proto zničit? Kdo je tak infikuje a in-
doktrinuje? Je to odplata za odchod jejich rodičů a prarodičů z bídy, tyranie, korupce a násilí do demokratických zemí,
které jim otevřely svou náruč?

A tak bych řekl: Australané nám dovolili, abychom k nim přišli, souhlasili, abychom se mezi nimi usadili a nenamítali,
abychom se podíleli na jejich kultuře. Musíme si ale uvědomit, že prosperita země, rovnoprávnost a především občan-
ská svoboda nejsou dílem šťastné nahodilosti, ale výsledkem dvousetletého úsilí australské společnosti. Naše děti, vnu-
ci a pravnuci s ní splynou ať již chceme nebo nechceme. Doufám ale, že nebudou zapírat svůj český původ a pozitivní
české schopnosti. Přispějí tak k obohacení Austrálie.

(Miloš Ondrášek, Austrálie)

Adventní Vídeň očima českého křesťana
žijícího ve Vídni
Stalo se již postkomunistickou tradicí, že po roce 1989 je
podzimní Vídeň plná českých a slovenských turistů. Ne že
by sem ti turisté v jinou dobu nepřicházeli, ale předvánoč-
ní Vídeň má své zvláštní kouzlo. Na rozích ulic postávají
prodavači opékaných kaštanů, brambor či bramborových
placek, vedle nich stojí stánky, ve kterých se prodává sva-
řené víno a také punč, oblíbená to pochoutka Rakušanů.
Lidé se k těmto stánkům scházejí a tvoří skupinky. Tam,
kde jsou největší, kde je nejvíc rušno, tam dostanete zcela
určitě ten nejlepší punč.

Návštěvy Čechů a Slováků začínají každý rok houst-
nout od 26. října a končí krátce před Vánocemi. 26. října
je v Rakousku státní svátek – den nezávislosti. V tento den
nabízí mnoho muzeí Vídně své skvosty bez vstupenek. Je-
jich cena, jak je známo, není nízká. A tak, než by zaplatili
10-12 € za výstavu nějakých obrazů v nějaké galerii v době,
když je Vídeň i galerie poloprázdná, proč by nevyrazili do
několika kilometrové zácpy autobusů, nekonečné šňůry
turistů šlapajících si jeden druhému na paty v přecpaných
ulicích a muzeích? Nevím, jaký zážitek ti turisté mají z to-
ho, když uštvaní a hnaní davem pak na několikavteřinový
okamžik stanou před uměleckým obrazem, ale dříve, než
si jej pořádně prohlédnou, jsou vytlačeni dalším čekatelem
– „obdivovatelem umění“.

Nevím ani, kolik z těchto turistů ví, proč nebo co se
v Rakousku toho 26. října vlastně slaví. Pro jistotu to řek-
nu zkráceně: po skončení druhé světové války bylo Ra-
kousko rozděleno na čtyři zóny: americkou, ruskou, ang-
lickou a francouzskou. Lidově se však v Rakousku říkalo,
že je rozděleno na dvě části: americkou a komunistickou =
ruskou. Toto rozdělení trvalo celých 10 let. Rakousku hro-
zilo, podobně jako Německu, že se rozdělí na dva státy:
svobodný a komunistický. Po 10 letech sovětské okupace
se mezinárodním vyjednávačům a diplomatům však přece
jen podařilo Sověty přemluvit k odchodu. Tento den, od-
chod posledního sovětského vojáka z Rakouska v roce
1955, se dodnes slaví jako začátek nového, svobodného
Rakouska.

Když začne advent, oblékne se Vídeň do tisíců, ba mi-
liónů žárovek, zformovaných do ozdob nepředstavitel-
ných tvarů a velikostí. Čím blíž k centru, tím velkolepější
podívaná. Minulý rok bylo centrum Vídně – ulice Graben
a Kärntnerstrasse – označena celosvětovým tiskem za jed-
nu z nejlépe vyzdobených na celém světě. Kolik pak stála
ta výzdoba a energie peněz, o tom se již nikde nepsalo.

V adventu je Vídeň plná tzv. adventních marktů. Na uli-
cích a náměstích celého města jsou stovky malých krámků
plných – čeho jiného – krámů. Kdysi, za dlouhých zimních
večerů, vyráběli lidé sušené ovoce, ovocné šťávy, marme-
lády, víno, tkali koberce nebo ponožky a to vše pak před
vánocemi prodávali. Dnes, až na pár výjimek, prodávají na
těchto trzích – Klumpert – nepotřebné věci, a kýč. Největ-
ší takový trh je před budovou radnice. Sem-tam však na-
razíte i na malé trhy (poznáte je podle toho, že tam nejsou
masy lidí), kde prodávají znovu své vlastní produkty: med,
výrobky ze včelího vosku a různé druhy jiných, ručních
prací. Vřele doporučuji navštívit tyto trhy. Snad nejznáměj-
ší z nich se nachází na Karlsplatz před kostelem sv. Karla
Boromejského. Tento kostel je mimo jiné zajímavý i tím, že
patří řádu českých křížovníků.

Nepopírám, že procházka hezky vyzdobeným městem
má své kouzlo a zvláštní atmosféru. Každý máme určité
představy nebo zvyky, jak a kam chodíme na procházky. Já
když jdu na procházku, chci mít klid, čas a možnost vnímat
a soustředit se na to, co je kolem mne. Když se vydávám
v předvánočním čase na procházku Vídně, nepotřebuji
k tomu ani ty punče, ani to svařené víno, ani ty ozdoby.
Stačí, když jsem ve městě, kde vládne pořádek, čistota,
slušné mravy, bezpečnost a přátelské chování lidí. Proto
mám Vídeň rád. A přeji každému, kdo do Vídně přichází,
aby si ji také tak dokázal vychutnat a nemusel se přitom
neustále koukat na hodinky, co ještě musí, může či už ne-
stihne uvidět.

Vídeň je krásná, ale musí se na ni dívat jiným pohle-
dem, ne pohledem hektiky a davu.

(Peter Žaloudek, Vídeň)
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Mistři a mistříčkové
V sobotu 21. 10. 2006 pořádal Akademický spolek společ-
ně s Českým srdcem – Ústředím koncert Mistři a mistříč-
kové. Účinkujícími umělci byli zpěvačka sopranistka Ma-
rie Pillárová z Moravsko-slezské opery v Ostravě, pianist-
ka profesorka Marie Horáčková z Janáčkovy konzervato-
ře v Ostravě, pianista doc. Jan Král z Janáčkovy akademie
múzických umění v Brně a zpěvák a umělec Vladimír Stej-
skal z Vídně. Režii provedl a pořad doprovázel slovem Vla-
dimír Stejskal.

Posluchači měli možnost vyslechnout si v různých kom-
binacích umělců a umělkyň dvacet pěveckých a instru-
mentálních skladeb českých a světových komponistů.

Na úvod zazpíval Vladimír Stejskal árii Banco z opery
Macbeth od Giuseppe Verdiho za klavírního doprovodu
pana docenta Jana Krále. Následovala árie Karolíny z ope-
ry Dvě vdovy v pěveckém podání Marie Pillárové za do-
provodu paní profesorky Marie Horáčkové. Vedle dalších
árií od Antonína Dvořáka, Wolfganga Amadea Mozarta,
J. Costa, K. M. Ziemrera a Kern Hammersteina – Loď ko-
mediantů, zaujal posluchače čtyřručně hraný Slovanský
tanec č. 4 Antonína Dvořáka.

Po přestávce okouzlila posluchače paní profesorka
Horáčková perfektně zahranou klavírní skladbou Bugatti
step od Jaroslava Ježka. Následovaly árie z oper Josefa
Suka, J. Kalmána, Nicolaie, písně z lidové poezie Leoše
Janáčka, árie Zsupan z Cikánského barona od Johanna
Strausse a další. Docent Jan Král zahrál procítěně Fibichův
Poem a čtyřručně s paní profesorkou Horáčkovou Petite
Suite od Debussyho.

Do srdcí posluchačů se zapsala mladá talentovaná
zpěvačka Marie Pillárová, která svým silným sopránem za-
zpívala několik velmi oblíbených árií z Kalmánovy Hraběn-
ky Maricy.

Když přišel na pódium pan Petr Gregory, aby se podě-
koval jménem Českého srdce, potlesk posluchačů nekon-
čil. Jako přídavek zazpíval Vladimír Stejskal za doprovodu
doc. Jana Krále píseň Nobody knows v provedení T. Bur-
leighta.

Dámy Marie Pillárová a Marie Horačková zakončily
program písní I am pretty. Umělkyně byly oděny do jedi-
nečných ručně šitých toalet a kostýmů, které nejenom zvý-
šily jejich půvab, ale ukázaly dokonalost a profesionalitu
dam v jejich krásném povolání.

Jménem Akademického spolku, Českého srdce a všech
posluchačů děkuji umělcům za tento večer, který nás po-
zvedl nad každodenní starosti a přivedl do světa hudební
krásy. (Dr. phil. Helena Klein-Watryczová M. A.,

předsedkyně AS)

Nad televizním dokumentem
O svátečním dnu 28. září v hlavním večerním programu
vysílala veřejnoprávní stanice ČT 2 nový dokument o čes-
ko-rakouských vztazích. Scénář připravila a svým komen-
tářem doprovodila známá publicistka Lída Rakušanová,
která žije se svým mužem Josefem, fotoreportérem, v Mni-
chově a v Praze. Dříve pracovala v československém, pak
v českém vysílání Rádia Svobodná Evropa.

Stále aktuální téma koncipovala ve spolupráci s minis-
terstvem zahraničních věcí ČR a jeho velvyslanectvím ve

Vídni. Pořad působil místy dojmem, že se obrací k spíše
méně informovaným divákům. Několikrát se vyskytla čas-
to uváděná a opakovaná klišé, většinou historicky i soudo-
bě sice doložitelná, která však vzájemné vztahy Čechů
a Rakušanů nadále celkem zbytečně problematizují, aniž
by se objektivně rozebraly předchozí dějinné kořeny a mo-
tivy událostí – například stržení Mariánského sloupu na
Staroměstském náměstí v roce 1918, chladírenské věže ja-
derné elektrárny v Temelíně. Rovněž poznámka o dříve
nepropustné hranici mezi bývalou Jugoslávií a Štýrskem
nepůsobila věrohodně, neboť právě tudy bylo tehdy do-
pravováno velké množství exilové literatury pro českoslo-
venské turisty a pak dále do vlasti. (Jistěže v dokumentu
v délce trvání cca 45 minut nebývají podrobné analýzy
možné, ale pak by asi bylo lépe nesnažit se ve zkratce,
a tudíž povrchně, dotknout mnoha aspektů.)

V pořadu přesvědčivě a s obvyklou znalostí věci ho-
vořili spisovatel a diplomat Jiří Gruša, senátor Karel J.
Schwarzenberg, za Čechy žijící v Rakousku výtvarnice Ire-
na Ráček a její manžel Milan Ráček. Smíšené dojmy, mož-
ná způsobené jejich určitou odloučeností od české společ-
nosti v Rakousku či ve Vídni, mohly zanechat vstupy Len-
ky Škrabánkové, Dáši Vokaté a Jaroslava Neduhy. Přemysl
Janýr se snažil kriticky – vůči svým někdejším krajanům –
zmocnit událostí kolem odsunu – vyhnání rakouských Su-
detoněmců z Československa. Několikrát se v dokumentu
doprovodně objevily otřesné snímky z jejich tehdejších
transportů. (Bylo by záslužné, při nějaké budoucí příleži-
tosti, zmínit obsáhlou polemiku vídeňského Čecha Františ-
ka Matuly, dříve protestantského duchovního, nyní noční-
ho taxikáře, s Neue Zürcher Zeitung, kde podle něho byl
zveřejněn historicky neoprávněný protičeský útok.)

O českém životě ve Vídni dříve a dnes vyprávěla v ně-
kolika sekvencích pouze představitelka nedávno nově za-
loženého Kompetenčního centra ing. Vlasta Valešová.
Škoda, že o činnosti tradičních kulturních a sportovních
spolků s bohatou činností, ani o zdejším periodickém tis-
ku Čechů, ba dokonce ve spolupráci se Slováky, nepadla,
žel, ani zmínka.

Své bohaté a většinou kladné zkušenosti ze vzájem-
ných takřka každodenních styků Rakušanů a Čechů v pří-
hraniční oblasti představil autenticky ředitel Waldviertler
Akademie z městečka Waidhofen an der Thaya osobnost,
která má k dané problematice vskutku co říci.

Závěr televizního dokumentu Lídy Rakušanové a jejích
spolupracovníků mohl zanechat – podle mého mínění –
v divácích příznivé pocity: totiž převládající optimismus
a dostatek nadějí v převážně dobré vztahy mezi obyvateli
dvou sousedících států. Zcela v tomto duchu vyzněla osla-
va spisovatele Adalberta Stiftera, rodilého Šumavana,
v jeho rodišti Horní Plané, kde zazpívaly nejen česky a ně-
mecky, ale také společně pěvecké soubory z obou stran
hranice. (D. V.)

26. a 28. říjen – slavná jubilea
středoevropských dějin
Každým rokem si na bilingvním stupni BS školy Komen-
ského připomínáme zmíněná výročí malou oslavou ve vel-
ké klubovně. Je bezpochyby prospěšné seznamovat žáky
a žákyně s tradicemi našich národů a 28. říjen patří pro
nás bezpochyby k těm nejhezčím.
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í 28. října 1918 nabyli Češi a Slováci po dlouhé době opět
svoji státnost, o kterou dlouhá léta usilovali. Tento den
vznikla první Československá republika s demokratickou
ústavou a u její kolébky stál první demokraticky smýšlející
prezident T. G. Masaryk. Přišlo dvacet šťastných let v hos-
podářsky prosperujícím státě, jenž se jako jeden z mála ji-
ných dokázal bez větších škod přenést i přes následky svě-
tové hospodářské krize, která vypukla roku 1929.

Naše česká, slovenská a rakouská školní obec si připo-
míná pravidelně i jiný říjen. Je jím 26. říjen 1955, kdy se Ra-
kousko stalo oficiálně opět zcela nezávislým po 2. světové
válce a získalo status neutrality v rámci evropských států.

Přestože naše národy, český a slovenský, již nežijí v jed-
nom společném státě, na našich školách ve Vídni sedí žáci
a žákyně obou národností pohromadě, také samozřejmě
se žáky, kteří se hlásí spíše k původu rakouskému. Vytvo-
řilo se tak příznivé multikulturní soužití, kdy se zmíněné
národnosti vzájemně respektují a tolerují, ovzduší speci-
fické pro školy skolku Komenského.

Již řadu let je tradicí, že kulturně-historická pásma k 26.
a 28. říjnu připravují v jazyce českém slovenském a němec-
kém žáci a žákyně IV. BS společně s paní učitelkou dějepi-
su. Letos nám přišel na pomoc krajan, umělec a zpěvák
Vladimír Stejskal, který přednesl několik básní a obohatil
program o dobové ukázky z projevů T. G. Masaryka a his-
torickými nahrávkami písní Ach synku, synku a Teče voda
teče v podání Jarmily Novotné. Historická pásma byla
zpestřena klavírními kompozicemi žákyň IV. BS. Marcela
Linhová a Martina Egermannová zahrály několik skladeb
od Antonína Dvořáka a Johanna Sebastiana Bacha.

Na závěr si všichni zazpívali českou, slovenskou a ra-
kouskou národní hymnu. Slavnostní pořad zakončila paní
ředitelka Mag. Jana Hanzlová, která poděkovala žákům
a žákyním IV. BS za působivý program, Vladimíru Stejska-
lovi a jeho laskavou výpomoc a paní učitelce dějepisu za
nácvik a za udržování této krásné tradice. Jsme rádi, že nás
rovněž poctilo návštěvou několik krajanů z naší menšiny,
a doufáme, že těchto hostů přijde příští školní rok ještě
více.

(Dr. phil. Helena Klein-Watryczová M. A.,
učitelka dějepisu)

Pietní akt
V sobotu 30. 9. 2006 byla v bývalém koncentračním tábo-
ře Mauthausen slavnostně odhalena pamětní deska čes-
kému herci a písničkáři Karlu Hašlerovi, umučenému zde
22. 12. 1941.

Myšlenka odhalit pamětní desku se zrodila na půdě
Kulturního klubu Čechů a Slováků v Rakousku, jenž v tom-
to duchu vyhlásil na stránkách svého časopisu Klub v červ-
nu 2005 veřejnou sbírku. Příspěvky přicházely nejen od
Čechů a Slováků v Rakousku, ale i ze zahraničí. Díky vel-
kému sponzorskému daru mohla být pamětní deska odha-
lena v roce 65. výročí Hašlerova úmrtí.

Při pietním aktu přivítala předsedkyně Kulturního klu-
bu ing. Helena Basler všechny přítomné hosty. Aktu byl
osobně přítomen i velvyslanec ČR v Rakousku dr. Rudolf
Jindrák, pozdravný dopis velvyslance Slovenské republiky
v Rakousku prof. dr. Jozefa Klimka přečetla zástupkyně
Klubu dr. Marie Brandeis. Položením věnce k desce a krát-
kým projevem zastoupili dr. Jan Petřík a Mag. Marta Mül-
lerová Rakousko-českou společnost. Mezi čestnými hosty
byli i zástupci Svazu bojovníků za svobodu ČR, předsed-
kyně paní Anděla Dvořáková, která velmi dojemně vzpo-
mněla na Hašlera a všechny, kteří prošli Mauthausenem,
a tisková mluvčí Mgr. Šárka Helmichová. Taktéž se aktu
v zastoupení Mezinárodní společnosti pro KZ Mauthau-
sen zúčastnil generální tajemník pan Albert Langanke.
O významu Karla Hašlera promluvil senátor ing. Josef Kal-
báč, člen Stále senátní komise pro krajany žijící v zahraničí
Parlamentu ČR. Potěšitelná byla i účast zástupců společ-
nosti Písničkář, občanského sdružení pro zbudování po-
mníku k poctě Karla Hašlera, a to předsedy Ivo Zelenky
a paní Ireny Kovandové.

Nanejvýš harmonicky působilo vystoupení Schrammel
Quartett Pinkafeld s uměleckým vedoucím Pavlem Šíblem,
které zahájilo akt rakouskou a československou hymnou
a slavnostní chvíle ukončilo přednesem téměř zlidovělé
Hašlerovy písně Písnička česká.

Důstojný akt zanechal u přítomných hluboký dojem.
(mb)

Projevy:
Roku 1941 umučili v Mauthausene člove-
ka, ktorý svoj život a umenie vybudoval
na ľudskej spolupatričnosti, na piesni,
ktorá znamenala v pražskom folklóre nó-
vum doteraz obľúbené, na vlastenectve,
ktoré najmä v časoch Protektorátu mu-
selo byť tŕňom v oku nemeckým okupan-
tom. Jeho ľudský osud nás dodnes na-
pĺňa dojatím, patrí do spoločných dejín
Čechov a Slovákov. Pre nás boli jeho
pesničky v časoch dobrých i horších pre-
javom spolupatričnosti a ich autor, Karel
Hašler, je nepochybne dodnes vo vedo-
mí mnohých Slovákov ako predstaviteľ
umenia blízkeho ľudu nielen pražskému,
českému, ale i slovenskému. Skláňame
sa pri pamiatke jeho mučeníckej smrti. Je
pre nás mementom, že fašizmus sa už
nikdy nesmie stať hrozbou Európy. Že
zjednotená Európa, napriek takýmto tra-

Tajemník M. Valenta (Senát ČR), H. Basler (Kulturní klub), senátor J. Kalbáč, J. Petřík (Rakousko-
česká společnost) a M. Müllerová (generální sekretářka Rakousko-české společnosti)
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gickým obetiam, bude zárukou krajšej
a lepšej budúcnosti všetkých jej oby-
vateľov, ktorí už fašizmus a nacizmus
budú poznať len z histórie.

prof. dr. Jozef Klimko,
velvyslanec SR v Rakousku

Vážené dámy, vážení pánové,
sešli jsme se zde dnes, abychom uctili
muže, který svou uměleckou tvorbou
výrazně ovlivnil v době 1. republiky
svou vlast, a činí tak svým způsobem
dodnes. Karel Hašler stál odjakživa za
svým uměním – byl však především
kritickým duchem, jeho angažmá a je-
ho politický názor se nebál dávat na-
jevo, kdekoliv a kdykoliv, vzepřel se
nacistům a šel odhodlaně svou ces-
tou, která ho dovedla až do koncent-
račního tábora Mauthausen.

Dámy a pánové, stojíme dnes
v Mauthausenu, abychom si připo-
mněli památku Karla Hašlera, aby-
chom uctili tohoto velkého muže –
a zavzpomínali na něj.

Jak jistě víte, Karel Hašler nazpíval
a složil více než 300 písní, z nichž vel-
ká část „zlidověla. Bez nadsázky lze
říct, že jen málokdo by dnes nedoká-
zal spontánně zazpívat nějakou z jeho
písní. Jejich patriotický obsah a láska
k jeho Praze se nám všem do jisté míry
staly vlastními.

Nejen obsah však činí jeho dílo vý-
jimečným – jde také o hezké melodie,
které jsou libé uchu a zahřejí srdce,
a jeho popularitu jako kabaretiéra
a herce – to vše dodnes obdivujeme.
Karel Hašler byl velikánem němého
filmu a zvukový film byl pro něj téměř
jako stvořený. Jeho četná vystoupení
v různých filmových produkcích jsou
legendární.

Během druhé světové války horlivě
organizoval písňové večery, kde zpíval
a jasně vyjádřil svůj odpor vůči ně-
meckým okupantům. Gestapo ho va-
rovalo, ale Karel Hašler nemohl jinak.
Zasazoval se o věci, o nichž byl pře-
svědčen, a nemlčel ani tehdy, když při-
šlo varování a zákaz. Kolik občanské
odvahy a statečnosti k tomu bylo asi
potřeba!

Jeho smrt v Mauthausenu byla vel-
kou ztrátou pro české umění – přede-
vším jsme však ztratili člověka, který
byl mnoha jiným příkladem a jehož
zavraždění zanechává velkou mezeru.

Dovolte mi, dámy a pánové, abych
na závěr citoval jednu sloku z jeho po-
slední písně, kterou složil v Mauthau-
senu:

Schrammel Quartett Pinkafeld

Organizátoři pietního aktu R. Basler, M. Brandeis, H. Basler, v pozadí deska K. Hašlera

H. Basler (Kulturní klub), senátor J. Kalbáč, A. Dvořáková (Svaz bojovníků za svobodu ČR),
R. Jindrák (velvyslanec ČR v Rakousku)
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í „Hlava mi klesá uprostřed boje, dech poslední patří jen
vám, vy Čechy krásné, vy Čechy krásné; ty Praho moje!
Budete žít, já umírám...“

JUDr. Rudolf Jindrák,
velvyslanec České republiky v Rakousku

Ministerstvo zahraničních věci České republiky
PhDr. Ing. Zdeněk Lyčka
ředitel Odboru kulturních a krajanských vztahů

V Praze dne 25. září 2006
Č. j. 129744/2006-OKKV

Vážená paní Baslerová,
dovolte, abych Vám poděkoval za Vaše milé pozvání k účasti na slav-
nostním aktu odhalení pamětní desky Karlu Hašlerovi v Mauthausenu.

Velmi si vážím iniciativy Kulturního klubu Čechů a Slováků v Ra-
kousku a jsem přesvědčen, že pietní akt v koncentračním táboře bude
důstojnou připomínkou této výrazné osobnosti. Z časových a orga-
nizačních důvodů se však já ani jiný zástupce našeho odboru nemůže
aktu bohužel zúčastnit. Děkuji za pochopení.

Prezentace sborníku
Na půdě Velvyslanectví ČR v Rakousku prezentovaly dne
4. 10. 2006 dvě významné instituce – rakouské Janineum
a Matice moravská – společný sborník Tchechen und Ös-
terreicher – Gemeinsame Geschichte, Gemeinsame Zu-
kunft. Sborník zahrnuje příspěvky historiků z Brna, Prahy,
Varšavy a Vídně, zastoupeni jsou i žurnalisté, teologové,
bohemisté, germanisté, kunsthistorikové, spisovatelé, lite-
rární vědci.

Institut Janineum je cír-
kevní instituce, která byla za-
ložena v roce 1957 s cílem
podporovat křesťanské ba-
datele a umělce. V roce 1997
bylo Janineum, jehož prezi-
dentem je světící biskup DDr.
Helmut Krätzl, vyznamenáno
Cenou kardinála Königa.
Hlavní editor sborníku doc.
dr. Tomáš Knoz, Ph.D., po
úvodním projevu představil
čelné iniciátory oboustran-
ných vztahů – biskupa DDr.
Krätzla a prof. dr. Jiřího Malí-
ře, CSc., z katedry dějin Ma-
sarykovy univerzity v Brně.
Vnímání oboustranných kon-
taktů nejen na úrovni teolo-
gické osvětlil zasvěceně DDr.
Krätzl. Prof. Dr. Jiří Malíř ve
svém vystoupení mj. vyzdvihl
nezastupitelný podíl dr. Jany
Starek, vedoucí bývalé od-
bočky OSI v Brně (Öster-
reichisches Ost- und Süd-
osteuropa-Institut) na vzniku
a dokončení sborníku. Publi-

kace v dílčích příspěvcích postihuje několik témat – Geme-
insame Geschichte, Kulturverwandtschaften, Ein Glaube,
Geteilte Tragödie, Gegenseitige Hilfe, Leben und Gemein-
schaft, Miteinander in Kunst und Wissenschaft, Einander
kennenlernen, Rückblick und Zukunftschau. Předmluvu
tvoří příspěvky rakouského a českého kardinála – Christo-
pha Schönborna a Miloslava Vlka.

Prezentaci oživilo vystoupení uměleckého dua Duo
Flores Musicae (Vladimír Richter, zpěv, Miloslav Študent,
loutna) s krátkým hudebním programem skladeb z obdo-
bí 16.-18. století s názvem téměř symbolicky korespondují-
cím s náplní večera – Mezi dvěma vodami...

Publikace vznikla v rámci vědeckého projektu Masa-
rykovy univerzity v Brně a Vědeckého centra pro dějiny
střední Evropy. V německé verzi má 344 stran. (mb)

Jubileum Václava Havla
České centrum připravilo na čtvrtek 12. 10. 2006 pořad
k 70. narozeninám dramatika a bývalého prezidenta ČR
Václava Havla. Hlavním aktérem večera bylo Radio Prag
v německém jazyce, které publiku prezentoval nejen jeho
ředitel dr. Miroslav Krupička, ale i redaktor Radio Prag ve
Vídni Gerhard Schubert.

Radio Prag nabídlo pak návštěvníkům večera historic-
kou nahrávku Havlovy rozhlasové hry Der Schutzengel
(Anděl strážný), kterou dramatik pro Radio Prag napsal
a kterou Radio natočilo v režii Jana Fuchse s rakouskými
herci – Armin Baumgartner a Philipp Prammer. Odborný
výklad o tvorbě a době přednesl Dr. Hans Haider, který se
na Havlovo dílo specializuje. Zajímavý večer proběhl v ko-
morní atmosféře. (mb)

Zleva: doc. dr. Tomáš Knoz, editor knihy (Historický ústav FF MU v Brně), světící biskup
DDr. Helmut Krätzl (prezident Janinea, instituce, která knihu vydala spolu s Maticí moravskou v Brně)

 a prof. dr. Jiří Malíř (vedoucí Historického ústavu FF MU v Brně) (foto: Eva Homolová)
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Konference Česká národnostní skupina ve Vídni
1945-2005
Kulturní klub Čechů a Slováků v Rakousku a České kulturněhistorické
centrum ve Vídni uspořádaly pod záštitou Velvyslanectví ČR v Rakousku
ve středu 18. 10. 2006 v Diplomatické akademii konferenci k druhému
dílu sborníku Česká národnostní skupina ve Vídni 1945-2005 (Die tsche-
chische Volksgruppe in Wien 1945-2005) – K dějinám národnostní men-
šiny. Moderátorkou večera byla historička dr. Jana Starek, hlavní editor-
ka prvního dílu sborníku. Konferenci pozdravil dr. Jiří Gruša, ředitel Di-
plomatické akademie, bývalý velvyslanec ČR v Rakousku a prezident me-
zinárodního PEN klubu. Konferenci svým příspěvkem otevřel velvysla-
nec ČR v Rakousku dr. Rudolf Jindrák, který se ve svém vystoupení sou-
časně s Vídní rozloučil, neboť jeho novým působištěm se stává od listo-
padu Berlín.

Krátce k prvnímu dílu sborníku promluvili a České kulturněhistoric-
ké centrum prezentovali zástupce Kulturního klubu Richard Basler a dr.
Jana Starek. Potom již početné a vnímavé publikum sledovalo referát
univ. prof. dr. Arnolda Suppana, který nastínil hlavní body českosloven-
sko, popř. česko-rakouských vztahů. Dr. Christa Rothmeier se ve svém
příspěvku zamyslela nad recepcí české literatury v Rakousku v šede-
sátých a sedmdesátých letech 20. století. V zastoupení dr. Jana Horáka,
vedoucího České katolické mise ve Vídni, přečetl jeho text o problemati-
ce zbožnosti Čechů ve Vídni v období 1945-2005 člen Církevní rady čes-
kého kostela na Rennwegu pan Jürgen Eggermeier. Oblast sportu zastu-
poval svým vystoupením starosta župy Sokol v Rakousku D. I. Jiří Nová-
ček. Na aktuální stav české národnostní skupiny ve Vídni a na nutnost
zcela nového vnímání českého elementu v Rakousku po roce 1989 upo-
zornil v závěrečném příspěvku Richard Basler.

Nejen konference, ale i knižní vydání první dílu sborníku byly přijaty
s nebývalým zájmem. Jeho vydání připravili dr. Jana Starek, ing. Helena
Basler, dr. Marie Brandeis, dr. Jiří K. Kroupa. Publikace je dvojjazyčná,
se jmenným rejstříkem, má 482 strany. Je věnována všem těm, bez jejichž
nadšení, dobrovolné a obětavé práce by nevznikly a nežily spolky a spo-
lečenství české menšiny. (mb)

Die Wiener Tschechen 1945-2005. Zur Geschichte einer Volksgruppe
/ Vídeňští Češi 1945-2005. K dějinám národnostní menšiny. Band /
Svazek I, k vydání připravili Helena BASLER, Marie BRANDEIS, Jiří K.
KROUPA, Jana STAREK, ISBN 3-9502074-0-6. Publikace je dvojjazyčná,
se jmenným rejstříkem, má 482 stran, obrazovou přílohu a stojí 20,- €
(bez poštovného). Publikaci je možno objednat na adrese Kulturního
klubu – info@kulturklub.at, www.kulturklub.at, tel-fax: 79 88 454.

Účastníci konference

Velvyslanec ČR JUDr. R. Jindrák, R. Basler a dr. J. Starek

Zleva: D. I. J. Nováček, JUDr. R. Jindrák, dr. J. Gruša,
dr. Ch. Rothmeier, univ. prof. dr. Arnold Suppan

(foto: Vladimír Čevela)

Pohovky
dokonce smyslů plné, jak prozrazoval název výstavy – Smyslů plné pohov-
ky pro Sigmunda Freuda ke 150. výročí jeho narození / Couchen voller
Sinne – Hommage a Sigmund Freud zum 150. Jahrestag seiner Geburt –,
kterou umožnilo představit České centrum 9. 10. 2006 v Loos-Haus. Toto
téma předložilo Design centrum ČR a Rakouské kulturní fórum v Praze
jako nesoutěžní projekt ke 150. výročí narození Sigmunda Freuda význam-
ným českým designérům a rakouským, italským a americkým firmám. Část
výsledných objektů pak představila výstava ve Vídni. Jak jednoduše lze prá-
vě v tomto městě spojit ono česko-rakouské bylo jakoby naprogramováno
– tvorbu českých umělců „doprovázely“ tři významné světové osobnosti,
které se narodily v českých zemích – psycholog – psychiatr Sigmund Freud,
architekt Adolf Loos a hudební skladatel Gustav Mahler, jehož hudba ze zá-
věrečné části 3. symfonie d moll umocňovala zážitek z výstavy. Výstavu
zahájil velvyslanec ČR v Rakousku, ředitel Rakouského kulturního fóra
v Praze a zástupce Raiffeisen-Bank. (mb)

Život je jen náhoda aneb Jak se hraje ve Vídni
Před téměř pěti lety se se mnou pan Život přestal mazlit.
Bez varování mi vrazil pořádný pohlavek, nebo spíš ránu
pěstí: odvedl mi manžela tam, odkud není návratu a začal
mi udělovat přísné lekce. Byla jsem násilím zatažena do
ringu, abych se poprala s kolegy Smutkem a Zoufalstvím,
sama v cizí zemi, daleko od rodiny a přátel.

Začala jsem klást panu Osudu otázky, na které jsem
nedostávala žádnou odpověď a on se mi jen odměnil roz-
šiřující se prázdnotou někde hluboko ve mně.

A když už se prázdnota, vrásky a šediny na mojí osma-
dvacetileté hlavě rozrostly do neúnosných rozměrů, jako-
by odněkud z nedostupných oblaků promluvil mně velice
důvěrný hlas: „Holka, ty to tedy vedeš. Vždyť máš život
před sebou, tak se koukej sebrat a nefňukat. Ty to zvlád-
neš.“ Ale kde zůstal návod na použití?!
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í Našla jsem ho čirou náhodou v česky psaném vídeň-
ském měsíčníku: „Divadelní spolek Vlastenecká omladi-
na, přijďte se pobavit a zasmát...“ Hmm, u divadelníků-
komediantů bylo vždy veselo, vlastenec jsem také a mladá
alespoň podle data v občance – tak proč ne!

Když jsem pak vkročila do klubovny při české škole Ko-
menského ve Vídni, myslela jsem, že jsem na špatné adre-
se. Omladina? Spíš mladá stařešina! Věkový průměr zú-
častněných se pohyboval někde přes čtyřicet. Pěkný začá-
tek! Když jsem se musela postavit jako prvňáček před ta-
buli a představit se, v tu chvíli jsem jen hledala únikový
východ. Místo předpokládaných radovánek jsem dostala
pořádnou sprchu...

Po hodinovém schůzování se však atmosféra značně
uvolnila. Aby ne, místnost se proměnila v hodovní sál
a jedlo se, pilo a zpívalo, hlavně moravské písničky. Osla-
venci měsíce se postarali o plná bříška a o mě se hned
postarali nejstarší aktivní členové ve spolku, Beranovi.
Anička mi důvěrně vyprávěla svoje životní osudy, Ota zase
vzpomínky z divadelních zkoušek. Přidala se ještě velice
sympatická předsedkyně Anička, která se postupem času
stala mojí druhou mámou a která dokáže nakazit nevyčer-
patelnou chutí do života. Režisér podzimního představení
patrně vytušil moje počáteční zaječí úmysly a aby si pojis-
til novou, navíc alespoň věkově opravdickou Omladinář-
ku, tak mi připsal roli do Werichova a Voskovcova Nebe
na zemi.

S každým novým setkáním mi tak celá atmosféra dáva-
la pocit: Sem patřím, tady mám kousek svého domova,
moji rakouskou rodinu. A já si jako doma začala připadat.
Omladináři mě vzali pod svoje ochranná křídla, natanko-
vali do mě novou chuť do života, naučili mě tancovat kan-
kán a charleston (i když jsem pěkné „antitaneční poleno“!,
po odehrání představení Tři v tom jsme, já spolu s kolegy-
ní, opravdu skončily „v tom“, což potvrdilo, že i zázraky se
u nás dějí. A ještě něco mě naučili: Pochopit pravidla slav-
ných V&W: Život je jen náhoda, jednou jsi dole, jednou
nahoře...“

Moje vzpomínky jsou pět let staré a za tu dobu se mno-
hé změnilo: Opravdu jsme se značně omladili a jako jed-
natelka spolku tajně trpím za náčelnickým stolem s kaž-
dým novým přírůstkem při prvňáčkovském představení.
Teď už jen zbývá, abych vám čtenářům představila svůj zá-
chranný ostrov plný humoru, přátelství a pohody.
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Vlastenecká omladina –
bezva parta divadelníků-nadšenců
Jsme spolek s otevřenou náručí, zastoupený všemi věkový-
mi kategoriemi. Naše nejmladší členky Julinka a Barborka
se počítají mezi členky pampersek povinných. I když si taj-
ně v bříšku zatancovaly charleston u nic netušících ma-
min-hereček, přesto se již teď projevují jako velké budoucí
hvězdy prken, která znamenají svět.

Do našich řad přibývají bývalí studenti školy Komen-
ského ve Vídni a naší chloubou jsou herečtí mazáci, kteří
mají zkoušku z dospělosti již dávno za sebou. Ti se částeč-
ně rekrutují z řad bývalých československých občanů, kte-
ří do Rakouska přišli po roce 1968, nebo ze starých vídeň-
ských rodin, kde se po celé generace pěstuje čeština.

Náš nejstarší, stále aktivní člen nedávno oslavil osmde-
sát let. Při posledním jarním představení dostala dokonce
hereckou příležitost psí dáma Kikina v roli šerifky. I s ne-
platící Kikinou je nás zhruba dvacet pět aktivních herců,
herek, techniků-samouků, výborných cukrářek, švadlenek,
obětavých pomocníků a samozřejmě funkční aparát.
Abych nezapomněla na nejdůležitější osobu, kterou si kaž-
dý rád hýčká – nápověda! Zkrátka mezi nás přicházejí ne-
jen nadšenci dobrého divadla, ale hlavně příznivci dobré
nálady, solidarity a přátelství.

Oficiální založení se datuje rokem 1885, a tak se může-
me chlubit tím, že jsme o pouhé dva roky mladší, než je
Národní divadlo v Praze. Za zmínku stojí i to, že se řadíme
mezi čtyři poslední česky hrající spolky v zahraničí.

Spolek po dobu více než sto dvacet let zažil svá výslu-
ní, ale i úpadky. Na divadelních prknech se vystřídala celá
řada herců, kteří nastudovali a zahráli již přes tři sta her.
Ve spolku dokonce hostovali i členové Národního divadla
– Jindřich Mošna v roce 1900-01 a Hana Kvapilová v le-
tech 1902-04.

Naši zakladatelé a předkové se pravidelně scházeli jak
za pracovním účelem, tak za účelem být spolu a pobavit se
třeba při skleničce dobrého vínka. A tato tradice koluje

stále v naší omladinářské krvi. Scházíme se pravidelně jed-
nou do měsíce (mimo prázdnin). Nejdříve opravdu schů-
zujeme – chválíme se, lamentujeme, plánujeme a hodnotí-
me. V duchu stodvacetileté tradice pak předsedkyně Anič-
ka končí první část setkání stejně, jako všichni předsedo-
vé před ní provoláním: Kdos českého původu, lni ku své-
mu národu. Poté jsme zase všichni kamarádi, máme se
rádi a slavíme narozeniny oslavenců měsíce při bohatě
prostřeném stole a dobrém vínku. Jak jinak, rádi si zazpí-
váme, i když se v našich řadách najdou spíš kandidáti na
první cenu v krákání. Jak vidíte, nic se nezměnilo, tady se
opravdu zastavil čas!

Hlavní náplní spolku je dvakrát v roce uvést novou hru
v divadelním sále české školy Komenského ve Vídni. A pro-
tože se sami rádi bavíme jak při zkouškách, tak při děkov-
ném potlesku od věrného publika, v repertoáru najdete
převážně komedie: Nebe na zemi, Sluha dvou pánů, nebo
vlastní produkce Tenkrát v San José od našeho pana reži-
séra. Ve Vídni hrajeme pouze jednou, ale reprízu máme
možnost uvést na pozvání Sokola v Kroměříži, kde se nám
hraje opravdu skvěle. Doma je doma!

V únoru 2006 se nám dostalo té největší pocty. V rám-
ci projektu Národního divadla v Praze „Otevřená náruč“
jsme byli pozváni k vystupování na prknech Stavovského
divadla. Byly to dvě obrovské premiéry: Poprvé si na svoje
bedra vzala režírování naše multitalentka – velice mladá
a nadějná režisérka, a poprvé jsme vystupovali ve sva-
tostánku českého divadelnictví. Herci s pořádnou trémou
sehráli hru rakouského dramatika Hermanna Bahra Kon-
cert a za snahu a výborné výkony pak všichni sklidili ob-
rovský potlesk. Co víc si může herec-amatér přát!

A jelikož jsme bezvadná parta, tak ještě společně utu-
žujeme nejen ducha, ale i kondici při jarních výletech na
kole, pořádáme Čaje o páté a taneční, nebo sami sebe od-
měňujeme za dobrou práci jak na jevišti, tak v zákulisí, tře-
ba husími hody. Zkrátka – máme se rádi a je nám spolu
dobře, i když je u nás před každou premiérou pořádně
dusno! Jak už to chodí v každém správném manželství!

Česko splatilo poválečný dluh
Česká republika splatila svůj zřejmě poslední poválečný
dluh vůči Rakousku – v září vrátila Vídni židle rakouských
císařů. Po závěrečné tečce za 61 let dlouhým sporem Čes-
ka a Rakouska se do Vídně vrátilo 229 z původních více
než tří set čalouněných židlí a pohovek z císařského hradu
Hofburgu a zámku Schönbrunnu. V roce 1945 je českoslo-
venské úřady zabavily se zámkem v Uherčicích na Znojem-
sku a dlouhou dobu je odmítaly vrátit. Nejprve byly důvo-
dem postoje komunistických politiků a později to bylo
hlavně kvůli ostudě za stav, do jakého se během let chát-
rání dostaly. Vrácení a restaurování vzácného nábytku od-
souhlasila česká vláda až v loňském roce na podzim.

Suma vyčleněná na restauraci nábytku představovala
6,5 miliónu Kč. Samotné opravy prováděli ti nejlepší čeští
restaurátoři, kteří pravidelně vše konzultovali se svými ra-
kouskými kolegy, čalounické, nábytkářské i zlatnické prá-
ce zajišťovaly tedy nejlepší dílny v oboru. „Každá z těch
židlí představuje unikát a současně signál přátelství a vzá-
jemného porozumění,“ prohlásila při této příležitosti ra-
kouská velvyslankyně Margot Klestilová-Lofflerová.

(mk)

Rakouská umělkyně v Brně
Moravská galerie v Brně v sále Camera Uměleckoprůmys-
lového muzea představuje veřejnosti neobvyklý projekt –
filmovou instalaci rakouské umělkyně Dorit Margreitero-
vé (1967), která nese název 10104 Angelo View Drive. Dílo
filmovými záběry a fotografiemi seznamuje návštěvníky
s modernistickým domem architekta Johna Lautnera, kte-
rý stojí na této adrese. V těchto prostorách se natáčela
celá řada filmů, například Charlieho andílci, Big Lebowski
a další.

Dorit Margreiterová se ve své tvorbě zabývá přede-
vším souvislostmi mezi filmem a televizí s architektonic-
kým a sociálním vnímáním prostoru.

Výstava bude otevřena do 30. listopadu. (mk)

V Chrudimi připomínají Ressela
I Josef Ressel patří mezi slavné osobnosti rakouských dě-
jin, které se ve skutečnosti narodily v českých zemích. Mís-
tem, kde spatřil světlo světa, je východočeské město Chru-
dim, která chce k 150. výročí této události v příštím roce
uspořádat celý seriál akcí. Regionální muzeum v Chrudi-
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í mi také na žádost vedení města připravuje publikaci o ži-
votě a díle muže známého především svým vynálezem lod-
ního šroubu. V ní chtějí zmapovat nešťastné Resselovo
putování po celé tehdejší rakouské monarchii a zaměří se
i na Resselovu lesnickou činnost a na jeho další vynálezy,
mezi něž patří například i dodnes používaný šroubový typ
lisu na víno či olej, pneumatická potrubní pošta nebo tech-
nologie parního vyluhování barviv a tříslovin. Publikace se
však bohužel asi nedostane do přímého prodeje a má
sloužit spíše jen jako dárkový předmět. Chrudim chce také
k výročí Resselova narození vydat také pamětní medaile.
Hlavní oslavy by měly proběhnout 5. a 6. října příštího
roku, kdy by měla v chrudimském chrámu Nanebevzetí
Panny Marie koncertovat Pardubická filharmonie. Počítá
se také s oficiálním aktem u pomníku vynálezce, otevřením
příslušné výstavy v muzeu nebo sportovním a zábavným
programem. Pokud si tedy budete chtít Josefa Ressela,
osobnost, do jejíchž osudů se zapsalo hned několik zemí
bývalého rakouského císařství, připomenout z českého
úhlu pohledu, můžete se vypravit příští rok do východních
Čech, do míst, kde začal jeho nelehký život. (MaFr)

Vzácné dokumenty z Lince
do Českých Budějovic
Asi deset centimetrů vysoký svazek vzácných historických
písemností předal linecký archiv svým kolegům v Českých
Budějovicích. Jedná se například o berní rejstříky nebo
seznamy tovaryšů a živnostníků z Českých Budějovic z 15.
až 17. století. Dokumenty se našly v osobní pozůstalosti
budějovického archiváře Reinholda Huyera (1850-1928),
rodáka z Jizerských hor, který českobudějovický archiv
spravoval od roku 1895. Huyer patřil mezi uznávané regio-
nální historiky, zabýval se například místním pivovarnic-
tvím, proslulou koněspřežkou Linec – České Budějovice,
životem židovské komunity v jihočeské metropoli, dějina-
mi pošty, nemocnice, cechů, rokem 1848 nebo také živo-
tem a rodinnými vztahy proslulého podnikatele v loďařství
Adalberta Lanny. Pro svá bádání si bral některé městské
archiválie i k sobě domů, a tak se dostaly i do jeho osobní-
ho fondu. Podle českobudějovických archivářů nemusí být
předání písemností z Huyerovy pozůstalosti jediným pří-
padem zcelování fondů a naopak hovoří o možnosti, že se
tímto způsobem jen nastartuje vlna nejrůznějších výměn.
V archivech na obou stranách hranice se totiž nachází
množství všelijak podivně zatoulaných písemných mate-
riálů, které patří do fondů v druhé zemi. Intenzivní spolu-
práce českých a rakouských archivářů tak umožní zacelit
alespoň část nesmyslných děr ve fondech, které zavinily
často bouřlivé události ve střední Evropě. (MaFr)

Na hranicích společně
Přestože se zdá, že vstup České republiky a dalších nových
členských zemí Evropské unie do Schengenského prosto-
ru je v současnosti výrazně ohrožen, rozhodně to nezna-
mená, že by se na pomezí České republiky a „staré pat-
náctky“ spouštěla nějaká nová železná opona. Naopak
pokračuje postupné propojení policistů obou států při
hlídkování. I na rakousko-české hranici se nyní přikročilo
podle vzoru česko-německého pomezí k stále většímu za-
pojování smíšených policejních hlídek, které pátrají v po-

hraničním pásmu například po hledaných osobách, převa-
děčích, nelegálních imigrantech nebo po násilím zadržo-
vaných prostitutkám. Podle osvědčeného modelu mají
hlídky tvořit tři policisté – dva ze státu, na jehož území
kontrola probíhá a jeden ze sousedního státu. Lze přitom
očekávat, že společné působení v terénu přinese nejenom
zlepšení pracovních výsledků na obou stranách hranice,
ale přispěje i k sbližování lidí bez ohledu na existenci po-
mezní čáry. A právě to stále rakousko-české pohraničí stá-
le intenzivně potřebuje, protože se dosud všechny bariéry
vzniklé za více než čtyřicet let studené války i v pozdějších
dobách kvůli nezodpovědnému jednání šovinistů v obou
státech nepodařilo dosud bezezbytku odstranit. (MaFr)

Nechystáte se do Písku?
Jihočeské město Písek patří v současnosti mezi dynamicky
se rozvíjející lokality, které však mohou těžit i ze své boha-
té historie, díky níž město navštěvuje řada turistů z České
republiky, ale i dalších zemí. Písek se chlubí především
svým gotickým Kamenným mostem, nejstarším stojícím
mostem v Čechách, který pochází ze 13. století. Vynikající
expozicí se však pyšní i zdejší muzeum a výčet pamětihod-
ností města, spojeného například s dílem Fráni Šrámka
nebo básníka Adolfa Heyduka by mohl pokračovat ještě
dlouho. Nelze se proto divit, že růstu cestovního ruchu
věnují představitelé Písku velkou pozornost. Snaží se na-
lákat především návštěvníky z jiných zemí, mezi nimi též
z Rakouska. Nedávno proto vedení města do Písku pozva-
lo zástupce německých, nizozemských, polských, maďar-
ských, italských a samozřejmě také rakouských cestovních
kanceláří, s nimiž pak jednotliví majitelé místních hotelů
a penzionů uzavírali smlouvy. Tímto způsobem by se měl
cizinecký ruch ve městě výrazně zvýšit. Pokud objevíte
nějakou nabídku na cestu do tohoto jihočeského města,
rozhodně vám doporučujeme ji alespoň zvážit – na co
koukat je nejen v samotném Písku, ale i v okolí. Jen je tře-
ba doufat, že příval turistů někam neodplaví dosavadní
kouzlo města, které by se proměnilo jen na unifikovaný
komerční produkt plný kašírované roztomilosti a krásy.

(MaFr)

Spor o Cholinskou madonu
Jak jsme již v našem listě informovali, rakouští policis-
té před nějakou dobou vypátrali sochu gotické madony
z druhé čtvrtiny 15. století, kterou před deseti lety odnesli
zloději z kostela Nanebevzetí Panny Marie v Cholině na
střední Moravě. Ministerstvo kultury požádalo o vrácení
mimořádně vzácného díla, narazilo však na velký problém.
Soška byla objevena u vídeňského starožitníka, který ma-
donu dal s velkými náklady restaurovat a v současnosti
požaduje značně vysoké odškodnění, přesahující možnos-
ti ministerstva i památkářů. České straně nezbylo nic jiné-
ho než obrátit se na soud ve Vídni, v jehož sejfu je také
v současnosti Cholinská madona deponována. Podle čes-
kého ministerstva by k návratu díla mohly přispět i cenné
informace, které k celému případu poskytly české straně
kolegové z Rakouského památkového úřadu. Cholinskou
madonu považují odborníci za vůbec nejcennější umělec-
ký předmět ukradený ve vlně lupičských nájezdů devade-
sátých let na Olomoucku. Její hodnota byla sice oficiálně
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odhadnuta zhruba na 4 milióny Kč (asi 140 000 €), ale
z historického hlediska se cena madony údajně nedá ani
vyčíslit. O sošku se nyní povede dlouhá právní bitva, která
podle znalců může trvat několik měsíců, ale i let. Ani po-
kud se však vítězem stane česká strana, na své původní
místo v kostele Nanebevzetí Panny Marie v Cholině se již
vzácná ukázka gotického řezbářství nevrátí, protože nikdo
by nechtěl riskovat její nové ukradení. Spíše by se stala
jednou z ozdob stálé expozice Arcidiecézního muzea, kte-
ré bylo nedávno otevřeno v Olomouci. (MaFr)

Obnovu tratě na česko-rakouském pomezí
provázejí problémy
Železniční spojení mezi dolnorakouskou vesnicí Fratres
a jihočeským městečkem Slavonice bylo přerušeno v roce
1945 a již od první poloviny devadesátých let obce na obou
stranách hranice požadují její obnovení, od něhož si slibují
oživení nejen příhraničního pohybu osob, ale i turistické-
ho ruchu. Od Slavonic má trať pokračovat až do Kostelce
u Jihlavy. Jenže celý projekt se potýká s vážnými problémy
a jeho realizace se neustále oddaluje. Podle dřívějších pro-
hlášení politiků i investora na české straně, Správy želez-
niční dopravní cesty, se s dokončením počítalo ještě v le-
tošním roce, české ministerstvo dopravy však přesunulo
zahájení prací z letošního podzimu až na příští rok. Jako
důvod uvedlo situaci na rakouské straně – zde totiž stále
ještě nebyla dojednána otázka financování obnovy želez-
nice. V současné době podle sdělení ÖBB stále probíhají
v této věci jednání mezi spolkovou zemí Dolní Rakousy,
spolkovou vládou a samotnými ÖBB. Nicméně zástupci
ÖBB zároveň uvedli, že samotný postup prací na zbývají-
cích úsecích trati z dolnorakouského Waldkirchenu se již
podařilo s českou stranou dohodnout. Snad tedy se rok
2007 stane definitivně rokem, který se do dějin česko-ra-
kouského pomezí zapíše jako obnovení železniční tratě
mezi Slavonicemi a obcí Fratres. (MaFr)

Co láká Vídeňáky na Pardubicku?
Podle pracovnice Informačního centra v Litomyšli, která
během Českých dnů ve Vídni reprezentovala Pardubický
kraj, největší zájem rakouských návštěvníků budily dvě
proslulé a tradiční akce – operní festival Smetanova Lito-
myšl, jehož 48. ročník se konal letos v druhé polovině červ-
na a začátkem července, a slavná Velká pardubická stee-
plechase, jejíž 116. ročník vyhrál začátkem října Decent
Fellow s žokejem Josefem Bartošem v sedle. Obliba Sme-
tanovy Litomyšle, přestože vznikla až v období po druhé
světové válce, velmi pravděpodobně souvisí s hlubokými
společnými kořeny rakouské a české hudby, vzniklými ješ-
tě v době žití v jednom státě. A také Velká pardubická da-
tuje dobu svého vzniku ještě do časů Rakouska-Uherska.
Těžko se však dá říct, že by Rakušany lákala do Čech nos-
talgie po dřívějším soustátí, spíše se podle jejich preferen-
cí dá poznat, že si potrpí především na zavedené značky.
A samozřejmě se vždy Vídeňané dají nalákat také na dob-
ré jídlo a pití – ještě více než propagační materiály prý ke
stánku návštěvníky táhly na místě zdobené perníčky a také
biskupická slivovice. (MaFr)

Dvě školy najednou – česká i rakouská
V rakousko-českém pohraničí v současnosti najdete i děti,
které se na konci školního roku mohou pochlubit hned
dvě vysvědčeními najednou – z české i rakouské školy.
Například základní škola v Českých Velenicích, tedy v obci
přímo na česko-rakouské hranici, eviduje už tři takové
žáky. Ve dvou případech jde o děti ze smíšených manžel-
ství, které žijí nedaleko hranic, třetí žákyně žije ve Veleni-
cích a dochází kromě velenické školy na víceleté gymnázi-
um v Gmündu. Nemusí tak dojíždět desítky kilometrů do
střední školy v České republice a navíc nemusela skládat
přijímací zkoušky, které jsou v ČR při přijímání na víceletá
gymnázia obvyklé – v Gmündu jí stačilo pouze vysvědčení
z velenické školy. Také v dalším českém městečku nedale-
ko hranic, Slavonicích, mají svého „krajánka“ – jedná se
o školáka ze smíšené rodiny, který se přestěhoval do Ra-
kouska, ale jeho rodiče si přejí, aby zároveň ukončil výuku
i na své původní škole. Děti chodící zároveň do rakous-
kých a českých škol mají, jak jsme již uvedli, dvě vysvědče-
ní, ale pouze na tom rakouském jsou zaznamenány znám-
ky ze všech předmětů. V české škole jsou přezkušovány
pouze z českého jazyka a z předmětů, které v Rakousku
nemají, tedy z vlastivědy a ve vyšších ročnících z českého
zeměpisu a dějepisu. Absolvování dvou škol najednou jis-
tě představuje zajímavou zkušenost a přispívá ke sbližová-
ní obou národů, na druhé straně by však u základních škol
neměl být žádný problém vzájemné uznávání vysvědčení.
Například již dnes se absolventi českých základních stávají
žáky například Obchodní akademie v Gmündu. Od střed-
ní školy se však už situace začíná silně komplikovat – teo-
reticky by i na této úrovni podobně jako u vysokých škol
měla platit vzájemná kompatibilita diplomů, jenže realita
bývá často výrazně jiná. I když se situace ve srovnání s do-
bou před listopadem 1989 poněkud změnila, ideální stav
je stále ještě v nedohlednu. To by snad asi museli skládat
všichni naprosto stejné zkoušky, pokud možno v angličti-
ně, aby byrokrati na obou stranách hranice pochopili, že
se jedná o výuku toho a samého oboru. (MaFr)

Nová česko-rakouská turistická stezka
Krajina v okolí česko-rakouských hranic na Českokrumlov-
sku v Jihočeském kraji patří mezi oblíbené turistické cíle
a nelze než přivítat současný trend otvírání různých stezek
spojující v těchto místech obě země. Mezi ty nejnovější
patří cesta pro pěší, lyžaře a cyklisty mezi Cetvinami a obcí
Hammern, která byla otevřena na začátku října. Vede mi-
mo jiné po novém mostě přes řeku Malši, který nechala
rakouská strana na své náklady opravit. Jde přitom již
o druhou stezku spojující Cetviny s Rakouskem. V součas-
né době v celém Jihočeském kraji funguje celkem 16 čes-
ko-rakouských turistických stezek, další čtyři cesty spojují
region s Německem. Možnosti propojení přitom stále ne-
jsou zcela vyčerpány a nelze vyloučit, že počet mezinárod-
ních stezek v těchto místech do budoucna ještě dále po-
roste. Nicméně již dnes je paleta možností pěších výletů
potěšitelně široká. Pokud chcete nejnovější alternativu vy-
zkoušet, máte do konce listopadu šanci mezi osmou a dva-
cátou hodinou, v prosinci až březnu bude fungovat denně
pouze do 18 hodin. Od počátku dubna se pak otvírací
doba stezky znovu prodlouží až do 20 hodin. (MaFr)
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Stane se loucký klášter centrem
rakousko-moravské spolupráce?
Přípravný výbor občanského sdružení Luca nova, složený
z rakouských i českých občanů, chce vytvořit Moravsko-ra-
kouské/rakousko-moravské centrum, které by podle jeho
představ mělo sídlit v objektu bývalého premonstrátského
kláštera Louky ve Znojmě. Oprava zdevastovaného kom-
plexu budov kláštera, který v současnosti má přebrat měs-
to Znojmo od státu, si vyžádá více než miliardu Kč a není
divu, že představitelé samosprávy doufají v získání stát-
ních i evropských dotací. Právě v případě získání peněz
z evropských fondů by připravovaný přeshraniční projekt
centra mohl pomoci. Centrum se chce zaměřit zejména na
pořádání výstav, konferencí, na dokumentační a studijní
aktivity. Hodlá přispívat k prezentaci dějin i současných
vztahů mezi Moravou a sousedními spolkovými zeměmi
v Rakousku. V této souvislosti si připomeňme, že v mnoha
oblastech, například ve výtvarném umění, byla v minulos-
ti zejména jižní Morava ovlivněna pohyby ve Vídni pod-
statně více než situací ve vzdálenější Praze. Z Moravy také
pochází řada osobností, které se nesmazatelným způso-
bem zapsaly do rakouských dějin – stačí připomenout le-
tos tolikrát vzpomínaného Sigmunda Freuda, jehož výsta-
va v louckém klášteře je první akcí právě vznikajícího cen-
tra. Teprve následující měsíce a pravděpodobně i roky
ukážou nakolik se plány na přetvoření poničeného loucké-
ho kláštera na jedno z hlavních center kulturní spolupráce
mezi Moravou a Rakouskem jako realistické. V každém
případě však by jistě bylo skvělé, kdyby se moravsko-ra-
kouským vztahům v současnosti a minulosti věnovala pé-
če, kterou si vzhledem ke svému významu a rozsahu za-
slouží. (MaFr)

Rok 2008 má patřit spisovateli Šumavy
Karel Klostermann byl bezpochyby mimořádně zajímavou
osobností, v níž se zrcadlily složité národnostní poměry na
Šumavě, pohoří rozloženém na pomezí Bavorska, jižních
a západních Čech a Horních Rakous. I když pocházel z ro-
diny šumavských Němců, většinu svých nejslavnějších děl
vytvořil v češtině. Podle mnoha literárních historiků ho
toto jeho překvapivé rozhodnutí stálo významnější místo
ve světové literatuře, protože přece jen díla v němčině na-
cházejí větší ohlas než práce napsaná česky. Dobře to do-
kládá příklad dalšího autora spojeného s Šumavou, Adal-
berta Stiftera, který ovšem tvořil o několik desítek let dří-
ve. Ve svých povídkách a románech se Klostermann kon-
centroval na život šumavských obyvatel, na dřevorubce,
pytláky i voraře. Jeho mistrovství jasně ukazuje například
povídka Vánice nebo román Ze světa lesních samot. V ro-
ce 2008 uplyne 160 let od Klostermannova narození a zá-
roveň 85 let od jeho smrti a občanské sdružení Karel Klos-
termann – spisovatel Šumavy nyní usiluje o to, aby byl ten-
to rok vyhlášen rokem Karla Klostermanna. V rámci oslav
chtějí pořádat společně s dalšími organizacemi nejrůzněj-
ší kulturní a společenské akce, například koncerty nebo
společné čtení Klostermannových románů. Zároveň hod-
lají oslovit s žádostí o záštitu oslav jihočeského, plzeňské-
ho a hornorakouského hejtmana a dolnobavorského pre-
zidenta. V úvahu podle sdružení přichází i možnost vydá-
ní speciální poštovní známky. Oslavy Karla Klostermanna,

který ve své době patřil mezi dost oblíbené spisovatele, by
mohly pomoci zařadit tuto významnou uměleckou osob-
nost výrazněji do mezinárodního kontextu. Nelze také
pochybovat o tom, že právě jeho osobnost se může stát
jedním z mostů, které propojují rakouskou, českou a ně-
meckou kulturu. (MaFr)

Redakční poznámka: V příštím vydání časopisu Klub Vás budeme o tomto
tématu informovat více.

Vznikne databáze německých antifašistů
Vláda Jiřího Paroubka se rozhodla ještě před volbami vě-
novat 30 miliónů Kč na rozsáhlý projekt, který má zmapo-
vat problematiku německých antifašistů a jejich úlohy při
boji proti nacismu a při obnovování československé stát-
nosti na území dnešní České republiky. Stranou pozornos-
ti by neměl zůstat ani jejich často nelehký osud po roce
1945. Řešení úlohy bylo svěřeno Ústavu soudobých dějin
Akademie věd ČR, Národnímu archivu a Muzeu města
Ústí nad Labem. Jedním z dílčích cílů, na němž se lví mě-
rou podílí hlavně ústečtí historici, by se mělo stát vybudo-
vání databáze německých antifašistů, kteří byli přes svou
činnost ve prospěch československé svobody po válce
perzekvováni. Podle odhadů vědců se může jednat až asi
o 150 tisíc osob, které byly z velké části nakonec nuceně
vysídleny mimo území tehdejšího Československa. Jejich
osudy připomíná konference I oni byli proti, která se koná
13.-15. listopadu v Ústí nad Labem. Vedle historiků by se jí
mělo zúčastnit i několik pamětníků žijících nyní v Němec-
ku a Rakousku.

Snad i tato akce pomůže napravit alespoň částečně
křivdy, k nimž došlo v prudkém víru poválečných let, kdy
se v návalu informací o nacistických činech často nedosta-
tečně citlivě posuzovala vina jednotlivců a všichni Němci
paušálně byli považováni přímo za zplozence pekla.

(MaFr)

Čeští ekologové chtějí řešit bioodpad
po rakousku
Již několikrát jsme psali, jak silný inspirační zdroj předsta-
vuje pro české ekology hluboce propracovaná rakouská
legislativa. Platí to i pro problematiku bioodpadu, kde
Českou republiku co do progresivnosti norem předběhlo
i sousední Slovensko. V současné době se v českých ze-
mích bioodpad většinou pálí, případně se hází do směsné-
ho odpadu. Situaci považují čeští ochránci přírody za ne-
udržitelnou a intenzivně usilují o změny po vzoru Rakous-
ka nebo Polska. Povzbuzení pro ně představují některá
města, včetně severomoravské metropole Ostrava, kde již
dochází k experimentům s organizací svozu bioodpadu na
kompostování.

Většina ekologů věří, že ještě více než zákon či jiná
norma zakazující pálení zeleného odpadu jim pomůže
právě vybudování husté sítě míst, kde bude možno biood-
pad třídit. Jejich víru přitom podporuje situace v oblasti re-
cyklace plastových lahví – zde se zejména díky cenově vý-
hodné organizaci svozu dané odpadové komodity dokáza-
la Česká republika prakticky z ničeho vyhoupnout na dru-
hé místo v Evropě. (MaFr)
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Pro nemocné z obou stran hranice
Po vstupu České republiky do Evropské unie se čím dál
častěji dostávají na přetřes otázky přeshraniční zdravotní
péče. V mnoha případech je totiž výhodnější, když pro
nemocného přijede třeba sanitka z druhého státu, která se
může k pacientovi, o jehož životě a zdraví často rozhodují
doslova minuty, dostat podstatně dříve. Většinou takto
představují naději na rychlou záchranu posádky z Němec-
ka nebo Rakouska, protože v českých pohraničních úze-
mích vlivem vysídlení německého obyvatelstva po druhé
světové válce a pozdějšímu vytváření přísně hlídaných tzv.
hraničních pásem je infrastruktura poněkud řidší. Ale vy-
skytnout se samozřejmě mohou i opačné případy. I proto
o zakotvení přeshraniční zdravotní péče usilují na česko-
rakouském pomezí představitelé obou států. Například
Dolní Rakousko připravuje společně s Jihočeským krajem
pro tyto účely pilotní projekt, pro který chtějí získat pení-
ze z evropského fondu Interreg. Plán obou územních cel-
ků přitom nepočítá jen se vzájemnou pomocí v případě
akutních případů, ale pro rakouské pacienty by se v jižních
Čechách měla otevřít i speciální oddělení jako onkologie
nebo kardiochirurgie. (MaFr)

Koncert Mátlova Akademického sboru
ve Vídni
21. října 2006 v 19:00 se na Českém velvyslanectví uskuteč-
nil vynikající koncert brněnského Mátlova Akademického
sboru. Do uzávěrky tohoto čísla nebyl hotový příspěvek
ani fotografie, proto Vás pouze informujeme, co stojí za
pojmem „Mátlův Akademický sbor – Brno“.

Mátlův akademický sbor vznikl v roce 2001 k oslavě
šedesátin dlouholetého uměleckého šéfa Brněnského aka-
demického sboru Lubomíra Mátla z bývalých členů sboru
z období sedmdesátých let minulého století. Mistrovy še-
desátiny oslavil řádným zkoušením na soustředění v Prud-
ké u Tišnova. Účastníci nacvičili a v závěru veřejně proved-
li několik skladeb z bývalého i nového repertoáru. Krátce
na to vystoupili spolu s Virtuosi di Mikulov na koncertě
Návraty ve Valticích a rozhodli se ve zpěvu pokračovat.

Po dalších soustředěních ve Slavkově, Boskovicích
a Buchlovicích, vždy zakončených koncerty a účinkováním
při bohoslužbách, byl sbor pozván na festival KAMPANI-
LA v Mikulově v září 2003, kde mj. znovu provedl dílo Ar-
nošta Parsche Víno se Zuzanou Lapčíkovou u cimbálu.

V roce 2004 zazpíval sbor v Prostějově Janáčkův Otče-
náš a na VI. ročníku festivalu KAMPANILA 2004 v Mikulo-
vě spoluúčinkoval při provedení Dvořákova Te Deum a Ja-
náčkovy Glagolské mše. Vloni koncertoval mj. v lednu ve
Vídni a na oslavě 55 let činnosti svého mateřského sboru
BAS v listopadu v Besedním domě v Brně, kde se navíc
část členů podílela s BASem na provedení skladeb Leoše
Janáčka. Letos na jaře oslavil sbor koncertem v Brně 5 let
obnovení činnosti.

Na příští rok připravuje koncertní zájezd do Anglie.
Lubomír Mátl dosáhl brzy po studiu na brněnské kon-

zervatoři a na JAMU v Brně výtečných výsledků doma
i v zahraničí s Brněnským akademickým sborem. Působil
jako hlavní sbormistr Ostravského filharmonického sboru
(1972-1978), Filharmonického sboru Slovenské filharmonie
v Bratislavě (1978-1981), Pražského filharmonického sboru

(1981-1992). Spolupracoval s významnými světovými diri-
genty (Bernstein, Abbado, Sawallisch, Sinopoli, Rilling,
Baudo, Muti, Mackeras ad.). Je uměleckým vedoucím a di-
rigentem Pěveckého sdružení moravských učitelů a Mo-
ravského komorního sboru, trvale spolupracuje s Praž-
ským komorním sborem a orchestrem Virtuosi Pragenses.
Je hlavním sbormistrem operního festivalu v irském Wex-
fordu a častým hostem dalších pěveckých těles a operních
festivalů, hlavně v Itálii. Pravidelně spolupracuje s přední-
mi českými a slovenskými orchestry. Působí na Janáčkově
akademii múzických umění v Brně. Jako pedagog sleduje
pozorně činnost svých studentů a neváhá spolupracovat
ani s amatérskými pěveckými tělesy.

Dáša Briškárová absolvovala hru na klavír na konzer-
vatoři v Košicích. Dnes studuje dirigování sboru a je poslu-
chačkou 5. ročníku brněnské Janáčkovy akademie múzic-
kých umění ve třídě Josefa Pančíka. Spolupracovala s řa-
dou pěveckých sborů na Slovensku a později i v Brně. Ja-
ko korepetitorka působila v Divadle Jánoše Záhorského
v Prešově. Nyní korepetuje v opeře Národního divadla
v Brně.

Hromada šedivých střech
Jak dopadne pro turistu srovnání dvou měst, která byla
dlouho svázána ne vždy příjemnou historií? Srovnání Pra-
hy s Vídní z českého pohledu.

Pokud jde o krásu, vede vysoko na body stověžatá ma-
tička Praha. Při svém rozvoji totiž dokonale využila mož-
ností malebné kotliny. Střed města připomíná mísu. Bás-
níkovi Ivanu Divišovi dokonce mísu plnou zářivých jiker.
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í Vídeň se neměla čeho chytit. Leží na fádní placce. Ja-
kýs takýs výhled na město lze získat až ze šestého patra,
v praxi tedy především z kabin obřího kola v Prátru nebo
z věže dómu svatého Štěpána. Kopce tu poblíž centra ne-
rostou. Žádné Hradčanské náměstí, Petřín či Vyšehrad.
Nejsilnější pohled nabízí Kahlenberg – viniční vrch na se-
verozápadě. Zdvihá se pětadvacet kilometrů od centra.
Ani z odlehlých výšin však nevypadá zastavěná placka
kdoví jak. Město nemá žádnou výraznou dominantu. Sku-
tečným handicapem Vídně vůči Praze však je, že se jí řeka
vyhýbá velkým obloukem. Vltavská nábřeží s mosty patří
k nejtřpytivějším klenotům české metropole. K centru Víd-
ně vede jen úzký dunajský kanál.

V řadě jiných disciplín vrací Vídeň Praze porážky i s úro-
ky. Turisté se sem jezdí pokochat klasickými i moderními
architektonickými skvosty. Pokud jde o klasiku, je Pra-
ha zčásti konkurenceschopná. Po Bílé hoře patřilo mezi
šlechtickými rody, které stály na straně Habsburků, k dob-
rému tónu mít jeden palác ve Vídni a druhý – stejný, jen
o trochu menší – v Praze.

Nejednomu sběrateli stojí za to přeletět oceán, aby
omrkl bleší trh na ulici Wienzeile. Vídeňští starožitníci
a zlatníci patří ke světové elitě a také tradice, řadící Vídeň
mezi světové bašty klasické hudby a kulinárního umění,
stále žije.

Ale nejsilnější stránka města? Tu se snaží vystihnout
dosti už letitý slogan: Vídeň je jiná. Co se tímto obecným,
bezmála stupidním výkřikem myslí?

Ve městě je skutečně cítit silně echo lepší evropské mi-
nulosti. Vídeňan nezná stres z chvatu. Pracovní tempo
Američanů, Němců či Japonců považuje za nesmysl. Cho-
dit i pracovat kvapně je nedůstojné. Pravý Vídeňan je ge-
mütlich, tedy přátelský a otevřený ke všem návštěvníkům,
a k tomu potřebuje pohodu a klid. Právě pohoda se ve
městě pečlivě pěstuje, a je dokonce nakažlivá.

Kolik velkých světových měst se může pochlubit po-
dobnou atmosférou?

Skutečně, Vídeň je jiná.
(Karel Pacner, redakčně zkráceno)

Ve zpětném záběru
Osobní a profesní záležitosti nám nedovolují zúčastnit se všech akcí, proto
alespoň ex post o nich předkládáme informace:

Září
• 23.-24. 9. 2006 se uskutečnil 3. Kulturfest im Passhaus 06

(Výstavy – Kreisgräben in Niederösterreich, Kunst der
Vergänglichkeit-Vergänglichkeit der Kunst, Konzert, Li-
teratur matinee, Vortrag).

• 9. 9. – 15. 10. 2006 KUNSTmesse – Zeitgenössische Kunst
in sakralen Räumen (Pfarrkirchen Spannbberg, Breiten-
see, Gaubitsch, Eibesthal).

• 12. 9. – 30. 10. 2006 výstava Sportmensch auch Mechsch?
– Ondřej Kohout, Bilder der letzten Jahren. Velvyslanec-
tví ČR, České centrum. Více informací: www.ondrej-ko-
hout.at

• 26. září u příležitosti Evropského dne jazyků připravil
Kulturní klub literární čtení Humor v české a slovenské
literatuře v průběhu století – restaurace Böhmerwald –
rodina Stuchlíkova, 1040 Wien, Argentinierstr. 55, Wied-
ner Gürtel 20.

• od 27. 9. běží v kinech film Zuzany Brejcha ROMANE
APSA – Zigeunertränen, Rakousko 2005, 123 min., slo-
vensky/romsky/německé titulky. Buch, Regie & Schnitt:
Zuzana Brejcha, kamera: Mario Homolka, hudba: Jozef
Horvath, zvuk: Vlado Illit, produkce: Markus Fischer.

Říjen
• 10. 10. – 4. 11. 2006 – Landhausgalerie Ausstellungsbrüc-

ke St. Pölten, řed. Milan Ráček – výstava Haydar Celik –
Karismus II.

• 9. 10. – 15. 11. 2006 – ZEITSCHICHTEN von Irena Ráček,
foyer, Wiener Urania.

• 20.-21. října uspořádala Waldviertel Akademie v Waid-
hofen an der Thaya v kooperaci s Institutem pro Výcho-
doevropské dějiny vídeňské Univerzity, OSI a Jihočeskou
univerzitou České Budějovice v rámci projektu INTER-
REG IIIA (EFRE) Rakousko-české dny historiků na téma:
České země, Československo – Česko. Nové výsledky
bádání k historii českých zemí od 16.-20. století.

• 12. října měla ve Vídni v Theater Center Forum premiéru
pohádka Popelka divadla MOKI ve spolupráci s divad-
lem Drak, ČR.

Listopad
• 6. listopadu – Irena Budweiserová a Jan Brabenec v pro-

gramu Krásný hlas a krása z kůže neboli beseda s B + B,
dvěma přáteli, tedy s výjimečnou zpěvačkou, členkou le-
gendárního Spirituál kvintetu, zdatnou sólistkou v oboru
jazz, blues, šanson i jiných žánrech, Irenou Budweisero-
vou a s vídeňsko-pražským výtvarníkem tvořícím z kůže,
Janem Brabencem, mj. autorem knížky Cesta na východ
a čerstvým nositelem ocenění za své dílo v Římě (Měst-
ská knihovna, Mariánské nám., malý sál).

Literární čtení Humor v české a slovenské literatuře v průběhu století
v restauraci Böhmerwald
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František Buchal (1906-2002)
Významný vídeňský menšinový pracovník, předseda Men-
šinové rady, JSM, Českého srdce, první předseda českého
poradního sboru a předseda či místopředseda i další spol-
ků. Zasloužil se o znovusloučení menšinových organizací
po roce 1989. Maturant gymnázia Komenského.

25. srpna 2001 zemřel významný vídeňský menšinový pra-
covník prof. Karel Matal. Byl předsedou Čs. strany so-
ciálně-demokratické v Rakousku, předsedou Jednoty Máj
a místopředsedou Menšinové rady, zahraničním členem
Československého ústavu zahraničního od r. 1990. Karel
Matal se narodil ve Vídni 19. července 1923, byl absolvent
Komenského školy. Po druhé světové válce novinář. V le-
tech 1946-1954 vydavatel Bohemica Viennensia, historic-
kých studií k československým dějinám a o Vídeňských
Češích. V letech 1949-1956 vedoucí archívu Rakouských
odborových svazů (ÖGB). V letech 1956-1974 ředitel Ví-
deňské kanceláře Mezinárodního svazu svobodných od-
borů (IBFG), v letech 1975-1988 tajemník Mezinárodního
oddělení ÖGB. Spoluzakládající člen Vídeňského spolku
pro otázky menšin, člen představenstva Rakouské ligy pro
lidská práva. Četné publikace nejen o české menšině,
např. Československé odbory 1870-1970 (Brusel 1979).

26. září 1921 se narodil ve Vídni známý menšinový pracov-
ník Miroslav Brožák. Absolvent českého reálného gym-
názia škol Komenský ve Vídni. Dlouholetý předseda Sdru-
žení Čechů a Slováků v Rakousku a kolektivní člen Česko-
slovenského ústavu zahraničního. Bývalý aktivní volejba-
lista Sokola X, člen Sokola a člen předsednictva SK Slo-
van. Do cca osmdesátých let tajemník Školského spolku
Komenský, v letech devadesátých jeho starostou. Po vstu-
pu Sdružení Čechů a Slováků v Rakousku do Menšinové
rady se stal místopředsedou Menšinové rady. Byl také čin-

ný v ochotnickém divadelním spolku Vlastenecké omladi-
ny. Redaktor Krajanských novin (dříve Vídeňské menšino-
vé listy) – zastaveno koncem roku 1999. Publikace: Kultu-
ra a sport v české menšině po druhé světové válce (2003).
Letos dne 20. února Miroslav Brožák zemřel.

Před sto lety zemřel rakouský teoretický fyzik Ludwig
Boltzmann. Boltzmann se narodil ve Vídni roku 1844. Di-

sertační zkoušku složil z ma-
tematické fyziky na Vídeňské
univerzitě a v pětadvaceti le-
tech se stal profesorem uni-
verzity v Grazu. Později půso-
bil také v Lipsku a ve Vídni.
Během studií zaujala Boltz-
manna kinetická teorie plynů,
kterou v roce 1860 vypracoval
skotský učenec James Clerk
Maxwell. Teorie jednoduše
vysvětluje některé ze základ-
ních zákonů plynů. Boltzmann
začal teorii rozvíjet. S jeho zá-
věrečnými vývody však větši-

na fyzikální obce nesouhlasila. Tento odpor podstatnou
měrou přispěl ke zhoršení zdravotního stavu vědce (trpěl
maniodepresivitou), který stále častěji upadal do deprese
a na přelomu století se pokusil v Lipsku o sebevraždu.

V roce 1902 se Ludwig Boltzmann vrátil do Vídně. V té
době měl již těžké astma, anginu pectoris a sužovaly ho
nesnesitelné bolesti hlavy. Koncem léta roku 1906 odjel
s rodinou na dovolenou do Duina u Terstu. Když si jeho
žena s dcerou odešly zaplavat do moře, spáchal Boltz-
mann sebevraždu oběšením. Stalo se tak bohužel právě
v době, kdy Albert Einstein jeho vědecké myšlenky po-
tvrdil.

VÝRVÝRVÝRVÝRVÝROČÍOČÍOČÍOČÍOČÍ

Týden zahraničních Čechů v Praze
Letošního čtvrtého Týdne se zúčastnili krajané z několika
kontinentů, a to zhruba ze třiceti zemí, např. z Jižní Ameri-
ky, Spojených států, Kanady i ze vzdálených končin, jako
Kyrgyzstán, a samozřejmě ze zemí Evropské unie. Ovšem
komunity zahraničních Čechů ve světě jsou ovšem velmi
rozdílné, na Západě mají jiné problémy než na Balkáně či
v Rusku. Stěžejními snad pro všechny krajany je zájem
o zachování českého jazyka, možnost studia na českých
školách, intenzivnější kulturní výměna, do které právem
patří i možnost sledování české televize, možnosti dvojího
občanství, pro ty kteří dvojí občanství vlastní nebo mohou
obdržet i možnosti korespondenčních voleb, v některých
případech i otázka restitucí. Letos se jednání Týdne zahra-
ničních Čechů rozdělilo do sekcí, které o těchto i jiných
specifických potřebách krajanských komunit ve světě jed-
naly. Projednávaly se také body rezoluce, která byla před
třemi roky na konferenci přijata. Podle dr. Černého, jedno-
ho z organizátorů Týdne, se prakticky z rezoluce dosud nic
nenaplnilo, ale vztah mezi zahraničními krajanskými ko-
munitami a českou politickou scénou se změnil přeci jen
k lepšímu.

Největší zájem médií byl o závěrečnou akci Týdne za-
hraničních Čechů – o ocenění Významných českých žen ve
světě. Letos byly oceněny například malířka a ilustrátorka
paní Rut Kohnová, ekonomka Štěpánka Griffith Johnes
( její dědeček byl bratrancem Franze Kafky), mladá diri-
gentka, která žije ve Švýcarsku Olga Machoňová Pavlů,
milionářka paní Ivana Trumpová.

Týdenní jednání krajanů doprovázel i kulturní a spole-
čenský program. Jeho součástí byla např. výstava Český
krajanský tisk ve světě, festival Česká filmová tvorba v za-
hraničí, návštěva Náprstkova muzea a Národního archivu,
závěrečná recepce v Senátu a další. (HB)

Diplomacie
Českého velvyslance v Rakousku Rudolfa Jindráka ve funk-
ci brzy vystřídá bývalý pražský primátor a dosavadní šéf
zastoupení české metropole v Bruselu Jan Koukal. Uvedla
to rakouská agentura APA s tím, že Koukal by měl začít
úřadovat v druhé polovině listopadu. Dosavadní velvysla-
nec ve Vídni Jindrák ale s diplomatickým zastupováním
Česka v zahraničí nekončí a v polovině listopadu má na-
stoupit na místo velvyslance v Berlíně.

oznám
ení
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Jak je důležité míti Filipa
aneb Co připravuje Omladina?
Skončila doba prázdnin a dovolených, slunění a odpočin-
ku. Ach jó, že to ale zase uteklo?! A jako každý rok se
i Vlastenecká omladina vrátila odpočinutá, opálená či do-
pálená, zkrátka v plné síle a elánu na divadelní prkna a za-
číná zkoušet na podzimní představení.

Co jsme si pro diváky tentokrát připravili?! Naše již
známá režisérka Alena Tobrmanová, po velkém režijním
úspěchu Sluhy dvou pánů, sáhla opět po známé a popu-
lární společenské komedii Jak je důležité míti Filipa, je-
jímž autorem je Oscar Wilde.

Tato veselohra nás zavede do anglické společnosti
konce 19. století. Její víc jak stoletá oblíbenost na divadel-
ních jevištích svědčí o tom, že hra je nadčasová a jak pří-
běh, tak hlavní hrdiny můžeme naleznout v jakékoliv době.
Děj je v podstatě velice jednoduchý: dva mladíci si pro
svoje povyražení vymyslí dva fiktivní přátele, dvě dívky se
zamilují do Filipa, nepřekonatelné překážky se řeší pomo-
cí náhod a dynamických konverzací plných ironie, parado-
xů a vtipného humoru.

Režisérka se tentokrát rozhodla dát příležitost naděj-
ným mláďatům Omladiny, které obsadila do hlavních rolí
– tři z nich jsou bývalí studenti školy Komenského.

Tak co, naši milí diváci a příznivci, chcete vidět, jak je
důležité míti Filipa? Zveme Vás na dvě hodiny příjemné zá-
bavy s herci či cukrářkami z Vlastenecké omladiny!

Premiéra se koná 18. listopadu v 17.00 hodin v diva-
delním sále české školy.

Vaši divadelníci

DivadelnÌ spolek VLASTENECK¡  OMLADINA 
 
   zve srdeËnÏ celou krajanskou ve¯ejnost 
   na lehkov·ûnou komedii pro v·ûnÈ lidi: 

 

            Oscar Wilde 
 

Jak je důležité míti Filipa 
 
 

v sobotu 18. 11. 2006  v  17 hodin 
do divadelnÌho s·lu ökoly KomenskÈho  

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

Reûie: 
Alena Tobrmanov· 

 
HrajÌ: 

Luk·ö Andrejs, Peter Kubela, Ji¯Ì »ech, Kate¯ina Andrejsov·, Martina Kasanick·,
Anna VaÔurov·, Alena Tobrmanov·, LubomÌr Tobrman, ZdenÏk Homolka 

Objedn·vky vstupenek: Anna Beranov·, tel. 350 04 13 
MIT FREUNDLICHER UNTERSTÜTZUNG DES BUNDESKANZLERAMTES 

 

A Čaj nás opět bude hřát...
Ano, naši milí, pomalu nastává období plískanic a sychra-
vého počasí a my, Omladináři, Vás proto zveme na naše
Čaje o páté, které Vás budou pravidelně po celé zimní
období zahřívat druhou neděli v každém měsíci. Aby nám
bylo opravdu teplo a příjemně, zaměříme se na pohyb,
v tomto případě taneční, a na pohodovou zábavu.

Na příštím Čaji 12. listopadu, který bude začínat opět
tradičně v 17 hodin, nám předvede naše mladá členka Eri-
ka se svým partnerem závodní show, sestavenou ze 4 la-
tinsko-amerických tanců.

A potom už může každý až do 21. hodiny vyzkoušet své
vlastní taneční kreace a konzumovat mňamky vlastnoruč-
ně vyrobené ochotnými ochotníky. Zní to lákavě? Tak ne-
váhejte a přijďte za námi do velké klubovny české školy
Komenského Vy všichni, kteří máte rádi radost z pohybu,
nových setkání a společného veselí. Přivítáme Vás s ra-
dostí.

Termíny Čajů 2006/07:

12. 11. 2006
10. 12. 2006
14. 01. 2007
11. 2. 2007

11. 3. 2007
8. 4. 2007
13. 5. 2007
10. 6. 2007

Termíny divadel 2007:
14. duben 2007 10. listopad 2007

Srdečně Vaši divadelníci

Nová otevírací doba Českého centra
Seit September 2006 sind die Öffnungszeiten des CC auf
folgende Zeiten abgeändert, um den berufstätigen Besu-
chern des Tschechischen Zentrums den Zugang zu er-
möglichen:
Montag 14:00-17:00
Dienstag 10:00-13:00 und 14:00-17:00
Mittwoch 10:00-13:00 und 14:00-17:00
Donnerstag 10:00-13:00 und 14:00-18:00
Freitag 10:00-13:00
Herrengasse 17, 1010 Wien, E-Mail an: ccwien@czech.cz
Tel. unter: 1/53 52 360-13

AKADEMICKÝ SPOLEK VE VÍDNI
A ČESKÉ SRDCE – ÚSTŘEDÍ

Zvou krajanskou veřejnost na přednášku
prof. PhDr. Miloslava Pojsla

Generál Laffayet a Olomouc
Slovanská beseda, 1010 Wien, Drachengasse 3

sobota, 25. listopadu 2006 v 17 00 hod.

Těšíme se na Vaši návštěvu
Bohatý buffet

AKADEMICKÝ SPOLEK VE VÍDNI
blahopřeje svému dlouholetému členovi a kulturnímu referentovi

panu vrchnímu medicinálnímu radovi
MUDr. Janu Petříkovi

k obdržení pamětní medaile
za mimořádný přínos k rozvoji česko-rakouských vztahů
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Dr. Petřík vyznamenán pamětní medailí MZV
MUDr. Jan Petřík převzal dne 19. října t. r. z rukou velvy-
slance České republiky v Rakousku J. E. JUDr. Rudolfa Jin-
dráka pamětní medaili Ministerstva zahraničních věcí Čes-
ké republiky za mimořádný přínos k rozvoji česko-rakous-
kých vztahů.

V rámci slavnostního aktu na velvyslanectví České re-
publiky, který se konal v malém kruhu zvaných hostí, mj.
velvyslance Slovenské republiky J. E. Prof. Jozefa Klimka
a prezidenta Rakousko-české společnosti, bývalého sta-
rosty města Vídně, prof. dr. Helmuta Zilka, ocenil velvysla-

nec dr. Jindrák ve své laudatio zásluhy jmenovaného a zre-
kapituloval jeho život z hlediska vztahu obou zemí.

Dr. Petřík byl vždy nejen uvědomělým Čechem, ale
také loajálním občanem Rakouské republiky. Bylo pro
něho logické, že se stal členem Rakousko-československé
společnosti. Po rozdělení ČSR se také tato rozdělila a dr.
Petřík je od té doby členem představenstva Rakousko-čes-
ké společnosti. Je aktivní na poli kulturních vztahů, pravi-
delně pokládá ve výročí osvobození za Rakousko-českou
společnost věnce u československého památníku v Maut-
hausenu. Byl iniciátorem provedení oratoria The Song of
Terezín v pražské Státní opeře dne 27. ledna 2003, tedy
v den výročí osvobození Osvětimi.

Dr. Petřík je členem Konzultativní rady Stálé komise
Senátu PČR pro krajany žijící v zahraničí a účastní se pra-
videlně jako delegát Týdne zahraničních Čechů v Praze.
V roce 1985 dr. Petřík spoluzakládal za Menšinovou radu
Středisko rakouských národnostních skupin (Österreichi-
sches Volksgruppenzentrum) pro tzv. autochtonní menši-
ny (tehdy česká, slovinská, chorvatská a maďarská). Od
jejího založení je také členem předsednictva rakouské po-
bočky EBLUL (European bureau for lesser used langua-
ges). Je čestným členem jednoty Sokol Vídeň 12-15, Akade-
mického spolku ve Vídni a Školského spolku Komenský.

(MJ, zkráceno)
Výbor a redakce Kulturního klubu Čechů a Slováků v Rakousku blahopřejí
panu MUDr. Janu Petříkovi k obdržení pamětní medaile Ministerstva za-
hraničních věcí ČR za mimořádný přínos k rozvoji česko-rakouských vztahů.

MUDr. Jan Petřík a JUDr. Rudolf Jindrák

Wrabetz: Einwanderer für den ORF gewinnen
Dass die Medienlandschaft sich in den nächsten fünf Jahren mehr verän-
dern wird als in den vergangenen vier Jahrzehnten, hat der künftige ORF-
Generaldirektor Alexander Wrabetz laut eigenem Bekunden in seine Be-
werbung für den höchsten ORF-Job geschrieben. Ein „ganz wesentlicher
Punkt“ auch in Hinblick auf die Gewinnung neuen, jungen Publikums sei
dabei, wie die rund eine Mio. in Österreich lebenden Menschen „mit mi-
grantischem Hintergrund an das ORF-Programm herangeführt“ werden
können.

Dies erläuterte Wrabetz am Sonntag bei einer Konferenz des Freien
Radio Oberösterreich (FRO) im Rahmen der Ars Electronica in Linz. Es sei
für den ORF auch „eine Überlebensfrage“, wenn man sich etwa in Wien
die Bevölkerungsstruktur anschaue, so Wrabetz. „Wirklich gute Wege“
dafür habe jedoch „auch international noch niemand gefunden“. Bei der
Veranstaltung unter dem Titel „Re-Defining Public Service“, zu der u. a.
auch Steve Rogers, Chefentwickler für Neue Medien bei der BBC, der
Kommunikationswissenschafter Fritz Hausjell sowie Eva Simmler, Regis-
seurin des Films „Artikel 7 – Unser Recht“, sprachen, stand die Zukunft des
öffentlich-rechtlichen Auftrags insbesondere auch in Hinblick auf Freie
Radios im Mittelpunkt.

„Kernherausforderung“ wird für Wrabetz in den kommenden Jahren
sein, „unsere Mission neu zu definieren und auch zu kommunizieren“,
welche Rolle der öffentlich-rechtliche Rundfunk spielen wird. Wrabetz
sieht dabei die bleibende Notwendigkeit für einen ORF als dual finanzier-
ten „Gesamtanbieter“, dessen Aufgaben auch über den Auftrag anderer
öffentlich-rechtlicher Sender hinausgehe („Eine österreichische Filmindu-
strie kann es ohne ORF nicht geben.“). Denn „ein öffentlich-rechtlicher
Rundfunk, der sich in eine Nische abdrängen lässt, hat keine Zukunft“.

Wrabetz glaubt nicht, dass sich der öffentlich-rechtliche Rundfunk „in
irgendeiner Form überlebt hat und öffentlich-rechtliche Aufträge künftig
ausgeschrieben und an einzelne private Sender vergeben“ werden. Der
ORF müsse „öffentlichen Mehrwert verbinden mit Reichweite“, so Wra-

betz. Dies bedeute auch, „alle relevanten neuen Plattformen“ bespielen zu
können und daher auch „im Internet und neuen Medien, die sich entwik-
keln werden, präsent sein“ zu müssen.

Der künftige ORF-Generaldirektor würde auch Ausweitungen der
Medienförderungen etwa zu Gunsten Freier Radios, die lokale oder gesell-
schaftliche Aufgaben erfüllen, die von Privaten oder dem ORF nicht abge-
deckt werden, begrüßen. „Medien sind die Leitindustrie des 21. Jahrhun-
derts. Wenn man sich anschaut, wie relativ wenig wir in Österreich inve-
stieren, um diesen Sektor zu entwickeln, müsste hier noch Platz sein.“
Wrabetz sieht es als Aufgabe der Medienpolitik, „auch Medieninitiativen
jenseits des kommerziellen und jenseits des klassischen Öffentlich-Recht-
lichen zu fördern“. Bund und Länder sollen diese Mittel nicht aus den ORF-
Teilnehmerentgelten bestreiten, sondern aus „jenen Geldern, die von
Bund und Ländern unter dem Titel Rundfunkgebühr eingehoben wer-
den.“ Aus diesem Betrag von rund 150 Mio. € jährlich könnte „Medienför-
derung abseits des Kommerziellen stattfinden.“

In Hinblick auf das von Simmler geforderten verstärkten „Media Mo-
nitoring“, also einer Stelle, die den ORF in Hinsicht auf die Erfüllung des
öffentlich-rechtlichen Auftrages beobachtet, warnte Wrabetz vor der
Schaffung einer neuen Institution. Diese wäre letztendlich „nicht wirklich
entpolitisiert“. Wrabetz will, dass sich der ORF mehr der Debatte mit der
Öffentlichkeit stellt: „Dies ist in den vergangenen Jahren vielleicht zu kurz
gekommen“.

Rogers betonte die Bedeutung, die Neue Medien in Zukunft für öf-
fentlich-rechtliche Sender haben werden, insbesondere die neuen Formen
der Partizipation durch die Medienkonsumenten. „Mehr und mehr Inhal-
te werden nicht von den Sendern, sondern von der Öffentlichkeit geschaf-
fen“. Ebenso würde lokalisierten Programmen immer größere Bedeutung
zukommen, betonte auch Karin Junker (Rundfunkrat Westdeutscher
Rundfunk). Öffentlich-rechtliche Sender dürften nicht eine „Art von Not-
programm dafür werden, was über die Kommerziellen nicht leistbar ist“.

(Sonntag, 03. September 2006)



76

oz
ná

m
en

í

Kulturní klub Čechů a Slováků v Rakousku děkuje všem dárcům, bez jejichž finanční podpory by se
odhalení desky nemohlo realizovat. Zvláštní poděkování patří představitelům Rakousko-české společnosti.

Konečný seznam dárců sbírky na pamětní desku Karlu Hašlerovi:
Mala Dr. Vladimira
Málková
Matatko Dipl. Ing. Jindrich
Mauric Karel
Mayer Antonin
Mayer Jiri
Menzl Maria
Mohapp Lydia
Miricka Marian
Newerkla Mag. Dr. Stefan
Novacek Dipl. Ing. Jiri
Novotny Jaroslav
Obselka Helene
Panzenböck-Sedivy Renate
Pech Mag. Jarmila
Placek Dusan
Procinger Františka
Rakousko-česká společnost
Rejlek Friederike
Rodt Hedy
Ryskova Katerina

Arnold Richard
Auerhan Zuzana
Basler Ing. Helena
Basler Richard
Brandeis Madlenka
Brandeis Dr. Marie
Brazdil Heindrich
Bruha Antonia
Brunner Erika
Cainer Rudolf
Čech Svatopluk
Cevela Vladimír
Dusek Dipl. Ing. Jan
Dvorakova Helena
Engelmayr Jürgen
Fleischmanová Jana
Florian Jaroslav
Gaisl Dr. Georgina
Hammerschmied Eva
Hampl Karl
Haupt Franz

Herget Christian
Hoffmann Mag. Gerold
Hostalek Ing. Miroslav
Janes Dr. Blahoslav
Jurnik Mag. Alois
Kames Otakar
Kebrle Familie
Klein-Watrycz Dr. Helena
Klub přátel Rakouska – ČR
Kofronová Anna
Kofron Helene
Konecny Gottlieb
Kratochvil David
Kostohryz W.
Kovar Mag. Petr
Krepela Zdenka
Krsnak Jiri
Kruliš Anna
Lev Zdenka
Líbalová Ludmila
Lion Jindřich a Hana

Schmauz Vilemina
Seda Johann
Seda-Plasek Ludka
Siblo Mag. Pavel (Schrammelquar-
tett Pinkafeld)
Smadišová Gertruda
Sojka Ing. Georg
Sokol XVI/XVII
Sterba Nela
Strnad Ota
Vaďurová Ing. Anna
Vanecek Dagmar
Valach Prof. Jan, Belgie
Velikovsky Dipl. Ing. Roman
Vlastenecká omladina
Worring Olga
Zacek Eva
Zamrazil Ing. Jaroslava

Dárci – koncert
Dárci, kteří si nepřáli být jmenováni
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ST 15. 11.
Divadlo ANPU: Romeo a Julie
Divadlo ANPU je volné sdružení, které založila v roce 1998
Bela Schenková. Svou činnost zahájilo představením Sva-
tební košile podle balady K. J. Erbena. V roce 2003 měla
premiéru na lodi Tajemství Divadla bratří Formanů adap-
tace Shakespearova Romea a Julie. Poslední představení,
které divadlo ANPU připravilo, je Zvoník od Matky Boží
inspirovaný románem V. Huga. Divadlo ANPU je, dá se
říct, alternativní, experimentální divadlo hledající nové
možnosti a prostředky vyjádření těch největších lidských
pocitů jako je láska, nenávist, vášeň, bolest, odvaha či
smrt. Divadlo ANPU hostuje v Praze na divadelní lodi Ta-
jemství, v divadle Alfréd ve dvoře, dále všude možně po
celé České republice i na divadelních festivalech v Evropě.
V roce 2005 se divadlu ANPU podařilo díky přátelům zís-
kat divadelní šapitó a to stává jejich domovskou scénou.

Romeo a Julie je příkladem alternativního divadla, ve
kterém hlavní dekorací je sametová 3 m vysoká a 4 m širo-
ká opona s městem Verona a 70 let staré loutky – mario-
nety. Divadlo ANPU zvolilo svou vlastní cestu, jak ukázat
základní lidský atributy, které jsou v tomto představení
prezentovány skrze různé divadelní efekty, symboly a ex-
prese.

Původním nápadem bylo uvést Romea a Julii, nejzná-
mější Shakespearovo dílo, zcela jinak – poukázat na to
„lidské“, co se dílem prolíná, tzn. láska, nenávist, strach,
upřímnost, štěstí, smrt atd. s neobvyklými divadelními
efekty, symboly i různými možnostmi projevu. K tomu pa-
tří i četné druhy postav, které zde účinkují – mimo jiné
i staré české loutkové divadlo s 80 let starými loutkami;
herci, videoprojekce hudba, tanec a zpěv a především také
rozdíl v dimenzích – od malých k velkým – nebo prolínání
různých divadelních forem.

PÁ 17. 11.
Divadlo Continuo: Zatmění
O inscenacích Divadla Continuo nelze jednoznačně říci,
zda se jedná o jarmareční divadlo, pouliční cirkus či lout-
kové představení. Pohyb, hudba, loutky (od deseticenti-
metrových maňásků přes jarmareční loutky a masky až po
figuríny v nadživotní velikosti), fyzické herectví, cirkusové
a akrobatické techniky, stejně jako postupy loutkového
divadla – to vše vytváří poetiku jednotlivých inscenací, kte-
ré vznikají ze společné práce všech zúčastněných. Ti větši-
nou nejen hrají, ale i vyrábějí výpravu, kostýmy a loutky,
píší texty a skládají hudbu do představení.

Zatmění – po řadě inscenací, ve kterých se herci Diva-
dla Continuo vznášeli nad hlavami diváků, se tvůrčí tým
DC opět výrazněji vrací i k loutkovým postupům, které
propojuje s pohybovým herectvím a výraznou výtvarnou
stylizací. Zatmění je metaforický příběh člověka, který je
stvořen do světa, kterému nerozumí a který mu uniká.
A přesto v něm má obstát. Ve vztahu ke světu, k ostatním
lidem i sobě. Má hrát roli, kterou nemohl studovat a kte-
rou nemůže unést. Chce se schovat někam do stínu, nebýt
vystaven tomu žáru. Kéž by nastalo zatmění. Úkryt, který

vyhledá, však jen budí zdání bezpečí. Ve skutečnosti se
stává opuštěným a zraněným, stejně jako ruce, které ho
stvořily.

Montáž příběhů, jež se odehrávají za okny jednoho
domu, jedné ulice, jednoho města, jednoho světa. Příbě-
hy samoty, pochyb a naděje. Kam se podějeme? Kudy ven,
jak zpět? Někde uvnitř hlodá touha, vzpomínka, na něco,
co jsme přeci neprožili my, nebo alespoň ne v tomto živo-
tě. Vzpomínka na okamžik počátku, čistoty a harmonie.
A pak to vše spláchne vlna všedností a každodenností.
Naději jsme nechali venku na dešti. Schovali jsme se, pro-
tože to světlo se nedalo vydržet. Zatmění.

SO 18. 11.
Cirkus Alfred: Lamfiparnaso
Jde o první hudební komedii na světě. Roku 1594 Ital Vec-
chi neměl žádný model hudební komedie a tak napsal hru
v madrigalech. Takže ve většině případů šest hlasů lásku
slibuje a šest hlasů lásku opětuje nebo odmítá. Prostě scé-
nicky tvar takřka nerealizovatelný. Komedie se dává v kon-
certním provedení s případně okostýmovanými zpěváky.
Pokusili jsme se tento problém řešit pantomimickou hrou
s loutkami, které herci – vodiči udávají z neschopnosti vý-
razu, loutky opouštějí, zvolna přebírají jejich hru, vyjma
jedné ortodoxní loutkářky, která na vedené postavě trvá.
Takže se souhra loutek a mimovaných postav prolíná, na
závěr i mimované postavy přijímají masky a jejich pohyby
tuhnou do loutkových forem. Hrajeme na zpívanou a re-
produkovanou hudbu, pro nás je základem scénický tvar
představení. Zpívaný text neilustrujeme, ale záměrně uni-
káme do směšných odchýlení od integrující linie příběhu.
Dramaturgie zpěvohry je zcela poplatná dobovým sché-
matům hraným soubory commedie dell’arte, tedy nijak
neprovokující a svým způsobem trapně melodramatická.
Jistá míra ironie vůči tomuto tvaru dává zpěvohře součas-
nou podobu směšného a tím hru modernizuje.

NE 19. 11. + PO 20. 11.
Tereza Pálková: Na měsíčním srpku
V autorském hudebně-pohybově-hraném představení od
Terezie Pálkové tvoří scénu velký, bílým plátnem zahalený
kraj, který slouží také pro stínohru a projekce v rámci
představení. Toto místo se za úplňku změní na domov,
slunce stejně jako postava těhotné ženy... V popředí stojí
klavír, se kterým dívka navazuje vztah a od kterého násled-
ně utíká. Výchozím bodem představení je velké přátelství
mezi Terezií (klavíristka) a Marií (houslistka), které mimo
jiné spojuje právě hudba. Jejich nekonečné přátelství je
přesto předčasně ukončeno náhlým odchodem Marie...

Psaním dopisů se pak Terezie hledá a „řeší“ tak své pu-
bertální a existenční problémy, dokud nedosáhne do bo-
du, ke kterému ovšem vůbec nechtěla dojít: pohodlný svět
konzumu a pozlátko spokojeného života. Přece jen se však
není schopná adekvátně začlenit, takže očekává další ži-
votní lekci... V představení jsou měněny hluboké emotivní
zážitky s místy, které jsou směšné a někdy až komicky
distancované. Mluvené slovo je měněno za tanec a vrcho-

Divadelní festival: Theatersucht II006
Přehlídka divadel z Čech i Moravy, všechna představení ve 20:00 v divadle Brett,

Münzwardeingasse 2, 1060 Vídeň, tel. (01) 587 06 63
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í lem představení je pak spontánní hudba obou žen. Dalším
důležitým bodem je víra a její ztráta. Otázkou je, v co má
člověk věřit... v Boha, lásku, sebe samu nebo přece jen na
reklamy?

ÚT 21. 11. + ST 22. 11.
Divadelní skupina KREPSKO: Fragile
Divadelní skupina KREPSKO vznikla v roce 2001 a je zná-
ma především díky svým čistým nonverbálním improviza-
cím, ale také díky absurdnímu černému humoru a poe-
tické hravosti, které jsou základem i fixním (neimprovizo-
vaným) představením. Svět skupiny KREPSKO je bolestně
lidský, plný nevyslovených přání a znovunalézané dětské
hravosti, k níž nás vede cestou absurdního divadla a jem-
né klaunérie. Přestože česko-finská skupina KREPSKO
působí především v Praze, jeho členové a hosté pocházejí
z různých zemí. Svou práci uvedlo KREPSKO v mnoha di-

vadlech a na divadelních festivalech – v Čechách, Němec-
ku, Maďarsku, Holandsku, Belgii, Lucembursku, Chorvat-
sku, Slovinsku, Irsku, USA, Kanadě, Chile a v Pákistánu.

Fragile – projekt, ve kterém tvůrci zkoumají postavu
Laury z divadelní hry Skleněný zvěřinec Tennessee Willi-
amse jako pod zvětšovacím sklem. Laura nás v naprostém
tichu uvádí do intimního, zranitelného prostředí, v němž
se sebemenší pohyb stává astronomickou událostí. Skrze
nezvykle soustředěnou hru se propadáme hlouběji do ml-
čenlivé, avšak radostné samoty. Fragile je formou výtvar-
ného divadla, ve kterém se divadelní prostor chápe jako
spoluhráč. Pomocí jemné práce světel a až obsedantním
lpění na detailních gestech se společně s hrdinkou rozpa-
dáme na střepy, ze kterých se bude potřeba znovu složit.
„Podíváte-li se na kousek delikátně vyfouklého skla, myslí-
te na dvě věci: jak je krásné a jak snadno lze rozbít…“ Ten-
nessee Williams

Výbor Školského spolku Komenský
/ Vorstand des Schulvereines Komensky –
seznam členů k listopadu 2006:
Starosta / Obmann:

Ing. Hanzl Karel
1. místostarosta / 1. Obmann-Stellvertreter:

Mag. Rodt Pavel
2. místostarosta / 2. Obmann-Stellvertreter:

Černý Rudolf
Jednatelka / Schritsführerin:

Mag. Jonas Margita
Místojednatel / Stellvertretender Schriftführer:

Valenta Anton
Pokladní / Kassier:

Neuhold Edith
Místopokladní / Kassier-Stellvertreter:

Linha Jaroslava
Další členové výboru / Weitere Vorstandsmitglieder:

Hájek Sylva, Carmignato Pavla, Buchal Silvia, Kubeš
Bohumil, Ing. Havliček Alexander

Revize / Revisionen:
Dr. Leeb Walther, Kostohryz Tomáš, Norman Beata

Ředitelství mateřské školy / Kindergartendirektion:
Hájek Sylva

Ředitelství BVS, BS / Direktion BVS, BS:
Mag. Jana Hanzl

Direktion ORg / Direktion ORg:
Mag. Helena Huber

RODIČOVSKÁ RADA ŠKOL KOMENSKÉHO / ELTERN-
VEREIN DER KOMENSKY-SCHULEN:

Předsedkyně / Vorsitzende:
Buchal Silvia

Zástupkyně / Stellvertretende Vorsitzende:
Braumüller Jarmilla

Jednatelka / Schriftführerin:
Mag. Poslusna Karolina

Zástupkyně / Schriftführer-Stellvertreterin:
Norman Beate

Pokladní / Kassier:
Varecka Eva

Zástupce / Kassier-Stellvertreter:
Bachler Michael

Nula celá päť alebo nula celých päť? Neviete si
rady? Zavolajte do jazykovej poradne!
BRATISLAVA, 30. septembra (SITA) – Keď si občan nevie
poradiť s jazykovým problémom, môže požiadať o pomoc
Jazykovedný ústav Ľudovíta Štúra v Bratislave. Každý pra-
covný deň tam od 8:00 do 12:00 funguje telefonická jazy-
ková poradňa. Okrem nej existuje aj mailová a poštová
poradňa. Pre agentúru SITA to uviedla Silvia Duchková
z jazykovedného ústavu.

Vzorka záujemcov o služby telefonickej poradne je veľ-
mi rozmanitá. Sú to ľudia, ktorí pracujú s jazykom profesi-
onálne, zamestnanci štátnej správy a samosprávy, advo-
kátske kancelárie, zamestnanci rozličných firiem, rodičia
žiakov a študentov a ľudia na dôchodku. Dôvodov, pre
ktoré ľudia telefonujú do poradne, je podľa Duchkovej via-
cero. Absolútna väčšina telefonujúcich sa chce vo svojej
práci vyjadrovať spisovne, správne a presne. Ďalším dôvo-
dom, pre ktorý ľudia vyhľadávajú služby poradne, býva
neistota či nerozhodnosť pri použití slov. Často si chcú
potvrdiť to, čo si už vyhľadali v slovníkoch. Nezriedka do
poradne volajú ľudia, ktorí očakávajú aj riešenie jazyko-
vých sporov. Časté sú spory medzi vedúcim pracovníkom
a sekretárkou. Ozývajú sa i rodičia detí, ktorým učitelia
dali zníženú známkou za diktát, písomnú prácu alebo test.
Prevažná väčšina otázok súvisí so slovnou zásobou. Ako
sa vyjadrila Duchková, frekventované sú otázky z oblasti
politicko-spoločenského života, ekonómie, výpočtovej
techniky, bankovníctva, práva, technických aj humanit-
ných odborov, ale aj cirkevnej terminológie. Sú to nielen
zastarané slová, ale aj nové výrazy. Druhý okruh otázok
predstavujú pravopisné problémy. Problematickým ostáva
písanie veľkých začiatočných písmen. Konzultácie sa týka-
jú aj písania slov osobitne alebo dovedna, písania mäkké-
ho i alebo ypsilonu alebo rozdeľovania slov. Početnú sku-
pinu tvoria otázky o interpunkcii, najmä o písaní čiarky,
spojovníka a pomlčky.

Ďalšie konzultácie zahŕňajú podľa Duchkovej texty prí-
ležitostných oznámení – týkajú sa obdobia Vianoc a za-
čiatku nového roka, veľkonočných sviatkov, teda obdobia,
keď sa posielajú blahoprajné pozdravy a ľudia chcú správ-
ne napísať názvy sviatkov, týkajú sa tiež promočných, sva-
dobných, rôznych pozvánok ako aj overovania textov pa-
mätných tabúľ a diplomov.
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Zvýšený záujem o poradňu je aj v období prijímacích
skúšok, keď si telefonujúci vyjasňujú problémy, o ktorých
predpokladajú, že by mohli byť predmetom prijímacích
testov.

Pracovníci poradne sú z času na čas postavení pred
špeciálne otázky. Niektorých telefonujúcich rozčuľujú no-
vé slová napríklad prihraničný, iných poburuje, ak niekto
povie o zvieratách, že rodia, pretože podľa ich predstavy
zvieratá môžu iba vrhať mláďatá. Ako sa vyjadrila Duchko-
vá, jednu telefonujúcu pohoršil názov Svätá stolica a ne-
dala si vysvetliť, že pri slove stolica eviduje slovník až de-
väť významov a že v danom spojení je toto slovo úplne
správne.

Alle weiteren Informationen und Kontaktmöglichkei-
ten entnehmen Sie bitte der unterhalb angeführten Inter-
netseite.

Stránky Jazykovedného ústavu Ľudovíta Štúra SAV
Bratislava – http://www.juls.savba.sk/

Nový jízdní řád
Železniční doprava na hlavních trasách v ČR od platnosti
nového jízdního řádu dále zrychlí. Spoje SC Pendolino
posílí svou pozici nejrychlejšího pozemního spojení mezi
Prahou a Ostravou. Úsek Praha-Holešovice – Ostrava-Svi-
nov zvládnou od 10. prosince o 13 minut rychleji – oproti
stávajícím 3 hodinám 22 minutám to bude 3 hodiny 9 mi-
nut. Zvýší se také nabídka rychlého spojení Prahy s Br-
nem, kdy České dráhy nabídnou od nového jízdního řádu
tři páry spojů SC Pendolino (SC Slovenská strela, SC Jo-
hann Gregor Mendel a SC Smetana), které spojí Prahu
s Brnem za 2 hodiny 23 minut. Spoje provozované rychlo-
vlaky pendolino budou na trase Praha – Brno minimálně
o 7 minut rychlejší než stávající autobusové spoje.

České dráhy slibují, že ve většině měst, která mají více
než 20 tisíc obyvatel, budou do deseti let modernizovaná
nádraží v rámci projektu Živá nádraží. Dráhy používají na
modernizaci nádraží několik druhů financování – z vlast-
ních zdrojů (Děčín, Choceň, Hradec Králové, Znojmo,
Český Těšín), financování za přispění měst a municipalit
(Tábor, Prostějov, Zábřeh na Moravě, Ostrava-Svinov)
nebo financování ve spolupráci se soukromým kapitálem
(PPP) – do tohoto programu je zařazeno asi 60 stanic na
české železnici. Pro poslední typ financování byly již vybrá-

ni a potvrzeni statutárními orgány partneři pro nádraží
například v Havlíčkově Brodě, Kolíně, Praze hl. n. či Fran-
tiškových Lázních.

(Tisková zpráva ČD)

Pendolino dostane už brzy konkurenta –
RT Expres vyjíždí...
Nový soukromý rychlík společnosti Railtrans začne jezdit
od 10. prosince mezi Ostravou a Prahou. Jeho předností
by mělo být zejména levné jízdné. „Přípravy tohoto pro-
jektu usilovně běží. Vlaky vyjedou k novému jízdnímu řá-
du v prosinci. Cena jízdného ve druhé třídě bude činit
z Ostravy do Prahy nebo v opačném směru 240 Kč. Tyto
spoje budou bez použití jakýchkoliv slevových karet,“ uve-
dl jednatel společnosti Railtrans Petr Šimral. Podle něj
také nebudou muset cestující platit za rezervaci místa
k sezení. Zpáteční jízdné bude podle něj složeno ze samo-
statné ceny jízdy tam a zpět, taková jízdenka bude stát 480
Kč.

Rychlík bude jezdit osmkrát denně v každém směru.
Jednotlivé soupravy budou odjíždět z ostravského hlavní-
ho nádraží ve 4.24, 6.24 a 8.24. Z Ostravy-Svinova pak
v 4.32, 6.32, 8.32, 10.32, 12.32, 14.32, 16.32 a 18.32. Do Pra-
hy-Holešovic první spoj dorazí v 8.02 hodin, a poslední
ve 22.04 hodin. Z Prahy bude soukromý rychlík odjíždět
v 6.34, 8.34, 10.34, 12.34, 14.34, 16.34, 18.34 a 20.34 hodin.
Do Ostravy-Svinova budou soupravy dojíždět každé dvě
hodiny v době 10.02 až 0.02 hodin. Poslední tři spoje ve
20.11, 22.11 a 0.11 hodin pojedou až na ostravské hlavní
nádraží.

České dráhy se údajně konkurence v podobě tohoto
rychlíku nebojí. Podle mluvčího firmy Aleše Ondrůje je na-
bídka na trase z Prahy do Ostravy v souvislosti s provozem
vlaků SC Pendolino zcela bezkonkurenční z hlediska rych-
losti přepravy i nabízeného servisu. Pendolina by navíc
měla od nového jízdního řádu zkrátit cestu mezi Ostravou
a Prahou pod tři hodiny. Od prosincového jízdního řádu
by mělo denně jezdit mezi Ostravou a Prahou ne šest párů
těchto vlaků jako nyní, ale sedm. Další novinkou z chys-
taného zimního jízdního řádu bude nový vlakový spoj EC
108 Krakov – Praha či nový mezinárodní spoj jedoucí přes
Ostravu s označením IC 131 Bohumín – Bratislava.

(Moravskoslezský deník, 17. 10. 2006)
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Súčasné Slovensko. Hrsg. von Jana PEKAROVIČOVÁ
und Miloslav VOJTECH.
Bratislava: STIMUL – Centrum vzdelávania FF UK. 239 S.,
zahlr. Abb. und Tab., ISBN 80-89236-10-3, br.
Úvod: Jana Pekarovičová
Možnost objednávky:
Studia Academica Slovaca
Centrum pre slovenčinu ako cudzí jazyk
Filozofická fakulta UK
Gondova 2
818 01 Bratislava
tel./fax: +421/ 2/ 52925463

Horst Kocour HASLBAUER: Transfuze Antona Horsta
Pražské nakladatelství Pragoline vydalo knihu k pláči
i k smíchu, s kontrasty dětství vs. dospělost, válka vs. mír,
zdraví výtečné i podlomené, sport špičkový nebo nulový,
česko-německé vztahy veselé i nalomené. Místo děje: ně-
mecký Weiden, Polsko, Ukrajina, Kavkaz, Karlovarsko, So-
kolovsko (Falknovsko), Chebsko, Liberecko, Plzeňsko, zá-
padní fronta, dnešní Norimberk a Praha. Děj se pne od
roku 1939 do roku 2005. Ukazuje německého vojáka nejen
z jiného úhlu, ale i společné dospívání Čechoslováků
a egerlandských Němců, v jejichž popředí byly záliby jako
kopaná, lední hokej, volejbal, box a klukoviny. Také zroze-
ní autoelektrikářů a automechaniků hraje v knize důleži-
tou roli. Viz www.pragoline.cz; www.portalknihy.cz.
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í Studia Academica Slovaca 35. Prednášky XLII. letnej
školy slovenského jazyka a kultúry.
Bratislava: STIMUL – CIV FF UK 2006, 486 str.
ISBN 80-89236-11-1, EAN: 9788089236114

Obsah:
Miloslav Vojtech: Na úvod k 35. zväzku zborníka I.
Juraj Dolník: Súčasný jazykovokultúrny svet Slovákov
Monika Kapustová: Sémantické pole farieb a farebných odtieňov v slo-

venčine
Jozef Mlacek: Opozícia „svoje – cudzie“ v zrkadle slovenskej frazeológie
Slavomír Ondrejovič – Viktor Krupa: K jazykovej situácii a jazykovej legis-

latíve na Slovensku
Oľga Orgoňová – Alena Bohunická: Jazykový obraz Slovenska na báze

reklamy
Marianna Sedláková: Prirodzený fonologický systém a vitálnosť jazyka
Miloslava Sokolová: Radixy, ich alomorfy a varianty v slovenčine
Jozef Štefánik – Mária Spišiaková: Slovenčina a španielčina vo vzťahu

k dvojjazyčnosti
Eva Tibenská: Ekonomizácia v oblasti syntaktickej stavby slovenského ja-

zyka

II.
Jozef Baďurík: Stredoeurópsky humanista Ján Jesenius-Jesenský (1566-
1621)

Andrea Bokníková-Tóthová: K motívom slovenskej poézie šesťdesiatych
rokov 20. storočia

Juraj Hamar: K štruktúre komického obrazu slovenskej ľudovej piesni
Zuzana Kákošová: Podoby slovenskej literatúry v 16. storočí
Anna Kruláková: O jednej téme v dráme 50. a 60. rokov 19. storočia
Eva Vojtechová: Od komického k tragickému
Eva Tkáčiková: Karol Kuzmány, Ľudovít Štúr a evanjelický Zpěvník
Ján Zambor: Interpretácia básne Jána Stacha Svadobná cesta

III.
Miloslav Vojtech: Podoby a modifikácie ideálu slovanskej vzájomnosti

v slovenskej obrodeneckej literatúre
Ladislav Čúzy: Slovanstvo ako súčasť myšlienkových koncepcií Ľudovíta

Štúra
Juliana Beňová: Slovanský vklad do súčasnej európskej drámy
Ľubomír Chalupka: Recepcia hudby Leoša Janáčka v slovenskej skladateľ-

skej tvorbe po roku 1945
Zita Škovierová: Dnes ja tebe – zajtra ty mne
Ladislav Mlynka: Vodný mlyn a jeho terminológia v slovenčine a v slo-

vanských jazykoch
Pavol Žigo: Medzinárodný slavistický projekt Slovanský jazykový atlas
Renáta Mračníková: Kategórie životnosti a mužskej osoby v západoslo-

vanských jazykoch
Mira Nábělková: Slovenčina v súčasnom českom prostredí
Jana Pekarovičová: Slovenčina v slovanskom kontexte
Jana Pekarovičová: Slavic Networking

Možnost objednávky:
Studia Academica Slovaca
Centrum pre slovenčinu ako cudzí jazyk
Filozofická fakulta UK
Gondova 2
818 01 Bratislava
tel./fax: +421/ 2/ 52925463

Luděk NAVARA: Příběhy železné opony
Tuto knihu věnoval autor dvěma dcerám, které nechápou,
proč někdo utíkal do jiné země a riskoval přitom život, a
zároveň ji věnoval Lumíru Salivarovi z Toronta, který to
chápe velmi dobře.

Když Winston Churchill vyslovil v březnu 1946 svá pa-
mátná slova, že „na kontinentě byla spuštěna železná opo-
na“, málokdo tehdy dokázal docenit, jak pravdivá „bohu-
žel“ a vizionářská byla jeho řeč. Pečlivě střežená hranice
komunistického Československa byla dějištěm tisíců dra-
mat, kdy se Češi a Slováci pokoušeli opustit „tábor míru
a socialismu“ mezi lety 1948 a 1989.

Kniha nám ukazuje osudy lidí a jejich cestu za svobo-
dou. Při nepovedeném útěku se lidé mění na „číslo“ věz-
ně. Ti lidé se do vězení kolikrát nedostali kvůli tomu, že
něco spáchali, ale kvůli tomu, že ten režim se jich strašně
bál. Příkladem jsou letci z Anglie. Poslední kapitola Pro-
jížďka po drátech pojednává o útěku po drátech vysoké-
ho napětí. Robert Ospald žije mezi námi ve Vídni.

Stanislav AUSKÝ: Kozáctvo. Poslední nástup a zánik
Osud příslušníků Vlasovovy armády (Krymští Tataři a tu-
recky mluvící Ázerbájdžánci, obojí muslimové), masakr, za
který mohou západní spojenci Sovětského svazu, kteří vy-
dali do rukou sovětských popravčích čet tisíce vojáků (na
demarkační čáře probíhající řekou Mur ve městě Juden-
burg v posledních květnových dnech 1945), jejichž provi-
něním bylo, že bojovali za osvobození své vlasti, kterou jim
Stalin vzal.

Libuše PAUKERTOVÁ-LEHÁROVÁ: V exilu s Olgou Ma-
sarykovou-Revilliodovou
O životě nejmladší dcery prezidenta T. G. M., Olgy Masa-
rykové (1891-1978), se toho moc neví. Není ani divu. Větši-
nu života strávila v cizině. Od roku 1914 žila ve Švýcarsku,
Velké Britanii. Po druhé světové válce byla v Českoslo-
vensku několikrát, ale po smrti bratra Jana Masaryka však
již do své rodné vlasti nikdy nezavítala.

Michael STAVARIČ: Stillborn Roman
184 Seiten, 110 × 190 mm, Franz. Broschur, € 17,90 / sFr.
31,70, ISBN 3 7017 1440 1
Eine Frau so verletzlich wie tough, so smart wie fies. Elisa hat eine Passion:
leere Wohnungen. Dass sie Maklerin ist, kommt ihr nur bedingt entgegen,
ist sie doch tagsüber damit beschäftigt, Menschen zu suchen, die ihre
Wohnungen füllen. Doch nachts ist sie in ihrem Element, hinter den Türen,
die das Leben aussperren: dort fühlt sie sich sicher. Bis eine Wohnung
nach der anderen von einem Brandstifter heimgesucht wird und in Flam-
men aufgeht. Georg, der ermittelnde Beamte, tappt im Dunkeln. Schlim-
mer noch, bald brennt er selbst, vor Liebe zu Elisa. Und mit Georg tauchen
zu allem Übel plötzlich ungelöste Mordfälle in ihrer Kindheit auf. Warum
kann sie sich an nichts erinnern? Ob ihre Mutter mehr weiß? Es passiert
also allerhand, und trotzdem wird Elisa den Verdacht nicht los, dass ei-
gentlich nichts passiert. Nur die tägliche Routine hält sie in Gang – allzu oft
im fünften –, und die Angst, irgendwann nicht mehr zu atmen, weil sie es
vergessen haben könnte...
Michael Stavarič (* 1972 in Brno) lebt in Wien, wo er Bohemistik und Pu-
blizistik studierte. Seither als Autor, Übersetzer und Herausgeber tätig.
Zahlreiche Publikationen, zuletzt erschienen: Europa. Eine Litanei (2005).
Presse Residenz Verlag, Erlenweg 8, A-5081 Salzburg-Anif,
Tel.: 0043-(0)6246-73955, 0043-(0)664-3265977, Fax: 0043-
(0)6246-77308, E-Mail: b.brunner@residenzverlag.at
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Kursy češtiny
Čeština pro začátečníky i pokročilé.

Zájemci, hlaste se na tel. č. 6023651, dr. Malá.
Čeština – začátečníci i pokročilí.

Zájemci, hlaste se na tel./fax 0043-1-40 89 841,
Mag. dr. Brandeis.

Kurzy slovenského jazyka na Slovenskom inštitúte
začiatočníci: utorok 15:15 – 16:45

ľahko pokročilí: utorok 17:00 – 18:30
miesto: priestory Slovenského inštitútu,

Wipplingerstrasse 24-26, 1010 Wien,
informácie: tel. 01/535 40 57

POKYNY PRO ČTENÁŘE

Přihlášky k odběru časopisu zasílejte na adresu:

Kulturní klub Čechů a Slováků v Rakousku
Kulturklub der Tschechen und Slowaken in Österreich,
Schlösselgasse 18, A-1080 Wien,
tel. (záznamník): ++43-1-402 32 99, fax: ++43-1-79 88 454,
e-mail: info@kulturklub.at, www.kulturklub.at

Nemáme placenou sekretářku, a proto prosíme
o pochopení, pokud se nedovoláte. Namluvte svá
přání na záznamník, určitě se ozveme. Srdečně dě-
kujeme všem novým odběratelům časopisu a vě-
říme, že jsou s ním spokojeni. Zároveň prosíme
o Vaše ohlasy, přání, návrhy a kritiky.

VVVVVážení čtenáři v Rakouskuážení čtenáři v Rakouskuážení čtenáři v Rakouskuážení čtenáři v Rakouskuážení čtenáři v Rakousku,
příspěvek na rok 2006 činí 25,- €.

VVVVVážení čtenáři ve světě (s výjimkou ČR a SR)ážení čtenáři ve světě (s výjimkou ČR a SR)ážení čtenáři ve světě (s výjimkou ČR a SR)ážení čtenáři ve světě (s výjimkou ČR a SR)ážení čtenáři ve světě (s výjimkou ČR a SR),
příspěvek na rok 2006 činí 25,- € (+ 20,- € poštovné).

Bankovní spojení: Bank Austria, číslo účtu: 683 035 901,
IBAN: AT 03 1200000 683035901, SWIFT: BKAUATWW.

POKYNY PRO INZERENTY
Ceník: Rozměry v cm Cena v € (měsíčně)

2,5 × 5,2 4,50
3,3 × 10,0 11,25
6,5 × 5,2 11,25
7,5 × 6,4 16,50
7,5 × 8,0 20,25
7,5 × 10,0 25,50
5,0 × 17,0 28,00
12,7 × 17,0 70,00

Jednorázový příplatek za rámeček a/nebo šedé pozadí: 2 €.
Kromě výše uvedených rozměrů a standardního černobílého provedení
je možno po domluvě otisknout inzerát v barvě a/nebo jiné velikosti. Při
celoroční objednávce inzerce se platí pouze 10×. Platba musí být uskuteč-
něna s předstihem 14 dnů před otištěním inzerátu, a to převodem, slo-
ženkou, nebo hotově (zasláním v obálce). Sleva pro krajany.
Bankovní spojení:
• Bank Austria, číslo účtu: 683 035 901, BLZ: 12000,

IBAN: AT 03 1200000 683035901, SWIFT: BKAUATWW
• Česká spořitelna, číslo účtu: 1557869023,

kód banky: 0800, účel: inzerát.

Objednávky přijímá a případné dotazy Vám zodpoví
odpovědná referentka Mag. Eva Zemanová:
tel. ++43-0-664 514 33 29, fax ++43-1-79 88 454
e-mail: info@kulturklub.at

inzerce@kulturklub.at

Videotéka a fonotéka KLUBU (s podporou MZV-OKKV)
Seznam videokazet:Seznam videokazet:Seznam videokazet:Seznam videokazet:Seznam videokazet:
Balada pro banditu
Bohemia I
Český ráj (něm.)
Císařův pekař
Český Krumlov (něm.)
Čerte, drž se svého kopyta
Hrátky s čertem
Jižní Čechy (něm.)
Karlsbad
Kytice
Mikulov (něm.)
Magdalena Kožená
Morava a Slezsko (něm.)
Nesmrtelná teta

Obchod na korze
Ostře sledované vlaky
Osudy dobrého vojáka Švejka I-II
Penzión pro svobodné pány
Praha
Pražské Jezulátko (něm.)
Šakalí léta
Tajemství ocelového města
Trhák
Všichni moji blízcí
Divadlo Járy Cimrmana:
AKT, hra se zpěvy a tanci
Němý Bobeš aneb Český Tarzan
Vyšetřování ztráty třídní knihy
Záskok

Pohádky:
Broučci
Kocour Vavřinec
Krtečkova dobrodružství
Maxipes Fík
Mach a Šebestová I-II
Rákosníček a jeho rybník
Spejbl a Hurvínek
Tuláček
Kazety:
A vy páni muzikanti
Jarmila Šuláková – Folk songs
Jen vzpomínky poštmistrovic

kluka
Krtečkova dobrodružství I-II

Neuvěřitelné situace:
Šimek a Sobota

Písničky Čechů v Chorvatsku
Slzy smíchu Jiřiny Bohdalové
The best of Pavel Bobek
Všichni moji blízcí
Děkujeme šlechetnému dárci,
který je ochoten k domácímu
promítání zapůjčit tyto filmy:
Audience
Báječná léta pod psa
Když rozvod, tak rozvod
Pelíšky
Skřivánci na niti
Smrt krásných srnců

Chcete si vybudovat vlastní firmu a využít svou němčinu?
Máte vztah k turistice a umíte jednat s lidmi?

Nabízíme účast na evropském turistickém systému a celoživotní finanční zajištění.
Firma Turistické známky s. r. o. hledá výhradního partnera pro expanzi úspěšného systému

sběratelských suvenýrů do Rakouska. Poskytneme know-how, výrobní zázemí, vybudujeme sklad.
Požadujeme rakouskou němčinu na úrovni rodilého mluvčího, automobilitu,

obchodní schopnosti a zřízení obchodní kanceláře v Rakousku.
Kontakt: holub@turisticke-znamky.cz

www.turisticke-znamky.cz

Máte-li zájem o vypůjčení, zavolejte paní E. Zemanovou, tel. 0664 5143329. Kauce 5 € za videokazetu, 2 € na obnovu filmotéky.

inform
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Franz Kolář GmbH 
Josef-Strebl-Gasse 8, 2345 Brunn/Geb. 

Tel.: 02236/31724, Fax: 02236/323 96 
E-mail: office@kolar.at; www.kolar.at 

Mo-Fr 09:00-19.00, Sa 09:00-15.00
Täglich Mittagsmenü

Spezialitäten aus der ganzen Monarchie
Trennkost- und Seniorenkarte

Simmeringer Hauptstr. 96a, 1110 Wien
Tel. +74 331 81

Přímo v nákupním centru Simmering
3 hod. parkování v garáži zadarmo

Danica Korecová, fa. Korec
tel./fax: 038-7486 159

Informace v reštaurácii Pressburg

Kniha autorky Marie Brandeis Přišli jsme odjinud... s předmlu-
vou bývalého českého velvyslance v Rakousku a nynějšího prezi-
denta PEN-klubu Jiřího Gruši obsahuje portréty osobností, jež
jsou spjaty s českou menšinou, prostředím a kulturou ve Vídni
a v Rakousku. Přehledně a zajímavě popisuje nejen bohatou his-
torii exilového života české menšiny v Rakousku, ale i její součas-
ný stav. Publikace je dvojjazyčná: česko/německá.

Knihu je možno zakoupit/objednat v knihkupectví
Pastrňák’s Austro-Bohemia Press,
1030 Wien, Steing. 24,
tel.: ++43-0-699-10596078, fax: ++43-1-812 36 50,
e-mail: ivana.pastrnak@chello.at
otevřeno: st, čt 17:00-18:30,
nebo v Českém centru, 1010 Wien, Herrengasse 17.

Obsah: I. K vývoji spolku; II. Aktuální přehled o autochtonních sku-
pinách (české, chorvatské, maďarské, romské, slovenské, slovin-
ské) a polské menšině ve Vídni a v Rakousku; Aktuální stav školství
české a maďarské národní skupiny; III. Jazyk – právo – identita.
215 str., brož., německy, obr. příloha,
cena: 15 € + poštovné.

Knihu je možno zakoupit/objednat v knihkupectví
Pastrňák’s Austro-Bohemia Press,
1030 Wien, Steing. 24,
tel.: ++43-0-699-10596078, fax: ++43-1-812 36 50,
e-mail: ivana.pastrnak@chello.at,
nebo v Českém centru, 1010 Wien, Herrengasse 17,
nebo v Kulturním klubu, Schlösselgasse 18,
1080 Wien, fax: 01 79 88 454,
e-mail: a9406826@unet.univie.ac.at.

Otevřeno vždy od 15. března do 31. října



83

AUSTRO-BOHEMIA PRESS
1030 Wien, Steing. 24

tel.: ++43-0-669 10596078 (9:00-19:00)
fax: ++43-1-812 36 50

e-mail: ivana.pastrnak@chello.at
www.pastrnak.at.ac

(st, čt 17:00-19:00 a také některé soboty)

Galerie auf der Pawlatsche
Institut für Slawistik
Universitätscampus
1090 Wien, Spitalgasse 2-4/Hof 3
www.univie.ac.at/pawlatsche

VÝHODNÉ UBYTOVÁNÍ
VE VÍDNI

M. Seďa, Westbahnstr. 18,
1070 Wien

Tel. 524 38 73, 617 27 06

CzechTourism Wien
Česká centrála cestovního ruchu

Herrengasse 17, 1010 Wien
ředitelka Dr. Phil. Nora Dolanska

tel.: 0043 1 533 21 933
fax: 0043 1 533 21 934

e-mail: info-at@czechtourism.com
www.czechtourism.com

»ESKY MLUVÕCÕ PR¡VNÕK
Adresa je k dispozici v redakci.

Hofrätin Dr. Iva Hurt-Tlapák,
Richterin des Handelsgerichtes Wien,

Universitätslektorin in Brno und
Bratislava, allg. gerichtl. zertifizierte

Dolmetscherin für Tschechisch
und Slowakisch

A 1010 Wien, Rudolfsplatz 5/28
Tel.: 0043 (0)664 5345829

Fax: 0043 1 5334361
i.hirt-tlapak@gmx.at

ZVEME VÁS
do nového rodinného penzionu

„Za pecí“, který se nachází
v malebné krajině lipenského jezera,

pod šumavskými kopci Smrčina
a Plechý. Užijte si odpočinek, turistiku,

cyklistiku, rybaření, koupání.
Více na www.zapeci.com

Podzimní dovolená
na jižní Moravě

Chata v buchlovských lesích
k pronajmutí, týdenní i víkendové

pobyty, max. 6 osob.
Info 0664 / 1741093

Hledám účetní.
0699/816-54-682
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INKU
Fachberater

Restaurace B÷HMERWALD ñ rodina StuchlÌkova
»esk· kuchynÏ a speciality.
Oslavy pro malÈ i vÏtöÌ skupiny
v romantickÈm prost¯edÌ
ËeskÈ a slovenskÈ restaurace.

Na Vaöe objedn·vky se tÏöÌ rodina StuchlÌkova,
1040 Wien, Argentinierstr. 66 / Wiedner G¸rtel 20,
tel./fax: 505 72 34, e-mail: boehmerwald@aon.at,

www.restaurant-boehmerwald.at
otev¯eno: po ñ ne 11-23 hod.

KLEINES
WIENER CAFE

Denis Bezucha
1080 Wien, Kochgasse 18

tel. 01/402 32 07
po – pá 9:00-22:00

so 10:00-20:00
neděle zavřeno

Kavárna s českou kuchyní.
Oslavy na objednávku.

Budějovické pivo.

RestaurRestaurRestaurRestaurRestaurant ant ant ant ant SchönbrSchönbrSchönbrSchönbrSchönbrunner Stöunner Stöunner Stöunner Stöunner Stöcklcklcklcklckl    r   r   r   r   rooooodina Smadišovadina Smadišovadina Smadišovadina Smadišovadina Smadišova
beim Meidlinger Tor
České a slovenské speciality!
Nabízíme:
svatby, podnikové a rodinné oslavy, Vánoce,
catering service pro každou příležitost,
slevy pro skupiny z ČR.
Těšíme se na Vaši návštěvu!

Küche/ kitchen / cucina / kuchyň
10:00-22:00, otevřeno po celý rok
1130 Wien, Schönbrunn, Meidlinger Tor, tel.: +43-1-813 42 29,
tel./fax: +43-1-812 82 71, wwwwwwwwwwwwwww.scho.scho.scho.scho.schoenbrenbrenbrenbrenbrunnerunnerunnerunnerunnerstostostostostoeckl.comeckl.comeckl.comeckl.comeckl.com

raumdekor.florian@aon.at
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Česky a slovensky mluvící
lékaři ve Vídni

MUDr. Ji¯ina Bodnar
choroby koûnÌ a pohlavnÌ,
po, Ët 14-18:30, ˙t 8-13, p· 8-11,
Josefst‰dterstr. 3/4-5, Wien 8,
tel. 406 99 41.

MUDr. Tom·ö »ech
ortoped a ortopedick˝ chirurg,
roh Simmeringer Hauptstr. / Kopalgasse
1/3/3, Wien 11,
tel. 74 9 32 03.

MUDr. VÌt Doleûal
zubnÌ lÈka¯,
Blattgasse 13, Wien 1030,
tel. 713 72 66, vöechny pokladny.

MUDr. Eva Drsata
oËnÌ lÈka¯ka,
Favoritenstr. 8/2, 1040 Wien,
po, st ñ odpoledne; ˙t, Ët ñ dopoledne,
termÌn po dohodÏ na tel. 587 54 27,
vöechny pokladny.

MUDr. Zdenka Gabriel Weiss
odb. ortopedka, tÈû dÏtsk·,
Pilgramgasse 10, Wien 5,
tel. 58 74 460.

MR MUDr. Vladislav Lipt·k
internista ñ sportovnÌ lÈka¯,
Zelinkagasse 12, Wien 1,
po, ˙t, st 15:00-18.00, Ët 9:30-12:00,
tel. 533 58 34, vöechny pokladny.

MUDr. Kamila Hajek
soukrom· lÈËba homeopatiÌ,
Ada-Christen-Gasse 2/F/8, Wien 10,
tel. 689 22 80.

MUDr. Dorota Stefanovic
koûn· lek·rka, medicÌnsko-kozmetick˝
inötit˙t, akneinötit˙t a koûn· ordin·cia,
Spitalgasse 1A, Wien 1090,
po-pia 9:00-20:00,
tel. 406 34 99.

MUDr. Georg Sojka
neurolog a psychoterapeut,
Apostelgasse 25-27 (ve dvo¯e vpravo),
Wien 1030,
tel. 0664/214 01 63, termÌn po dohodÏ.

MUDr. Helena Hala
zubnÌ lÈka¯ka, rovn·nÌ zub˘, kosmetickÈ
(bÌlÈ) plomby,
Neustiftgasse 104, 1070 Wien,
po 15:00-19:30, ˙t 14:00-18:30,
Ët 10:00-15:30, p· 10:00-13:00,
tel. 523 71 38, vöechny pokladny.

MUDr. Hana Lion
zubnÌ lÈka¯ka,
Laxenburgerstr. 136/10/2, Wien 10,
Mo 11-17, Di 8-14, Mi 9-17, Do 10-15,
Tel. 615 46 10, vöechny pokladny.

Dr. Kristina Lion
vöeobecn· lÈka¯ka se specializacÌ
na psychosomatiku a psychoterapii,
Rˆtzergasse 37, 1170 Wien,
tel. 486-22-86, vöechny pokladny.

RAK⁄SKO-SLOVENSK›
KULT⁄RNY SPOLOK

sekretari·t: ̇ t 8:00-9:30, Ët 17:00-18:30
Otto Bauer Gasse 23/11, 1060 Wien

tel. +43-1-596 13 15, fax +43-1-595 57 99
office@oeskv.at www.slovaci.at

OvÏ¯enÈ p¯eklady dokument˘ aj.
Univ.-Lektor Dr. Dietmar KOLLER
Weideng. 2, 2333 Leopoldsdorf
tel. +43-2235/44 637, +43-676/37 62 117
pr·ce: Marxerg. 1a, 1030 Wien
(City-Tower Wien Mitte/Bhf. Landstr.)
e-mail: dietmar.koller@univie.ac.at
fax: 02235/44 638

OvÏ¯enÈ p¯eklady
Mag. Lenka KOVARIK
1210 VÌdeÚ, Felix-Slavik-Str. 3/1/10
tel./fax: 2908809, mobil: 0699/11807581
lenkakovarik@hotmail.com
lenka.kovarik@fh-burgenland.at

OvÏ¯enÈ p¯eklady dokument˘, doklad˘,
smluv, ˙¯ednÌch listin a tlumoËenÌ
Dr. Milan KOäÕ»EK
A-1030 Wien, Salesianergasse 17
mobil: 0664/2537951
fax: 066477-2537951
e-mail: m.kosicek@A1.net

Mag. PavlÌna B÷HMOV¡
Inzersdorferstr. 47/3/3402, 1100 Wien
tel./fax 9544076, 0699/19544077
e-mail: pavlina@chello.at

Petr Jeremias POPOV-HAMMERSCHMIED
A-1110 Wien, Hugogasse 5/7
tel./fax +43(0)650 9688004
www.petrpopov.info,
www.tschechischebahnen.at.tt

DivadelnÌ ochotnick˝ spolek
VLASTENECK¡ OMLADINA

1030 Wien, Sebastianpl. 3,
tel. 02273 7604

Kaple sv. Stanislava
Kurentgasse 2, Wien 1

möe svat· kaûd˝ prvnÌ p·tek
v mÏsÌci v 18:00 hodin
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P. b. b. Erscheinungsort und Verlagspostamt – 1080 Wien
GZ 02Z031230 M
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